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'Terrorisme is het plegen ván, of dreigen mét 
geweld dat gericht is op mensenlevens, met als 
doel maatschappelijke veranderingen te bewerk
stelligen of politieke besluitvorming te beïnvloe
den,' aldus de veiligheidsdienst AIVD. Terreur is 

politiek bedrijven door het verspreiden van angst. 
Terreur is van alle tijden: het woord werd voor het 

eerst gebruikt tijdens de Franse revolutie van 
1789. Sommige regeringen worden terroristisch 
genoemd, zoals de nazi-terreur. Meestal bedoelen 
we met terroristen gewapende opstandelingen, 
zoals de Rote Armee Fraktion, de IRA, of Al 
Qaida. De terrorist van de één kan echter de 
vrijheidsstrijder zijn van de ander. Sommige 
Israëliërs noemen stenengooiende Palestijnen 
terroristen, terwijl diezelfde jongeren de reacties 
van het Israëlische leger bestempelen als staats
terrorisme. 

Is er ook sprake van terrorisme in Nederland? 
Was de moord op Pim Fortuyn door Folkert van 
derG. een terreurdaad? Of de moord op Theo 
van Gogh door Mohammed B.? Waren dit vormen 
van georganiseerd verzet, met als doel maat
schappelijke veranderingen te bewerkstelligen 
of politieke besluitvorming te beïnvloeden? Of 
waren dit daden van gefrustreerde eenlingen? 
In deze vernieuwde Spanning, de eerste die wordt 

uitgeven door het Wetenschappelijk Bureau van 
de SP, spreekt Siem Eikelenboom over zijn boek 
Jihad in de polder en schrijft de Amerikaanse 
fllosoofNoam Chomsky over beschaving en 

barbarij. De Nederlandse en de Europese terroris
mebestrijding komen aan bod, evenals de visie 

van de SP op terrorisme. Ook vindt u een recen
sie van het nieuwe boek van advocate Britta 
Böhler. Daarnaast wordt een begin gemaakt met 
een serie over de geschiedenis van het socialisme 
in Nederland. Hopelijk boezemt deze Spanning 
u geen angst in, maar levert hij enkele antwoor
den op de vele vragen die over terrorisme te 
stellen zijn. 

Ronald van Raak 
Coördinator Wetenschappelijk Bureau 

INHOUD Terrorisme in Nederland -

interview Siem Eikelenboom 
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Het denken wordt strafbaar gesteld -

jan de Wit 

Big brother Gijs hoort alles -

terrorismebestrijding in de EU 

Beschaving tegenover barbarij-

interview Noam Chomsky 

Crisis in de rechtsstaat-

boekbespreking Britta Böhler 

Doorleesvoer - sites en boeken 

Lilliputters- deel van Het rijke rooie leven 

Een schat aan opinies van SP' ers is te vinden op www.sp.nlfopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Partijendemocratie overleeft ook Maurice de Hond 
Zijn politieke partijen uit de tijd, en is de toekomst aan de 'directe 
democratie' via referenda en opiniepeilingen? Opiniepeiler Maurice 
de Hond vindt van wel. Ronald van Raak dient hem van repliek: 
'Niemand zit te wachten op een peilingenanarchie, die burgers 
slechts schijnzeggenschap geeft: 

Hoe liberalen socialist kunnen worden 
In zijn lezing bij het vijftig-jarig bestaan van de Teldersstichting, het 
wetenschappelijk bureau van de VVD, feliciteerde Ronald van Raak 
de liberalen met het succes dat ze geboekt hebben. 'Zowel beleids
matig als ideologisch heeft het liberalisme een stempel gedrukt op 
de politiek in ons land: Om vervolgens een scheiding aan te brengen 
tussen 'echte liberalen' en het neo-liberalisme van de VVD. 'De echte 
liberalen doen het colbertje uit, stropen de hemdsmouwen op of 
sjorren de jurken omhoog en bevrijden de VVD uit de actuele 
gijzeling van het neoliberalisme: 

Relatie minimumloon en werkloosheid bestaat niet 
Jan de Wit citeert economen en de SER, en toont overtuigend aan 
dat banen met een inkomen onder het minimumloon niet helpen om 
de werkloosheid onder lager opgeleiden te bestrijden. 

WMO brengt rechten van burgers in gevaar 
De Nederlandse gemeentebesturen wachten vol spanning af hoe de 
nieuwe Wet Maatschappelijke Ondersteuning vormgegeven wordt, 
die grote gevolgen heeft voor het lokale zorg- en welzijnsbeleid. 
Wethouder Henk van Gerven legt uit waarom hij de wet vreest: 
'De Wmo werkt vrijblijvendheid in de hand, waarvan vooral kwetsbare 
groepen de dupe dreigen te worden: 
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E ERRORISMEBESTRIJDING 
Hoe ernstig is de dreiging van terrorisme in Nederland? Wat is het beste antwoord erop? 
En wat moeten we beslist nfet doen? 

In Spanning een interview met researcher Siem Eikelenboom, de visie van Jan de Wit, de opstelling van de EU, 

en wijze woorden van Noam Chomsky. 

Verder aandacht voor een leerzaam boek van Britta Böhler en een overzicht van andere interessante boeken 

en websites. 

Terrorisme in Nederland 

'Een organisatie kun je bestrijden. 
Maar hoe bestrijd je ideeën?' 

Moslimterrorisme in Nederland. Dat het bestaat, weten 

we na de moord op Van Gogh en de strijd om een woning 

in het Haagse Laakkwartier zéker. Maar, waar hebben we het 

over? Hoe verbreid en georganiseerd is het netwerk? En 

welke banden heeft het met de bovengrond? Een gesprek 

met Siem Eikelenboom, researchervoor het tv-programma 

NOVA en schrijver van het boek 'Jihad in de polder'. Eikelen

boom hield zich de afgelopen jaren bijna fulltime bezig met 

onderzoek naar moslimextremisme. 

Tekst: 
Peter Verschuren 

'Als je het hebt over moslimterrorisme, moet je afstap
pen van het beeld van een allesomvattende terroris
tische organisatie met een vaste organisatiestructuur 
en cellen in alle landen. Er zijn geen cellen en er is 
geen organisatiestructuur. Wat er wel is, is een inter
nationaal netwerk van netwerkjes. Het zijn heel losse 
groepjes mensen die hun afkomst gemeen hebben of 
elkaar hebben leren kennen in de moskee of via inter
net. 
De AIVD schat het aantal potentiële terroristen in 
Nederland op zo'n 150 en de groep die bevattelijk is 
voor hun ideeën op enkele duizenden. Dan heb je het 
over mensen met meer dan gemiddelde interesse in 
de radicale Islam. Die cijfers komen overeen met de 
verhalen die ik hoor.' 

!JIJ Het beeld dat in je boek naar voren komt, is dat het 

allemaal nogal klungelig gaat. 

'In veel gevallen klopt dat. Niet alleen in Nederland , 
maar ook internationaal. En dat is volkomen in tegen
spraak met het beeld dat Bush schept. Al Qaida moet 
je meer zien als een kleine organisatie die aanslagen 

faciliteert enjof goedkeurt dan als een goed georgani
seerde en strak geleide organisatie. Lees ook maar de 

rapporten over de aanslagen van 11 september: die 
konden vooral slagen door de blunders en het enorm 
langs elkaar heen werken van de inlichtingendiensten.' 

tiJ Speelt er wel een ontwikkeling in de richting van 

een strakkere organisatie? 

'Nee, juist omgekeerd. De inlichtingendiensten zitten 
er nu bovenop: na de aanslagen in Spanje ook in Euro
pa. Watje daardoor nu ziet, is een verdergaande ver
splintering. Een nieuwe grote aanslag zoals op 11 sep
tember is onwaarschijnlijk, maar iemand die met een 
mes of handgranaat in actie komt is zeker wel mogelijk. 
Dat de bedreiging van mensen als Wilders en Hirsi Ali 

serieus genomen wordt, is dan ook volkomen terecht. 
In die versplintering schuilt ook een gevaar: een strak 
geleide organisatie kun je bestrijden door de leider uit 
te schakelen en als dat niet helpt het hele kader. Maar 
hoe bestrijd je ideeën? Want daar gaat het om: het idee 
dat de Islam aangevallen wordt en dat daar wat tegen 
gedaan moet worden.' 

!JIJ In je boek besteed je veel aandacht aan radicale 

imams en hun preken. Hoe schadelijk zijn die? 

'Het gaat dan vooral om salafistische moskeeën waar
van er een aantal zijn in Nederland , moskeeën waar 
een heel radicale Islam gepropageerd wordt. Natuurlijk 
is dat wat anders dan terrorisme. Maar als je het elke 
week hebt over aanvallen op de Islam door de VS en de 
zionisten, dan versterk je wel een idee dat al leeft: het 
idee dat geweld nodig is om de Islam te redden . 
Op een aantal islamitische scholen zag je de ontwikke
ling dat radicale moslims via de besturen invloed wil 
den krijgen, bijvoorbeeld om een heel strenge schei
ding tussen meisjes en jongens door te voeren , teken

les te verbieden en dat soort dingen. Die pogingen zijn 
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mislukt en de radicale bestuursleden veelal verdwe
nen. De Onderwijsinspectie is ook wakker geschud en 
tegenwoordig heel alert. Op dit vlak heb je alleen nog 
de twee scholen, in Amsterdam en Almere, die onder 
invloed staan van de radicale El Tawheedmoskee.' 

•• Moeten te radicale imams uitgewezen worden, 
zoals in andere Europese landen gebeurt? 

'Dat is een lastig probleem. Moeten we mensen tole
reren die zeggen dat vrouwen minderwaardig zijn en 
homo's gestenigd moeten worden? En je kunt wel de 
vrijdagpreken bijwonen en opnemen -dat hebben we 
met NOVA ook gedaan- maar wat zeggen ze nog 
meer? Neem het voorbeeld van de Amsterdamse 
meisjes die ineens in een burka naar school kwamen. 
Dat gebeurde nadat ze koranbijeenkomsten in een 

radicale moskee hadden bijgewoond . 
Ik heb het idee dat de vrijheid van godsdienst hier 
een erg hoge status heeft, hoger dan in de ons 
omringende landen. En dat zal alles te maken hebben 
met de regeringsdeelname van het CDA. Maar aan 
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de andere kant: als je iets verbiedt, gaat het 
ondergronds .' 

•• Een Nederlandse imamopleiding, is dat een 
alternatief? 
'Dat wordt wel vaak geroepen, maar dat krijg je nooit 
voor elkaar. De moslimgemeenschap is zo verschrik
kelijk verdeeld, dat lukt nooit. Wat je wel kunt doen, is 
eisen stellen. Dat imams het Nederlands machtig zijn, 
en kennis hebben van onze samenleving. En je zou 
kunnen eisen dat ze lid zijn van een beroepsvereni 

ging die geregistreerd staat en die statuten heeft en 
een intern tuchtrecht, zoals de Orde van Advocaten . 
Wat moet gebeuren, is dat het zelfreinigend vermogen 
van de gemeenschap wordt versterkt.' 

•• Aandacht voor mogelijke aanslagen in Nederland is 

er pas heellaat gekomen. Jij moet de afgelopen jaren 
wel gedacht hebben 'wat zijn we naïefin Nederland'. 

'Dat klopt. We hebben echt lopen suffen . Om één 
voorbeeld te geven : de politie in Rotterdam krijgt een 



tip over een weed plantage. Ze valt binnen en ontdekt 
een fabriekje voor bommen. De zaak wordt afgehan
deld zonder ook maar een moment na te gaan of er 
connecties zijn met mensen die door de AIVD in de 
gaten gehouden worden voor mogelijke terroris
tische activiteiten. In tegenstelling tot de AIVD 
ontbrak bij de politie de noodzakelijke kennis echt 
volkomen.' 

tt Is dat nu veranderd? 
'Inmiddels is er volop aandacht voor potentieel mos
limterrorisme. Maar wat zie je dan : er komt een nieu

we Dienst Terrorismebestrijding bij het Ministerie van 
Justitie. Terwijl uit alle ervaringen, in de hele wereld, 
blijkt dat juist de samenwerking tussen de verschillen
de diensten het zwakke punt is. Opheffen die dienst, 
onderbrengen bij de politie en zorgen dat politie en 
AIVD héél goed gaan samenwerken.' 

tt Wat zou je het beste kunnen doen om terrorisme 
te bestrijden? 
'Je kunt niet de AIVD blijven uitbreiden en de wetten 

strenger maken . Kijk naar de geschiedenis, bijvoor
beeld de Berufsverbote in de jaren zeventig in Duits

land. Het begon met de strijd tegen de terroristen van 
de RAF en op een gegeven moment was je als linkse 

leraar je baan niet meer zeker. 
De AIVD had tot voor kort te maken met een aantal 

domme beperkingen. Ze mocht bijvoorbeeld geen 
preken opnemen. Dat soort belemmeringen zijn op

geheven en dat is goed . Maar je moet uitkijken dat je 
het kind niet met het badwater weggooit. Ik zou zeg
gen: houd de potentiëlé terroristen goed in de gaten, 
en laat dat ook weten. En verder: werk vooral aan 
preventie. Besteed heel veel aandacht aan het onder
wijs en zorg dat Marokkaanse jongeren ook een kans 
krijgen op de arbeidsmarkt. Discriminatie bestaat 
gewoon. En- ook al klinkt dat soft- blijfin discussie. 
Natuurlijk voorkom je daarmee nooit volledig dat 

jongeren ontvankelijk zijn voor erg radicale ideeën. 
Het beste antwoord daarop moet van de moslim

gemeenschap zelf komen. Imams, moskeebesturen 
zouden moeten optreden als ze merken dat kleine 

groepjes erg radicaliseren. Ze moeten het gesprek 
aangaan en als er echt reden tot ongerustheid is, 
de AIVD waarschuwen.' 

tt Slaat Nederland door, in de uitbreiding van 
bevoegdheden van politie en justitie? 
'Nederland heeft laat de EU-opdracht uitgevoerd dat er 
een terrorismerichtlijn moet komen, maar we zijn wel 
een stuk verder gegaan dan nodig was. Het voorberei
den van een terroristische aanslag is nu strafbaar 
gesteld . Lijkt logisch, maar waar leidt het toe? Stel, je 
bezoekt een radicale moskee en bij jou thuis zijn platte

gronden van een stad te vinden met wat locaties 
aangekruist. Ben je dan een aanslag aan het voorberei
den? In enkele grote processen heeft het Openbaar 
Ministerie bakzeil gehaald. Dat wil niet zeggen dat de 
wetten ontoereikend zijn. Als je de bestaande wetten 
goed gebruikt, kan er ook heel veel. 
Aan de andere kant, ik zie ook wel dat er een enorm 
spanningsveld is. Gebeurt er wat, dan moet iedereen 
zich verantwoorden of hij geen signalen over het hoofd 
heeft gezien.' 

tt Welk advies heb jij aan de politiek? 
'Kijk wat er aan de hand is, en denk tien keer na voor
dat je wat roept. Dat kan niet genoeg herhaald worden. 
Neem Kamerlid Sterk van het CDA. In een moskee 
wordt het boekje De weg van de moslim gevonden, 
waarin staat dat je homo's van een hoog gebouw moet 
gooien. Sterk roept dan meteen dat de imam die dat 
geschreven heeft, moet worden uitgezet. Wel, de schrij
ver is al driehonderd jaar dood en dat boekje is overal 
te koop. Snelle conclusies en ondoordachte uitspraken 

zijn levensgevaarlijk.' • 
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De aanslagen in Istanboel en Madrid maakten duidelijk dat 

terroristisch gevaar ook in Europa bestaat. Wat moeten wij daarmee? 

Is nu alles geoorloofd om het terrorisme te vuur en te zwaard te 

bestrijden? Of zijn er nog grenzen? De visie van Kamerlid Jan de Wit. 

Tekst: Jan de Wit In een rapport van ruim een jaar 
geleden kwam de AIVD met de 
onthulling dat enkele tientallen 
personen moslimjongeren zouden 
werven voor de 'jihad', de heilige 
oorlog tegen het vijandige westen. 
Na de moordaanslag op Van Gogh 
werd duidelijk dat diezelfde AIVD 
zo'n 150 radicale moslims in de 
gaten hield omdat zij mogelijk 
terroristische acties zouden kun
nen uitvoeren. De moordenaar 
van Van Gogh en de mensen die na 
de moordaanslag zijn gearresteerd 
zouden behoren tot de zogeheten 
Hofstadgroep, een groep radicale 
moslims die minachting heeft voor 

landse Zaken. De AIVD is de af

gelopen jaren al uitgebreid, en na 
de moord op Van Gogh kwam er 
opnieuw extra geld voor de AIVD 
(wo miljoen) om nog meer 
mensen aan te kunnen trekken. 
En er zijn maatregelen getroffen 
om de samenwerking tussen AIVD 

en de politie, en de internationale 
samenwerking tussen de verschil
lende inlichtingendiensten te ver

beteren. 
Daarnaast is de controle op onge
bruikelijke (geld)transacties 
verscherpt, zijn geldelijke tegoeden 
bevroren van organisaties die ver
dacht worden van terroristische 

van een redelijke taakoefening door 
de politie' moet iedereen zijn iden
titeitsbewijs aan de politie tonen . 
Op overtreding staat een geld
boete. De SP heeft tegen deze wet 
gestemd omdat Nederland er vol

gens ons niet veiliger door wordt. 
De daders van de aanslag van 11/9 
hadden bijvoorbeeld een paspoort 
en in landen waar de identificatie
plicht bestaat, is het ook niet aan
merkelijk veiliger dan in ons land . 
Daarbij vergroot deze verplichting 
de kans dat er gediscrimineerd 
wordt, doordat mensen met een 
donkere huidskleur eerder naar hun 
identiteitsbewijs wordt gevraagd 

Jan de Wit over de grenzen aan terrorismebestrijding 

'Het denken wordt strafbaar gesteld' 
onze 'westerse' samenleving en dat 
duidelijk laat merken. Zoals het er 
nu voorstaat, lijkt er alle reden om 
uit te gaan van een serieuze drei
ging van terroristische activiteiten. 
Terecht neemt de overheid deze 
aanwijzingen serieus. 

In reactie op de dreiging van 
terrorisme hebben regering en 

parlement inmiddels een aantal 
maatregelen getroffen . Er is er een 
Nationaal Coördinator Terrorisme

bestrijding aangesteld (Tjibbe 
Joustra, voorheen voorzitter van 
het UWV-bestuur). Minister Donner 
van Justitie heeft zogeheten 'door
zettingsmacht' gekregen : als het 
echt gaat spannen, is hij de baas, 
zelfs over zijn collega van Binnen-
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activiteiten (en daarom op een 
aparte lijst zijn geplaatst) , wordt 
telecom mun icatieapparatu ur 
afgetapt en vinden er experi
menten plaats met biometrische 

gegevens in het paspoort (foto 
plus vingerafdrukken). 

Van de identificatieplicht wordt 
Nederland niet veiliger 
In grote lijnen heeft de SP zich in 
de Tweede Kamer achter deze 
maatregelen geschaard. Dat ligt 
echter anders bij een aantal wet
telijke maatregelen die sinds 'nfg' 
zijn ingevoerd. De bekendste daar
van is de identificatieplicht die 

vanaf 1 januari 2005 geldt voor 
iedereen vanaf veertien jaar. Als 
het 'noodzakelijk is in het kader 

dan blanke mensen.Ook de invoe
ring van de Wet Terroristische 
Misdrijven is door de SP afgewe
zen. Hierin worden het samen
spannen (met iemand overleggen 
over het plegen van een terroris
tisch misdrijf), het lidmaatschap 
van een terroristische organisatie, 
en het werven voor de gewapende 
strijd strafbaar gesteld. En ook 
verhoogt de wet de straffen voor 
bepaalde misdrijven als deze 
gepleegd worden 'met terroristisch 

oogmerk' . Dat wil zeggen: om de 
bevolking vrees aan te jagen, de 
Nederlandse overheid of een orga
nisatie van de Europese Unie 
wederrechtelijk te dwingen iets te 
doen, of de fundamentele politie
ke, constitutionele of sociale struc-



turen binnen Nederland of de 
Europese Unie ernstig te ontwrich
ten . Het voordeel van de wet is dat 
nu vastgelegd is wat we moeten 
verstaan onder terrorisme. Maar 
die definitie is zo ruim dat strikt 
genomen actiegroepen er ook 
onder kunnen vallen. Verder zal 
een terrorist zich tevoren niet 
afvragen welke straf hij zal krijgen. 
Verhoging van de strafmaat heeft 
dus geen preventieve werking. 
Tenslotte wordt het pure overleg 
tussen mensen al strafbaar 
gesteld, ongeacht of er ook daad
werkelijk iets gebeurt daarna. 
Bij de behandeling van deze wet 
in de Kamer heb ik gezegd dat op 
deze manier het denken strafbaar 
wordt gesteld. En dat kan niet in 
een rechtsstaat. 

Verder is de zogeheten Overleve
ringswet aangenomen. Die heeft 
niets te maken met historie ('de 
overlevering') maar regelt snelle 
uitlevering van onderdanen tussen 
de landen van de Europese Unie 
als ze een strafbaar feit hebben 
gepleegd dat op een onderling 
vastgestelde lijst staat. De rechter 
toetst dat soort uitleveringsverzoe
ken nog slechts marginaal; 
de minister van Justitie komt er 
helemaal niet meer aan te pas. 

Ook tegen deze verruiming van 
uitleveringsmogelijkheden heeft 
de SP gestemd, vooral omdat 
nauwelijks nog wordt gekeken naar 
de rechten van de verdachte. 

Een belangrijk taak, maar geen 
vrijbrief voor de AIVD 
Naast de wetten en beleidswijzigin
gen die al in- of doorgevoerd zijn, 
heeft de regering nog een aantal 
nieuwe maatregelen op de plank 
liggen: 
• AIVD-rapporten mogen in de 

toekomst- als het betreffende 
wetsvoorstel wordt aangenomen 
- in een strafproces worden 
gebruikt; 

• Er komt een zogeheten aler
teringssysteem: we worden van 
dag tot dag op de hoogte gehou
den hoe ernstig de terrorisme
dreiging is; 

• Organisaties die banden hebben 
met terroristische organisaties 
kunnen verboden worden; 

• Radicale websites worden aan
gepakt en verwijderd; 

• Mensen die radicaliseren, 
worden in de gaten gehouden; 

• Godslastering en belediging 
worden opnieuw bekeken; 

• Dataverkeersgegevens (telefoon
nummers, e-mailadressen en 
webadressen) van alle burgers 

worden voor lange duur 
bewaard; 

• Voedingsbodems voor radica
lisering- nationaal en inter
nationaal- worden aangepakt. 

In de opvatting van de SP is ter
rorismebestrijding vooral een zaak 
van 'intelligence'. De inlichtingen
dienst AIVD vervult daarbij een 
cruciale rol. Die moet informatie 
(kunnen) vergaren en tijdig de 
politie inschakelen als er opgetre
den moet worden tegen bepaalde 
mensen. Samenwerking dus. Dat 
geldt trouwens ook in internatio
naal verband. 
Is dat een carte blanche voor de 
AIVD? Nee. Als AIVD-rapporten 
voortaan in de rechtszaal gebruikt 
mogen worden zonder dat de advo
caat van de verdachte in staat is 
deze inhoudelijk te toetsen, raakt 
dat de rechten van de verdachte. 
Dat kan niet. 
Maar ook maatregelen als het 
bewaren van de dataverkeers
gegevens van alle burgers van ons 
land zijn weinig effectief. Die 
bestanden zijn zo groot dat er niet 
mee te werken valt. Het bewaren 
kost bovendien een hele hoop geld 
en vooral: de maat~egel raakt aan 
de privacy van de burger: elke bur
ger is immers in beginsel verdacht. 

Het strafrecht is een ultimum reme
dium, het laatste middel waarnaar 
je grijpt. Als we zo ver opschuiven 
dat zelfs het praten over iets straf
baar wordt gesteld (samenspan
ning) of dat het hebben van arg
waan tegen iemand kan leiden tot 
strafrechtelijke maatregelen (een 
nieuw plannetje van de regering) 
dan gaan we te ver. Hoe belangrijk 
de bestrijding van terrorisme ook 
is, we moeten zo veel mogelijk 
voorkomen dat onschuldige 
burgers erdoor worden getroffen 
en dat het idee postvat dat ons 
strafrecht maar steeds moet worden 
aangepast om de terroristen de 
baas te kunnen. Het is de taak van 
de SP om daar alert op te zijn. • 
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EU worstelt met balans 
tussen veiligheid en vrijheid 

Big brather Gijs hoort alles 

Als eerste EU-reacties op '11 september 2001' werden vooral 

oude afspraken nieuw leven ingeblazen. Maar gaandeweg 

tasten de veiligheidsmaatregelen steeds verder de vrijheid 

van de burgers aan. Een beangstigend overzicht. 

Tekst: 
Johan van den Hout 

Al sinds de Eurotop van Tampere in 1999 proberen de 
EU-lidstaten tot meer samenwerking te komen op het 

gebied van politie en justitie. Informatie over interna
tionale criminaliteit zou beter uitgewisseld moeten 

worden, uitleveringen moesten eenvoudiger en ook een 
zekere harmonisatie van het strafrecht stond op het 
verlangijstje. Maar tot september 2001 gebeurde er 
weinig. Lidstaten waren niet bereid om soevereiniteit in 

te leveren op het gebied van justitie en binnenlandse 
zaken. De verklaring van de Europese Raad meteen na 
de aanslagen in New York is vooral een belofte om 

meer haast te maken met wat al was afgesproken. 
Naast de 'Tampere-afspraken' riep de verklaring ook op 
tot meer samenwerking tussen politie en inlichtingen
diensten van alle lidstaten en 'derde landen', tot het 
ontwerpen van een gezamenlijke definitie van terroris
me, haast maken met het ratificeren van VN-resoluties 
over terrorisme, en uitvoering van afspraken in het 
kader van het Schengen-akkoord. 
In nog wat minder duidelijke bewoordingen werden 
verder nieuwe richtlijnen in het vooruitzicht gesteld, 
bijvoorbeeld om alle telecommunicatiedata (e-mail, 
telefoon, sms) te kunnen opslaan en gebruiken voor 
strafrechtelijk onderzoek. 
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Europese Terreurbestrijder 
Gijs de Vries 

In februari 2002 besloot de Europese Raad tot oprich
ting van Eurojust: een samenwerkingsverband van 
'justitie' uit alle lidstaten om grensoverschrijdende 
criminaliteit aan te pakken. Het plan hiervoor bestond 
al langer, maar nu het stickertje 'terrorismebestrijding' 
er op geplakt kon worden, kwam de ontwikkeling in 
een stroomversnelling. Hetzelfde geldt voor Europol, 

opgericht halverwege de jaren negentig maar pas sinds 
januari 2002 belast met Europese opsporingssamen
werking rond zware criminaliteit en alle activiteiten die 
samenhangen met terrorisme. Na de aanslagen in 
Madrid in maart vorig jaar besloot de Europese Com
missie om de 'Anti-terreur Task Force' van Interpol 
nieuw leven in te blazen. Dat moet leiden tot een 
verdere concentratie van alle in Europa beschikbare 
informatie over terroristen en hun activiteiten . 

Veel bestrijding, weinig preventie 
Toen in maart 2004, twee weken na de aanslag in 
Madrid, Gijs de Vries werd aangesteld als Europese 
Terreurbestrijder werd tevens het 'Actieplan voor de 
Bestrijding van Terrorisme' door Europese Raad aan

genomen. Daarin staan ruim 150 plannen, gegroepeerd 
rond zeven thema's. Zes daarvan gaan over de directe 

opsporing en bestrijding van terroristen, één over de 
preventie ervan. Dat is dan ook meteen het kortste en 
vaagste onderdeel uit het plan, zonder duidelijke dead
lines en zonder duidelijkheid over wie waarvoor verant
woordelijk is. Een 'uittreksel' van het plan werd in juni 



2004 met veel ophef gepresenteerd als de gezamen
lijke 'EU-VS verklaring over Terreurbestrijding', ook 

bekend als de 'Dromoland Declaration', naar het Ierse 
kasteel waar de verklaring werd ondertekend door 

president Bush en de Eu~opese leiders. In 51 punten 
worden de gezamenlijke maatregelen tegen terreur 
opgesomd. De enige twee preventieve Dromoland
maatregelen zijn effectievere ontwikkelingssamen
werking en 'de promotie van wereldwijde tolerantie'. 

In het Europese Actieplan Terreurbestrijding zijn vooral 
oude plannen samengebracht die eerder werden ont
worpen voor de bestrijding van witwaspraktijken, 

mensensmokkel, illegale immigratie en georganiseerde 
misdaad. Het onlangs ingevoerde Europese arrestatie
bevel is er één van. Hiermee vervallen de regels over de 
uitlevering van verdachten en komt de Nederlandse 
rechter er nog amper aan te pas. Als een lidstaat iemand 
willaten arresteren in een andere lidstaat hoeft voortaan 
nog maar aan minimale procedurele voorwaarden te 
worden voldaan. Inmiddels hebben 23 van de 25 Europe
se landen dit arrestatiebevel ingevoerd. Ook het verdrag 
tussen Europa en de VS van juni 2003 maakt het een
voudiger om op verzoek van Amerika verdachten uit te 
leveren. Dit verdrag en het Europese arrestatiebevel zijn 
gebaseerd op het 'vertrouwen in elkaars rechtssysteem' 
-ondanks de vreemde Amerikaanse praktijken die Euro
pa niet kent, zoals de 
'handel' in bekentenissen (plea bargaining), het veelvul
dig werken met undercoveragenten en uitlokking, en het 
kliksysteem waarbij je strafvermindering krijgt als je een 

belastende verklaring over een ander aflegt. 

Gijs de Vries slaat alles op 
In het Actieplan Terreurbestrijding kondigde de Europe
se Raad aan maatregelen te nemen om telecommuni

catiedata op te slaan voor opsporingswerkzaamheden. 

In december vorig jaar kwam daarvoor het 'kaderbesluit 
dataretentie'. Alle gegevens van e-mail, lnternetgebruik, 

telefonie en sms moeten minstens een jaar lang worden 
bewaard. Zorgwekkend is de motivatie voor het bewaren 
van álles en van iedereen: het besluit stelt namelijk expli
ciet dat het mogelijk moet zijn 'het dataverkeer te onder
zoeken van personen die nog helemaal nergens van 
verdacht worden' . In de Tweede Kamer legde Jan de Wit 
minister Donner het vuur aan de schenen over deze 

Europese maatregel: 'Als de opslag van dataverkeer
gegevens zinvol en verantwoord is, mag van de SP de 
opslag worden uitgebreid ten behoeve van de opspo
ring. Echter, het middel is niet zinvol en levert alleen een 
zee aan gegevens waarmee geen opsporingsdienst echt 
iets kan aanvangen. Deze werkwijze kan wél gemakkelijk 
leiden tot het oppakken van onschuldige mensen, 
bijvoorbeeld door overheidsdiensten die soms onder 
grote druk van politiek en media staan om een dader 

te pakken.' 

Battlegroups die overal ter wereld inzetbaar zijn 
Bij een echte oorlog horen soldaten. In het Actieplan 

wordt dan ook opgeroepen om haast te maken met de 
uitwerking van het EuropeseVeiligheids-en Defensie

beleid, beter bekend als het Euroleger. De term 'terro
risme' moet worden opgenomen in de regels over het 

Euroleger, waarbij 'preventieve maatregelen tegen 
terreurdreigingen niet mogen worden uitgesloten'. 
Vooruitlopend op de Europese grondwet waarin de 
militarisering van Europa wordt vormgegeven, gingen 

de lidstaten in november 2004 al akkoord met de nieu
we doelstellingen voor dit Euroleger. Meest in het oog 
springend hierbij was het oprichten van 'Battlegroups': 
geloofwaardige en snel inzetbare gevechtstroepen die 
vanaf medio 2005 zelfstandig en in samenwerking met 

de NAVO moeten kunnen opereren, desnoods ver 
buiten de Europese Unie. 
Deze en andere anti-terreurmaatregelen hebben veel 
kritiek uitgelokt. In Engeland oordeelde het House of 
Lords in december 2004 dat de wet die het mogelijk 
maakt 'verdachte buitenlanders zonder enige vorm 
van proces voor onbepaalde tijd gevangen te zetten' 
ongrondwettig is, en in strijd met de Europese mensen
rechtenverdragen. De Engelse jurist en terrorisme
deskundige Conor Gearty vreest dat met name in 
Engeland 'de liberale democratische vrijheid wordt on
dermijnd door ongecontroleerde opsporingsmethoden'. 
Eenzelfde kritiek uit professor Steve Peers van de univer
siteit van Essex: 'Het verplicht opnemen van bijvoor
beeld vingerafdrukken in alle Europese paspoorten is 
disproportioneel en strijdig met het Europese recht op 
een privé-leven'. 

Juiste balans moeilijk te vinden 
'Er is geen eenvoudige oplossing voor het dilemma om 
een juiste balans te vinden tussen veiligheid en vrij

heid,' stelt Dr. Dalgaard-Nieisen van de prestigieuze 
Johns Hopkins Universiteit. In haar rapport over bur
gerrechten en terrorismebestrijding waarschuwt zij 

voor eenvoudige oplossingen: 'Preventieve maatrege
len hebben een hoge prijs, en als ze te ver gaan, onder
mijnen we niet alleen onze eigen democratische 
samenleving, maar ook tal van andere pogingen om 
terrorisme te voorkomen. Het kan minderheidsgroepe
ringen verder van de samenleving vervreemden met 
alle gevolgen van dien. Ook de westerse morele auto
riteit als vrüe naties wordt minder geloofwaardig als we 
in onze eigen landen burgervrijheden te sterk aan ban
den leggen.' Vooral het permanente karakter van de 

vele anti-terreurmaatregelen baart Dalgaard-Nieisen 
zorgen: 'Er zijn volop goede voorbeelden waarbij burger
rechten in tijden van acute crisis tijdelijk worden opge
schort en later weer worden hersteld. Maar het open 
einde aan de oorlog tegen het terrorisme zoals die nu 
wordt gedefinieerd maakt dat deze vrijheidsbeperkingen 
voor onbepaalde tijd kunnen gelden.' Alleen een breed 
en open debat over al deze maatregelen biedt volgens 

haar een garantie dat er een verstandige balans wordt 
gevonden tussen veiligheid en vrijheid: 'We willen ten

slotte niet alleen veilig kunnen zijn in een Orwelliaanse 
wereld van alom aanwezige controle.' • 
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Beschaving of barbarij? 
De jonge Amerikaanse journalist M. Junaid Alam van de website Left 

Hook sprak met professor Noam Chomsky over de 'Oorlog tegen 

terrorisme', de ideologischerechtvaardigingenen historische realiteiten 

daarachter. Chomsky buigt zich over de stelling of we te maken hebben 

met een keuze tussen 'beschaving en barbarij'. 

Een interview met 
Noam Chomsky 
Door M. Junaid 

A lam 

n Alam: Het verhaal over de oorlog 
tegen terrorisme dat het Westerse 
publiek krijgt voorgeschoteld, is dat 
het gaat om de strijd van de 
beschaafde wereld tegen barbarij. 
Is dat een juiste voorstelling van 
zaken? 

•• Chomsky: 'Nee, dat komt niet 
eens in de buurt van de werkelijk
heid. De mate van vernietiging, 
terreur en geweld waar de machtige 
staten zich nu schuldig aan maken 
overtreft alles wat die zogenaamde 
terroristen zouden kunnen aan
richten. 
Alleen al in I rak staat de teller van 
het aantal doden na de invasie op 
100.000, misschien wat meer, 
misschien wat minder. Maar islami-

gaat met wreedheden: deze scoort 
niet erg hoog. De staatsgreep in 
Chili op 11 september 1973, waar 
de VS een dikke vinger in de pap 
hadden, leverde al meer dan drie
duizend doden op. 
Of neem het voorbeeld van de 
Amerikaanse oorlog in Nicaragua, 
waarvoor de VS door het Internatio
naal Gerechtshof werd veroordeeld 
wegens internationaal terrorisme. 
Het Gerechtshof eiste van de VS 
een einde aan deze misdaden en de 
betaling van een flinke schadever
goeding. Maar Amerika negeerde dit 
vonnis, sprak haar veto uit over twee 
resoluties van de VN-Veiligheids
raad die tot hetzelfde opriepen en 
ging gewoon verder met de oorlog 
alsof er niets gebeurd was. Nicara-

'Het Internationaal Gerechtshof eiste een einde aan 
de Amerikaanse oorlog in Nicaragua en betaling van 
een flinke schadevergoeding. Maar de VS negeerden het 
vonnis en gingen gewoon verder met de oorlog' 

tische terroristen zouden er een 
behoorlijke tijd over doen om 
zo veel slachtoffers te maken. 
De meest gewelddadige terroris
tische aanslag, die van 11 septem
ber 2001, kostte aan drieduizend 
mensen het leven, een verschrik
kelijke wreedheid. Maar zoals dat 
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gua werd volkomen verwoest en is 
nu het op één na armste land van 
het westelijk halfrond. Inmiddels 
lijdt de helft van alle kinderen onder 
de twee jaar aan zo'n ernstige 
ondervoeding dat zij er hersen
beschadigingen aan overhouden. 
Alleen al dit ene incident overscha-

duwt volledig alle aanslagen die 
je aan terroristen zou kunnen toe
schrijven.' 

n Alam: Daar gaat dus het bescha
vingsoffensief tegen de barbarij ... 

n Chomsky: 'Ja precies, dat is een 
belachelijk voorstelling.' 

•• Alam: Het is toch vreemd dat de 
westerse media zoveel aandacht 
besteden aan de gruwelijke ont
hoofdingen van enkele tientallen 
buitenlanders in Irak, terwijl het zo 
stil is rond het rapport van het 
Britse medische tijdschrift de 
Lancet over de honderdduizend 
Irakese burgers die zijn gesneuveld 
door vooral Amerikaanse bombar
dementen ... 

n Chomsky: 'Ja het is interessant 
te zien hoe de media met dat 
Lancet-rapport zijn omgegaan . 
Het werd genoemd, maar dat was 
het dan wel. Misschien omdat het 
geen keiharde cijfers zijn maar 
een schatting. Maar elke telling 
van slachtoffers is een schatting. 
En of het er nou so.ooo of 
150.000 zijn, het is zonder meer 
een absolute wreedheid.' 

tt Alam: De snelle, zeg maar' pas
sievol Ie' moord maakt veel minder 
slachtoffers dan de langzame dood 
door jarenlange honger en wreed
heden. Toch hebben we geleerd die 
eerste veel erger te vinden ... 



tt Chomsky: ' De media vormen een 
onderdeel van dezelfde intellectuele 
cultuur waar ook jij en ik deel van uit
maken. We weigeren te kijken naar de 
afschuwelijk misdaden die continu 
plaatsvinden en waar we iets tegen 
zouden kunnen doen. Het is inmiddels 

tien jaar geleden dat er in Rwanda 
bijna een miljoen mensen werden 

afgeslacht. En nog steeds wringt het 
dat we daar niet hebben ingegrepen. 
Er wordt veel gepraat over wat we had
den moeten doen , en hoe afschuwelijk 
het allemaal was. Dat was 't ook, maar 

kijk eens naar wat er vandaag gebeurt. 
In Zuid-Afrika sterven nu per dag even
veel kinderen aan eenvoudig te voor
komen ziekten als tijdens de oorlog in 
Rwanda. En als je de doden door hon
ger erbij optelt komt het er zelfs ver 
boven uit. Dat zijn gruwelijke Rwanda
cijfers, niet voor de duur van honderd 
dagen zoals die oorlog, maar dag in 
dag uit. Terwijl daar een eenvoudige 
oplossing voor is: laat farmaceutische 
bedrijven de nodige medicijnen leveren 

'Wat wij anderen aandoen staat buiten 
de aandacht. Dat is de zwarte zijde van elke 
dominante cultuur' 

en bouw daar een afdoende infra
structuur voor op. Maar daar heeft 
niemand het over. Dat is nog erger 
dan Rwanda, maar we accepteren 
het, we willen er niet over naden

ken . Niet omdat we kleine mis
daden interessanter vinden dan 

grote, maar omdat we alleen 
gericht zijn op misdaden tegen 
óns. Wat wij anderen aandoen 
staat buiten de aandacht. Dat geldt 
overigens niet alleen voor de VS 
maar in het algemeen, het is de 
zwarte zijde van elke dominante 
cultuur of machtige samenleving.' 

tt Alam: Een recent rapport van 
het Pentagon , geschreven door 
toonaangevende militairen en 
mensen van inlichtingendiensten, 
toont aan dat het anti-Amerika
nisme in de Arabische wereld niet 

afkomstig is van een afkeer tegen 
onze cultuur, maar vooral door de 
Amerikaanse steun aan Israël en 
aan Arabische dictaturen .. . 

tt Chomsky: 'Na 11 september had 
volgens mij alleen de WallStreet 
Journat het lef om de opinie in de 
islamitische wereld te onderzoe
ken . De krant beperkte zich daarbij 
tot die Arabieren waarvan je geen 
anti-Amerikanisme hoeft te 
verwachten, bankiers, zakenlui , 

mensen die gewoon in het wester
se systeem meedraaien . Zij verach
ten en vrezen Bin Laden, wiens 
vijanden zij zijn . Maar tegelijkertijd 
hadden zij begrip voor zijn stelling, 
zijn kritiek op het Amerikaanse 
beleid. Juist vanwege de steun aan 
wrede onderdrukkende regimes , 
het tegenhouden van democratie 
en ontwikkeling, de steun aan 

Gevolg van Amerikaans terreur: de helft van alle kinderen in Nicaragua onder de 
twee jaar lijdt aan ernstige ondervoeding 

Israël en haar agressieve politiek en 
vanwege de sancties tegen I rak die 
aan honderdduizenden het leven 

hebben gekost en een hele samen
leving hebben verwoest. Dat is wat 
hen woedend maakt. Zij haten niet 

onze vrijheid, maar wel het Ameri
kaanse beleid . En terecht, want het 
is dit beleid dat hen al jarenlang 
verplettert. Maar voor ons is het 
blijkbaar makkelijker om op een 
zeepkist te klimmen en te schreeu
wen over islamitisch fascisme en 
hoe bedreigend dat wel is. Zolang 
we stellen dat het hier gaat om een 
strijd tussen beschaving en barbarij 
hoeven we ook niet na te denken 
over ons beleid , of daar iets aan 

te veranderen.' • 

Noam Chomsky is linguïst aan het 
MIT, anti-kapitalist en jarenlang 
criticaster van het Amerikaanse 
buitenlands beleid. Hij schreef tien
tallen boeken en honderden werk
stukken. Een deel van zijn werk 
is ook in het Nederlands vertaald. 
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Boek 
Crisis in de rechtstaat 
van Britta Böhler 

Verdediging vrijheidrechten 
verdient meer aandacht 

'Geen jeugdbende, geen criminele 
organisatie en geen terroristische 
groepring is bij machte onschul
dige burgers zo veelleed toe te 
brengen als een misdadig staats
apparaat.' 
Zo maakt advocate Britta Böhler in 
haar boek Crisis in de rechtstaat het 
belang duidelijk van een rechtstaat 
die de fundamentele vrijheidrech
ten van de burgers garandeert. 

In de visie van Böhler is de recht
staat een wezenlijk element van 
onze beschaving dat in de loop van 
eeuwen is uitgekristalliseerd . In 
haar boek beschrijft ze de staps
gewijze opbouw van de beschaafde 
rechtstaat waarin de burgers 
beschermd worden tegen het wille
keurig en excessief gebruikmaken 
van het geweldsmonopolie door de 
overheid. 
Böhlers visie op de ontwikkeling 
van de rechtstaat komt aardig 
overeen met de analyse die jan 
Marijnissen in breder verband 
maakt van de samenleving: de 
verdere uitbouw van de beschaving 

Britta Böhler 
Crisis in de rechtstaat 

September 2004 

uitgeverij De Arbeiderspers 
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De Nederlandse rechtstaat lijkt een vanzelfsprekendheid, 

maar is wel degelijk aan erosie onderhevig. Waakzaamheid 

is geboden, concludeert Britta Böhler. 'Veiligheid van de 

samenleving is veiligheid van de individuen in de samen

leving' 

is tot stilstand gekomen en om
gezet in een beweging achteruit. 
Toegepast op de rechtstaat: het 
Wetboek van Strafvordering heeft 
de afgelopen jaren een aantal ingrij
pende wijzigingen ondergaan, 
waardoor bevoegdheden voor de 
opsporingsinstanties uitgebreid 
zijn , en de naleving van vormvoor
schriften versoepeld is. Volgens 
Böhler aren die wijzigingen niet 
nodig om de overheid haar belang
rijke taak van opsporing, vervolging 
en berechting naar behoren te laten 
uitoefenen . Ze concludeert dat het 
regeringsbeleid - mede onder het 
mom van terrorismebestrijding
belangrijke rechtstatelijke beginse
len in gevaar brengt: het recht op de 
bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer, het recht op een eerlijk 
proces en het gelijkheidsbeginsel. 
Haar boodschap: 'als wij bereid zijn 
rechtstatel ijke beginselen op te 
geven in de strijd voor behoud van 
de rechtstaat, is deze strijd al bij 
voorbaat verlopen.' 

Onverschilligheid troef rond 
privacybescherming 
Niet alleen de overheid valt het 
nodige te verwijten , Böhler ergert 
zich ook aan de onverschilligheid 
die er bij veel mensen is over de 
privacybescherming. En ze ver
baast zich erover dat er sprake is 
van een slinkend vertrouwen in de 

overheid , maar dat het tegelijker
tijd als vanzelfsprekend wordt 
ervaren dat die overheid steeds 
meer bevoegdheden krijgt en 
steeds meer gegevens van burgers 
registreert en bewaart. Ze waar
schuwt: 'Individuele vrijheidrech
ten lijken in Nederland een 
vanzelfsprekendheid, maar waak
zaamheid met betrekking tot 
bezuinigingen op de rechtsstaat is 
wel degelijk geboden. Het overeind 
houden rechtstatelijke beginselen 
is geen sinecure.' 

Crisis in de rechtstaat analyseert niet 
alleen de opbouw en de uitholling 
van onze beschaafde rechtstaat, 
maar beschrijft ook een aantal 
geruchtmakende rechtszaken waar
bij het kantoor van Böhler betrok
ken was: onder andere die van 
Folkert van derG ., Zorreguieta en 
mullah Krekar. De kracht van het 
boek schuilt echter niet daarin , 
maar in de analyse van een groot 
aantal recente ontwikkelingen op 
het gebied van opsporing, berech
ting en vervolging. Böhler toont 
overtuigend aan dat tal van nieuwe 
regels en wetten overbodig zijn, en 
het precaire evenwicht verstoren 
tussen de bevoegdheden die in het 
kader van criminaliteitsbestrijding 
aan de overheid moeten worden 
toegekend, en het behoud van 
individuele vrijheden. • 



(I DOORLEESVOER 
Meer over terrorisme, terreurbestrijding en angst als politiek wapen 

Online 
www.risq.nl 
RISQ staat voor Review of International Social Questions en is 
een jonge, onafhankelijke Nederlandse denktank voor inter
na- tienale vraagstukken. De club bestaat inmiddels uit 

zo'n dertig academici, journalisten, beleidsmakers en media
activisten . Haar doel is kennis te ontsluiten ten behoeve van 
publiek debat en politieke besluitvorming. Op de website van 
RISQ is een fors aantal interessante artikelen te lezen, zowel 
in het Engels als in het Nederlands . 

www.uitpers.be 
Uitpers is een Vlaamse website voor Internationale Politiek. 
Een onafhankelijk en ongebonden initiatief, dat het eenheids
denken wil doorbreken en nieuws over internationale politiek 
in een maatschappelijke context plaatst. 
Vooral het thematisch archiefInternationale Politiek biedt veel 

interessante Nederlandstalige artikelen over terrorisme. 

www.nrc.nljdossiersjmoslimterreurjindex.html 
Het dossier Moslimterreur van NRC Handelsblad bundelt feiten, 
achtergronden en meningen over de strijd tegen islamitisch 
terrorisme in de polder. 

www.fas.org 
De Federatie van Amerikaanse Wetenschappers (FAS) biedt 
misschien wel de meest uitgebreide verzameling gegevens 

aangaande de Amerikaanse 'oorlog tegen terreur' . Onderwerpen 
als wetgeving, strategie en bewapening komen zeer uitgebreid 

aan de orde- uiteraard wel allemaal in het Engels. 

De FAS heeft ook een eigen database in elkaar gezet van 
bevrijdingsbewegingen, terroristische organisaties en andere 
groeperingen die met geweld tegen een staat of tegen staten 
strijden: www. fas.orgjirp jworld I paraji ndex. html 

Veel strijdgroepen hebben gewoon de beschikking over eigen 
websites. De meeste daarvan zijn te vinden via Cromwells Index: 
www.cromwell-intl.comjsecurityjnetusers.html. Deze site barst 
ook van de verwijzingen naar sites van en over inlichtingen
diensten die zich bezig houden met terreurbestrijding. 

Op het Internet is ook een groot aantal websites te vinden waar 
linkse en progressieve publicisten interessante bijdragen leveren 
aan het debat over terreur, de oorsprong en de gevolgen ervan. 
De onderstaande (Engelstalige) sites worden van harte 
aanbevolen : 
TruthOut 
Mother Jones 
Alternet 
Democracy Now! 
Common Dreams 

www. truthout.org 
www. motherjones.com 
www.alternet.org 
www.democracynow.org 
www.commondreams.org 

Gedrukt 
Er is de laatste maanden een lawine van boeken over terrorisme 
verschenen. Onderstaande boeken steken ver boven de middelmaat 
uit. 

Terreur in naam van God, Jessica Stern 
Uitgeverij Het Spectrum, € 24,95 
jessica Stern reisde vier jaar lang de wereld rond en sprak met 
talloze religieuze leiders en leden van extremistische 
bewegingen . Het resultaat is een gedegen studie naar de 
beweegredenen van het religieus gemotiveerde terrorisme. 
Een uiterst actueel boek. Aanbevolen voor een ieder die meer wil 
weten over het islamitisch, joods en christelijk fundamentalisme. 

Macht en terreur, Noam Chomsky 
Uitgeverij Lemniscaat, € 14,95 
De gerenommeerde politiek filosoof Chomsky plaatst de 
aanslagen van 11 september 2001 in de context van de 
Amerikaanse buitenlandse interventies na de Tweede 
Wereldoorlog: Vietnam, Midden-Amerika, het Midden-Oosten en 
elders. Het terrorisme van de zwakken tegen de machtigen kan 
volgens hem alleen verklaard worden vanuit de terreur van de 
machtigen tegen de zwakken. Als je kijkt naar het negeren van 
internationale verdragen en naar het leed dat de burgerbevolking 
wordt aangedaan, dan is er volgens hem geen principieel 
verschil tussen de aanslagen van moslimextremisten en de 
oorlogspolitiek van Amerika. 

Terrorism. A Philosophical Analysis, J. Angelo Corlett 
Uitgeverij Kluwer Academie, € 29,63 
Dit boek betrekt de lezer bij een aantal kritische discussies over 
de ethische problemen die ten grondslag liggen aan terrorisme. 
Wat 'het terrorisme' eist, vooral van de zeer machtige 
Amerikanen, is volgens de auteur vooral morele intelligentie. 
Corlett toont met overtuigende onderbouwing nog eens aan dat 
er geen simplificeerbare strijd gaande is tussen goed en kwaad . 
De morele rechtvaardiging die alle partijen in de Jihadfoorlog 
tegen terreur geven voor hun handelen, dient volgens hem 
serieus te worden geanalyseerd, willen we ooit tot een minder 
gewelddadige wereld komen. Zeker voor een filosofieboek is het 
zeer toegankelijk geschreven. Wie zich serieus aan het denken 
willaten zetten, leze dit boek. 
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Hetrïke . 
roo1eleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het sodaisme in Nederland 

Deel 1: 

Lilliputters 
Wanneer begon het socialisme in 
Nederland? Dat hangt af van wat 
je er onder verstaat. Socialisten 
willen zo veel mogelijk mensen 
mobiliseren om in actie te komen . 
In een tijd van Internet lijkt dat 
eenvoudig. Honderdvijftig jaar 
geleden was het voor de oppositie 
echter veel moeilijker om haar 
boodschap te verkondigen . Radio 
en TV waren er in de negentiende 
eeuw niet en weinig mensen lazen 
kranten . Bladen als het Algemeen 
Handelsblad (1828) en de Nieuwe 
Rotterdamse Courant (1844) -die 
later samengingen in het NRC 
Handelsblad- leverden weliswaar 
kritiek op koning en kabinet, maar 
werden vooral gelezen door de 
gegoede burgerij . Toch lukte het 
een aantal radicale critici om een 
breder publiek te bereiken . Met 
kleine en sensatiebeluste 'Lilliput
ters' slaagden zij er in nieuwe 
ideeën te verspreiden . 

Journalisten 
De radicale journalisten die halver
wege de negentiende eeuw aan de 
basis stonden van een nieuwe 
vorm van volkspers waren zélf 
geen mensen uit 'het volk' . Het 
waren meestal jongemannen die 
carrière wilden maken, maar hierin 
mislukten. Bijvoorbeeld de Gronin
ger Eillert Meeter, die in 1818 werd 
geboren in Oude Pekela als zoon 
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van een barbier. De jonge Meeter 
droomde van een militaire loop
baan en bracht het al snel tot 
sergeant. Bezuinigingen op het 
leger maakten hier echter een 
abrupt einde aan. In cafés in de 
stad Groningen ontmoette hij enke
le lotgenoten met wie hij besloot 
tot de uitgave van een Tolk der 
Vrijheid (1840-1841) . 
De uitgave van een oppositieblad 
was een uitlaatklep voor onvrede 
met de door honger en ongelijkheid 
getekende maatschappij , en ook 
een mogelijke bron van inkomsten. 
Historicus J.J. Giele omschrijft 
de medewerkers en collega 's van 
Meeter in Pen in de aanslag. Revo
lutionairen rond 1848 (1998) als 
'(verlopen) studenten, huisleraren , 
onderwijzers, boekverkopers, 
uitgevers en zelfs een gesjochte 
jonker. Allen schipbreukelingen op 
het verlaten strand van een failliete 
maatschappij.' 
Halverwege de jaren veertig dron
gen nieuwe journalistieke opruiers 
zich naar voren, zoals jonkheer 
Adriaan van Bevervoorde en Jan de 
Vries. Beide twintigers kwamen uit 
een militaire familie en werden 
berucht om de vlijmscherpe pen 
waarmee zij hun verontwaardiging 
uitspraken over de slechte leef
omstandigheden van het volk. 
Beiden hadden een goede oplei
ding gehad, maar waren evenals 

Meeter in de problemen geraakt. 
Van Bevervoorde werkte eind jaren 
dertig bij een conservatieve 
Amsterdamse krant, die zich 
opwierp als woordvoerder van de 
Amsterdamse handelselite. De 
jonge edelman maakte zichzelf 
echter onmogelijk toen hij met een 
kappersdochter naar Londen 
vluchtte. Samen met de eveneens 
in ongenade geraakte edellieden 
Van Andringa de Kempenaer en 
De Thouars ging hij in radicale 
bladen als Asmodée (1845-1847) en 
De Hydra (1847-1850) oppostitie 
voeren tegen minister van Finan
ciën Van Hall , de belangrijkste 
politieke vertegenwoordiger van 
de handelselite. De Hydra werd 
uitgegeven door Jan de Vries. Hij 
studeerde theologie in Leiden, liet 
zijn studie versloffen, verloor daar
mee zijn carrièreperspectieven en 
moest vervolgens zijn verloving 
verbreken. In 1843 keerde De Vries 
berooid terug naar Amsterdam, 
waarna hij wilde leven van zijn pen . 
De Hydra werd verspreid in herber
gen, koffiehuizen en kroegen en niet 
alleen door de gegoede burgerij , 
maar door veel bredere lagen van de 
bevolking gelezen- of voorgelezen. 
Een politierapport uit 1848 waar
schuwde dat het blad de bestaande 
onvrede onder de bevolking aanwak
kerde en een slechte invloed had op 
'de lagere volksklassen '. 



Zwarte jaren 

Het belastingstelsel van minister 
Van Hall was volgens Van Bever

voorde en De Vries een belangrijke 
reden van sociaal onrecht, zo blijkt 

uit het volgende gedicht uit 
De Hydra: 

En de armen, die moeten van honger krepeeren, 
Want grutten en meel 
En erwten en boonen en brood (wie kan 't keeren?) 
't Is alles zoo schandelijk duur ... en de heeren 
Aan 't roer, die belasten 't nog driemaal zoveel. 

De oppositie van de radicale jour
nalisten viel in vruchtbare bodem. 
De jaren veertig van de negentien
de eeuw worden wel de 'zwarte 
jaren' genoemd, waarin Nederland 
te maken kreeg met een ernstige 
economische crisis. Door schim

melziekten mislukten in 1845 en 
1846 de aardappeloogsten en een 
muizenplaag tastte de tarwe- en 

roggeoogst aan . De bevolking had 
te leiden onder ongewoon koude 
winters en ging gebukt onder 
epidemieën van malaria, griep en 
cholera. In de steden ontstonden 
voedselrelletjes, waarbij winkels 
werden geplunderd . De crisis 
versterkte het politieke bewustzijn 
van het gewone volk; het eerst in 
Groningen en het omringende 
Oldambt, waar de grote tegenstel
lingen tussen de rijke herenboeren 
en de verpauperde landarbeiders 

tot broodopstanden leidden en de 

weg vrijmaakten voor oppositionele 
journalisten als Eillert Meeter. 

Ook in Amsterdam, waar in de 
jaren 1840 ruim 70.000 van de 
ongeveer 225.000 inwoners verpau
perd waren, roerde de bevolking 
zich steeds meer. Nadat in de 
zomer van 1847 de broodprijzen 
ineens sterk stegen, konden vrou
wen in de Jordaan hun kinderen 
niet langer voeden, en organi
seerden ze een serie opstootjes. 

Lilliputters 
Hoewel het broodoproer in 
omvang toenam was het moeilijk 
om het volk blijvend te mobili
seren . Veel mensen waren niet 

alleen werkloos en arm, maar ook 
apathisch en ongeschoold. Het 
aantal radicale bladen nam welis
waar toe, maar hun lezerspubliek 

was nog altijd gering. De regering 

probeerde bovendien de versprei
ding van oppositionele bladen 

tegen te gaan door zogenaamde 
drukpersvervolging, waarbij journa

listen werden opgepakt. Ook werd 
de uitgave van bladen bemoeilijkt 
door het zegelrecht, een belasting 
op kranten en tijdschriften. Nieuwe 

wetgeving bood echter nieuwe 
mogelijkheden: in 1843 kwam een 
uitzondering op het zegelrecht voor 
drukwerk van niet meer dan 'twee 

palmen' groot (10 bij 16 centime

ter). Deze uitzondering was 
bedoeld voor berichten en reclame 
op aanplakbiljetten, maar werd al 
snel gebruikt voor miniscule krant
jes, de 'Lilliputters' . In 1845 werden 
veertien van deze minikrantjes 
uitgegeven. De oplage was met 
zo'n 15.000 relatief hoog. Het 
Algemeen Handelsblad, veruit de 
grootste krant in die tijd, had zo'n 

5-400 abonnees. Bovendien gingen 
de Lilliputters door vele handen en 
werden zij voorgelezen aan familie, 

buren en kroeggenoten. 
De Lilliputters waren ook een 
manier om de schrijvers in een 
broodwinning te voorzien. Om de 
verkoop te vergroten was de in
houd erg sensatiegericht De 
'gemengde berichten'- een uitvin
ding van deze Lilliput-pers-waren 

een soort roddelrubrieken over de 
ministers en de leden van het 

koninklijk huis. Maar ook werden 

smeuïge berichten opgenomen 
over bijvoorbeeld spoorweg
ongelukken ofhandel in blanke 
slavinnen. Verslagen van vreselijke 
moorden werden afgewisseld met 
komische verhalen, gedichten en 
prenten. Tussendoor werd geklaagd 
over de slechte economische toe

stand en de hoge belastingen. 
Het meest politiek getint waren de 
zogenaamde 'ingezonden stukken', 
die vaak door de redactie zélf wer

den geschreven en waarin openlijk 
werd gepleit voor politieke demo
cratiseringen en verlaging van de 
belastingen op eerste levensbehoef
ten. In Den Haag liet Meeter maar 
liefst twee Lilliputters verschijnen, 
De Haagsche Miniatuur-Nieuwsbode 
en De Ontwaakte Leeuw. Het laatste 
blaadje had het meest politieke 
karakter, maar verschijning werd na 

enkele nummers door de politie 

onmogelijk gemaakt. Toen in 1845 
relletjes uitbraken probeerde Mee

ter de onrust verder op te stoken: 
'Indien alle ingezetenen eens 

weigerden de belasting te voldoen, 
wat zouden de knappe bewinds
lieden dan aanvangen? Als alle 
goudwolven eens geplunderd wer

den door de armen, zouden dan 
de armen niet ineens rijk zijn?' 

Nederland kende in de jaren 1840 
nog nauwelijks socialisten. De wat 
opportunistische radicale journalis
ten waren geen socialisten in de 
zin dat zij zich lieten leiden door 
socialistische uitgangspunten. 
Mede door het succes van de Lilli
putters werden zij wel interessante 
medestanders voor een groep 
Duitse communisten die actief 
waren onder de vele Duitse arbei
ders in Amsterdam en die een 
afdeling hadden opgericht van de 
internationale Bund der Kom
munisten. Om de vereniging van 

Nederlandse arbeiders te bevorde
ren, richtten deze Duitse commu

nisten in 1847 de Vereen i ging tot 
Zedelijke Beschaving der Arbeid 
ende Klasse op, die de arbeiders 
moest verheffen van apathische 
paupers tot strijdbare arbeiders. 
Begin februari 1848 kwamen in 

Amsterdam uit Londen de eerste 
honderd exemplaren aan van Het 
communistisch manifest van Karl 

Marx en Friedrich Engels, waarin 
de proletariërs aller landen werden 

opgeroepen om zich van hun kete
nen te bevrijden. Eind februari brak 
in Frankrijk een revolutie los. 
Kort daarop braken over in Europa 

grote opstanden uit. 
Van Bevervoorde en De Vries speel
den een belangrijke rol in een veel 
bescheidener oproer op 24 maart 
in Amsterdam, toen een stoet van 
ongeveer duizend mensen plunde
rend langs de grachten trok, en op 
het Kaasplein-het huidige Thor
beckeplein- door de politie tot 
stilstand werd gebracht. Het waren 
niet de radicale journalisten, maar 
de brave liberalen rondom 
Thorbecke die in 1848 de macht 
grepen. Het socialisme in Neder

land had nog een lange weg te 
gaan. • 
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www.spnet.nl 
Nu met: 

• dagelijks nieuws 

• nuttige tips 

• geslaagde actievoorbeelden 

• overzicht afdelingsdrukwerk 

• verslagen partijbestuur en partijraad 

• informatie over bestellingen 

• opinies en discussie. 

Dé internetpagina voor elke actieve SP' er. 

Tip: maak er je startpagina van, of gebruik een RSS-reader om 
telkens een seintje te krijgen als er nieuws is. 

Spanning is er nu voor iedereen 
Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet-leden. De betaling 
gaat per incasso. Aanmelden kan telefonisch op (oto) 2.43 55 38, en voor SP-leden via de leden
website www.spnet.nl. 

r---------------------------------------~ 

Nu in de winkel! 
'Hoe dan, Jan?' is het verslag van een serie vraaggesprekken die Kees Slager en Karel Glastra van loon hebben 
gevoerd met Jan Marijnissen. Uitgedaagd door zijn niet-aflatende kritiek op de bestaande orde én door het 
'nieuwe optimisme' dat hij in zijn laatste boek propageerde, is de SP-voorman gevraagd welke alternatieven 
hij dan wel heeft voor een beter Nederland en een betere wereld. En hoe haalbaar die zijn. 

Lezersaanbieding: 
Tegen inlevering van deze bon ontvangt u bij uw boekhandel € 2,50 korting 

Karel Glastra van Loon en Kees Slager 
Hoe dan, jan? 
Looptijd: 20 januari - 20 maart 2005 

Act1enummer: 501-30559 
No~male prijs: € 12,oo Actieprijs: € 9,5o bon 

~-----~--------------------------------~ 
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De SP is tégen een verdere afdracht van bevoegd
heden aan de Europese Un ie. Wij zijn vóór het 
uittreden van Nederland uit de NAVO. Niet de 
Verenigde Staten , maar de Verenigde Naties 
moeten volgens ons het voortouw nemen bij het 
oplossen van internationale conflicten . Dit zijn 
natuurlijk prachtige standpunten. Maar leiden ze 
ook tot een betere wereld? 
Hopelijk slagen wij er in om bij het komende 
referendum deze Europese Grondwet tegen te 
houden. Maar dan nóg zal de Europese integratie 
de komende jaren verder gaan. Ook als Neder
land uit de NAVO treedt, blijft dit westerse mil itai 
re bondgenootschap optreden als politieagent in 
de wereld. Al doen we nóg zo vaak een beroep op 
de VN , deze wereldraad van landen is machteloos 
zonder de steun van Amerika. 
Socialisme is bij uitstek een internationale politie
ke leer. Lokaal kan de SP als actiepartij het ver
schil maken. Ook nationaal wordt onze stem 

CU steeds meer gehoord . Maar hoe kunnen onze 3: twee Europarlementariërs een vuist maken in 
Europa? Hoe kunnen we de wereld veranderen? 

t: Op 28 mei discussiëren bijna duizend socialisten 
CU met elkaar over 'De SP en de wereld' , tijdens ons 
CU 13d• congres in Nijmegen, waar vooraanstaande 
I!)J) socialisten uit alle werelddelen zullen spreken . 

~' Hoe succesvol is volgens ons de huidige ontwik
"" kelingssamenwerking? Is de SP een onderdeel 
0 van de internationale beweging van anders-globa-J: listen? Steunen wij de plannen voor een nieuwe 

wereldorde van de Braziliaanse president Lu la? 
In deze Spanning vind een eerste aanzet voor de 
discussies. 

Ronald van Raak 
Coördinator Wetenschappelijk Bureau 

De ontwikkelingen in de SP 
op de voet volgen? 

Kijk dagelijks op www.spnet.nl! 
Discussies o Actieverslagen o Tips o 

En nog veel meer. 
www.spnet.nl, onmisbaar voor elke actieve SP'er 
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Een schat aan opinies van SP' ers is te vinden op www.sp.nlfopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Politieke kunst: Brecht of Moore? 
Is de film Fahrenheit 9/11 van Michael Moore kunst of propaganda? 
En hoe zit het met het werk van Bertold Brecht? Is politieke kunst 
überhaupt mogelijk? Vragen die aan bod kwamen in de lezing die 
Ronald van Raak op 24 januari hield voor het Studium Generale aan 
de Universiteit van Amsterdam. 

Europese grondwet brengt landbouwbeleid terug naar jaren vijftig 
De tekst die in de ontwerp grondwet van de Europese Unie staat, is 
letterlijk overgenomen uit het Verdrag ter oprichting van de Europe
se Gemeenschap van vijftig jaar geleden en rept uitsluitend over 
productieverhoging. Volgens Europees Parlementslid Kartika Liotard 
is het van tweeën een: 'ófwe accepteren deze Europese grondwet, 6f 
we zetten ons in voor een duurzaam en milieuvriendelijk landbouw
beleid ' . Haar verhaal is gepubliceerd in het Agrarisch Dagblad van 
28 januari. 

We gaan mishandeling kind nu stoppen 
Het probleem van kindermishandeling hoort bovenaan de politieke 
agenda te staan , stellenAgnes Kant en Herman Baartman in hun 
verhaal in De Volkskrant van 31 januari . Ze leggen waarom dat zo is, 
en komen met tien concrete voorstellen om het probleem aan te 
pakken . 

Musea, Muze, Maatschappij 
'Van de overheid mag verwacht, nee, geëist worden dat zij waakt 
over ons cultureel erfgoed, dat zij actieve en passieve deelname aan 
kunst en cultuur bevordert, dat zij mensen helpt open te staan voor 
nieuwe, niet-vermoede zaken .' Fen na Vergeer in het jubileumnum
mer van het blad van de Vereniging van Musea in Zuid -Holland . 

Colofon Spanning wordt uitgegeven door hetWetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet-leden. 
De betaling gaat per incasso. Abonnementenadministratie: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 0} 243 55 38 F (01 O) 243 55 67, 
E administratie@sp.nl. 

Redactieadres: Vijverhofstraat 65, 3032 SC RotterdamT (01 0) 243 55 35 F (01 0) 243 55 66 E spanning@sp.nl 

Hoofdredacteur: Peter Verschuren, Redactieraad: Johan van den Hout, Ewout lrrgang, Paulus Jansen, Hans van Leeuwen, Ronald van Raak, Barry Smit 

Foto omslag: Archief SP 
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DE SP EN DE WERELD 

Socialisten zijn internationalisten. En dus organiseert de SP op 
28 mei een congres dat helemaal in het teken staat van wat er 
buiten onze grenzen gebeurt. Spanning blijft niet achter en 
komt met artikelen over de goede en slechte kanten van ont· 
wikkelingshulp, en over de manier waarop de EU zich in een 
globaliserende wereldeconomie verrijkt ten koste van de arme 
landen. Maar eerst lichtpuntjes uit Brazilië en een verslag van 
de moeizame strijd tegen honger en extreme armoede. 

De behandeling van het thema wordt voltooid met een pagina 
vol tips om verder te lezen. 

Hoop en inspiratie uit Brazilië 

Op 27 oktober 2002 won Lula (echte naam Luiz lnacio da 

Silva} met ruim verschil de presidentsverkiezingen in Brazi

lië. Onversneden links kwam daarmee aan de macht in één 

van de grootste landen ter wereld. Hoe kon dat gebeuren, 

en wat betekent het voor Brazilië zelf en voor de rest van de 

wereld? De antwoorden komen van Peter Runhaar, in no

vember 2004 metgezel van Jan Marijnissen op diens reis 

door Brazilië. 

Tekst: 
Peter Verschuren 

Runhaar maakte de doctoraalscriptie van zijn studie 
niet-westerse geschiedenis over de PT in Brazilië, 
waarna de fascinatie voor het land en die PT, de Parti
do dos Trabalhadores- Partij van de Arbeiders, bleef. 

Als journalist schreefhij een groot aantal artikelen 
over het land . Inmiddels is hij gehuwd met een Brazili

aanse en verblijft hij regelmatig in het land van de 
Amazone en het carnaval. 

tt Wat is dePT, de partij van Lula? 
'DePT is opgericht in 1979, tijdens de overgangsperio
de van dictatuur naar democratie. Brazilië was tot 
begin '85 een dictatuur. In de eindfase daarvan ont
stonden twee nieuwe partijen, naast de partijen van de 
dictatuur en de goedgekeurde 'oppositie'. Dat waren 
de PSDB, de partij van de sociaal-democratische elite 

en de PT, als bundeling van een breed spectrum aan 

progressieve maatschappelijke organisaties: kerken, 
vakbonden, sociale bewegingen. 
DePT en de PSDB zijn partijen die politiek voeren op 
basis van een ideologie; van een programma. Dat lijkt 
vanzelfsprekend, maar is het niet in een land als Brazi

lië. De traditionele grote partijen daar werken vrijwel 
uitsluitend op basis van cliëntelisme: het zijn carrière

machines die zich erg op de korte termijn richten. 
Na het einde van de dictatuur hebben PSDB en PT zich 

verder ontwikkeld. Ze bestaan nog, zijn allebei succes

vol en hebben een grote achterban. 

Het succes vandePT manifesteerde zich al direct in 

1985, toen Luiza Erundina, een maatschappelijk werk
ster, burgemeester werd van miljoenenstad Sao Pa ulo. 
Dat was echt een revolutie: een vrouw van buiten de 
elite die in zo'n functie gekozen wordt- en het ook nog 
eens uitstekend doet. 
Een verklaring voor het succes is volgens mij datdePT 

opmerkelijk corruptievrij is, dat ze inhoudelijk is, en 
pragmatisch . Door dat laatste heeft ze het lot ontlopen 

van veellinkse bewegingen in Brazilië en de rest van 
Latijns-Amerika die aan ideologisch geruzie ten onder 
zijn gegaan. De PT is een echte massabeweging: ze 
heeft heel veel leden en heel veel kader, en is echt ge
worteld in samenleving.' 

tt Hoe verklaar je dat Brazilië en Argentinië na de dicta
tuur zo'n verschillende weg genomen hebben? In Argenti
nië viert het systeem van cliëntelisme nog steeds hoogtij. 
Waarom heeft Brazilië een PT en Argentinië niet? 
'Ik kan wat zaken noemen, maar of dat een sluitende 
verklaring is, weet ik niet. Brazilianen zijn nogal non-
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conformistisch en pragmatisch ingesteld . Het land 
kent ook geen traditie van gewelddadige ideologische 
revoluties. Daarnaast is de opkomst van een sterke 

onafhankelijke vakbeweging belangrijk én heeft het 
land een grote middenklasse, naast een kleine steenrij

ke elite en heel veel arme mensen . Onder die midden
klasse is ook veel sympathie voor de PT. En wat ook 
meespeelt in de populariteit van de PT, is de persoon
lijke factor van Lu la.' 

tt Wat kun je over hem vertellen? 
'Lul a is het jongste kind van een straatarm gezin . Hij 
is vanaf de oprichting van de PT de onbetwiste leider, 

afkomstig uit de vakbeweging, de metaalarbeiders

bond. Voordat Lu la in januari 2003 president werd, 
was hij drie keer eerder al dicht bij een overwinning. 
De vierde keer heeft hij het randje opgezocht van hoe 
ver hij met zijn pragmatisme kan gaan. Hij heeft toen 
veel meer een centrumagenda gevolgd en al vóór de 
verkiezingen zi jn 'natuurlijke vijanden ' bewerkt: de 
financiële en zakenwereld . Hij heeft bijvoorbeeld laten 
weten zich te houden aan de afspraken met het IMF 
en de buitenlands schulden van Brazilië te zullen afbe
talen . Dat kweekte vertrouwen bij de middenklasse en 
had resultaat: Lula won van de zittende president 

Cardoso van de PSDB die het zeker niet slecht gedaan 
had .' 

tt We zijn nu twee jaar verder. Hoe maak jij de 
balans op? 
'Lula heeft een voorzichtig, behoudend beleid gevoerd , 
in het verlengde van zijn campagne. Behoedzaamheid 

gaat duidelijk boven ideologische keuzes en het prag
matisme is enorm. Lul a kiest duidelijk voor de lange 
termijn boven het snel boeken van successen. Het 

gevolg is wel , dat er nog weinig veranderingen zicht
baar zijn . Eind 2006 zijn er weer verkiezingen, dat 
betekent dat de komende twee jaar echt cruciaal wor

den . De achterban is opmerkelijk loyaal - hoewel een 
minderheid zwaar ontevreden is - maar zal toch een 
keer resultaten willen zien . Ikzelf ben verbaasd over 
een aantal zaken, en een enkele keer ook geschrokken . 
Waar ligt de grens tussen pragmatisme en opportunis
me? Maar terugkijkend op de afgelopen twee jaar 
overheerst toch duidelijk het positieve. Zeker als je 
kijkt naar de omstandigheden waaronder gewerkt 
moet worden: de corruptie, de bittere armoede, het 
gebrek aan infrastructuur, de traditie van politiek op
portunisme. De context is zo veel moeilijker dan hier 

in Nederland. Als je daarnaar kijkt, dan moet je conclu
deren dat Lula en zijn mensen ongelofelijk knap bezig 
zijn . 
Opvallend is ook hoe volwassen de PT omgaat met 
alle kritiek. Om een voorbeeld te geven: Jan Marijnis
sen en ik werden door een PT-kaderlid meegenomen 
naar een grote demonstratie tegen het regeringsbeleid . 
De man had er alle begrip voor.' 

Ik zie me niet als een kritiekloos Lu la-fan, maar ik ben 
absoluut onder de indruk van wat er momenteel in 
Brazilië plaatsvindt. Rationeel beschouwd kun je zeg-
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gen: in potentie levert de ontwikkeling heel veel op, 
maar het moet nog wel gebeuren . Maar als je het iets 
emotioneler bekijkt, dan is er nu al heel veel uit voort

gekomen. De opmars van Lul a en de PT biedt veel 
hoop en inspiratie- binnen en buiten Brazilië. Kijk 

naar Uruguay. Daar is onlangs de linkse president 
Vázquez aan de macht gekomen. Dat heeft hoogst
waarschijnlijk kunnen gebeuren doordat in Brazilië 
het bewijs geleverd is dat een linkse regering niet 

automatisch kapitaalvlucht en destabilisering bete
kent.' 

tt Welke ruimte geven de VS aan Brazilië? Wat gebeurt 
er als het land een koers gaat varen die Washington 
echt dwars zit? 
' Hoe stabieler en democratischer een land is , hoe 

minder mogelijkheden de VS hebb~n om in te 
grijpen. Wat dat betreft scoort Brazilië goed. Aan de 
andere kant: financieel is er wel een grote afhankelijk
heid . Als de Amerikaanse financieel-analisten 
massaal zeggen ga maar weg uit Brazilië, dan komen 
er grote problemen .' 

tt Is lula op weg het nieuwe idool van links te 
worden? 
'Laten we alsjeblieft leren geen heiligen te maken van 
kopstukken als Lula . Je neemt iemand het meest 
serieus als je hem kritisch benadert. In het gesprek 

dat Jan Marijnissen en ik hadden met minister Dulci 
vertelde hij dat het slechtste wat Brazilië en dePT 
kan overkomen is dat Lula de zoveelste troetelbeer 
van de Derde Wereld wordt. Daar ben ik het helemaal 

mee eens.' • 

Gróót 
Brazilië is het grootste land van Zuid-Amerika en 
één van de grootste landen ter wereld. Er wonen 
ruim 175 miljoen mensen en de oppervlakte be
draagt iets meer dan 8,5 miljoen km•. Ter vergelij
king: dat is 240 keer de oppervlakte van Nederland. 
Zowel van noord naar zuid, als van oost naar west 
ligt er tussen de uiteinden van het land meer dan 
4300 kilometer. 



Lu la in het offensief 

Weg met de honger in de wereld! 
We gaan binnen twintig jaar het aantal mensen dat honger lijdt met min

stens de helft terugbrengen. Dat spraken de 176landen van de FAO (de VN

organisatie voor landbouw en voeding} af in 1996. Vier jaar later werd deze 

doelstelling opgenomen in de zogenaamde Millennium Ontwikkelingsdoel

stellingen (MDGs) van de Verenigde Naties. En weer vier jaar later lanceerde 

de Braziliaanse president Lula een nieuw plan om de strijd tegen de honger 

nieuw leven in te blazen. Nu de resultaten nog. 

Tekst: Hans van Heijningen 

Eén van de VN-Millenniumdoelstel

lingen is het opstellen van plannen 
en het meten van de voortgang. 
Daaraan wordt hard gewerkt

zodat we in ieder geval inzicht 
krijgen in de resultaten en het falen 
van onze regeringsleiders. 
Goed nieuws is dat de gemiddelde 
leeftijd van mensen de afgelopen 
decennia beduidend hoger is ko
men te liggen, dat het analfabetis
me wereldwijd sterk teruggedron
gen is en dat het aantal mensen dat 
in Oost-Azië van een dollar of min

der per dag rond moet zien te ko
men , sterk gedaald is. Het slechte 

nieuws is dat in 33 van de 66 ont
wikkelingslanden de inkomens
ongelijkheid is toegenomen, dat 54 
landen armer zijn dan in 1990 het 
geval is en dat 21 landen gedaald 
zijn op de Human Development 
Index. 'Een dergelijke achteruitgang 
qua overlevingsperspectief kwam 
voordien vrijwel niet voor,' conclu

deren de opstellers van het rapport 
van de Ontwikkelingsorganisatie 
van de VN eind 2003. De conclusie 
luidt dat de Millenniumdoelstellin

gen van de VN in 2015 niet gehaald 
gaan worden zolang het bedrag dat 
wereldwijd aan ontwikkelingssa
menwerking besteed wordt, niet 
drastisch omhoog gaat. Andere 
conclusies: de westerse landen 
moeten hun beleid op een aantal 
terreinen drastisch herzien : ze 

moeten de ontwikkelingslanden 

toegang tot hun markten geven in 
plaats van die gesloten te houden 
via tolmuren; ze moeten stoppen 
met het dumpen van overtollige 
voedselvoorraden die de positie 
van agrarische producenten in 
ontwikkelingslanden ondermijnen; 
en ze moeten serieus werk maken 
van de herziening van de patenten
wetgeving. Tot nog toe kunnen 
multinationals namelijk wettelijk 

gelegitimeerd monopolies verwer
ven op alle mogelijke commerciële 

toepassingen van natuurlijke pro
ducten die afkomstig zijn uit ont
wikkelingslanden. En tot slot: de 
rijke landen moeten overgaan tot 
een drastische sanering van de 
schulden van ontwikkelingslanden. 
Het totaalbedrag dat ontwikkelings
landen jaarlijks aan hulp ontvangen 
vormt maar een fractie - een ze
vende deel om precies te zijn -van 
wat ontwikkelingslanden jaarlijks 

kwijt zijn aan rentebetalingen en 
schuldaflossing. De ontwikkelings

socioloog Lou Keune duidt het 
fenomeen van kapitaaloverdracht 
van het Zuiden naar het Noorden 
aan met de term 'omgekeerde 
ontwikkelingshulp' . 

Verdubbeling aantal extreem armen 

in Afrika 

Dat het slecht gaat met de bestrij
ding van armoede en honger is ook 

de conclusie van het in januari 
verschenen rapport 'lnvesting in 

development: a practical plan to 
achieve the Millennium Develop
ment Goals', van de Amerikaanse 
econoom jeffrey Sachs. Hij conclu
deert dat veel ontwikkelingslanden 
in een armoedeval zitten en onvol
doende financiële middelen hebben 
voor noodzakelijke investeringen. 
Het aantal extreem armen in Afrika 
is verdubbeld sinds 1981 . Factoren 

die de economische malaise ver
sterken, zijn de geografische lig
ging van landen (geen toegang tot 
zeehavens), de uitputting van land
bouwgronden, ziektes als AIDS en 
de relatief grote gezinnen van de 
armen. 

Los van het terugdringen van de 
armoede in de wereld- wat vooral 

te danken is aan de snelle econo
misch groei in landen als China en 
India- dreigen de Millenniumdoel 

stellingen bij ongewijzigd beleid 
niet gehaald te worden, waar
schuwt Sachs. Verschillende zaken 
moeten gebeuren om de doelstel
lingen alsnog te halen . In de eerste 
plaats zouden de ontwikkelde lan
den hun ontwikkelingsbudget tot 

minimaal 0.44 en in 2015 tot 0,54 
procent van hun BBP moeten ver

hogen. Vooral de VS, Japan, Duits
land en Italië blijven op dit vlak 

ernstig in gebreke en zijn verant
woordelijk voor 85 procent van het 
tekort aan fondsen voor ontwikke
ling. Een andere dringende aan
beveling betreft het beleid van IMF 
en Wereldbank ten aanzien van 
ontwikkelingslanden. Die instellin

gen zouden hun zogenaamde Po
verty Reduction Strategy Papers

beleidsdocumenten die ze tamelijk 
dwingend opleggen aan regeringen 
van ontwikkelingslanden- meer in 
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lijn moeten brengen met de Millen
niumdoelstelllingen. 

Aanvalsplan van 60 miljard 
dollar per jaar 
Dat er te weinig schot zit in de 
bestrijding van de honger, conclu
deerde ook de Braziliaanse presi
dent Lul a. Op zijn initiatief vond er 

op 30 januari 2004 in Genève een 
anti-hongerbijeenkomst plaats, 
waaraan onder andere VN-voorzit
ter Kofi Annan, president Chirac 
van Frankrijk en president Lagos 
van Chili deelnamen. Op de confe
rentie is een werkgroep ingesteld die 
inmiddels met een voorstel geko
men is om de strijd tegen honger en 
armoede nieuw leven in te blazen. 
Uitgangspunt van dit plan is op 
jaarbasis ongeveer 6o miljard dollar 
aan extra fondsen te mobiliseren 
voor de uitvoering van de millen
niumdoelstellingen. Concreet ko
men de opstellers van het rapport 
met de volgende aanbevelingen: 
invoering van een minimale belas
ting op valutatransacties (de zoge
naamde Tobin-tax); invoering van 
een belasting op wapenhandel; extra 
hulpinspanningen van het IMF en 
andere internationale financiële 
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instellingen vanuit hun omvangrijke 
reserves; het opdoeken van belas
tingparadijzen; het stimuleren van 
eerlijke handel en het bevorderen 
van maatschappelijk verantwoord 
ondernemen en beleggen. 
Hoewel de voorstellen van het Plan 
Lu la eerder een stapje-voor-stapje 
karakter hebben dan dat zij de 
internationale orde op zijn kop 
zetten, is er wel degelijk iets nieuws 
onder de zon. De afgelopen jaren 
hebben vooral de grotere ontwikke
lingslanden zich aaneen gesloten 
om de VS en de EU effectief weer
werk te geven. Het mislukken van 
de WTO-onderhandelingen in Can
cun, eind 2003, maakte het ont
staan duidelijk van nieuwe interna
tionale verhoudingen waarin de 
westerse landen niet langer in staat 
zijn om hun handels- en investe
ringsbeleid er simpelweg door te 
drukken. De vorming van de G-20 
waarvan regionale grootmachten 
als Brazilië, Mexico, Venezuela, 
India, Maleisië, Iran, Nigeria en 
Zuid-Afrika deel uitmaken, mar
keert in die zin een belangrijke 
verandering binnen de internatio
nale verhoudingen. 

Nederland gaat het debat 
zorgvuldig uit de weg 
Inmiddels hebben de regeringslei
ders van Brazilië, Chili, Frankrijk en 
Spanje het Plan Lula omarmd en 
toegezegd daar internationaal 
steun voor te zullen organiseren. 
De Nederlandse regering, die graag 
benadrukt dat zij in tegenstelling 
tot veel andere westerse landen wel 
voldoet aan de 0,7 procent BBP
norm voor ontwikkelingssamen
werking, gaat het debat over dit 
plan het liefst uit de weg. Onze 
grote banken en verzekeringsbedrij-

ven zien volstrekt triets in bijvoor
beeld de invoering van een kleine 
belastingheffing op valutatransac
ties of het aanpakken van belasting
paradijzen. Sterker nog, Nederland 
is weliswaar een klein land, maar 
speelt vooral achter de schermen 
een rol van betekenis binnen inter
nationale instellingen die ijveren 
voor de liberalisering van het beleid 
betreffende handel en investerin
gen. Daarbij komt dat Nederland, 
dat enkele decennia geleden een 
gidsland was op het vlak van ont
wikkelingssamenwerking en milieu, 
inmiddels tot de grauwe midden
moot van aspiratieloze landen is 
gaan behoren. In plaats van een 
voorhoedepositie op het vlak van 
ontwikkelingssamenwerking te 
bevechten, houdt de huidige minis
ter van Ontwikkelingssamenwer
king zich vooral bezig met het be
vorderen van marktwerking binnen 
de sector, het verruimen van de 
participatie van het bedrijfsleven en 
het vervuilen van haar eigen begro
ting onder het motto van 'integraal 
beleid' (alles heeft met alles te 
maken). Dat maakt dat er flink uit 
de kas voor ontwikkelingssamen
werking gegraaid wordt: bedrijven 
worden schadeloos gesteld voor 
niet nader aangeduide niet-betaal
de leveringen aan ontwikkelingslan
den, de eerstejaars asielopvang 
wordt eruit betaald, evenals veilig
heidsinspanningen die Nederland 
in ontwikkelingslanden verricht. 
Het weinig inspirerende ontwikke
lingsbeleid van onze regering maakt 
het extra belangrijk dat het deel van 
de Nederlandse bevolking en van de 
politiek dat verder kijkt dan onze 
dijken hoog zijn, het Plan Lu la agen
deren en er steun voor mobiliseren. 
Een schone taak voor de SP. • 



Millenniumdoelstellingen 
De Millenniumdoelstellingen van de VN, te realiseren in 2015: 

1. Het halveren van het aantal mensen dat honger lijdt en in extreme armoede leeft (mensen die van 1 dollar per dag 
of minder moeten zien te overleven). 

2 . Het bevorderen van de toegang tot basis- en voortgezet onderwijs. 
3- Het aanpakken van de achterstand en achterstelling van meisjes en vrouwen ten opzichte van mannen. 

4· Het terugdringen van de kindersterfte: concreet dient de sterfte onder kinderen van vijf jaar en jonger met twee
derde teruggebracht te worden. 

5· Het verbeteren van de gezondheid van vrouwen en moeders: in 2015 moet het aantal vrouwen dat tijdens de beval

ling van een kind overlijdt, met driekwart gedaald zijn. 
6. Het stabiliseren van het aantal mensen dat aan een besmettelijke ziekte lijdt (42 miljoen HIV- en Aids geïnfecteer

den en mensen die aan TBC en malaria lijden) . 
7· Het verbeteren van het milieu en het versterken van de aandacht voor duurzaamheid . Concreet: halvering van het 

aantal mensen dat verstoken is van veilig drinkwater. 
8. Het opstellen van concrete plannen voor de mondiale ontwikkelingsagenda en het monitoren van de resultaten. 

Fragmenten uit de toespraak 
Lula in Genève, januari 2004 

Ik ben niet naar Genève gekomen om u er nogmaals aan te herinneren dat 

honger een massavernietigingswapen is dat dagelijks 24.000 mensen 
doodt, en elke minuut elf kinderen. Of dat honger een kwart van de wereld
bevolking treft. Evenmin om te betogen dat honger het ontstaan van ziek
tes in de hand werkt, werkkracht ondermijnt en de leercapaciteit van kinde
ren nadelig beïnvloedt. Ook ben ik hier niet gekomen om de economische 
boodschap die de afgelopen decennia uitgevent wordt, te bekritiseren. 
Beleid dat economische ontwikkeling boven sociale ontwikkeling gesteld 
heeft, dat ongelijkheid binnen maatschappijen versterkt heeft, dat werk
loosheid en extreme armoede heeft voortgebracht en een groot deel van de 

wereldbevolking totaal kwetsbaar heeft gemaakt. Nee, ik ben naar Genève 
gekomen om oplossingen te zoeken. 

Het bestrijden van honger en armoede is geen utopisch ideaal; het gaat in 
essentie om de strijd tegen uitsluiting en ongelijkheid ten gunste van so
ciale rechtvaardigheid en duurzame groei. Ik bepleit een andere opstelling 
en doe een ethisch en politiek beroep op de internationale gemeenschap 
om een nieuw concept van ontwikkeling uit te werken. Daarin dient inko

mensdistributie geen gevolg maar eerder een voorwaarde te zijn om tot 
groei te komen. 
De uitdaging waar we voor staan, is het combineren van economische 

stabiliteit met sociale participatie. Dat is geen eenvoudige taak. Het vereist 
een diepgaande transformatie van de structuur van maatschappijen en 
grote veranderingen in de organisatie van de productiestructuur. Politieke 
wil is een onmisbaar element in dit omslagproces ... 

Als we de wereld echt veiliger willen maken, moeten we strijden voor een 
meer rechtvaardige en meer evenwichtige wereld. Vrede, economische 
ontwikkeling en sociale rechtvaardigheid zijn nauw met elkaar verbonden. 
Vrede zonder economische ontwikkeling is onmogelijk, net zomin als er 

zonder sociale rechtvaardigheid sprake kan zijn van vrede en economische 
ontwikkeling. In de huidige wereld is geen plaats voor maatschappijen die 
bestaan uit analfabeten, werklozen, hongerleiders en extreem armen ... 



De EU en globalisering 

Steeds meer grondstoffen 
voor steeds minder geld 

Als de vos de passie preekt. .. een beetje boer weet dat hij dan op z'n 

kippen moet letten. Geen wonder dat met name boeren uit de hele wereld 

niet zo staan te juichen bij de verhalen die de Europese Unie vertelt over 

de kansen die globalisering zoal te bieden heeft. Want ondanks alle mooie 

woorden over het openen van de Europese markten zien boeren in het 

zuiden dat zij steeds meer moeten produceren voor steeds minder geld. 

Tekst: 
Johan van den Hout 

• 
" 

De EU koopt zo'n 85 procent van 
alle agrarische exportartikelen van 
Afrika en bijna de helft van alle 
landbouwproducten die vanuit 
Latijns-Amerika worden geëxpor
teerd. Hoewel de handel in deze 
producten slechts 6 procent uit
maakt van het totale Europese 
handelsvolume, is het belang ervan 
in ontwikkelingslanden vele malen 
groter. In ruim tweederde van de 
ontwikkelingslanden draagt land
bouw voor 6o procent bij aan de 
totale productie van het land en in 
veruit de meeste derde-wereldlan
den is meer dan go procent van de 
beroepsbevolking werkzaam in de 
landbouw. Elke verandering in de 
hoeveelheid handel of de opbrengst 
daarvan is dan ook voor ontwikke
lingslanden van fundamenteel 
belang. 

De laatste tien jaar verminderde de 
EU-import uit de Minst Ontwikkel
de Landen (MO~s) van landbouw
producten 25 tot slechts 11 procent. 
Althans, uitgedrukt in geld. De prijs 
die de EU betaalt voor landbouw
producten uit de derde wereld daalt 
jaarlijks, een trend die al sinds de 
jaren zestig leidt tot steeds méér 
landbouwexport voor steeds mfn
der geld. Kortom, ontwikkelings
landen verbouwen en exporteren 
steeds meer producten maar krij
gen daar steeds minder geld voor. 
Volgens de VN-organisatie voor 
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Landbouw en Voedsel (FAO) heeft 
deze verslechterde 'terms oftrade' 
alleen al in sub-sahara Afrika in de 
afgelopen dertig jaar geleid tot een 
fil")ancieel verlies dat groter is dan 
het totale bruto binnenlands pro
duct van deze landen. Het is alsof 
je een steeds meer lekkende em
mer met steeds kleinere bekertjes 
water moet blijven vullen . 

Aan de andere kant stijgen juist de 
prijzen van bewerkte landbouwpro
ducten, het spul dat Europa uit
voert naar de derde wereld : de 
gebrande en gemalen koffie in 
plaats van de koffiebonen, de cho
colade in plaats van de cacao. De 
waarde van de uitvoer van bewerkt 
voedsel van de EU naar ontwikke
lingslanden steeg de laatste tien 
jaar van 1.4 naar ruim 2 miljard 
euro. Tegelijkertijd daalde het aan
deel van ontwikkelingslanden in de 
totale handel van bewerkt voedsel : 
het aandeel van de MO~s in deze 
handel halveerde tussen 1991 en 
2000. De tien landen die 85 pro
cent van de wereldproductie cacao
bonen verzorgen, hebben slechts 
een aandeel van 2 procent in de 
wereldhandel in chocolade. 

Een tractor kostte vroeger vijf ton 
cacao; nu twintig 
Deze twee trends samen (dalende 
prijzen voor ruwe producten, stij
gende prijzen voor bewerkte pro-

ducten) én het verschuiven van de 
handel van de meest waardevolle 
(bewerkte) producten·van ontwik
kelingslanden naar het Westen, 
zorgen voor enorme zogenaamde 
ruilvoetverliezen voor de derde 
wereld. Ter illustratie: kon men 
twintig jaar geleden nog een tractor 
kopen voor 5 ton cacaobonen, 
inmiddels betaalt een ontwikke
lingsland daar 20 ton voor, omdat 
de prijs voor cacao is gehalveerd en 
die voor tractoren is verdubbeld. 

De Europese Unie klopt zich op de 
borst als kampioen vrijhandel. 
Sinds het afsluiten van de zoge
naamde Uruguay-ronde, de han
delsbesprekingen van de WTO over 
het liberaliseren van de wereldhan
del , heeft de EU haar markt steeds 
verder opengesteld voor landbouw
producten uit de derde wereld. 
Voor de 47 MO~s geldt zelfs het 
zogenaamde alles-behalve-wapens 
(EBA) reglement: er zijn geen tarie
ven of quota voor de exportproduc
ten uit deze landen, met de uitzon
dering van wapens en munitie. Dat 
klinkt mooi , maar kent wel een 
aantal haken en ogen. Zo moeten 
deze vrije producten bijvoorbeeld 
voldoen aan het oorsprongsland
principe: er mogen niet te veel 
bestanddelen in verwerkt zijn die 
nfet uit het eigen land afkomstig 
zijn. Als Guatemala koffiebonen wil 
exporteren naar de EU is dat geen 
probleem, maar een pak gebrande 
en gemalen koffie waar te veel 
'toegevoegde waarde' (bewerking, 
verpakking, marketing) uit een 
ander land in zit, valt buiten het 
EBA reglement. Verder kent het 
EBA tal van regels over de produc
tie, het transport en de administra
tie van dat alles, die voor kleine 
producenten in ontwikkelingslan-



den lastige barrières vormen . Dat 
blijkt ook uit de resultaten. De 
laatste vijftien jaar daalt de waarde 
van de landbouwimport in Europa 
uitdeMOL's met jaarlijks ruim vier 
procent, terwijl de export van de EU 
naar die minst-ontwikkelde landen 
met 4,6 procent groeit. Bij bewerk
te landbouwproducten ligt de ver
houding nog scherper: de EU ex
porteert jaarlijks voor 759 miljoen 
euro naar de MOL-landen, de om
gekeerde weg echter heeft een 
waarde van een kleine 7 miljoen. 

Europa in de WTO: promoten neo
liberalisme 
De handel in landbouwproducten is 
ook in de WTO een belangrijk the
ma. En de EU is een belangrijke 
spelers binnen die WTO: de EU
handelscommissaris vertegenwoor
digt het grootste handelsblok ter 
wereld. In de EU-brochure 'Globali 
sering, een kans voor iedereen' 
(2002) wordt uitvoerig beschreven 
hoe de WTO formeel functioneert, 
maar met geen woord gerept over 
de echte belangen die de EU via de 
onderhandelingen wil veiligstellen. 
De propaganda is ronkend: 'Ons 
belangrijkste doel van de onderhan
delingen over wereldhandel is om 
ontwikkelingslanden te helpen aan 
de armoede te ontsnappen'. Toen 
in 2001 in Doha de WTO een nieu
we onderhandelingsronde opende, 

beloofde de EU een grondige her
ziening van haar landbouwsubsi
diebeleid en haar export (zeg maar: 
dumping) van landbouwproducten 
naar de derde wereld. Dat zou 
inderdaad iets betekend hebben 
voor ontwikkelingslanden. Maar 
toen de EU op de volgende WTO
top in het Mexicaanse Cancun 
(2003) boter bij de vis moest leve
ren, maakte ze haar mooie beloften 
niet waar. De top mislukte gran
dioos, mede dankzij de weigering 
van de grotere ontwikkelingslanden 
onder leiding van Brazilië om zich 
te schikken in de neoliberale agen
da. Op straat demonstreerden 
tienduizenden boeren uit Azië, 
Afrika en Latijns-Amerika om Euro
pa te herinneren aan haar 'Doha
beloftes'. Vooralsnog blijft de EU 
ook in de WTO gewoon de grote 
promotor van het neoliberale ge
dachtegoed. 

EU en GATS: veiligstellen belangen 
eigen dienstenindustrie 
Niet alleen landbouwproducten 
worden wereldwijd verhandeld, 
ook diensten zijn onderdeel van de 
markt. Toen de EU in 2000 in Lis
sabon besloot dat Europa binnen 
tien jaar de best concurrerende 
kenniseconomie zou moeten wor
den, kwam de handel in diensten al 
snel in de schijnwerpers te staan. 
GATS is een verdrag van de WTO 

dat de spelregels voorschrijft voor 

een wereldwijde liberalisering van 
de handel in diensten. Te denken 
valt dan aan water, elektriciteit, 
cultuur, onderwijs, gezondheids
zorg en andere basisvoorzieningen. 
Om daarin een beetje behoorlijk in 
te kunnen handelen moeten deze 
diensten wel eerst worden gepriva
tiseerd. Binnen Europa stuit dat al 
op enorm verzet, getuige de protes
ten tegen de dienstenrichtlijn van 
Bolkestein- zeg maar de EU-va
riant van de GATS. Maar in ontwik
kelingslanden zijn de gevolgen van 
GATS nog drastischer. Privatiserin
gen van met name water en elektri
citeit hebben er al voor gezorgd dat 
deze basisbehoeften voor grote 
groepen onbetaalbaar zijn gewor
den. 
Europa stelt zich in het kader van 
de GATS op als pleitbezorger van 
de Europese dienstenindustrie, met 
als doel zo veel mogelijk overheids
regie in deze sector afte breken. In 
januari van dit jaar diende de EU bij 
103 WTC-lidstaten verzoeken in 
voor vrije toegang tot de handel in 
tal van diensten. Hoewel de Unie in 
haar reclamemateriaal de mond vol 
heeft van 'transparantie', weigert zij 
de verzoeken openbaar te maken. 
Achter gesloten deuren onderhan
delen de individuele ontwikkelings
landen tussen nu en mei met het 

machtige Europa ... • 
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Plussen en minnen van ontwikkelingshulp 
De visie van schrijver Frank Westerman 

El Negro 
In El Negro en ik verhaalt schrijver Frank Wes
terman van zijn speurtocht naar de achtergron
den van El Negro, de opgezette neger die hij 
aantreft in een Spaans museum. Westerman 
stuit op het onwrikbare superioriteitsgevoel van 
het Westers kolonialisme en zet dat naast de 
ervaringen die hij in Peru opdeed tijdens zijn 
stage als technisch ontwikkelingswerker. De 
parallellen tussen beide zijn opmerkelijk. 

Tekst: Barry Smit en Peter Verschuren 

Eerder schreefWesterman· onder andere De 
Graanrepubliek, waarin hij de levensgeschiede
nis van Sicco Mansholt volgt en Ingenieurs van 
de Ziel, over de megalomane waterbouwprojec
ten van JosefStalin. 

'Na de missionaris en de 

ontwikkelingswerker wordt 

nu de soldaat uitgezonden' 

'In de opstelling van de westerling 
in de Derde Wereld zit een duidelij
ke constante: de drang van word als 
wij. De missionarissen die in het 
kielzog van de kolonisten kwamen, 
hadden waarschijnlijk nog als motief 
word christen, kniel voor dezelfde god, 
maar word nét niet zoals wij. De 
ontwikkelingswerker zal vinden word 
zoals wij, word gelijkwaardig. Gelijk
waardig in kunnen, in toegang tot 
welvaart, in welzijn . Eerst heette het 
ontwikkelingshulp, daarna ontwikke
lingssamenwerking. Dat geeft aan 
dat er kennelijk iets gelijkwaardig 
moet zijn, maar in het woord ont
wikkeling zit de vooronderonderstel
ling van word zoals wij De aanbieder 
van de ontwikkeling weet waarheen 
er ontwikkeld dient te worden; weet 
wat beter is. Dat is de constante 
factor, de bevoogdende houding. 
Ik heb in Wageningen gestudeerd 
voor irrigatie-ingenieur in de tro
pen. Maar op een gegeven moment 
vond ik het eigenlijk stuitend, aan
matigend, dat ik dáár zou kunnen 
adviseren op mijn leeftijd en vanuit 
een andere cultuur, met een klein 
beetje kennis en vooral veel goede 
bedoelingen, dat het ánders zou 
moeten. Onder ander daardoor 
besloot ik geen ontwikkelingswerker 
te worden. 
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Het tijdperk van de archetypische 
ontwikkelingswerker, de deskundi
ge die drie jaar in Nicaragua zit, 
dan een project in Senegal doet, 
enzovoort, is voorbij. Die periode 
heeft grofweg vijftig jaar geduurd: 
van het begin van de postkoloniale 
periode tot ongeveer 2000. Neder
land stuurt geen technische ontwik
kelingswerkers meer. Die ontwikke
lingswerker kan het museum in . De 
plaats innemen van El Negro.' 

tt Toch gaan de activiteiten van SNV, 
de grote Nederlandse ontwikkelings
organisatie door, zij het dat men nu 
veelal deskundigen uit de regio 
inhuurt. Is het echt einde verhaal 
voor het ontwikkelingswerk, of gaat 
het door in een andere vorm? 
'Het is einde oefening. Toen ik op 
de middelbare school zat, hoefde je 
niet in dienst als je ontwikkelings
werk ging doen. Nu is de kans 
groter dat je in Ethiopië belandt 
met een Fal-geweer en een nachtkij
ker op je helm- als interventiesol
daat en niet vredesoldaat, ook al 
brengt hij soms vrede. Organisaties 
als Novib en SNV zijn naar de zij
lijn gemanoeuvreerd. Ze bestaan 
nog en ze zullen nog wel consul
tancymissies uitvoeren, maar het 
bepalende beeld is dat we voortaan 

soldaten sturen . Je kunt daar heel 
cynisch over praten, maar ik vraag 
me ook wel af: is dit hoe dan ook 
verwerpelijk, of kun je het recht
vaardigen op bepaalde momenten . 
Het is geen rekolonisatie, want het 
is niet de bedoeling dat ze blijven . 
ledereen wil er weer weg kunnen, 
maar er is wel weer die constante, 
die lijn van word zoals wij en dat is 
in dit geval ga stemmen, organiseer 
verkiezingen! Ik zie die soldaat echt 
in de plaats komen van de ontwik
kelingswerker.' 

tt De groeiende grr-factor 
'Vanaf de tijd dat ik met de studie 
begon, waren er allerlei trends in 
het ontwikkelingswerk. Eén van de 
eerste was dat onze dure technolo
gie niet werkt, we moeten aange
paste 'houlje-touwlje'-technologie 
brengen, dat was in de jaren zeven
tig. Latere toverwoorden waren: 
versterking van de positie van de 
vrouw en duurzaamheid. Als hier 
de mode omging, ging het hele 
ontwikkelingscircuit mee en dat is 
eigenlijk al heel kwalijk. Daarin 
steekt de bevoogding, de betutte
ling. 
De sleutelwoorden hebben een 
omloopfactor van een jaar of tien . 
En wat zie je gaandeweg gebeuren? 
Dat de grr-factor groeit, van grr, het 
lukt niet. Het lukt niet met onze 
technologie, het lukt niet met aan
gepaste technologie en het lukt ook 
niet als we alle kaarten zetten op 
versterking van de positie van de 
vrouwen . Het geheel gaat eerder 



achteruit dan vooruit. Dus kwam 
als nieuw toverwoord good gouver
nance, of de vertaling ervan : jullie 
zijn corrupt. We geven alleen nog als 
het er een beetje fatsoenlijk uitziet. 
Dat is in de jaren negentig in op
mars gekomen en het getuigt van 
een toenemende frustratie bij de 
hulpgevers, de donorlanden. En 
volgens mij is de volgende stap wij 
gaan met militaire macht zeggen hoe 
jullie de boel moeten regelen en dat 
jullie moeten stemmen. En als de 
belangen groot genoeg zijn , zeggen 
we stem of ik schiet. 
juist die toenemende bemoeienis 
is één van de redenen is waarom 
ontwikkelingshulp niet werkt en 
verzet oproept. Verwar dat overi 
gens niet met noodhulp, dat ligt 
heel anders. Als jij onder de tram 
raakt en ik schiet jou te hulp dan 
is jouw reactie waarschijnlijk niet 
waar bemoei je je mee, blijf van me 
af Maar als ik jouw moestuin kom 
omspitten, dan komt het wel an
ders te liggen. Het element van 
bedilzucht is iets wat ten grondslag 
ligt aan het falen van het ontwikke
lingswerk en die bedilzucht neemt 
uit frustratie juist toe.' 

tt Daarmee is ook politiek van 
'ontwikkeling via de loop van het 
geweer' gedoemd te mislukken ... 
'Zoals ze in Amerika zeggen : The 
jury is still out. Misschien komt 
Afghanistan er wel heel goed af, 
wie zal het zeggen? Ik heb de nei
ging om te denken dat het paterna
lisme weerstand ontmoet, en dat 

dat ook nu zal blijken. Maar dan 
nog. Als je kijkt naar het invliegen 
van stembussen in Afghanistan. 
Misschien is dat wel een heel goe
de ontwikkeling.' 

tt Wat opvalt is dat er weinig debat 
is over ontwikkelingssamenwerking. 
Er wordt niet openlijk gesproken 
over het failliet van vormen die niet 
werken, en over de vraag 'wat dan 
wel?' Rechts heeft daardoor het 
initiatief genomen met het aan de 
muur spijkeren van de hele ontwik
kelingssamenwerking. Wat moet het 
verhaal zijn voor de toekomst? 
Rechts komt alleen met 'stoppen 
met die hap!' · 
'Organisaties als de Novib en SNV 
zullen zich enorm moeten aanpas
sen aan de nieuwe realiteit. Het 
zijn achterhoede gevechten om het 
huidige budget te houden en niet te 
laten vervuilen met bijvoorbeeld de 
kosten van missies als in Afghanis
tan. Onbedoeld is het ontwikke
lingswerk een hele industrie gewor
den. Neem Guinee Bissau, waar zo 
veel ontwikkelingswerk is en zo veel 
verschillende landen en organisa-

ties actief zijn, zo'n land bungelt 
helemaal aan het ontwikkelings
hulpinfuus.' 

tt Wat zou er wel moeten gebeuren? 
'Ik zie allerlei vormen van solidari
teit en als ze niet bevoogdend zijn, 
dan werken ze volgens mij ook heel 
goed. En het afdwingen van ge
dragscodes bij multinationals die 
fabrieken bouwen in lage lonen 
landen, dat is volgens mij ook een 
vorm van ontwikkelingssamenwer
king waarmee de afgelopen vijftien 
jaar veel winst is geboekt. Verder 
fair trade: het idee dat je tussen
handel uitschakelt door een pro
duct direct bij de producent te 
betrekken, dat is niet betuttelend 
en hoeft ook niet duurder te zijn. 
Dat werkt nog niet ideaal, op Max 
Havelaar is best het een en ander 
afte dingen, maar in theorie denk 
ik dat allerlei vormen van fair trade 
een kans van slagen hebben. En 
bij eerlijke handel hoort natuurlijk 
ook het slechten van de protectie 
van de eigen markt van vooral 
landbouwproducten in de VS en 

Europa .' • 
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Is ontwikkelingshulp uit de tijd? 
De visie van Tuur Elzinga, coördinator van XminY solidariteitsfonds 

Tekst: Tuur Elzinga 

'Ontwikkelingshulp inzetten voor 

aanpakken machtsstructuren' 
In 1972 publiceerde XminY het boekje 'Helpt Hollands 
Hulp?' dat zorgde voor nogal wat opschudding. Het 
was zeer kritisch en dat was men in het wereldje van de 
ontwikkelingshulp niet gewend. Ontwikkelingshulp was 
toch goed, dat stelde je toch niet ter discussie? Toch 
werd nadien de kritiek vrij algemeen gedeeld door de 
toenmalige derde-wereldbeweging. 
Inmiddels is het wederom gemeengoed om ontwikke
lingshulp ter discussie te stellen, vooral sinds Ayaan 
Hirsi Ali vorig jaar de vergelijking maakte met een 'uitke
ring aan een drankverslaafde vader met tien kinderen' . 
Er zit een wereld van verschil tussen onze kritiek toen 

en de meest gangbare kritiek nu . Dertig jaar geleden 
vond XminY dat de ontwikkelingshulp toen te zeer 
symptoombestrijding was. Het 'systeem' en de (econo
mische) machtsverschillen werden er niet mee aan
gepakt en de hulp hield intussen wel een afhankelijk
heidsrelatie in stand. 

Ontwikkelingshulp is sindsdien wel veranderd: het heet 
nu ontwikkelingssamenwerking, er is- althans in Ne
derland- geen 'gebonden hulp' meer en er wordt geen 
hulp meer verstrekt als lening. Gebonden hulp bete

kent dat het ontvangende land de hulp moet besteden 

bij de industrie in het land van de gever, en leningen 
zijn een deel van de oorzaak van de schuldencrisis. 
Toch is er nog steeds veel van de oude en ook weer 
nieuwe kritiek mogelijk op de huidige ontwikkelings
samenwerking. 
De meest gehoorde kritiek komt nu echter van rechts . 
De liberalen willen ook op het ontwikkelingssamenwer
kingbudget bezuinigen. En de neoliberale doctrine leert 
dat vrijhandel de beste remedie tegen armoede is. 
Terwijl de voorbeelden van een snelle ontwikkeling zich 
juist bijna allemaal achter hoge tariefmuren hebben 
afgespeeld. Dat geldt voor de VS, Europa en recenter 
ook voor de Aziatische 'tijgers '. 
Bovendien is de 'vrije markt' juist deel van het pro
bleem. Op een volkomen 'eerlijke' vrije markt zijn de 
sterkste (multinationale) bedrijven altijd het beste af. 
Op de markt geldt immers: één euro, één stem. En de 
grote multinationals zitten vrijwel zonder uitzondering 

in de VS, Europa en Oost- Azië. 

Als je vijftig jaar ontwikkelingssamenwerking afzet 
tegen de resultaten, dan moet je wel enigszins scep-

tisch zijn. De verschillen zijn alleen maar groter ge
worden . De laatste tien jaar is de armoede in vooral 
Azië wel iswaar een stuk verminderd, maar in sub
Sahara-Afrika zijn een hoop landen niet alleen relatief, 
maar ook in absolute zin verarmd . En dat terwijl de 
wereldeconomie stevig is gegroeid. En in Azië profi
teert wel een nieuwe middenklasse van de groei , maar 
de afname van de armoede heeft nog niet geleid tot 
een afname van de ondervoeding. Die is in verschei
dene Zuid-Aziatische landen nog ernstiger dan in 
Afrika. 
Ontwikkelingshulp kan natuurlijk niet de schuld krij 

gen van die groeiende ongelijkheid . Maar de hulp 
heeft ook niets gedaan aan de oorzaken ervan . 

De ongelijkheid is sinds begin jaren '70 versterkt door 
de schuldencrisis. Tegenover elke euro ontwikkelings
hulp die van de rijke landen naar het zuiden gaat, stro
men er zeven terug aan rentebetalingen en aflossingen . 
Voor zover de hulp gebruikt wordt om gaten te dichten 
bij arme overheden, is het dus nogal wiedes dat ze 
relatief weinig zoden aan de dijk zet. 
Tegenwoordig wordt er gelukkig veel over een aanpak 
van de schuldencrisis gesproken, maar dat gaat dan 

wel alleen om de allerarmste staten met de zwaarste 
schulden . Een totale schuldkwijtschelding zonder be
denkelijke voorwaarden als verplichte marktopening 
voor westerse bedrijven zit er voorlopig echt niet in . 

Er blijft dus nog wel even een grote behoefte aan 
financiële solidariteit, maar die kan het best worden 
aangewend aan de bestrijding van de structuren en de 
grote multinationals die verantwoordelijk gehouden 
moeten worden voor de groeiende kloof in de wereld . 
Het geld dat naar het zuiden gaat, kan het best door 
de mensen daar voor dat doel worden aangewend , 
dus om van hun afhankelijkheid afte raken . Voor on s 

ligt er een taak om die strijd hier te ondersteunen . 
XminY doet allebei - helpen daar en ondersteunen 
hier- zij het helaas op zeer beperkte scfoaal. We vra
gen hier aandacht voor de structurele oorzaken van 
de ongelijkheid en de onrechtvaardigheid in de wereld 

en we steunen kleinschalige initiatieven van basisor
ganisaties die zich verzetten tegen sociaal onrecht. Zo 
kunnen we met kleine bedragen aan 'echte' ontwikke

lingshulp vaak toch nog wat bereiken . • 
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(j DOORLEESVOER 
Meer over mondiale ongelijkheid, economische globalisering en strijd 

Online 
In Nederland bestaan helaas geen websites van belang waar met 
regelmaat onderwerpen als internationale solidariteit en sociale 
globalisering diepgaand worden besproken. Vandaar dat we nu al
leen kunnen verwijzen naar Engelstalige sites. 

http:ffwww.globalpolicy.org/ 
Het Global Policy Forum bewaakt het beleid van de VN, bepleit 
het afleggen van rekenschap voor beslissingen die wereldwijde 
effecten hebben en wijst op democratische tekorten in internatio
nale processen. Ook geeft het GPF voorlichting en mobiliseert 
het voor 'actief wereldburgerschap' . Het hogere doel: internatio
nale vrede een veiligheid . Een zeer boeiende site boordevol infor

matie en discussie voor de kritische wereldburger. 

http: ffwww. world policy.orgfjou rnalfi ndex. htm I 
Het World Policy )ournal is een zeer interessant tijdschrift van de 
New School University van New York. Erin komen onderwerpen 
aan de orde als de globalisering van het marktdenken, de een

wording van Europa en de toekomst van de NAVO en de VN . 
Van de meeste artikelen is een fragment te lezen, maar er staat 
ook altijd een aantal artikelen volledig online. 

http: ffwww.cia.gov I ei af pu bi ications /factbookf 
Wie bas isgegevens van landen zoekt, kan altijd terecht in het 
World Fact Book van de CIA. Het begon als een encyclopedie 
voor de inlichtingendienst, maar is nu ook te koop als boek en 
volledig online. Van de kindersterfte op het Caribische eiland 
Anguilla tot het aantal kilometers verharde wegen in Tanzania: 
alles is zeer eenvoudig op te zoeken . Een onmisbare bookmark 

voor iedereen die graag over de grens kijkt. 

http: ffwww. worldwatch.org/ 
Het Worldwatch lnstitute publiceert onafhankelijk onderzoek ten 
bate van sociale rechtvaardigheid en een duurzame omgang met 
het milieu. Het geeft ieder jaar het toonaangevende rapport 
'State of the World' uit, waarin wordt verteld hoe het er voor 

staat met armoede, honger, milieuvernietiging en wereldwijde 
politieke (on)zekerheid. Tientallen rapporten en boeken zijn er 
gratis te downloaden. 

Gedrukt 
Verander de wereld, Robert E. Quinn 
Academie Service, € 29,95 
'Verander de wereld' is een gids voor persoonlijke verandering in 

dienst van een betere wereld. Door een grondige analyse te maken 
van de werkwijze en ideeën van voorbeeldfiguren als Jezus, Ghan

di en Martin Luther King, laat de auteur zien hoe we tegelijk meer 
naar binnen gericht én meer op anderen gefocust kunnen zijn. 
Daarnaast geeft hij vele voorbeelden van gewone mensen die erin 
geslaagd zijn zich op een buitengewone manier te onderscheiden 
door de wereld te verbeteren. Quinn is verbonden aan de Gradua
te School of Business van de University ofMichigan. 

Perverse globalisering, )oseph Stiglitz 
Uitgeverij Het Spectrum, € 18,95 
In deze moderne klassieker stelt joseph Stiglitz, Nobelprijswin
naar economie 2001 en voormalig topeconoom bij de Wereld
bank, dat de potenties van globalisering verkeerd benut worden 
door de grote westerse, financiële instellingen. Hun strenge beleid 
heeft vaak desastreuze economische gevolgen voor landen in 
overgang naar een markteconomie. Perverse globalisering is een 
unieke kijk achter de schermen bij het IMF, de Wereldbank, de 
Wereldhandelsorganisatie en het Amerikaanse ministerie van 
Financiën, met een geestdriftig pleidooi voor een andere, recht
vaardige globalisering. 

Vijf voor twaalf, )ean-François Rischard 
Uitgeverij Lemniscaat, € 19,95 
Jean-François Rischard, onderdirecteur van dezelfde Wereldbank 
waar Stiglitz veel van zijn pijlen op richt, erkent net zo goed dat de 
huidige middelen ontoereikend zijn om mondiale problemen op 
het gebied van milieu, armoede en migratie op te lossen. Interna
tionale bijeenkomsten en verdragen schieten volgens hem tekor:t. 
Rischard stelt voor om global issues networks op te richten waarin 
overheden, bedrijven en maatschappelijke organisaties per pro
bleem hun kennis bundelen. Die netwerken zouden normen moe

ten formuleren die richtinggevend zijn bij de besluitvorming van 
regeringen en internationale instituties. 

Globalization And Cross-Border Labor Solidarity In The Americas: 
The Anti-Sweatshop MovementAnd The Struggle For Social 
Justice, Ralph Armbruster-Sandoval 
Routledge publishing, $24.95 
Het bestrijden van uitbuiting in 'sweat shops' is zeer moeilijk, 
maar textielwerkers, vakbonden en actiegroepen in Centraal- en 
Noord-Amerika hebben successen geboekt. Ze hebben gemobili

seerd voor betere lonen en werkomstandigheden, maar daarmee 
de structurele problemen niet opgelost. Het boek besluit met 

conclusies en aanbevelingen om de strijd met succes voort te 
zetten. 
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Is ontwikkelingshulp uit de tijd? 
De visie van Tuur Elzinga, coördinator van XminY solidariteitsfonds 

Tekst: Tuur Elzinga 

'Ontwikkelingshulp inzetten voor 

aanpakken machtsstructuren' 
In 1972 publiceerde XminY het boekje 'Helpt Hollands 
Hulp?' dat zorgde voor nogal wat opschudding. Het 
was zeer kritisch en dat was men in het wereldje van de 
ontwikkelingshulp niet gewend. Ontwikkelingshulp was 
toch goed, dat stelde je toch niet ter discussie? Toch . 
werd nadien de kritiek vrij algemeen gedeeld door de 

toenmalige derde-wereldbeweging. 
Inmiddels is het wederom gemeengoed om ontwikke
lingshulp ter discussie te stellen, vooral sinds Ayaan 
Hirsi Al i vorig jaar de vergelijking maakte met een 'uitke
ring aan een drankverslaafde vader met tien kinderen'. 
Er zit een wereld van verschil tussen onze kritiek toen 

en de meest gangbare kritiek nu . Dertig jaar geleden 
vond XminY dat de ontwikkelingshulp toen te zeer 

symptoombestrijding was. Het 'systeem' en de (econo
mische) machtsverschillen werden er niet mee aan

gepakt en de hulp hield intussen wel een afhankelijk
heidsrelatie in stand . 

Ontwikkelingshulp is sindsdien wel veranderd: het heet 
nu ontwikkelingssamenwerking, er is- althans in Ne
derland - geen 'gebonden hulp' meer en er wordt geen 
hulp meer verstrekt als lening. Gebonden hulp bete
kent dat het ontvangende land de hulp moet besteden 
bij de industrie in het land van de gever, en leningen 
zijn een deel van de oorzaak van de schuldencris is. 

Toch is er nog steeds veel van de oude en ook weer 
nieuwe kritiek mogelijk op de huidige ontwikkelings
samenwerking. 
De meest gehoorde kritiek komt nu echter van rechts. 
De liberalen willen ook op het ontwikkelingssamenwer
kingbudget bezuinigen. En de neoliberale doctrine leert 
dat vrijhandel de beste remedie tegen armoede is. 
Terwijl de voorbeelden van een snelle ontwikkeling zich 
juist bijna allemaal achter hoge tariefmuren hebben 
afgespeeld . Dat geldt voor de VS, Europa en recenter 
ook voor de Aziatische 'tijgers' . 
Bovendien is de 'vrije markt' juist deel van het pro

bleem. Op een volkomen 'eerlijke' vrije markt zijn de 
sterkste (multinationale) bedrijven altijd het beste af. 
Op de markt geldt immers: één euro, één stem. En de 
grote multinationals zitten vrijwel zonder uitzondering 
in de VS, Europa en Oost- Azië. 

Als je vijftig jaar ontwikkelingssamenwerking afzet 
tegen de resultaten, dan moet je wel enigszins scep-

tisch zijn . De verschillen zijn alleen maar groter ge
worden . De laatste tien jaar is de armoede in vooral 
Azië weliswaar een stuk verminderd, maar in sub
Sahara-Afrika zijn een hoop landen niet alleen relatief, 
maar ook in absolute zin verarmd . En dat terwijl de 
wereldeconomie stevig is gegroeid . En in Azië proft

teert wel een nieuwe middenklasse van de groei, maar 
de afname van de armoede heeft nog niet geleid tot 
een afname van de ondervoeding. Die is in verschei
dene Zuid-Aziatische landen nog ernstiger dan in 
Afrika. 
Ontwikkelingshulp kan natuurlijk niet de schuld krij

gen van die groeiende ongelijkheid. Maar de hulp 
heeft ook niets gedaan aan de oorzaken ervan . 

De ongelijkheid is sinds begin jaren '70 versterkt door 
de schuldencrisis. Tegenover elke euro ontwikkelings
hulp die van de rijke landen naar het zuiden gaat, stro
men er zeven terug aan rentebetalingen en aflossingen. 
Voor zover de hulp gebruikt wordt om gaten te dichten 
bij arme overheden, is het dus nogal wiedes dat ze 
relatiefweinig zoden aan de dijk zet. 
Tegenwoordig wordt er gelukkig veel over een aanpak 
van de schuldencrisis gesproken, maar dat gaat dan 
wel alleen om de allerarmste staten met de zwaarste 
schulden . Een totale schuldkwijtschelding zonder be
denkelijke voorwaarden als verplichte marktopening 
voor westerse bedrijven zit er voorlopig echt niet in . 

Er blijft dus nog wel even een grote behoefte aan 
financiële solidariteit, maar die kan het best worden 
aangewend aan de bestrijding van de structuren en de 
grote multinationals die verantwoordelijk gehouden 
moeten worden voor de groeiende kloof in de wereld . 
Het geld dat naar het zuiden gaat, kan het best door 
de mensen daar voor dat doel worden aangewend, 
dus om van hun afhankelijkheid afte raken. Voor ons 

ligt er een taak om die strijd hier te ondersteunen . 
XminY doet allebei - helpen daar en ondersteunen 
hier- zij het helaas op zeer beperkte schaal. We vra
gen hier aandacht voor de structurele oorzaken van 

de ongelijkheid en de onrechtvaardigheid in de wereld 
en we steunen kleinschalige initiatieven van basisor
ganisaties die zich verzetten tegen sociaal onrecht. Zo 
kunnen we met kleine bedragen aan 'echte' ontwikke

lingshulp vaak toch nog wat bereiken. • 
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flpOORLEESVOER 
Meer over mondiale ongelijkheid, economische globalisering en strijd 

Online 
In Nederland bestaan helaas geen websites van belang waar met 
regelmaat onderwerpen als internationale solidariteit en sociale 
globalisering diepgaand worden besproken. Vandaar dat we nu al
leen kunnen verwijzen naar Engelstalige sites. 

http:J fwww.globalpolicy.org/ 
Het Global Policy Forum bewaakt het beleid van de VN, bepleit 

het afleggen van rekenschap voor beslissingen die wereldwijde 
effecten hebben en wijst op democratische tekorten in internatio
nale processen. Ook geeft het GPF voorlichting en mobiliseert 

het voor 'actief wereldburgerschap'. Het hogere doel: internatio
nale vrede een veiligheid. Een zeer boeiende site boordevol infor
matie en discussie voor de kritische wereldburger. 

http:ffwww.worldpolicy.orgfjournaiJindex.html 
Het World Policy journal is een zeer interessant tijdschrift van de 
New School University van New York. Erin komen onderwerpen 
aan de orde als de globalisering van het marktden ken, de een

wording van Europa en de toekomst van de NAVO en de VN. 
Van de meeste artikelen is een fragment te lezen, maar er staat 
ook altijd een aantal artikelen volledig online. 

http:ffwww.cia.gov fciafpublicationsJfactbookf 
Wie basisgegevens van landen zoekt, kan altijd terecht in het 
World Fact Book van de CIA. Het begon als een encyclopedie 
voor de inlichtingendienst, maar is nu ook te koop als boek en 
volledig online. Van de kindersterfte op het Caribische eiland 
Anguilla tot het aantal kilometers verharde wegen in Tanzania: 
alles is zeer eenvoudig op te zoeken. Een onmisbare bookmark 
voor iedereen die graag over de grens kijkt. 

http:ffwww.worldwatch.org/ 
Het Worldwatch lnstitute publiceert onaflhankelijk onderzoek ten 
bate van sociale rechtvaardigheid en een duurzame omgang met 
het milieu . Het geeft ieder jaar het toonaangevende rapport 
'State of the World ' uit, waarin wordt verteld hoe het er voor 

staat met armoede, honger, milieuvernietiging en wereldwijde 
politieke (on)zekerheid. Tientallen rapporten en boeken zijn er 

gratis te downloaden. 

Gedrukt 
Verander de wereld, Robert E. Quinn 
Academie Service, € 29,95 
'Verander de wereld' is een gids voor persoonlijke verandering in 
dienst van een betere wereld. Door een grondige analyse te maken 
van de werkwijze en ideeën van voorbeeldfiguren als jezus, Ghan
di en Martin Luther King, laat de auteur zien hoe we tegelijk meer 
naar binnen gericht én meer op anderen gefocust kunnen zijn. 
Daarnaast geeft hij vele voorbeelden van gewone mensen die erin 
geslaagd zijn zich op een buitengewone manier te onderscheiden 
door de wereld te verbeteren. Quinn is verbonden aan de Gradua

te School of Business van de University of Michigan. 

Perverse globalisering, joseph Stiglitz 
Uitgeverij Het Spectrum, € 18,95 
In deze moderne klassieker stelt Joseph Stiglitz, Nobelprijswin
naar economie 2001 en voormalig topeconoom bij de Wereld
bank, dat de potenties van globalisering verkeerd benut worden 
door de grote westerse, financiële instellingen. Hun strenge beleid 
heeft vaak desastreuze economische gevolgen voor landen in 
overgang naar een markteconomie. Perverse globalisering is een 

unieke kijk achter de schermen bij het IMF, de Wereldbank, de 
Wereldhandelsorganisatie en het Amerikaanse ministerie van 
Financiën, met een geestdriftig pleidooi voor een andere, recht
vaardige globalisering. 

Vijfvoor twaalf, jean-François Rischard 
Uitgeverij Lemniscaat, € 19,95 
jean-François Rischard, onderdirecteur van dezelfde Wereldbank 
waar Stiglitz veel van zijn pijlen op richt, erkent net zo goed dat de 
huidige middelen ontoereikend zijn om mondiale problemen op 
het gebied van milieu, armoede en migratie op te lossen. Interna
tionale bijeenkomsten en verdragen schieten volgens hem tekor:t. 
Rischard stelt voor om global issues networks op te richten waarin 
overheden, bedrijven en maatschappelijke organisaties per pro
bleem hun kennis bundelen. Die netwerken zouden normen moe
ten formuleren die richtinggevend zijn bij de besluitvorming van 
regeringen en internationale instituties. 

Globalization And Cross-Border Labor Solidarity In The Americas: 
The Anti-Sweatshop MovementAnd The Struggle For Social 
justice, Ralph Armbruster-Sandoval 
Routledge publishing, $24.95 
Het bestrijden van uitbuiting in 'sweat shops' is zeer moeilijk, 
maar textielwerkers, vakbonden en actiegroepen in Centraal- en 
Noord-Amerika hebben successen geboekt. Ze hebben gemobili
seerd voor betere lonen en werkomstandigheden, maar daarmee 
de structurele problemen niet opgelost. Het boek besluit met 
conclusies en aanbevelingen om de strijd met succes voort te 
zetten. 
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Hetrïke . 
roo1eleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland 

Deel2: 

Trots 
Socialisten weigeren om maat
schappelijk onrecht te accepteren 
en willen dat mensen hun lot in 
eigen handen nemen. Om mensen 
te mobiliseren is toegankelijke 
informatie nodig. Daarin probeer

den halverwege de negentiende 
eeuw de lilliput-krantjes te voor
zien, die vorige maand aan bod 
kwamen . Maar mensen moeten 
ook geloven dat zij hun eigen leven 
kunnen verbeteren. Armoede en 
onderdrukking leidden niet tot 
opstand, zoals Karl Marx zei in Het 
communistisch manifest, maar 
maakten mensen apathisch en 
onzeker. Oproepen tot verzet door 

gesjeesde studenten als Van Bever
voorde en De Vries kregen weinig 

gehoor (zie deel1) . Effectiever was 
het als iemand zich het lot van de 
arbeiders aantrok die meeslepend 
kon schrijven of tot de elite behoor
de. En nog beter was het als een 

gelijke in opstand kwam, bijvoor
beeld een collega of buurman die 
het aandurfde om zijn baas ter 

verantwoording te roepen. 

Multatuli 
De beroemdste van de radicale 
schrijvers in de negentiende eeuw 
is ongetwijfeld Multatuli , het pseu
doniem van Eduard Douwes Dek
ker. Evenmin als Van Bevervoorde 
en De Vries was hij een echte so
cialist. Toch noemde Ferdinand 
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Domela Nieuwenhuis, die in 1888 
het eerste socialistische Kamerlid 
werd , hem een wegbereider van het 
socialisme in Nederland. De Max 
Havelaar (186o), die Multatuli 
schreef naar aanleiding van zijn 

ervaringen als ambtenaar in Neder
lands-Indië, was een aanklacht 
tegen de slechte leefomstandig
heden van de bevolking in de kolo
niën. Multatuli was één van de 
eersten in ons land die streed voor 
algemeen kiesrecht en die boven
dien zijn lezers, die veelal behoor
den tot de hogere klassen, wees op 
de armoede en het onrecht dat de 
armen ook in ons land werd aan 

gedaan. 
Nederland was in de negentiende 
een handelsnatie. Enkele decennia 
na Engeland en België vond in de 
tweede helft van de negentiende 

eeuw ook bij ons geleidelijk een 
industrialisering plaats. Mannen en 
vrouwen werkten van 's morgens 
vroeg tot 's avonds laat in dezelfde 
ruimte. Ook jonge kinderen werk
ten in de fabrieken en groeiden hier 
op in een wereld van volwassenen . 
Veelleden van de liberale burgerij 
waren beducht voor de morele 
gevolgen van deze economische 

ontwikkelingen . De nauwe omgang 
van mannen en vrouwen kon leiden 
tot losbandigheid . Kinderen die niet 
naar school gingen, kregen geen 
morele opvoeding. Bovendien trok-

ken veel méér mensen naar de 

steden dan er nodig waren en ver
pauperde werklozen hadden über
haupt weinig redenen om zich te 
houden aan de wet. Multatuli ver

bond deze angst voor moreel verval 

met de snel groeiende maatschap
pelijke ongelijkheid . 

De Sociale Quaestie 
Multatuli was weliswaar beroemd, 
maar ook berooid en evenals ande
re radicalen probeerde hij wat geld 
te verdienen door scherpe com
mentaren te schrijven op de actuele 
politiek. Zoals in de zevendelige 
Ideeën van Multatuli, die tussen 

1862 en 1877 verschenen . In ' Idee 
451' uit 1864 onthulde de schrijver 
een politiek programma, in opposi
tie tegen het liberale kabinet van 
Thorbecke. Multatuli deelde de 
zorgen van de liberalen over de 
morele en intellectuele toestand 
van het volk en liet niet na te ver
melden dat deze 'sociale kwestie' 
op den duur de orde in de samen

leving zou bedreigen. 
Initiatieven werden genomen om 

de arbeiders geestelijk te verheffen, 
bijvoorbeeld in het 'Comité ter 
Bespreking van de Sociale Quaes
tie' dat in 1870 werd opgericht. 
Multatuli vond dat deze sociale 
liberalen voorbijgingen aan de 
werkelijke oorzaken van de lage 
morele ontwikkeling van de arbei-



ders, namelijk 'onvoldoende voe
ding, slechte woning en verdere 
gebreken of schraalte in de mate
riële toestand.' De ontwikkeling van 
de bevolking moest volgens hem 
niet beginnen met een morele 
politiek, maar met gezonde voe
ding, voldoende werk en een goed 
onderdak. 
Multatuli was niet de enige intellec
tueel die de sociale kwestie ver
bond met de sociaal-economische 
ontwikkelingen. Hendrik P.G. 
Quack, die onder meer directeur 
was van De Nederlandsche Bank, 
wees de vrije markt aan als hoofd
schuldige, die volgens hem vooral 
vrijheid betekende voor de rijken en 
de tegenstellingen in de samenle
ving vergrootte. In het zesdelige 
De Socialisten (1875-1897) beschreef 
deze liberaal de redenen voor de 
opkomst van een socialistische 
beweging in Nederland. 
De analyses van Quack maakten 
mede indruk omdat hij behoorde 
tot de economische boven klasse. 
De kracht van M ultatuli was vooral 
dat hij de armoede van de arbei
ders op een aansprekende manier 
in beeld bracht. Bijvoorbeeld in de 
'begroting van een Hollands huis
gezin ', waarin hij zijn lezers het 
budget voorlegt van een gemiddeld 
arbeidersgezin in Amsterdam: een 
man en vrouw en drie kinderen, 
met een inkomen van zes gulden in 
de week. Dit huishoudboekje toont 
dat niet alleen de werkloze, maar 
ook de werkende arbeider leeft in 
bittere armoede: 

'M'n kinderen zyn zwak. Myn dochtertje van elf 
jaar lydt, uit zwakte, aan witten vloed. De dokter 
zei dat ze versterkende middelen moest gebruiken 
... Bouillon, biefstuk0 Zeker, dat zou goed zyn .. . 
maar: ... hy zei 'r niet by, in welke apteek die te 
verkrygen zyn.' 

Klaas Ris 
De arbeider die Multatuli ten tonele 
voert is de molenaarsknecht Klaas 
Ris, één van de voorgangers van 

de jonge Amsterdamse arbeiders
beweging. Ris was in 1821 geboren 

in een groot gezin in de Zaan
streek, waar hij als tienjarig jonge
tje ging werken in een papiermo
len. Evenals Multatuli probeerde 
hij wat bij te verdienen door het 
schrijven van brochures, die hij in 
eigen beheer uitgaf. Hierin beet de 
autodidact op een voor die tijd 
ongehoord felle toon van zich af. 
Zoals in Een man een man! Een 
woord een woord!, dat Ris in 1864 
schreef als pijpvoerder bij de 
brandweer, omdat hij meende dat 
de premies voor de brandweerlie
den oneerlijk werden verdeeld. Dit 
verzet leidde tot oneervol ontslag, 
maar toch bleef Ris zijn strijd 
voortzetten: hij schreef brieven 
naar de pers, naar Thorbecke en 
zelfs naar de koning. Niet alleen 
zijn inkomen, maar ook zijn eer 
stond immers op het spel. 
De verhalen van uiteenlopende 
figuren als bankdirecteur Quack, 
schrijver Multatuli en arbeider Ris 
hadden een gemeenschappelijk 
doel: de gegoede burgerij bewust 
te maken van de slechte leefom
standigheden van de arbeiders, in 
de hoop dat zij zich hun lot zou 
aantrekken . Vergeefs was de inzet 
niet, getuige bijvoorbeeld de parle
mentaire enquête die in 1887 werd 
gehouden over de toestand van de 
arbeidersklasse. Deftige politici · 
werden hier direct geconfronteerd 
met het immorele karakter van het 
fabrieksleven: de lange werkdagen, 
de slechte werkomstandigheden 
en de hoge boetes voor geringe 
overtredingen. De meeste arbei
ders die voor de commissie kwa
men stelden zich bescheiden en 
onderdanig op. Zo niet Klaas Ris, 
die zijn verhaal deed met veel trots 
en gevoel voor dramatiek: 

'Stel u voor dat ik vijf, zes kinderen 
bezit, en ik geen zolen onder mij
ne schoenen heb, wat moet ik 

doen? Ik mag niet bedelen, en 
werk is er niet. Ik mag niet eens op 

mijn kamer gaan zitten doodhon
geren, omdat de huisbaas dat niet 
hebben wil. Ga ik op straat zitten, 
dan komt de politie er tegen op. 
Ben ik toch geen Nederlander? 
Heb ik geen recht om te leven, 
welnu, maak mij dan af als een 
ziek stuk vee. Doet men dit niet, 
dan moet men mij de middelen 
geven om te kunnen leven.' 

Dalrust 
Nederland was aan het einde van 
de negentiende eeuw een standen
maatschappij, waar een grote so
ciale kloof bestond tussen de arbei
dersklasse en de gegoede burgerij. 
Quack bekommerde zich weliswaar 
om de noden van het arbeiders
volk, maar bleef afstand houden 
van de socialistische beweging. 
Multatuli bewonderde de opstandi
ge arbeider Klaas Ris, maar van een 
vriendschap of blijvende samen
werking kon geen sprake zijn. 
Arbeiders moesten toch vooral 
zichzelf organiseren, zoals Ris 
in Amsterdam probeerde. 
In de eerste helft van de jaren 1870 
kwamen op zijn initiatief om de 
week op zondagmiddag enkele 
honderden mensen bijeen in Dal
rust, een zaal aan de Amstel, waar 
revolutionaire toespraken werden 
afgewisseld met drankgelag en 
komische verhalen . Deze midda
gen leidden niet direct tot politieke 
mobilisatie, maar in deze en ande
re cafés kwam wel een eigen poli
tieke cultuur tot ontwikkeling. In 
hun eigen omgeving luisterden 
arbeiders niet alleen naar de toe
spraken van intellectuelen, maar 
bespraken zij de politieke proble
men onder elkaar. Hier werd ook 
een basis gelegd voor eigen poli
tieke organisaties, zoals het in 
1870 opgerichte Internationale 
Werklieden-Verbond, waarover 
volgende maand meer. • 
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Brussel, zaterdag 19 maart: internationale 
demonstratie tegen de Dienstenrichtlijn 

De Europese Dienstenrichtlijn komt eraan: 
een afspraak om al het dienstenverkeer in 
de EU in één klap te liberaliseren. Gebeurt 

dat, dan worden zowel de kwaliteit en de 
inhoud van de diensten naar het laagste 

punt van Europa gedreven, als de arbeids
voorwaarden van de mensen die werkzaam 

zijn in de dienstensector. Dat móeten we 
tegenhouden. 
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In veellanden is inmiddels een breed verzet tegen de Dienstenrichtlijn op 

gang gekomen. Ook in Nederland groeien de protesten: een aantal organi
saties waaronder SP en Groenlinks heeft zich verzameld in het Platform 

Stop de Dienstenrichtlijn en ook FNV Bondgenoten mobiliseert tegen de 
richtlijn. 
Een belangrijke datum in de strijd tegen de Dienstenrichtlijn is zaterdag 19 
maart. In Brussel wordt dan een grote internationale demonstratie georga
niseerd. Vanuit verschillende plaatsen in Nederland zal vervoer naar Brus
sel worden georganiseerd of spreken mensen af samen met de trein te 
reizen. Kijk voor actuele informatie hierover op www.europa.sp.nl of 

www.dienstenrichtlijn.nl, of neem contact op met je plaatselijke SP-afdeling. 
Stop de Dienstenrichtlijn i 
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Het project van Europese eenwording startte na 

de Tweede Wereldoorlog en had oorspronkelijk 

tot doel de vrede op dit continent te bewaren. 

De Europese Grondwet luidt een militarisering 

in van de Europese Unie, met een Europees leger 

dat elders in de wereld met geweld kan optreden. 

De grondwet pleit daarnaast voor 'vrije en onver

valste' concurrentie, ook in de zorg, het onderwijs 

en de wetenschappen. 

Een voorproefje van waar dat toe leidt, is de 

Dienstenrichtlijn, het cadeautje dat Bolkestein 

achterliet bij zijn vertrek als Eurocommissaris. 

Deze richtlijn belooft een vrije Europese markt 

van diensten, maar leidt tot een ongenadige 

concurrentie op lonen, arbeidsvoorwaarden en 

sociale wetgeving. Als we deze Europese 

Grondwet aanvaarden geven we bovendien 

zeggenschap weg op het gebied van justitie, 

buitenlandse zaken en economische zaken, aan 

een minder democratische Europese bureau

cratie. Dezelfde liberalen die klagen over te veel 

Haagse regels lijken veel minder moeite te heb

ben met Brusselse regels. 

Het is prachtig als landen samenwerken om 

gemeenschappelijke problemen op te lossen. 

Om gezamenlijk de vrede te handhaven, duur

zame economische groei te bevorderen of vluch

telingen op te vangen. De Europese burgers 

hebben echter nooit een stem gehad in het 

huidige Europa. Niet in de euro, niet in de uitbrei

ding en ook niet in de inhoud van de grondwet. 

Een 'ja' tegen deze grondwet is een goedkeuring 

van een Europa waarover we niet konden mee

denken. Een 'nee' tegen deze grondwet is het 

begin van een Europees debat, dat over enkele 

jaren zalleiden tot een grondwet die wel kan 

rekenen op de steun van de burgers. 

Ronald van Raak 

Coördinator Wetenschappelijk Bureau 
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Een schat aan opinies van SP' ers is te vinden op www.sp.nljopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Euroscepsis in Nederland 
In zijn toespraak bij de universiteit Leiden ging Harry van Bommel 
op 21 februari in op de volgende vragen: wat is Europa en wat is 
de Europese Unie? Welke kant gaat de EU op? Waarom wantrouwen 

burgers de EU? Wat moeten we met de grondwet voor de EU? Hoe kan 
de EU burgers aan zich binden? 

Passieve politiek leidt tot 'Nederland Fraudeland' 
Sinds het Kamerdebat over fraude dat bijna een jaar geleden in de 
Tweede Kamer is gehouden, lijkt het gevoel van urgentie weer te zijn 
verdwenen, concludeert Jan Marijnissen in een opinieverhaal in 
Het Parool van 1 maart. 'De passiviteit van de overheid maakt haar 
medeplichtig aan het ontstaan van Nederland Fraudeland'. Marijnissen 
komt met vijf concrete voorstellen om het probleem aan te pakken. 

Het liberalisme van de VVD is blind 
Ronald van Raak analyseerde Om de vrijheid, het nieuwe 
beginselprogramma van de VVD in NRC Handelsblad van 28 februari. 
'Het manifest toont een hernieuwd vertrouwen in een sterke staat, 
maar baseert zich op een karikaturale opvatting van vrijheid: 

Structurele verbetering ouderenzorg vereist extra geld 
Meer efficiëntie en beter management kunnen iets bijdragen aan 
verbetering van de situatie in de verpleeg- en verzorgingshuizen', 
stelt Agnes Kant. 'Maar niemand kan nog volhouden dat we zonder 
extra geld tot structurele verbeteringen kunnen komen'. 
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HET N M ER DE EUROPESE GRONDWET 
1 juni 2005 wordt een gedenkwaardige dag in de Nederlandse politiek. Eindelijk wordt de bevolking naar 

haar mening gevraagd over de éénwording van Europa. De concrete vraagstelling in het referendum gaat 

over de ontwerp-grondwet voor de 25 landen van de EU. Maar de discussie zal ongetwijfeld breder 

getrokken worden: gaan we met zaken als de euro, het Stabiliteitspact en de Dienstenrichtlijn de goede 

kant op? Of is het wenselijk afte remmen of een andere richting te kiezen? 

Spanning schetst een aantal achtergronden bij een belangrijke stembusstrijd. We laten prominente 

Nee-stemmers en een twijfelaar aan het woord, zetten de voor- en tegencampagne naast elkaar, gaan in 

op de meest-gebruikte argumenten van de voorstanders en nemen een kijkje bij de Raad van Europa, 

die laat zien dat samenwerking ook mogelijk is zónder dwangbuis. Het thema wordt afgerond met tips 

om verder te lezen én een bon voor vijf euro korting op een actueel en overtuigend boek over het 

grondwetreferendum. 

'Eurokritisch' 
Tegenstemmers aan het woord 

'Een stap in de federalisering van Europa', 'fixatie op econo

mische groei', 'overdragen soevereiniteit': prominente euro

critici hebben er geen moeite mee hun bezwaren tegen de 

grondwet over het voetlicht te brengen. Wat is het grootste 

probleem met de ontwerp-grondwet die nu voor ligt? En waar 

komt het taboe op een eurokritische opstelling vandaan dat 

lange tijd de discussie in Nederland beheerste, en dat wellicht 

nog doet? Een aantal antwoorden. 

Tekst: 
Peter Verschuren 

tt Ronald Plasterk: 'De Europese Unie is een speelveld 
geworden voor bureaucraten, belangengroepen en 
marktfanaten' 
' Ik denk er nu serieus over tegen te stemmen,' besloot 
hoogleraar Ontwikkelingsbiologie en columnist 
(Buitenhof, De Volkskrant) Ronald Plasterk zijn 
column over het komende grondwetreferendum. Hij 
licht toe: 'De mensen die aanraden om voor te stem
men, geven nu een voorstelling van zaken alsof de 
grondwet eigenlijk niets voorstelt. Ze zeggen: je moet 
het pragmatisch bekijken, het gaat er alleen om wat 
regels te verbeteren. Eigenlijk is het niets meer dan een 
update van het verdrag van Nice. Ik verwacht dat na het 

referendum het omgekeerde gebeurt, dat die voorstan
ders dan zeggen : de bevolking heeft ermee ingestemd
we moeten nu wel de Nederlandse soevereiniteit op een 
aantal belangrijke terreinen overdragen. Dat gaan ze nu 
natuurlijk niet zeggen, maar daar kan het wel op neer
komen. Voor mij kan dat het kantelpunt zijn.' 

Plasterk herkent het beeld van een taboe op een euro
kritische opstelling in Nederland . 'De Europese een
wording is gestart vanuit het idealistische streven nooit 
meer oorlog. Dat was een hoogstaand doel, dat ook bij 
links veel weerklank vond. Daar tégen zijn , was iets als 
landverraad . Inmiddels is de EU steeds meer een speel

veld geworden voor bureaucraten- die zoals bij elke 
organisatie hun eigen doelen nastreven , belangen
groepen en marktfanaten. Maar het beeld van Europa is 
goed is nog niet verdwenen. En ik denk ook, dat er wel 
iets inzit wat Wilders zegt: dat er in Den Haag een 
soort elite is- door de gevestigde partijen heen -die 
het over een aantal dingen eens is, waaronder het idee 
dat Europa door moet gaan .' 

tt Marcel Ham: 'De milieudoelstellingen zijn vaag
de economische keihard' 
Marcel Ham is hoofdredacteur van Milieudefensie 
Magazine en lid van Groenlinks. Waarom adviseert hij 
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om op 1 juni tegen te gaan stemmen? 'De hele geest 
van de grondwet ademt een monomane fixatie uit 
op economische groei . Zaken als aandacht voor 
duurzaamheid en de kwaliteit van het leven zijn onder
geschikt aan hét doel : van Europa een sterk concur
rerende economie maken.' 

Maar toch kom je in de grondwet ook doefen tegen als 
duurzaamheid en een hoog niveau van milieubehoud. 
Wat is daar mis mee? 
'Dat krijg ik ook van partijgenoten te horen: het milieu 
komt wél aan bod. Wat er mis mee is , is dat het om 
lege begrippen gaat. Het zijn vaag geformuleerde 
doelen die het bij voorbaat afleggen tegen de heel 
precieze en concrete economische doelstellingen . 
Het begrip duurzame ontwikkeling is inhoudsloos 
gemaakt: het wordt uitgelegd als meedoen aan de 
economische ratrace. ' 

'Op eurokritisch denken is inderdaad een taboe. 
Bezondig je je eraan , dan word je al gauw in het kamp 
van Wilders geplaatst en word je ervan verdacht tegen 
Europa te zi jn . Waar het vandaan komt? Voor een deel 
uit de angst dat het integratieproces stokt en we 
volledig terugvallen op de nationale overheden . Ik 
denk dat de bezorgdheid daarvoor wel integer is , dat 
veel mensen terecht zien dat je een aantal zaken beter 
samen kunt oplossen en dat ze bang zijn dat daar 
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niets van komt zonder sterke EU. Maar daarbij worden 
ook op grote schaal oogkleppen opgezet. Als het 
bijvoorbeeld gaat om het dichten van het democratisch 
gat, is de vooruitgang van deze grondwet maar héél 
beperkt.' 

tt Harry van Bommel: 'Met deze grondwet geven we 

de status van zelfstandige natie in belangrijke mate op' 

'Met de grondwet zetten we een belangrijke stap op 
weg naar de federalisering van Europa,' stelt SP-Kamer
lid Harry van Bommel. 'Nederland geeft dan de status 
van zelfstandige natie in belangrijke mate op. Een paar 
voorbeelden : volgens de grondwet kan de EU interna
tionale verdragen afsluiten die Nederland binden. Ook 
worden de lidstaten door de grondwet gedwongen de 
standpunten van de Unie uit te dragen in internatio
nale fora. Nederland mag dan bijvoorbeeld in de 
Verenigde Naties geen eigen geluid meer laten horen , 
maar alleen een Europees geluid . En neem het justitie
beleid . Ik ben trots op het eigengereide Nederlandse 
beleid waar het gaat om zaken als abortus, euthanasie 
en softdrug. In de toekomst kunnen we gedwongen 
worden dat aan te passen als men vindt dat het strijdig 
is met het Europees belang.' 

'Er is geen taboe meer op eurokritisch denken . Dat is 
er wel geweest, en heerst nog bij een partij als Groen
Links , waar de Europadiscussie gedicteerd wordt door 



de Europarlementsleden , maar verder is er nu wel een 
zakelijke discussie mogelijk over de kritiek op de EU. 

De universiteit van Leiden heeft laatst zelfs een heel 
congres gewijd aan euroscepsis, waar ik één van de 
sprekers was. Dat mensen als Balkenende zo fel 
reageren op kritiek op de grondwet, komt doordat de 
eurotieJen door krijgen dat ze het referendum wel 
eens kunnen gaan verliezen . Er staat voor hen veel 
op het spel, en dat beseffen ze terdege.' 

tt Arjo Klamer: 'De grondwet is eerder een stap terug 

dan vooruit' 

Professor Arjo Klamer doceert Economie van Kunst en 
Cultuur aan de Erasmus Universiteit in Rotterdam en 
is een fervente tegenstander van de richting die de EU 
op gaat. Ook hij stemt op 1 juni NEE. 'De grondwet is 
eerder een stap terug dan vooruit, als het gaat om 
democratische en sociale waarden. Democratisering 
moet vanuit de samenleving komen, en de EU 
ontbeert een samenhangende en vitale samenleving. 
De grondwet heeft geen democratisch draagvlak en 
lost het probleem van het democratisch tekort in de 
EU ook totaal niet op. Alles wat we op dit moment 
doen, maakt het alleen maar erger.' 
'Er is inderdaad een taboe op eurokritisch denken bij 
het establishment, de gevestigde politieke partijen. 
Daar heerst de ideologie dat Europa goed is, en laat 

Peilingen: nog veel te winnen 

de discussie geen ruimte voor twijfel. Ik zie het als 

een bewijs dat het politiek leiderschap het contact 
verliest met de bevolking. Stel je eens voor dat een 
groot deel van de Nederlanders twijfelt aan het 

bestaansrecht van de Nederlandse samenleving. Dat 
is ondenkbaar. Maar het is precies wat op Europese 
schaal wél gebeurt.' 

tt Eimert van Middel koop: 'De grondwet is een 

ideologische machtsgreep' 

ChristenUnie-senator Eimert van Middelkoop vindt het 
referendum 'flauwekul' en zal waarschijnlijk niet gaan 
stemmen op 1 juni. Maar dat maakt zijn kritiek op de 
grondwet er niet minder mals op. 'De grondwet is 
soort ideologische machtsgreep. De structuur van 
Europa rechtvaardigt nog helemaal geen grondwet. Een 
grondwet is een contract tussen vorst en volk. Maar er 
is geen Europees volk, en de bevolking is er ook hele
maal niet aan te pas gekomen. Deze grondwet is een 
product van de Europese elite.' 
'De grondwet zal een draaipunt blijken te zijn . In de 
toekomst zullen lidstaten zich tegenover Europa moe
ten verantwoorden als ze iets willen -tot nu toe was 
het andersom, en moest de EU zich verantwoorden 
tegenover de lidstaten. Het is een verdere stap in het 
Europese integratieproces waarvan ik de noodzaak niet 
in zie, en waar ik erg kritisch tegenover sta.' • 

In de peilingen van onderzoeker Maurice de Hond verschuift het beeld van 'ja' en 'nee' bij de kiezers snel. 

In januari liet 31 procent weten 'ja' te stemmen, 34 procent 'nee' en wist 35 procent het nog niet. Eind februari 

was het aandeel 'nee' gegroeid naar 40 procent en twee weken later lag het weer heel anders: 35 procent 'ja', 

32 procent 'nee' en 33 procent 'weet nog niet'. Het percentage mensen dat aangeeft te gaan stemmen ligt 

rond de 6o procent. 

Onderverdeeld naar partijvoorkeur valt op dat de SP veruit het kleinste aantal stemmers heeft dat anders 

kiest dan waar de partij campagne voor voert. Ook is duidelijk dat in de linkse hoek erg veel mensen zich nog 

geen mening gevormd hebben. Werk aan de winkel dus. 

)a 
Nee 

Weet nog niet 

43% 
29% 
37% 
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Argumenten van de voorstanders -
en wat er écht in de grondwet staat 

Tekst: Niels de Heij 

'Welk perspectief bieden de tegenstanders van de grondwet ons eigenlijk? 

Vruchteloze stagnatie, fixatie op eigenbelang, gebrek aan daadkracht.' Aldus 

premier Balkenende, die zijn hele politieke gewicht in de strijd gooit om het 

Europese project ongestoord doorgang te laten vinden. De voorstanders 

beseffen dat er veel op het spel staat, en slaan wild om zich heen. Maar ze 

komen ook met argumenten. En die verdienen een weerwoord. 

De grondwet maakt Europa een 
stuk democratischer. Er komt een 
burgerinitiatief, de macht van het 
Europees Parlement wordt ver
sterkt en het subsidiariteitsbegin
sel wordt verbeterd. 
Als deze grondwet wordt aangeno
men kunnen één miljoen burgers 
inderdaad een verzoek indienen 
om een Europese maatregel te 
wijzigen of te schrappen. De Euro
pese Commissie moet deze aan
sporing van de bevolking in over
weging nemen. Dat betekent niet 
dat ze de maatregel daadwerkelijk 
moet aanpassen. De Commissie 
kan het verzoek ook naast zich 
neer leggen. Elke wijziging moet 
namelijk wel in lijn zijn met de 
Europese grondwet. 'Een burger
initiatief tegen stierenvechten is 
gedoemd te mislukken, omdat de 
Commissie kan weigeren paal en 
perk te stellen aan de traditie, daar 
het gaat om een cultureel goed dat 
beschermd moet worden, zoals 

elders in de grondwetstekst is 
bepaald.' (Europa in Beweging, 

2005/l.) Van zo'n vrijblijvende 
raadpleging wordt Europa natuur
lijk niet democratischer. 

Op bepaalde punten krijgt het 
Europees Parlement meer mede
zeggenschap. Het wordt medewet

gever op het gebied van misdaad
bestrijding, migratie, landbouw, 
visserij en handel. Dat betekent 
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dat het wetsvoorstellen kan amen

deren en verwerpen. Nu nog be
sluit alleen de Raad van Ministers 

hierover. Deze versterking gaat 

echter ten koste van de macht van 
het Nederlandse parlement, om
dat op tientallen gebieden wordt 
overgegaan op meerderheidsbe
sluitvorming, in plaats van unanie
me besluiten. 

Subsidiariteit betekent dat beslis

singen op een zo laag mogelijk 
niveau, zo dicht mogelijk bij de 
mensen, genomen moeten wor
den. Nationale parlementen kun
nen bij een Europese wetgevings
handeling aangeven dat het ont
werp niet strookt met het subsidia
riteitsbeginsel. Dit mooie principe 
is echter zo ver uitgekleed dat er 
geen sprake is van echte subsidia
riteit. Het beginsel is bijvoorbeeld 

niet van toepassing op zaken die 
onder de 'exclusieve bevoegdhe
den' van de Unie behoren, zoals 

de douane-unie, de mededingings
regels, het monetaire beleid en de 

gemeenschappelijke handelspoli
tiek. Bovendien geldt de 
subsidiariteitstoets alleen bij Euro
pese wetgevingshandelingen, en 
niet bij verordeningen, besluiten, 
aanbevelingen of adviezen. 

Verder wordt Nederland afhanke
lijk van andere landen, want pas 
als eenderde van de nationale 

parlementen vindt dat een wets
ontwerp op nationaal niveau gere
geld moet worden, moet het 

opnieuw in overweging worden 

genomen. Vervolgens kan besloten 
worden het ontwerp te handhaven, 
te wijzigen of in te trekken. Het is 
dus niet persé van tafel. 

De EU wordt efficiënter 
door deze grondwet 
Het Europees beleid voorJustitie 
en Binnenlandse Zaken wordt 
effectiever. Politie en justitie uit 
verschillende landen zullen ge
makkelijker kunnen samenwerken 
en gegevens uitwisselen om grens
overschrijdende criminaliteit en 
terrorisme effectief aan te pakken. 
Dat is zeker een voordeel, omdat 
veiligheid (net als milieu) vaak 
beter Europees dan nationaal 
aangepakt kan worden. Op andere 
gebieden, zoals buitenlandse za
ken en defensie, is een 'effectieve

re' aanpak op zijn minst twijfelach
tig. De SP zit doorgaans niet te 
wachten op een 'effectieve' aanval 
op een bepaald land, in het kader 
van de 'conflictpreventie'. 

Verder verandert de Europese 
grondwet niets aan het feit dat het 
Europees Parlement verplicht elke 
maand een week uitwijkt naar 

Straatsburg om daar te vergade
ren. Dit verhuiscircus kost bijna 
200 miljoen euro per jaar. 



De EU wordt transparanter 
door deze grondwet 
De Europese grondwet zal niet 
leiden tot een vereenvoudiging en 

vermindering van de 97.000 pagi
na's wetten en reglementen die nu 
al gelden. Dat concludeert ook de 
Algemene Rekenkamer in haar EU
trend rapport 2005: 'Het is te be
treuren dat in het grondwettelijk 
Verdrag de principes van goed 
openbaar bestuur niet of nauwelijks 
geconcretiseerd zijn . De formele 
positie van de Europese Rekenka
mer in de grondwet is ondanks een 
aanbeveling daartoe van de geza
menlijke nationale rekenkamers in 

de EU eind 2003 niet verbeterd.' 

De vergaderingen van de Raad 
van Ministers 'wanneer zij optreedt 
als wetgevende instantie' worden 
openbaar. Deze openbaarheid 
wordt vaak geprezen als voorbeeld 
van transparantie. Maar zoals pro
fessor jacobs van de Universiteit 
van Tilburg opmerkt in zijn boek 
Strüdpunten Europese Grondwet: 'De 
Ministers besluiten doorgaans op 
stukken die zijn voorbereid door de 
ambassadeurs en de nationale 
topambtenaren die vergaderen in 
het kader van het Comité van per
manente Vertegenwoordigers en 
zijn Raadswerkgroepen. Als men 
het serieus gemeend had met de 
transparantie had men ook de 
vergaderingen van dit Comité, dat 
reeds angstwekkend grote invloed 
uitoefent op de Europese besluit
vorming, openbaar moeten ma
ken.' Ook zou het pas écht transpa
rant zijn als de vergaderingen over 
niet-wetgevende zaken (zoals over 
Europese verordeningen, besluiten, 
adviezen en aanbevelingen) open
baar worden. 

Als de grondwet wordt 
aangenomen kan de EU een 
vuist maken naar de VS 
Integendeel. De grondwet wijst 
nadrukkelijk op de band van de EU 
met de NAVO, waarmee ook het 
bondgenootschap tussen EU en 
VS in beton wordt gegoten . Voor 
een militair neutrale positie buiten 
de NAVO of los van de VS is geen 
ruimte. Verder zal de besluitvor
ming over het inzetten van militai 
re middelen plaats blijven vinden 

op basis van consensus . Gezien 

de verdeeldheid in Europa rond 
de oorlog in Irak is het niet waar

schijnlijk dat Europa snel op één 
lijn zal zitten over het inzetten van 
militaire middelen . Een échte vuist 
zal Europa dus, gelukkig, niet 
kunnen maken. 

Het Handvest van Grondrechten is 
opgenomen in de grondwet. Dat 
is toch fantastisch? 
Het Handvest van Grondrechten 
is een opsomming van rechten 
uit verschillende internationale 
verdragen, zoals het Europees 
Verdrag voor de Rechten van de 
Mens en het Europees Sociaal 
Handvest. Alle Europese lidstaten 
hebben deze verdragen allemaal al 
ondertekend. De Europese Unie 
echter nog niet. Alfred Pijpers van 
Instituut Clingendael: 'Met het 
handvest van de Grondrechten in 
de Europese Grondwet krijgt de 
burger dus een paar mooie sigaren 
uit eigen doos. Bovendien blijft de 
werkingssfeer van het Handvest 
zeer beperkt. Het heeft vooralsnog 
een symbolische functie. Zo wordt 
bijvoorbeeld de doodstraf verbo
den, maar het is al weer even gele
den dat die in de Europese Ge
meenschap werd voltrokken.' 
(Volkskrant 28-2-05) 

Progressieve mensen moeten 
de grondwet bejubelen, want 
er wordt gesproken over een 
'sociale markteconomie' en 
'volledige werkgelegenheid' . 
Volgens artikel l-3 krijgt de Europe
se Unie 'een sociale marktecono
mie met een groot concurrentie
vermogen die gericht is op volledi
ge werkgelegenheid' . Ten eerste, 
'markteconomie' en 'volledige 
werkgelegenheid' gaan niet sa
men, want een markteconomie is 
juist gebaat bij een overschot aan 
arbeid. Dat blijkt ook wel uit het 
feit dat er op dit moment in Euro
pa zo'n 20 miljoen mensen werk
loos zijn . Ten tweede, er wordt in 
het hele document maar één keer 
gesproken over 'volledige werk
gelegenheid' . Voor de rest wordt 
er gesproken over een 'hoog werk
gelegenheidsniveau' of over de 'de 
bevordering van de werkgelegen
heid' . Ook wordt er in het hele 

document maar één keer gespro

ken over een 'sociale marktecono
mie'. In alle andere gevallen wordt 

er gesproken over een 'open 
markteconomie'. Deze grondwet 
wijst aan de andere kant wél con
sequent op zaken als 'de vrije 
markt' en 'mededingen die vrij en 
onvervalst' is. Dáár liggen de prio
riteiten van de opstellers. De ande
re formuleringen zijn slechts 
schaamlapjes om progressieve 
euroflelen tevreden te stellen. 

De Europese Grondwet staat 
naast de nationale grondwet. 
In artikell-6 staat: 'De Grondwet 
en het recht dat de instellingen 
van de Unie bij de uitoefening van 
de haar toegedeelde bevoegdhe
den vaststellen, hebben voorrang 
boven het recht van de lidstaten.' 
De Europese grondwet staat dus 
niet naast de Nederlandse, zoals 
bijvoorbeeld staatssecretaris Ni
cloaï herhaaldelijk beweerde, maar 
erbóven. Als Nederland in de toe

komst een grondwetswijziging wil 
doorvoeren, mag die niet strijdig 
zijn met de Europese grondwet. 
Als de Nederlandse en Europese 
grondwet conflicteren, delft de 
Nederlandse altijd het onderspit. 

Stem vóór, want de grondwet 
tegenhouden heeft catastrofale 
gevolgen 
Onzin. In principe verandert er 
dan niets. De Europese Unie blijft 
gewoon functioneren op basis van 
de bestaande verdragen, maar 
zonder verdergaande overheveling 
van bevoegdheden van ons land 
naar Brussel. Een afwijzing van 
deze grondwet is wel een helder 
signaal dat deze Unie niet het 
democratische en sociale Europa 
is waarvoor de burgers zich willen 
inzetten. Een afwijzing is een aan
wijzing voor de regeringen en 
parlementen dat er een ander, 
democratischer en socialer Europa 
moet komen . Als deze Europese 
Grondwet niet doorgaat, zullen 
regeringen en parlementen hun 
huiswerk moeten overdoen, en 
dan wél rekening moeten houden 
met de wensen van de Europese 
burgers. Dat maakt de kans groot 
op een betere Europese Unie in de 

toekomst. • 
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Voorstanders 
Tekst: Hans van Heijningen 

8-elftal Balkenende wordt het veld op gestuurd 

In Den Haag is •iedereen' vóór de grondwet. Maar als het aankomt op campagne

voeren, geven de meesten niet-thuis. 

..,. Begin 2002 staken politici van Groenlinks, PvdA en 

D66 de koppen bij elkaar en besloten ze gezamenlijk 
een wetsvoorstel uit te werken voor een referendum 
over de Europese Grondwet. De initiatiefnemers stel
den zich ten doel om via het organiseren van het refe
rendum het gat tussen Europa en de Nederlandse 
bevolking te dichten . De SP werd niet bij het referen 
duminitiatief betrokken , omdat die partij te kritisch 
tegenover Europa stond . Natuurlijk werd dat niet in die 
woorden gezegd. Toen ik er naar informeerde, kreeg ik 
te horen dat het iets met tijdgebrek, haastwerk, lekke 
banden en ontbrekende telefoonnummers te maken 
had. De boodschap was duidelijk: het referendum 
moest een feestelijk ja voor Europa worden, een 'hoera' 
voor de Grondwet. 

Inmiddels zijn we drie jaar verder, en is zowel de kloof 
tussen Brussel en Den Haag als die tussen Brussel , 
Den Haag en de Nederlandse bevolking verder ver
diept. Dat is niet vreemd, omdat we de afgelopen jaren 
keer op keer geconfronteerd werden met slecht nieuws 
uit Brussel: corruptiezaken, rondpompen van subsidie
stromen, verstikkende bureaucratie, de invoering van 
de euro en een stabiliteitspact dat de grote spelers in 
Europa ongestraft overtreden . Vooral op sociaal-econo
misch gebied heeft Brussel zich de afgelopen tijd in 
hoog tempo impopulair gemaakt. Achter een Lissabon
agenda die ertoe moet leiden dat Europa in 2010 de 
meest dynamische kenniseconomie ter wereld is, gaat 
een agenda van sociale afbraak plaats waar de honden 
geen brood van lusten: langer werken tegen lagere 
lonen, verhoging van de pensioengerechtigde leeftijd 
en openstelling van sectoren als gezondheidszorg, 
onderwijs en openbaar vervoer voor particuliere inves
teerders. In landen als Duitsland, Frankrijk en Italië 
heeft dit beleid van 'economische vooruitgang door 
sociale tweedeling' tot omvangrijke protesten geleid. 
Dat maakt dat de presidenten Schröder en Ch irac de 
Europese Commissie de afgelopen tijd gemaand heb-
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ben om iets terughoudender te zijn met het 'markt 
boven alles'-beleid . 

Bij de verkiezingen van het afgelopen jaar voor het 
Europese Parlement boekten met name de eurokriti 
sche partijen Europa Transparant van klokkenluider 
Van Buitenen en de SP een goed verkiezingsresultaat. 
Daardoor is de uitslag van het komende referendum 
over de Europese Grondwet zelfs in ons eurofiele land
je geen uitgemaakte zaak meer. Precies dat maakt dat 
de animo van politieke partijen om voluit campagne te 
gaan voeren voor de Grondwet, te wensen over laat. De 
leiders van de politieke partijen van ons land lijken 
weinig gemotiveerd om hun carrière en toekomst in de 
waagschaal te stellen door de Grondwet te omarmen . 
Liever geven zij er de voorkeur aan om de regering de ja
campagne te laten voeren. Daarmee komt de regering 
Balkenende in een lastige positie. Ze moet het referen
dum organiseren en de betrokkenheid van maatschap
pelijke organisaties en het grote publiek bevorderen. En 
ze is tot nog toe het boegbeeld van de ja-campagne. 
Door haar rol als speler en scheidsrechter door elkaar te 
laten lopen, heeft zij de eerste fase van de campagne 
verprutst. Groenlinks en D66 hebben in de Kamer aan
gegeven bang te zijn dat de 'geheime oorlogskas' van 
anderhalf miljoen euro (belastinggeld!) die staatssecre
taris Nicloaï van Europese Zaken achter de hand houdt 
om een effectieve ja-campagne te kunnen voeren als de 
tegenstanders groot uitpakken, de geloofwaardigheid 
van de voorstanders van de Grondwet ondermijnt. 

Voor de tegenstanders van de Grondwet is het niet on
gunstig dat een regering die haar meerderheid in de 
opiniepeilingen al maanden lang kwijt is en qua aantrek
kelijkheid alleen de grijze vuilniszak concurrentie aan
doet, het voortouw in de ja-campagne neemt. Zou u zich 
door Balkenende een Grondwet aan laten smeren, wan
neer hij bij u aanbelde? 'Schiet jezelf maar in je voet' , 
zou mijn spontane reactie zijn . • 



Tegenstanders 
Uitbuiten van underdogpositie 

Het heeft iets van Emmen tegen PSV. Maar er zijn wel meer wedstrijden verloren gegaan 

die op papier 'een eitje' waren. 

.... Ogenschijnlijk mist het Nee tegen deze Grondwet-kamp 
alles wat nodig is om met een goed resultaat uit de bus 
te komen: er is nauwelijks geld, geen steun van WD, 
CDA, PvdA en zelfs niet van Groenlinks, geen bekende 
Nederlanders (met uitzondering van Jan Marijnissen en 
Geert Wilders), geen artiesten en geen topvoetballers . 
Alleen, en daar zal het van moeten komen, een groot 
deel van de Nederlandse bevolking is er niet van over
tuigd dat ons land onder het motto 'meer Brussel en 
minder Den Haag' een gouden toekomst tegemoet gaat. 
Daarnaast zijn veel journalisten en vrijwel alle columnis
ten het er over eens dat de Grondwet een gedrocht is . 
'Wie dit leest, is gek', sierde de blauwe Europese 
vlag met vijftien gouden sterren op de voorkant van 
De Groene. 
En tenslotte op de linkerflank is er het Comité Grondwet 
Nee, waarin naastSP'ersook dissidente Groenlinksers 
en PvdA'ers zitten en partijloze progressieve mensen. 

Het gelijk aan je kant, alle gevestigde belangen tégen en 
een sceptische bevolking waarin de categorie 'weet niet' 
de meerderheid zal blijven vormen. Want waar hebben 
we het eigenlijk over? Over honderden pagina's gortdro
ge artikelen die de naam grondwet niet verdienen, over 
een serie verdragen die de afgelopen decennia onderte
kend zijn door de regeringsleiders van de lidstaten en 
over een politiek programma waarin het neoliberale en 
het militaristische karakter van Europa worden veran
kerd . Een monstrum dat gebaard is door de elite van 
Europa die ons een blanco check vraagt voor de vorming 
van een Europese staat. 

Tot nog toe leeft het referendum niet en is de Europese 
Grondwet geen thema van debat. Voorspellingen over 
het verloop van de campagne en de mogelijke einduit
slag hebben een hoog koffiedikgehalte. Op basis van wat 
we tot nog toe gezien hebben, lijkt het echter een span
nende wedstrijd te worden. De regering heeft haar ver
dediging niet goed op orde en staat door een verkeerde 

terugspeelbal op o-1: de 'geheime oorlogskas' waarmee 
de regering de ja-campagne een impuls geeft als de nee
campagne te dominant wordt, heeft tot vernietigende 
commentaren geleid. 

Nederland kent geen traditie van referenda en dat is te 
merken. Waar regeringen van andere Europese landen 
een goed doordacht traject uitzetten om maatschappelij
ke organisaties in staat te stellen een rol te spelen in het 
debat over het referendumthema, klungelt de Neder
landse regering maar een beetje aan. 
Afgezet tegen de kosten van het referendum (27 mil
joen euro) en tegen de oorlogskas van de regering (1,5 

miljoen), wordt er met 0.4 miljoen euro maar een 
schijntje aan subsidie uitgetrokken voor de tegenstan
ders van de Grondwet. Dat bedrag wordt ook nog eens 
in porties van maximaal 40.000 euro opgeknipt, 
waarmee je per inwoner van Nederland 0,0025 euro
cent in handen krijgt om de bevolking ervan te over
tuigen dat deze Grondwet niet deugt. Verder houdt 
de commissie die de subsidieaanvragen beoordeelt 
de nodige slagen om de arm over de besluitvorming. 
En dus kan een organisatie mogelijk pas twee weken 
voor het referendum te horen krijgen of haar aanvraag 
wordt toegekend. 

Waarom heeft de commissie er eigenlijk voor gekozen 
om het referendum al op 1 juni houden? Zou die keuze 
iets te maken kunnen hebben met de Nederlandse 
bijdrage aan de Europese meerjarenbegroting 2007-

2013, waarover halfjuni meer duidelijkheid komt? Zou 
de regering bang zijn dat de gemiddelde Nederlander 
de komende jaren niet opnieuw 180 euro per jaar wil 
ophoesten? Zou Balkenende het soms ingewikkeld 
vinden om uit te leggen waarom de Nederlandse bur
ger twee of meer keer zo veel bijdraagt dan zijn Duitse 
of Zweedse Uniegenoten? U kunt zich dat niet voorstel
len? Of toch wel? www.bijtwijfelstemnee.nl (binnenkort 
op internet) . e 

Spanning maart 2005 9 



De Raad van Europa- anders samenwerken 

'Minder Brussel bevelen, meer 
Straatsburgse gesprekken' 
Tekst: Tiny Kox 

De Europese Unie is het meest spraakmakende Europese samenwerkingsver

band. Maar er is meer aan samenwerking op het continent. Zoals de Raad van 

Europa, waarin - buiten het Vaticaan - álle Europese landen zitten. SP

senator Tiny Kox maakt er deel van uit. Hij geeft een impressie van de eerste 

vergadering van de Raad in 2005 en pleit voor Europese samenwerking met 

minder Brusselse bevelen en meer Straatsburgse gesprekken. 

Vier keer per jaar vormt het Paleis 
van Europa aan de Avenue 
d'Europe in Straatsburg het indruk
wekkende décor van de bijeen
komst van parlementsleden uit 
46 Europese landen. Van Ierland 
tot Rusland, van Noorwegen tot 
Turkije- allemaal zijn ze er. Een 
kakofonie van talen stijgt op in de 
drukke wandelgangen . In de vele 
commissiezalen en de grote plenai
re vergaderzaal worden die gelui
den vijf dagen lang door overijveri
ge tolken in allerlei andere talen 
omgezet. Er wordt in de Raad van 
Europa gesproken over mensen
rechten en martelingen, burgeroor
logen en economische welvaart, 
sociale rechten en werkloosheid, 
de relaties met andere continenten 

en de eigen onderlinge verhoudin 

gen . Keer op keer blijkt hoe groot 
de versch il len binnen Europa zijn, 
maar ook dat er een grote behoefte 
is om in gesprek te blijven en tot 
samenwerking te komen. Terwijl in 

de plenaire zaal de meningen bot
sen, worden in de wandelgangen 

nieuwe contacten gelegd en afspra
ken gemaakt. Samen vertegenwoor
digen de 626 leden en plaatsver-
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vangers van de parlementaire as
semblee meer dan 8oo miljoen 
Europeanen. Ze komen van alle 
kanten en vertegenwoordigen alle 
kleuren van het politieke spectrum. 
Van de Russische extremist Zirinov
ski tot de erg linkse Britse Labour

lords; van ergerlijk Franse chauvi
nisten en gestaalde Griekse com
munisten tot vriendelijke Zweedse 
socialisten. Ze delen één kenmerk: 
allemaal zijn ze ergens op het Euro
pese continent door kiezers tot 
parlementslid gekozen . Ik ben er 
een van, sinds de SP in Nederland 
in 2003 uitgroeide tot vierde partij 
van het land in Kamerzetels en 

daarmee recht kreeg op een plek 
in Europa 's oudste assemblee. 

Twee paleizen, twee Europa's 
Tot 1999 werden in het Paleis van 
Europa ook de plenaire sessies van 
het Europees Parlement gehouden. 
Sindsdien vergaderen de leden van 
het Europees Parlement in hun 
nieuwe onderkomen, pal tegenover 
het Paleis van Europa, in het impo
sante en peperdure Glazen Paleis . 
Eens per vier weken strijkt daar het 
parlementaire circus van de Euro-

pese Unie neer- de rest van de tijd 
doen ze hun werk in hun andere 
megalomane vergadercomplex, in 
Brussel. Veel samenwerking is er 
niet tussen beide paleizen . Eerder 
is er een concurrentiestrijd gaande 
tussen deze twee instituten, die 
twee Europa's vertegenwoordigen, 
de steeds hechtere Unie en de nog 

immer losse Raad . 

De rechten van de Europese mens 
Beide gebouwen hebben zicht op 
een derde complex, waar het Euro
pees Hof voor de Mensenrechten 
gevestigd is. Daar kunnen inwoners 
uit alle lidstaten van Europese Unie 
en de Raad van Europa hun beklag 
doen als zij zich in hun rechten 
geschonden voelen die vermeld 

staan in het Europees Verdrag van 
de Rechten van de Mens. Die con
ventie geldt nog steeds als hét 

meesterwerk van de in 1949 opge
richte Raad van Europa. Het ver
drag kwam in 1950 tot stand en 
garandeert nu, althans formeel, de 
rechten van meer dan 8oo miljoen 
Europeanen , waaronder de inwo
ners van de Europese Unie. Uit de 

ellenlange wachtlijst bij het Hof 
blijkt dat haar bestaan geen overbo

dige luxe is. De 46 rechters van het 
Hof worden bedolven onder rechts
zaken uit alle delen van het conti

nent. Staten en individuen kunnen 
de hulp van het Hof inroepen. De 
rechters worden in geheime stem
mingen gekozen door de parlemen
taire assemblee van de Raad van 
Europa. Deze week moeten we een 

nieuwe rechter kiezen uit Servië en 
Montenegro. Tot 2010 krijgt hij 
zitting in het prestigieuze Hof. 



Presidentenparade 
In de eerste sessie van 2005, eind 
januari, is het een komen en gaan 
van presidenten in het Paleis van 
Europa. Victor Joesjtsjenko, twee 
dagen eerder beëdigd als nieuwe 
president van Oekraïne, verschijnt 
dinsdags in de grote zaal van de 
assemblee om een toelichting te 
geven over zijn Oranje revolutie en 
zijn toekomstplannen. Samen met 
hem arriveert Michael Saakashvili , 
sinds een jaar president van Geor
gië, in Straatsburg. Hij zal woens
dag de assemblee zijn nieuwe vre
desvoorstellen voorleggen voor de 
opstandige delen in het westen en 
oosten van zijn land . Meteen na 
zijn aantreden als opvolger van 
Eduard Sjevernadze was hij ook al 
te gast in de assemblee, om Euro
pa te bedanken voor de steun bij 
zijn Rozenrevolutie en aan te geven 
hoe hij de nabije toekomst van zijn 
land zag. 
Maandag aan het begin van de 
sessie hebben we nog een nieuwe 
president in ons m idden: René van 
der Linden, oud-staatssecretaris 
voor Europese zaken en nu door de 
leden van 46 Europese parlemen
ten nota bene unaniem gekozen tot 
nieuwe president van de enige pan
Europesepolitieke assemblee. De 
CDA-senator is zichtbaar verguld 

als hij de voorzittersstoel inneemt 
en vanaf dan de vergadering leidt. 
Ik feliciteer hem en zeg dat het 
altijd goed is om een landgenoot 
om zo'n belangrijke plaats te zien 
terechtkomen. 

In de assemblee krijgt Joesjtsjenko 
een hartelijk onthaal. Het wordt op 
prijs gesteld dat hij de Raad van 
Europa als eerste buitenlands plat
form gekozen heeft om zich als 
nieuwe president te presenteren. 
Heel Europa heeft met ingehouden 
adem gezien hoe de macht gewis
seld werd in van Europa's grootste 
landen, in oppervlakte en inwoners 
vergelijkbaar met Frankrijk. Vanuit 
de Raad van Europa wordt het 
transformatieproces ondersteund 
en Joestjsjenko vraagt om voortzet
ting van de begeleiding van zijn 
land naar een moderne Europese 
rechtstaat 

Oorlog, verleden en heden. 
Naast presidenten komen ook 
gewone mensen langs. Zoals de 
hoogbejaarde Fransman Jean Sa
muel, een van de weinige overle
venden van concentratiekamp 
Auswitz. Hij vertelt zijn ontroeren
de verhaal over leven en dood in 
het kamp en eindigt met een prach
tig gedicht van zijn vriend en kamp-

genoot Primo Levi. Daarna onthult 
hij, samen met president Van der 
Linden, een nieuw Auswitz-monu
ment voor de ingang van het ge
bouwencomplex aan de Avenue 
d'Europe, om ons te blijven herin
neren aan de gruwelen van de 
Tweede Wereldoorlog. 
Oorlog is geen verleden tijd in 
Europa. Zo wordt er in Tsjetsjenië, 
grenzend aan Georgië, nog dage
lijks gevochten tussen troepen van 
de Russische federatie en strijders 
van de opstandige deelrepubliek. 
Vanuit de assemblee wordt nu een 
ultieme poging ondernomen om de 
strijdende partijen weer aan tafel te 
krijgen . Op 21 maart begint in 
Straatsburg een Ronde Tafelconfe
rentie met Russen en Tsjetsjenen, 
om te bezien of een doorbraak te 
bereiken is in dit al jaren durende 
bloedige conflict, waarin alle rech
ten die zo fier staan opgeschreven 
in de Conventie van de rechten van 
de mens, door beide kanten met 
voeten worden getreden. 

Beter praten dan schieten 
Conflicten oplossen door overleg is 
een van de handelskenmerken van 
de Raad van Europa. Het is een 
moeizame methode, niet zelden 
gedwarsboomd doordat partijen 
liever wapens dan woorden laten 

Spanning maart 2005 11 



spreken. En natuurlijk is ook de 
Raad zelf een vat vol tegenstrijdig
heden en belangentegenstellin
gen. Maar desalniettemin blijven 
er initiatieven komen. Deze week 
worden voor het eerst afgevaardig
den van Turks-Cyprus in de as

semblee toegelaten, als waarne
mers in de Cypriotische delegatie. 
Daarmee beloont de assemblee 
de Turks-Cypriotische kiezers 
nadat die in meerderheid voor 
hereniging van hun eiland hebben 
gestemd, dat sinds de jaren '6o 
verdeeld is. Andere waarnemers 
in de assemblee komen uit Israël. 
Naar alle waarschijnlijkheid krij

gen zij binnenkort gezelschap van 
een aantalleden van het Palestijn
se parlement. Een verzoek daartoe 
wordt woensdags gedaan namens 
de Palestijnse Autoriteit door haar 
afgezant Abu Zayad. Ik stel aan de 
vergadering en de voorzitter van 
de assemblee voor om na te gaan 
of voor de volgende zitting in april 

de nieuwgekozen Palestijnse pre
sident Abbas uitgenodigd kan 

worden, als blijk van waardering 
voor de wijze waarop de Pales
tijnen hun presidentsverkiezingen 
georganiseerd hebben. 
Deze week spreekt de assemblee 
ook over de ernstig verslechterde 
relatie van Europa met de Verenig
de Staten . In mijn korte bijdrage 
ondersteun ik het voorstel om de 
Amerikaanse volksvertegenwoor

diging op te roepen om ook een 
waarnemersstatus bij de assem

blee aan te vragen, zoals Canada 
en Mexico hebben. Maar ik voeg 
er aan toe dat dialoog en unila
teralisme slecht met elkaar sa
mengaan, zoals de oorlog van 
George Bush tegen het terrorisme 
bewijst. De Amerikanen zullen 
derhalve moeten kiezen . En overi

gens stel ik voor dat we ook waar
nemers uit Brazilië en Zuid -Afrika 
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uitnodigen. De wereld is immers 
groter dan Europa en de Verenigde 
Staten . 

Mensenrechten, sociale rechten, 
minderheidsrechten 
De Raad van Europa richt zich met 
name op de kwestie van de mensen
rechten in Europa. Na het sluiten 
van de conventie inzake de rechten 
van de mens in 1950 zijn er hele 
stapels andere conventies gevolgd. 
Een conventies krijgt kracht van wet 
in een land dat het verdrag ratificeert. 
Dat geldt ook voor het Europees 
Sociaal Handvest, dat in 1961 geslo
ten werd, in 1996 herzien, en sinds 

1999 van kracht is in een groot aantal 
lidstaten. Nederland loopt achter
zoals vaak bij internationale verdra
gen . Naar verwachting ratificeert het 
Nederlandse parlement dit jaar ein
delijk het herziene Sociale Handvest, 
kon ik namens de Nederlandse dele
gatie beloven aan een vertegenwoor
diger van de organisatie die invoe
ring en uitvoering van het handvest 
moet bewaken. Het handvest regelt 
minimum rechten inzake huisves
ting, werk, sociale zekerheid, onder
wijs en gezondheidszorg. 
Andere beroemde conventies zijn 
de conventie tegen het martelen en 
de conventie inzake de rechten van 
nationale minderheden. Dat verdrag 
keurde de Eerste Kamer enkele 

maanden geleden goed, waarbij 
overigens werd bepaald dat Neder

land slechts één nationale minder
heid kende: de Friezen. Turken, Ma
rokkanen, Roma en Sinti kregen geen 
plek in de Nederlandse versie van het 

verdrag. Een motie van PvdA, SP en 
Groenlinks om in ieder geval Roma 
en Sintionder de bescherming van 
de conventie te brengen, werd door 
de Senaat afgewezen. Of dat de be
doeling was toen de Conventie in de 
Raad van Europa opgesteld werd, is 
zeer de vraag. Maar lang niet alles 

wat in Straatsburg wordt afgespro
ken, wordt nationaal uitgevoerd. 
Momenteel wordt er gewerkt aan 
een Europese conventie tegen het 
terrorisme. Voordat daar overeen
stemming over is zal nog wel een 

tijd duren . De raad van Europa moet 
het van praten en overleg hebben. 
Machtsmiddelen zijn er weinig, 
op schorsing en uitsluiting na. 
Wit-Rusland zit momenteel op het 
geschorstenbankje wegens grove 
schending van mensenrechten. 
Dat is een zeldzaamheid. Alleen het 
Vaticaan is geen lid. De paus heeft 

geen parlement. 

Minder Brussel. meer Straatsburg? 
In mei spreken de regeringen van 
de 46 lidstaten in Warschau op een 
speciale topontmoeting over de 
toekomst van de Raad van Europa. 
De dreiging van een alles overscha
duwende Europese Unie is onmis
kenbaar. Brussel wil de baas worden 
op het continent. Politiek en econo
misch is dat ook al het geval. Aan

name van de zogenaamde 'Europe
se Grondwet' zal de Unie nog meer 
in de richting van een Europese 
superstaat doen gaan, die de lakens 
uitdeelt in heel Europa. Maar er zijn 
nog steeds meer dan twintig Euro
pese landen die geen deel van de 
Unie uitmaken, waaronder het 

grootste land van Europa, Rusland. 
De Raad van Europa is het enige 
Europees-brede platform waar álle 
landen aan tafel zitten: in de parle
mentaire assemblee en in de Raad 
van Ministers. Het is de moeite 
waard om dat platform ook de ko
mende jaren overeind te houden. 
Wat minder Brusselse bevelen en wat 
meer Straatsburgse gesprekken zou
den in dat opzicht zeker geen kwaad 
kunnen. Voor mij een extra reden 
om op 1 juni vóór Europese samen
werking en tégen de 'Europese' 

grondwet te stemmen. • 



{f) DOORLEESVOE_R __ _ 
Meer over europa 

Online 
Dossier Europa 

http:ffwww.europa.sp.nlfdossiersf 
De Eurofractie van de SP heeft een Dossier Europa vol informa
tie en leesvoer over de EU en specifieke onderwerpen als de 
Diensten richtlijn , voedselveiligheid, corruptie en neo-liberalisme 
in Europa. 

Dossier Grondwet 
http:ffwww.sp.nlfnieuwsfactiefgrondwetf 
De SP-site heeft uiteraard een uitgebreid Dossier Grondwet. 

Referendum Weblog 
http:ffwww.sp.nlfnieuwsfactiefgrondwetfweblogf 
Het Referendum Weblog van de SP biedt nieuwtjes en achter
gronden over de campagne en de aanloop naar het referendum 
van 1 juni. 

Grondwet Europa 
www.grondweteuropa.nl 
De complete tekst van de grondwet en (vooral positief) nieuws. 

Grondwet Nee 
www.grondwetnee.org 
Comité 'Grondwet Nee' is een samenwerkingsverband van 
activisten en deskundigen, opgericht naar aanleiding van het 
referendum over de Europese Grondwet. 'Grondwet Nee' 
maakt deel uit van de European No Campaign. 

European No Campaign 
http:ffwww.europeannocampaign.com/ 
De European No Campaign bundelt de krachten van progressie
ve tegenstanders van deze Europese grondwet en is internatio
naal georiënteerd . 

Vote No 
http:ffwww.vote-no.com 
Een Brits initiatief dat zich vooral richt op het midden- en 
kleinbedrijf en economische argumenten aandraagt voor een 
'No' tegen de Europese Grondwet. 

NRC Weblog Europa 
http:ffweblog.nrc.nlf 
NRC Handelsblad is begonnen met een weblog over Europa. 
Vooral voor de liefhebber en EU-sympathisant. 

EU Observer 
http:ffwww.euobserver.com/ 
Deze zeer complete Engelstalige site brengt dagelijks vrijwel al 
het Europa gerelateerde nieuws. Wie echt op de hoogte wil blij
ven , kan een gratis abonnement nemen op de dagelijkse e-mail 
nieuwsbrief. 

Gedrukt 
Europa in de wereld, Beliën, Müller, Van Osta, Roobol 
Nijgh & Van Ditmar Universitair- 15,84 euro 
Wie over de toekomst wil denken, moet het verleden kennen. 
Europa in de wereld helpt daarbij door twee eeuwen Europese 
geschiedenis te beschrijven. De 1gde eeuw, die bij uitstek de eeuw 
van Europa was en waarin de wereld grotendeels bestuurd vanuit 
de Europese hoofdsteden. En de 2oste eeuw, waarin nieuwe 
machtscentra ontstonden die de positie van het werelddeel aantast
ten. Naast politieke aspecten komen ook de economisch-sociale 
geschiedenis en de ideeën-geschiedenis uitgebreid aan bod. 

De Europese Unie- een kritisch handboek, Steven P. McGiffen 
Gratis te bestellen via eurofractie@sp.nl 
De EU is een obstakel voor democratie, luidt een van de conclu
sies van Steven McGiffen. Hij schreef er een helder handboek 
over, waarvan nu een tweede herziene druk is verschenen. 
McGiffen beschrijft kritisch de oorsprong, ontwikkeling en huidi
ge richting van de Europese Unie. Hij legt uit waarom het aan
hangen of verwerpen van de huidige EU weinig te maken heeft 
met nationalisme of een gebrek daaraan, maar alles met duide
lijke beslissingen over de economische en politieke toekomst 
van Europa. McGiffen werkte jarenlang voor de fractie van Vere
nigd Links in het Europarlement. 

The Constitution of Europe 
Do the New Clothes Have an Emperor? and Other Essays on 
European lntegration, Joseph Weiier 
Cambridge University Press - 30,27 euro 
Professor joseph Weiier biedt een collectie essays die de afgelo
pen tien jaar zijn geschreven over de totstandkoming van het 
Europees recht. In zeer toegankelijke teksten over het wettelijk 
kader van de Europese Unie beschrijft hij de geleidelijke verster
king van transnationale Europese instituten, die ten koste is 
gegaan van de nationale wetgevende macht. Hij concludeert dat 
de consument weliswaar meer macht heeft gekregen door de 
EU-wetgeving, maar de burger juist rechten en zeggenschap 
heeft moeten inleveren . 

The United States Of Europe 
The New Superpower and the End of American Supremacy 
T. R. Reid, Penguin Press - 20 euro 
journalist T. R. Reid van de Washington Post beschrijft de Euro
pese Unie als nieuwe supermacht, gelijkwaardig aan, en concur
rent van de VS. Hij portretteert jonge Europeanen die zichzelf 
vooral als Europeanen zien, en zet Europa neer als morele te
genhanger van de huidige VS. Zeer geschikt voor wie een erg 
Euro-optimistische visie wil doorgronden. 
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Hetrïke . 
roo1eleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland 

Deel3: 

Verlossing 
Socialisten zijn niet altijd christen, 
maar goede christenen zijn in ieder 

geval ook socialist. Dit stelt predi
kant Huub Oesterhuis in 'De revo
lutie van de bijbel', in de bundel 
Socialisme, what's left? (2004) van 
het Wetenschappelijk Bureau van 
de SP. Sommige socialisten heb
ben weinig op met de kerken, die 
in hun ogen onvoldoende optreden 
tegen maatschappelijk onrecht. 
Anderen nemen desondanks jezus 
tot voorbeeld, die immers gerech
tigheid predikte voor de armen en 
onderdrukten. 
Het eerste socialistische Kamerlid 
in Nederland was een predikant: 
Ferdinand Domela Nieuwenhuis 
(1846-1919), die door Friese arbei
ders 'us forlosser' werd genoemd. 
Toen hij in 1888 in de Tweede 
Kamer kwam, had Nieuwenhuis 
vaarwel gezegd tegen de kerk, 
waarvan de armen niet veel konden 

verwachten. Na enkele jaren in de 
Kamer verloor hij ook zijn vertrou
wen in de parlementaire politiek, 

die volgens hem werd gedomi
neerd door partijklieken . Zijn stel
ling werd dat het volk de verlossing 
niet kon verwachten van kerkelijke 
of politieke leiders, maar zélf in 

opstand moest komen . 

Christen 
'En eenmaal den hemel boven mijn 

hoofd verloren hebbende, trachtte 
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ik de aarde tot een hemel te maken. 
Ik werd dus socialist, omdat voor 

den mensch die niet gelooft aan 
een hiernamaals, niets anders over
blijft,' schreef Dom~la Nieuwen
huis in 1910 in zijn levensbeschrij
ving Van christen tot anarchist. Do
mela, de zoon van een theoloog, 
werd in 1870 luthers predikant in 
Harlingen. Marx had religie de 
opium van het volk genoemd: dat 
mensen een betere toekomst werd 
voorgehouden na de dood, was 
volgens hem bedoeld om armen en 

onderdrukten de ongelijkheid hier 
op aarde te doen accepteren. Do
mela was erg beïnvloed door Das 
Lebenjesu van David Strauss 
(1835), dat destijds in Nederland 
veel opzien baarde. In dit boek 
werd Jezus niet beschreven als 
een god, maar als een historische 
figuur, die veel goeds had gedaan 
en daarom navolging verdiende. 

Christendom was volgens de jonge 
Domelaniet alleen een middel om 

de bevolking passief te houden, 
maar kon ook een strijdmiddel zijn 
om mensen te mobiliseren tegen 
maatschappelijk onrecht. Domela 
hield zich bezig met de sociale 
kwestie, die vorige maand aan bod 
kwam. Hij steunde arbeiders die 
staakten voor meer loon en betere 
arbeidsomstandigheden. Domela 
kreeg ook persoonlijk leed te verdu-

ren: in 1876 stiefzijn eerste vrouw 
in het kraambed . Deze gebeurtenis 
luidde het definitieve einde in van 

zijn geloof: 'Behalve Johanna stierf 
voor Domela ook God,' aldus bio
graafjan Meyersin Domela, een 
hemel op aarde (1993). Op 1 sep
tember 1879 legde Domela in Den 
Haag zijn ambt als predikant neer. 
Dit had grote gevolgen: hij verloor 

als geestelijke zijn maatschappelij
ke status en verviel als weduwnaar 
met vier kinderen in armoede. 

Socialist 
In het socialisme vond Domela een 
nieuw geloof, dat mensen niet de 
utopie vóór hield van een hemel, 
maar hoop gaf voor verlossing op 
aarde. Op de dag van zijn afscheid 
als predikant sprak hij in Den Haag 

voor het Algemeen Nederlandsch 
Werklieden-Verbond, een sociaal

liberale vereniging voor geschoolde 
ambachtslieden. Ook hield hij be
vlogen toespraken voor de Sociaal

Democratische Vereeniging, die 
een jaar daarvoor door Amsterdam
se arbeiders als Klaas Ris was 
opgericht. Eerder had Domela al 
het weekblad Recht voor Allen in het 
leven geroepen, dat pleitte voor 
algemeen kiesrecht en het recht op 
een menswaardig bestaan . Dit 
werd het officiële blad van de in 
1882 opgerichte Sociaal-Democrati

sche Bond, de eerste socialistische 



partij in Nederland, waarvan Do
mela secretaris werd . Datzelfde jaar 
kwam op zijn initiatief de Bond 
voor Algemeen Kies- en Stemrecht 
tot stand, die massale bijeenkom
sten organiseerde om algemeen 
kiesrecht afte dwingen. In Recht 
voor Allen schreef Domela felle 
commentaren op de vijf K's waarop 
volgens hem de zondige samenle
ving rustte: kerk, kroeg, kapitaal, 
kazerne en koning. 
Evenals eerder de lilliputkrantjes 
was Recht voor Allen behalve met 
politiek, ook gevuld met schanda
len, zoals prostitutie in de hoge 
kringen, handel in proletarische 
maagden en het liederlijke leven 
van koningWillem 111, overwie in 
1887 een boekje Uit het leven van 
koning Gorilla verscheen. Vooraf
gaand aan het jaarlijkse bezoek van 
de koning aan Amsterdam uitte 
Domela in 1886 zijn verwondering 
over de vele aandacht voor iemand 
'die zo weinig van zijn baantje 
maakt'. Deze opmerking leidde tot 
een jaar eenzame opsluiting we
gens majesteitsschennis. Tijdens 
zijn gevangenschap werd de gevan
genis in Utrecht een bedevaart
plaats voor socialisten. Na zijn 
vrijlating in augustus 1887 maakte 
Domela een tournee door het land, 
waar zijn optredens mensenmas-

sa's op de been brachten. Vooral in 
Friesland, waar de kiesrechtbewe

ging veel aanhang had. Het was 
onder meer hier dat de Sociaal
Democratische Bond Domela in 
1888 kandidaat stelde voor de 
Tweede Kamer, voor het kiesdistrict 
Schoterland (Heerenveen). 

Anarchist 
Nederland kende tot 1917 honderd 
kiesdistricten, die ieder een lid voor 
de Tweede Kamer kozen. Het kies
recht was afhankelijk van de hoe
veelheid belasting die iemand be
taalde en dus alleen weggelegd 
voor de rijken. Mede door de in
vloed van de kiesrechtbeweging 
was in 1887 de kiesdrempel ver
laagd en konden ook sommige 
kleine boeren, middenstanders en 
ambachtslieden hun stem uitbren
gen . In Schoterland werd Domela 
als eerste socialist in de Kamer 
gekozen, een verkiezing die onder 
socialisten leidde tot verdeelde 
reacties. Henri van Kol schreef zijn 
vriend naar aanleiding van deze 
verkiezing: 'Men juicht niet als men 
een vriend een verpeste woning 
ziet binnentreden, men hoopt al
leen dat hij er onbesmet uit tevoor
schijn komt.' Domela werd in het 
parlement in ieder geval gemeden 
als de pest, niemand gaf hem een 
hand of wilde naast hem zitten. In 
de Tweede Kamer besprak Domela 
de slechte positie van de arbeiders, 
die na de parlementaire enquête 
over de toestand van de arbeiders
klasse in 1887 op de politieke agen
da was gekomen (zie vorige 
maand). Zijn optreden werd echter 
niet geaccepteerd . In de kranten 
werd hij onder meer afgeschilderd 
als een 'onbetrouwbare idealist', 
'beklagenswaardige zenuwlijder' 
en 'gewetenloze volksmenner'. 

Veel kor;~ Domela als eenling in de 
Kamer niet bereiken, zo werd al 
snel duidelijk. Politiek moest door 
socialisten toch vooral buiten het 
parlement worden bedreven. Vanaf 
het einde van de jaren 188o groeide 
in Nederland het aantal vakbonden 
en werden steeds vaker stakingen 
georganiseerd, waar Domela een 
graag geziene spreker was. Op 

internationale congressen trad het 
Kamerlid op als vertegenwoordiger 
van de Nederlandse arbeidersbe
weging. In Parijs in 1889 stelde hij 
dat sociale wetgeving geen oplos
sing bood voor de noden van de 
arbeiders. Zolang het kapitalisti
sche systeem in stand bleef, zou 
het proletariaat in economische 
ketenen gevangen blijven, zo para
fraseerde hij Marx. Domela keerde 
zich tegen de parlementaire poli
tiek en meende dat de arbeiders 
alleen zichzelf konden bevrijden. 
Deze opvatting botste met socialis
ten als Pieter Jelles Troelstra, die 
arbeiders in partijen wilde vereni
gen en via het algemeen kiesrecht 
de macht wilde grijpen. In 1894 
werd de tegenstelling tussen parle
mentairen en revolutionairen defl
n itief toen de eerste groep de So
ciaal Democratische Arbeiderspar
tij oprichtten en de laatste verder 
gingen onder de naam Socialisten
bond. De eerste van vele scheurin
gen in de socialistische beweging 
was daarmee een feit. 

Us torlosser 
Domela heeft veel mensen enthou
siast gemaakt voor het socialisme. 
Hij was geen scherpe denker of 
goede schrijver, maar wel een cha
rismatische figuur en een overtui
gende spreker. Biograaf Meyers 
verklaart zijn succes deels uit zijn 
jezusachtige verschijning: Domela 
was groot, slank, had lang golvend 
haar en een witte baard . Hier sprak 
een socialist, maar ook een predi
kant. Hij koos eenvoudige woor
den, sprak in korte zinnen en ge
bruikte veel ironie. De vergelijking 
met Jezus gafhem bovendien iets 
sacraals, als een moderne Messias. 
De anarchistische politiek die Do
mela voorstond verdroeg zich 
echter slecht met de behoefte aan 
politieke organisatie. Het is makke
lijk roepen dat mensen in opstand 
moeten komen, maar arbeiders 
hadden veel te verliezen: geen werk 
betekende geen inkomen voor het 
gezin . In de vakbonden probeerden 
arbeiders gezamenlijk te strijden, 
zoals tijdens de spoorwegstaking 
van 1903, die volgende maand aan 

bod komt. • 
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Vers in de boekhandel: 

elke grond rust deze wet? 

Op welke grond rust deze wet 
kritische beschouwingen over 

de Europese Grondwet, 
uitgeverij Van Gennep. 

Met bijdragen van: 
Willem Bos 

jelle van Buuren 
Marcel van Dam 

Marcel Ham 
Kees Hudig 

Daniël de jongh 
Arjo Klamer 

Piet van der Lende 
Marianne Th ieme 
Arjan Vliegenthart 

Frank de Vries 
en Wendela de Vries. 

Op 1 juni mogen we naar de stembus om ons uit 

te spreken over het Verdrag tot vaststelling van 

een Grondwet voor Europa. Moet Nederland dit 

verdrag ondertekenen? Volgens de regering wel. 

In hun enthousiasme om de Europese blijde bood

schap te verkondigen laten Balkenende en andere 

voorstanders echter belangrijke kritiekpunten 

buiten beschouwing. Het boek Op welke grond 

rust deze wet? geeft ze wel. 

Comité Grondwet Nee vroeg een keur aan deskundigen om het grondwet
telijk verdrag vanuit hun eigen vakgebied onder de loepte nemen. 
Het resultaat is de artikelenbundel 'Op welke grond rust deze wet 
kritische beschouwingen over de Europese Grondwet' . 
Het boek behandelt de gevolgen die de invoering van de Grondwet kan 
hebben op uiteenlopende terreinen als vrede en veiligheid, de verzorgings
staat, het milieu, ontwikkelingssamenwerking en de positie van vrouwen 
en homo's in Europa. In veertien hoofdstukken worden de kritiekpunten 
en dilemma's uitgewerkt die het mogelijk maken om op 1 juni een gefun
deerde nee-stem uit te brengen . 

KORTJMGSB_OJI 
: Met deze bon krijgt u in uw boekhandel het boek : 
I 'Op welke grond rust deze wet- I 
1 kritische beschouwingen over de Europese Grondwet' 1 

: van 14,90 voor 9,90 euro : 
I ISBN: 9055155950 I 
: Bon nummer: 501-33130 : 

I Deze aanbieding geldt van 1-4-2005 tot 1-10-2005 I 

~-----te--------------------------------J 
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Wat is de toekomst van 
onze democratie? 
- De overheid als een slome ober die 

na lang wachten het terras op sloft 

en vervolgens de verkeerde bestel

ling uitserveert. Het beeld komt 

ter sprake in het interview met 

hoogleraar en CDA-senator Alfons 

Dölle, waarmee het thema burger en bestuur van 

deze Spanning begint. 

Hoe staat het met de klooftussen bevolking en 

overheid? Waar moet het heen met onze demo-
, ..... . ·~~ 

. cratie~ 1-loe pakken al die sympathiek klinkende 

vormen Viln·, ~estuurlijke vernieuwing nu uit in 

: ·.de praktijk? En: hoe kan het beter? Daarover gaat 
_. 

het in dit nummer. 

Na Dölle is het woord aan SP-senator Ronald van 

Raak, die allerlei vormen van bestuurlijke 

vernieuwing bij langs gaat, en nadrukkelijk pleit 

voor het eerder wegsturen van falende bestuur

ders. Voorzitter Paulus jansen van SP-fractie in 

de Utrechtse gemeenteraad kijkt vervolgens naar 

de praktijk. De Domstad werkt met een heel 

arsenaal aan middelen om bestuur en burger 

dichter bij elkaar te brengen, maar de opbrengst 

ervan blijkt fors tegen te vallen. 

Uiteraard ontbreken ook nu de doorleestips niet, 

en gaat Het rijke rooie leven verder. Deze keer 

aflevering 4: Staakt! 

-· z 
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Een schat aan opinies van SP'ersis te vinden op www.sp.nlfopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Hier Lusten de zeehonden geen brood van! 
Minister Veerman wil pas een invoerverbod voor zeehondenbont, als de 
handel daarin toeneemt. Wie ingrijpen van de regering wil, moet dus 
vooral veel zeehondenbont kopen. Krista van Velzen veegt de vloer aan 
met deze absurde kronkel. 

Een 'nee' tegen de Europese Grondwet is terecht 
Harry van Bommel antwoordt VVD-Kamerlid Van Baalen, die de tegen
standers van de Europese grondwet op één populistische hoop veegt. 
Van Bommel wijst op de harde kritiek die de VVD tot voor kort ook had op 
de grondwet, en geeft aan waarom een NEE-stem op 1 juni noodzakelijk 
is om tot een heroverweging te komen van de route die de EU neemt. 

Jacht op één enkele oorlogsmisdadiger houdt heel ex-Joegoslavië 
buiten de EU 
Erik Meijer spreekt er zijn verbazing over uit dat de EU weigert toe
t redingsonderhandelingen te starten met Kroatië, uitsluitend omdat de 
regering van het land er niet in slaagt oorlogsmisdadiger Gotovina op 
te sporen en uit te leveren. Meijer wijst erop dat Kroatië veel rijker en 
probleemlozer is dan Roemenië en Bulgarije, en dat Gotovina op geen 
enkele sympathie van de staat kan rekenen. 

Wie is de baas over de IJzeren Rijn? 
In 1839 kreeg België het 'recht van doortocht' door Limburg naar 
Duitsland via het IJzeren Rijn-spoortracé. In 1998 erkende toenmalig 
premier Kok dat recht, waardoor de Kamer voor het blok was gezet en 
onderzoeken naar de gevolgen voor milieu en woonomgeving van de 
heropening van de spoorlijn gefrustreerd werden. Volgens Ronald van 
Raak kunnen er veel vraagtekens gezet worden bij de Belgische aan
spraken en zijn de overeenkomsten met de Betuwelijn treffend. 

Colofon Spanning wordt uitgegeven door hetWetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet-leden. 
De betaling gaat per incasso. Abonnementenadministratie: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 0) 243 55 38 F (01 0) 243 55 67, 
E administratie@sp.ni. 

Redactieadres: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 0) 243 55 35 F (01 0) 243 55 66 E spanning@sp.nl 

Hoofdredacteur: Peter Verschuren, Redactieraad: Johan van den Hout, Paulus Jansen, Hans van Leeuwen, Ronald van Raak, Barry Smit 

Foto omslag: Dieter Telemans I Hollandse Hoogte 
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Wetenschapper en senator Alfons Dölle: 

'Gemeenteraden zullen 

door de dualiseringspuberteit 
heen moeten' 

Tekst: 

Peter Verschuren 
'Ik hoop het niet, maar politieke partijen zouden best wel eens kunnen 

terugzakken tot campagneorganisaties rond politieke ondernemers.' 

Alfons Dölle is Eerste-Kamerlid voor het CDA, oud-raadslid, universitair 

hoofddocent staatsrecht en bijzonder hoogleraar decentrale overheden aan 

de Rijksuniversiteit Groningen. Een gesprek over de klooftussen burger en 

bestuur, directe democratie, de rol van partijen en de opbrengst van de 

lokale dualisering. 

tt Vooral na de Fortuyn-revolte van 2002 is het beeld 

erg in trek van een grote klooftussen bestuur en 

politiek aan de ene kant en de bevolking aan de andere 

kant. Hoe kijk jij daartegen aan? 

'Dat is inderdaad de centrale klacht die Fortuyn onder 
woorden bracht: de politieke klasse luistert niet naar 
wat er leeft onder de mensen. Ik denk dat het onmis
kenbaar waar is, dat de discussie over de multicultu
raliteit te lang van de politieke agenda is geweerd. Er 
is onvoldoende gehoor geweest voor de problemen in 
de grote steden rond dit onderwerp. En een tweede 
thema waarvan je kunt zeggen dat de discussie lang 
is uitgebleven, is Europa. 
Maar dat er in het algemeen sprake is van een kloof 
tussen politiek en burgers, dat gaat veel te ver. Het 
probleem van multiculturaliteit is nu immers wél aan 
de orde. In ons kiesstelsel dringt onvrede vrij snel 
door. Problemen komen wel op de agenda . Dat zag 
je bij de ouderenpartijen en ook bij Fortuyn. 

Bovendien: een zekere kloof is onvermijdelijk. Het 
romantische beeld waarin overheid en samenleving 
volledig samenvallen, klopt niet. De samenleving zit 
vol botsende belangen; de overheid moet beslissingen 
nemen en knopen doorhakken en zal altijd geconfron
teerd worden met frustraties bij mensen die vinden dat 
ze onvoldoende gehoord zijn. 
Geef de overheid terug aan de burger, is in dat opzicht 
een loze kreet. Net alsof'ie ooit van de individuele 
burgers geweest is.' 

tt Maar toch: het probleem van de multiculturaliteit, 

zoals je het noemt, is wel heellang van de agenda 

geweerd. Zit er dan toch niets iets structureel fout? 

'Het werd wel aangekaart, maar door groepen die 
werden geweerd. Men was als de dood om het oor te 
lenen aan een onchique kwestie. Maar daar is wel van 
geleerd dat het bij Europa anders moet. De discussie 
daarover is anders dan in de landen rondom ons, een 
tijdlang ook niet of nauwelijks gevoerd, maar ligt nu 
wel op tafel ondermeer door het grondwetreferendum.' 

tt In de jaren negentig was het erg in om de overheid 

als incompetent neer te zetten en bij alles te roepen dat 

het bedrijfsleven het beter kon. Heeft de politiek 

daarmee niet de problemen over zichzelf afgeroepen? 

'Het beeld van de overheid als bedrijfheeft zeker in rol 
gespeeld in de opstand der burgers van Fortuyn. De over
heid als slome ober die veel te laat het terras op sloft en 
ook nog de bestelling verkeerd uitvoert. Ik heb de ver
gelijking tussen overheid en markt altijd gevaarlijk 
gevond~n. Ik denk dat het goed is, dat de overheid wat 
is opgeschud, en dat er op een aantal ernstige kwalen 
die samenhangen met de bureaucratie is gewezen. Maar 
er is en blijft altijd een essentieel verschil tussen de 
publieke sector en de marktsector. Op de markt ben je 
consument, dan ben je koning- als je tenminste geld 
hebt. De overheid is geen provider die automatisch 
draait wat gevraagd wordt. De overheid moet belangen 
tegen elkaar afwegen, en moet ook kunnen terugpraten: 
dat doen we nfet, en wel daar- en daarom.' 
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tt Directe democratie past niet 
binnen de Christen-democratische 
traditie, luidt de kop van een artikel 
van jouw hand. Wat is er mis mee? 
'Bij directe democratie wordt de 
besluitvorming gedumpt in anonie
me referenda-electoraten. De over
heid moet belangen afwegen, 
besluiten nemen en zich daarvoor 
verantwoorden. Bij referenda 
beslissen mensen zonder enige 
verantwoording af te hoeven leggen 
en zonder gehouden te zijn naar 
bezwaren te luisteren of op belan
gen te letten, en wordt de keuze 
gedigitaliseerd: het is ja of nee.' 

tt Maar referenda brengen wel 
politieke discussie op gang en 
vergroten de betrokkenheid van de 
mensen. Neem de referenda over 
de binnenstadsplannen in je eigen 
woonplaats, Groningen. 
'Die zorgen inderdaad voor veel 
discussie, en het correctieve refe
rendum, waarbij het bestuur alle 
belangen afweegt, een besluit 
neemt en dat vervolgens aan de 
kiezers voorlegt, is de meest 
onschuldige vorm. Ik zeg ook niet 
dat referenda onder alle omstan
digheden onzin zijn. Maar wat 
moet je met de uitslag als een 
voorstel afgewezen wordt? Waaróm 
stemmen de mensen nee? En wat 
willen ze dan wel?' 

tt Wat zou in jouw ogen eventueel 
referendabel zijn? 
'Dan heb je het over cruciale zaken 
die het land aangaan. Een belang
rijke grondwetswijziging bijvoor
beeld.' 

tt En de Europese grondwet? 
'We hebben ons als CDA tegen het 
referendum verklaard, en daar ben 
ik het helemaal mee eens. Het is 
geen grondwet, maar een verdrag 
en bovendien eentje dat weinig 
nieuwe zaken regelt. Moet je daar
voor het instrument van raad
plegend referendum inzetten dat 
je al tweehonderd jaar niet gebruikt 
hebt, zonder drempels en voor
waarden te stellen? En van een 
raadplegend referendum is natuur
lijk niet echt sprake: je kunt het niet 
maken om een referendum te hou-
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Gaan we ook op politiek gebied het voorbeeld van de VS volgen? 
Met partijen die verworden tot campagnemachines voor politieke 
ondernemers? 

den en dan te zeggen we besluiten 
toch anders dan de mensen willen. 
En ook hier geldt: wat betekent een 
afwijzing van de grondwet? Niet 
alleen de SP en mensen die vrezen 
dat Nederland qua bevoegdheden 
onttakelt raakt, zijn tegen, maar 
ook christelijke mensen die een 
verwijzing naar God missen in de 
grondwet, en federalisten, die vin
den dat Europa zo snel mogelijk 
een eenheid moet vormen naar het 
voorbeeld van de VS. Moet dan na 
een nee-stem de grondwet aange
past worden? En zo ja, in welke 
richting?' 

tt Geen directe democratie met 
referenda dus, maar wat dan wel? 
Een districtenstelsel? 
'Alleen als dat uitgaat van even
redigheid. Dat wil zeggen dat het 
aantal stemmen in het hele land 
bepaalt hoeveel zetels een partij 
krijgt, en dat de districtsstemmen 

alleen van invloed zijn op wie er 
namens die partij gekozen wordt. 
Christen-democraten zien traditio
neel niets in een districtenstelsel 
als in Engeland of de VS, dat on
herroepelijk leidt tot twee blokken. 
Sommige PvdA'ers en WD'ers 
willen wel die kant op, het CDA 
niet.' 

tt Naast klachten over 'de politiek', 
moeten ook de partijen het vaak 
ontgelden. Bovendien daalt het 
aantal mensen dat lid is van een 
partij nog steeds- een kleine 
opleving rond de Kamerverkiezin
gen daargelaten. Wat voor toekomst 
zie jij voor de politieke partijen? 
'Nationale politieke partijen zijn als 
verschijnsel helemaal nog niet zo 
oud, ze bestaan pas in Nederland 
vanafpakweg 1880. Hun geboorte 
hangt samen met de uitbreiding 
van het kiesrecht en de wens aan 
de overheid om op te treden, 



bijvoorbeeld in de schoolkwestie en 
in de sociale kwestie. Wat je nu ziet, 
is dat ze door hun hoeven dreigen 
te zakken . Ze hebben financiële 
problemen en slechts 2,5 procent 
van de bevolking is er nog lid van. 
Toch denk ik niet dat ze verdwijnen . 
Ik zie in het hele westen geen 
democratisch systeem zonder poli
tieke partijen. Het zijn de enige 
organisaties die proberen vanuit 
een bepaalde visie alle belangen 
tegen elkaar af te wegen. 
Wat wel zou kunnen, is dat ze 
terugzakken tot organisaties die 
vooral rond verkiezingen opleven, 
en die er dan zijn om politieke 
ondernemers te steunen. Het sys
teem van de Veren igde Staten dus: 
een personendemocratie met 
partijen die soms weinig anders 
zijn dan campagneorgan isaties die 
af en toe opflakkeren . Ik hoop dat 
het niet zo ver komt, en dat de 
partijen een redelijk deel van hun 
hu idige functies kunnen blijven 
vervullen . Maar ik verwacht wel een 
sterke tendens richting het Angel
saksische model, met meer directe 
democratie, een personendemo
cratie, en een twee-blokkensys
teem . Ook de rechtstreekse geko
zen burgemeester en premier 
horen daar overigens bij . Je ziet dat 
aantrekkingskracht van Angelsak
sische systemen op allerlei terrei 
nen in de samenleving heel sterk is, 
en ook de media met de tv voorop 
stimuleren die ontwikkeling. Het 
politieke domein wordt steeds 
meer gebracht als een competitie 
waarbij de aandacht sterk op de 
spelers gericht is . Personen en 
pragmatisme in plaats van pro
gramma en beginsel .' 

tt Ander onderwerp: de invoering 

van een dualistisch systeem 

waarbij gemeenteraad en college 

van B en W duidelijk gescheiden 

bevoegdheden krijgen, moest de 

gemeentepolitiek interessanter 

maken voor de burgers. Wat is 
daarvan terechtgekomen? 

'Die dualisering is op de politieke 
agenda gekomen door een motie 
van D66 'er Kohnstamm en door 
Paars 11 in het regeerakkoord op
genomen . De achtergrond is ener-

zijds de dalende opkomst bij de 
gemeenteraadsverkiezingen en 
anderzijds de ineengevlochten 
bevoegdheden op lokaal niveau . 
De dualisering moest de politiek 
transparanter maken en daardoor 
de belangstelling ervoor doen toe
nemen, waarna ook de partijen op 
lokaal niveau zouden opbloeien. 
Ik denk dat één aspect goed gelukt 
is. Over het algemeen voelen de 
raadsfracties zich onafhankelijker 
ten opzichte van het college en 
stellen ze zich vrijer op. Maar er is 
ook veel misgegaan. Dat conclu
deert ook de commissie Leem huis, 
die de effecten van de dualisering 
onderzocht heeft. De commissie 
constateert veel verkramptheid en 
stelt letterlijk dat er niet alleen een 
scheiding van bevoegdheden is 
ontstaan, maar ook een scheiding 
van geesten. In heel wat plaatsen 
voelen zowel de raad als het colle
ge zich niet prettig in hun nieuwe 
rol. Problemen zijn er over de agen
davorm ing. de positie van de grif
fie , de rol van het presidium en ook 
over zaken als de actieve openbaar
makingsplicht, en de vraag welke 
besluiten door de raad genomen 
moeten worden . Volgens de com
miss ie zijn de problemen zo groot 
dat er niet gesproken moet worden 
van een doorstart van de duali
sering, maar dat er een nieuwe 
start mee gemaakt moet worden .' 

'Naast het mooie motiefvoor de 
dualisering: de positie van de raad 
versterken met meer rechten en 
du idelijkere rol , was er ook een 
verscholen motief: geef het college 
meer ru imte door het domein van 
de raad terug te dringen. Dat was 
het motief van mensen als Peper, 
Brinkman en Rombouts die pleiten 
voor een krachtiger bestuur.' 
'Wat je nu ziet, is dat die motieven 
botsen en dat het daardoor voor een 
wethouder juist moeilijker is gewor
den . In mijn tijd als raadslid kon een 
wethouder er met een redelijke 
mate van zekerheid vanuit gaan dat 
de meerderheid van de raad hem 
volgde. Door de dualiseringis het 
allemaal veel onberekenbaarder 
geworden. En dat is best lastig als je 
als wethouder aan het onderhande-

len bent, bijvoorbeeld op het gebied 
van de ruimtelijke ordening.' 

tt Hoe los je die dualiserings

problemen op? 

'Sommige gemeenteraden zullen 
door de dualiseringspuberteit heen 
moeten: beseffen dat ze een band 
moeten onderhouden met de wet
houders. En de wethouders zullen 
meer van hun zetels moeten 
komen dan ze voorheen deden, 
ze zullen meer moeite moeten 
doen om de raad te overtuigen.' 

tt De afgelopen jaren is een record 

aantal wethouders opgestapt. 
Houdt dat verband met de 

dualisering? En is er niet juist het 
risico dat capabele mensen zich 

minder snel kandidaat stellen voor 

het wethouderschap omdat ze niet 
'gekoeioneerd willen worden door 

een stelletje puberale amateurs'? 

'Het opstappen zal ook te maken 
hebben met de onervaren wethou
ders uit snel opgeschoten lokalen 
en leefbaarachtige groeperingen. 
Maar het risico is wel degelijk 
aanwezig dat minder mensen zich 
melden als kandidaat-wethouder. 
En dat zal tot gevolg hebben dat 
burgemeesters steeds meer macht 
krijgen. Ik denk dat je dat als raad 
niet moet willen. Wethouders kies 
je altijd nog als raad . Er zal dus 
gezocht moeten worden naar 
nieuwe stabiliteit, waarbij de raad 
niet al te vrijblijvend met zijn wet
houders omgaat.' 

tt Tot slot: bij bestuurlijke vernieu

wing hebben we het de hele tijd 
over veranderingen in de structuur. 

SP' ers zeggen al gauw 'dat veran

dert nog niets aan de cultuur, en 

daar zit nou juist het probleem'. 

Hoe zie jij dat? 

'Ha, SP'erszouden toch bij uitstek 
moeten beseffen dat de structuur 
mede bepalend is voor de cultuur. 
Zonder cultuuromslag kom je 
nergens, dat is duidelijk. Maar je 
moet niet doorschieten en zeggen 
dat het alleen om de cultuur gaat. 
Er is een duidelijke wisselwerking 
tussen de omstandigheden, de 
structuur, aan de ene kant; en het 
gedrag, de cultuur, aan de andere.' • 
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Bestuurlijke vernieuwingstip: 

Politici niet anders kiezen, 
maar eerder wegsturen 

Tekst: Ronald van Raak 

Bestuurlijke vernieuwing gaat tot nu toe vooral over hoe we mensen 

kiezen. Veel belangrijker is dat we falende bestuurders wegsturen, meent 

senator Ronald van Raak. 

Een maand geleden struikelde 
Thom de Graaf in de Eerste Kamer 

over de burgemeester. De SP hield 

samen met PvdA en Groenlinks 
een grondwetswijziging tegen die 

de weg moest vrijmaken voor een 
rechtstreeks gekozen burgemees
ter, een voorstel waar buiten D66 
niemand op zit te wachten . 
De grondwetswijziging zou de door 

de gemeenteraad gekozen burge
meester, die de voorkeur heeft van 
nagenoeg alle andere partijen, 

onmogelijk maken . Eerder hadden 
CDA en VVD in de Tweede Kamer 
al geruisloos het voorstel voor de 

invoering van kiesdistricten van 
tafel geveegd . De Graafs opvolger 
Alexander Pechtold mag opnieuw 
onderzoek gaan doen naar bestuur

lijke vernieuwingen, zoals de geko
zen burgemeester en minister
president, een nieuw kiesstelsel 

voor leden van de Tweede Kamer, 
en het functioneren van de provin

cies en de Eerste Kamer. 

De onvrede over de politiek blijft 

groeien . Zo blijkt bijvoorbeeld uit 
een onderzoek van het Sociaal en 
Cultureel Planbureau (SCP) naar 

Culturele veranderingen in Neder
land, dat op 29 maart verscheen : 

in 2000 was nog 65 procent van 
de bevolking tevreden over de over
heid , in 2002 was dit gedaald tot 
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32 procent. Ook de toekomst 
belooft weinig goeds. Het politieke 

bewustzijn van mensen neemt toe, 

stelt SCP-directeur Paul Schnabel 
in In het zicht van de toekomst. 
Volgens hem mogen we echter niet 
verwachten dat dit leidt tot meer 
betrokkenheid . Meer kennis over 
de politiek zal vooral aanleiding zijn 
voor nóg meer cynisme. 

Tijdens lezingen en debatten hoor 
ik vaak klachten over politici , maar 
zelden over de manier waarop zij 

gekozen worden. De eenzijdige 
aandacht voor hoe mensen worden 

gekozen, leidt de aandacht af van 
een veel zwakkere plek van onze 
democratie: het ontbreken van 
publieke verantwoording. Mensen 
willen vooral weten of de eenmaal 
gekozen bestuurders hun werk 

goed doen. Graag wil ik minister 
Pechtold enkele gratis tips mee
geven voor zijn onderzoek naar 

bestuurlijke vernieuwingen. Maar 
bovenal wil ik hem vragen om zijn 

aandacht niet alleen te richten op 

hoe we politici kiezen . Veel belang
rijker is hoe we falende bestuurders 

weer kunnen wegsturen. 

Bestuurlijke vernieuwing vooral 
een liberaal project 
De grootste pleitbezorgers van 
bestuurlijke vernieuwingen zijn te 

vinden bij D66 en de VVD. Vooral 

liberalen roepen om meer directe 
democratie. Dat is historisch wel 

te verklaren. Liberale partijen zijn 

traditioneel minder goed georga
niseerd dan christen-democraten 

of socialisten . Dat heeft te maken 
met de emancipatietaak van deze 
partijen: antirevolutionairen 
kwamen op voor de christelijke 
'kleine luyden ' en socialistische 

partijen gaven de arbeiders een 
stem. Voorstanders van bestuurlijke 

vernieuwingen zeggen dat burgers 
tegenwoordig heel anders zijn dan 

vroeger. Veel mensen zijn hoger 
opgeleid en beter geïnformeerd . 

Zij voelen zich ook minder verbon
den met politieke partijen. De 
toekomst zou zijn aan media
genieke individuen, zoals Pim For
tuyn , Wouter Bos en Geert Wilders. 
Hebben liberalen gelijk als zij stel

len dat het in de politiek vooral 

draait om personen en dat partijen 
uit de tijd zijn? En moeten ook 
socialisten daarom minder belang 

gaan hechten aan parlementen? 

Ik denk van niet. Het is mooi als 
mensen hun burgemeester kunnen 
kiezen, maar wat schieten we ermee 
op als daardoor de invloed van de 
gemeenteraad minder wordt? 
Hetzelfde geldt voor een direct 
gekozen minister-president, die zich 

veel onafhankelijker kan opstellen 

tegenover de Tweede Kamer. Wat 



Voor de grondwetswijziging die een rechtstreeks gekozen burgemeester mogelijk moest maken, was in de Eerste Kamer 
geen tweederde meerderheid. Gevolg: chaos bij D66 en een congres waarin die partij haar rechtse karakter bevestigde 

winnen we met het kiezen van 
personen, die verbonden zijn aan 

één politieke richting, als dat ten 
koste gaat van de parlementen, die 
wél de vele kleuren en smaken van 
het volk vertegenwoordigen? 
Directe democratie veronderstelt 

bovendien dat mensen voort
durend bezig zijn met de politiek. 
Ik ken weinig mensen die belang

stelling hebben voor álle politieke 
besluiten . En dat is ook niet erg. 

Volgens mij mogen kiezers zich 

gelukkig prijzen dat zij niet over 
élke wet die het parlement passeert 
een mening hoeven te hebben. 
Dat kunnen zij overlaten aan de 
vertegenwoordigers die zij daartoe 
hebben aangewezen. Als deze poli

tici echter problemen uit de weg 
gaan, of als zij standpunten inne

men die strijdig zijn met die van 
hun kiezers, dán moeten mensen 

hun stem laten horen . 

Wie controleert de controleurs? 
Volksvertegenwoordigers moeten 
het kabinet, de gedeputeerde 
staten en het college van B & W 
controleren . Maar wie controleert 
de controleurs? Mensen moeten 

ingrijpen als zij vinden dat polit ici 
hun werk niet goed doen. De SP 

heeft een rijke traditie om gekozen 
politici te corrigeren, door het 

schrijven van opiniestukken, het 
houden van enquêtes en het 
voeren van protestacties. Ook het 
referendum kan een manier zijn 
voor het volk om falende vertegen

woordigers te corrigeren . Een 
volksraadpleging kan worden 
georganiseerd door het kabinet, of 

door de Tweede Kamer, zoals het 
referendum over de Europese 

Grondwet. Dit is eigenlijk in strijd 

met de vertegenwoordigende 
democratie: op deze manier schui
ven volksvertegenwoordigers de 
verantwoordelijkheid voor de 
bes luitvorming van zich af. 

Het wordt echter anders wanneer 

de bevolking zélf het initiatief 

neemt. Zowel nationaal, provin
ciaal als lokaal is een correctief 

wetgevingsreferendum een wel

kome aanvulling op de vertegen
woordigende democratie. Een 
volksraadpleging is echter wel iets 
anders dan een normale verkiezing. 
Een referendum is niet alleen een 
strijd tussen partijen, maar vooral 
tussen belangengroepen, met vaak 

zeer uiteenlopende macht en mid
delen. Het referendum over de 

Europese Grondwet leert hoe 
belangrijk het is dat voor- en tegen

standers kunnen beschikken over 
vergelijkbare campagnebudgetten 
en dat duidelijke regels worden 
opgesteld voor sponsoring. 

Bestuurders moeten gekozen 
worden. Maar door wie? 
Bijna alle politieke partijen zijn het 

er over eens dat de burgemeester 
en de commissaris van de koningin 

niet langer benoemd, maar geko
zen moeten worden. Hetzelfde 

geldt voor de kabinetsformateur, 
die nu wordt benoemd door de 
koningin. Rechtstreekse verkiezing 

van deze bestuurders ondermijnt 
echter de positie van de parlemen
ten . Als zowel de minister-presi

dent én de Tweede Kamer recht

streeks worden gekozen, kunnen 
zij zich allebei direct beroepen op 

de kiezers. Onduidelijk is dan wie 
het laatste woord heeft. Hetzelfde 

geldt op provinciaal niveau voor de 
commissaris en de provinciale 
staten en irJ de gemeenten voor de 
burgemeester en de gemeenteraad. 
Natuurlijk kan formeel worden 
vastgelegd dat de parlementen 

de bestuurders naar huis kunnen 
sturen, maar dat zou betekenen dat 
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meer of minder betekenis wordt 
toegekend aan dezelfde stem van 
de kiezers. 
Er is echter een mooie democra
tische uitweg uit dit dilemma. Als 
de gemeenteraad de burgemeester 
kiest, de provinciale staten de 
commissaris kiezen en de Tweede 
Kamer de minister-president, 
hebben we overal gekozen 
bestuurders én wordt tegelijk 
de positie van de volksvertegen
woordigingen versterkt. De indi
rect gekozen burgemeester kan 
vervolgens een college vormen 
met wethouders, die afkomstig 
moeten zijn uit de raad. Dit voor
komt dat het lokale bestuur wordt 
bevolkt door rondreizende 
gemeentemanagers en haalt de 
scherpe kanten af van de duali
sering tussen college en raad, die 
in veel gemeenten heeft geleid tot 
bestuurlijke problemen. De Twee
de Kamer kan in een open debat 
de kabinetsformateur kiezen, die 
vervolgens minister-president 
wordt. 

Wat is er mis mee, dat partijleden 
de kieslijst bepalen? 
De plannen van De Graaf voor de 
invoering van kiesdistricten zijn 
van de baan . De nieuwe minister 
Pechtold gaat echter alsnog de 
mogelijkheden onderzoeken om 
ons kiesstelsel te vernieuwen. Met 
dit stelsel is echter niet zoveel mis: 
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het is eenvoudig (mensen hebben 
één stem), eerlijk (elke stem telt) 
en toegankelijk (de kiesdrempel is 
laag) . Een veelgehoorde klacht is 
wel dat veel Kamerleden niet zélf 
worden gekozen, maar 'op de 
slippen van de lijsttrekker' in de 
Kamer komen. En dat niet de 
kiezers, maar de partijleden de 
kieslijst bepalen. Ik vraag me af 
of dat zo erg is. Partijen zijn niet 
alleen geïnteresseerd in goede 
personen, maar vooral in goede 
fracties . Er moeten bijvoorbeeld 
financiële, juridische of staatsrech
telijke specialisten op de lijst 
staan. Ook kan er een behoefte 
zijn om voldoende vrouwen, 
jongeren en minderheden op de 
lijst te zetten. 
Partijen kunnen goede redenen 
hebben om mensen op een kies
lijst te zetten. Maar moeten 
kiezers de volgorde dan maar 
kritiekloos accepteren? In België 
hebben ze een elegante oplossing 
gevonden voor dit probleem: 
kiezers stemmen óf op de lijst, óf 
op één van de kandidaten . Partijen 
kunnen hun kiezers een evenwich
tige lijst voorleggen, met het in 
hun ogen gewenste evenwicht 
tussen bijvoorbeeld sekse, etnici
teit en -hopelijk vooral- kwaliteit. 
De kiezer hoeft deze keuze echter 
niet kritiekloos te volgen en kan via 
voorkeurstemmen de samenstel
ling van de fractie beïnvloeden. 

De huidige provincies zijn zowel 
te groot als te klein 
Minister Pechtold wil ook het func
tioneren van het provinciaal bestuur 
onderzoeken . Op de huidige provin
cies is veel kritiek. Ze zijn eigenlijk 
te groot én te klein . Vanuit het per
spectief van het lokaal bestuur zijn 
de provincies vaak te groot. Vooral 
rondom de grote steden is niet 
zozeer behoefte aan provincies, 
maar aan bestuursregio's, waarin 
gemeenten samenwerken. In Euro
pees perspectief zijn de provincies 
eigenlijk te klein . In de ons omrin
gende landen is het middenbestuur 
veel groter, waardoor gebieden 
bijvoorbeeld een krachtiger lobby 
kunnen voeren in Brussel. 
Misschien is het goed om provin
cies samen te voegen in een viertal 
'landsdelen', die in Europa kunnen 
wedijveren met de Duitse Länder en 
de Belgische gemeenschappen. 
Hervorming van de provincies heeft 
ook gevolgen voor de Eerste Kamer, 
die immers wordt gekozen door 
de leden van de provinciale staten . 
De Senaat moet beoordelen of voor
stellen grondwettelijk, deugdelijk 
en uitvoerbaar zijn . In de Tweede 
Kamer worden vaak politieke com
promissen gesloten die de helder
heid van de wetgeving niet altijd ten 
goede komen. De Eerste Kamer kan 
een door de Tweede Kamer goed
gekeurde wet echter niet meer 
wijzingen, maar alleen afkeuren . 
Dat is een zwaar middel, dat zelden 
wordt gebruikt. Eigenlijk zou de 
Tweede Kamer zélf veel beter moe
ten letten op de kwaliteit van de 
wetten. Hier kunnen we leren van 
Finland, waar kiezers één parlement 
kiezen, maar een deel van de 
Kamerleden extra toeziet op de 
kwaliteit van de wetgeving. 

Het verschil tussen positieve 
en negatieve politiek: de rol van 
eigenbelang 
Politiek is een machtsstrijd, waarin 
belangen botsen . Kun je verwachten 
dat politici deze strijd op een 
eerlijke manier voeren? Volgens 
Aristoteles wel. Hij maakte een 
onderscheid tussen een 'negatieve 
politiek', waarin bestuurders zich 



laten leiden door eigenbelang, en 

een 'positieve politiek', waarbij 
politici het algemeen belang voor 
ogen houden. Democratie is voor 
Aristoteles een negatieve staats
vorm, zolang mensen zich in hun 
keuzes laten leiden door scepsis en 
eigenbelang. Een positieve politiek 
is alleen mogelijk als politici de 
belangen van de gemeenschap 
voorop stellen. Een negatieve 
politiek kan voorkomen worden als 
politici eerlijk zijn, verantwoording 
afleggen en beginselvast zijn. 

Eerlijkheid 
De democratie staat of valt met het 
vertrouwen dat mensen hebben in 
hun bestuurders. Ondoorzichtige 
besluiten (over de Betuwelijn), 
besluiten zonder draagvlak (over 
de euro) en regelrechte leugens 
(over de oorlog in Irak) tasten dit 
vertrouwen aan. Bovendien is het 

openbaar bestuur de afgelopen 
jaren opgeschrikt door fraudes, 
in de bouw, in het HBO, bij het 
UWV en op de ministeries. Minis
ter Pechtold zou een grote stap 
vooruit maken in de bestuurlijke 
vernieuwing als hij met voorstellen 
komt om fraude in het openbaar 
bestuur te bestrijden. 
Daarbij kan de minister aansluiten 
bij een aantal voorstellen van de 
SP, zoals een spreekplicht én een 
goede klokkenluiderregeling voor 
ambtenaren die weet hebben van 
fraude of corruptie. En een natio
nale coördinator fraudebestrijding 
(een 'fraudetsaar'), die moet 
toezien op fraude bij de verschil 
lende departementen. Om mogelij
ke belangen van bestuurders bloot 
te leggen is het goed als zij meer 
openheid geven over hun neven
functies en neveninkomens. Om 
een goede informatievoorziening 
te bevorderd zou het goed zijn als 
bewindslieden die de Kamer opzet
telijk misleiden strafrechtelijk 

worden vervolgd. Het is niet goed 
als Kamerleden en bewindslieden 
ál te nauwe banden onderhouden 
met een sector, zoals de ministers 
van Verkeer en Waterstaat Kroes, 
jorritsma en Peijs, die alledrie 
afkomstig zijn uit de bouw- en 
transportwereld. 

Verantwoording afleggen 
Een groot probleem in de Neder
landse politiek is dat politici die 
slecht presteren niet worden 
weggestuurd . De Maastrichtse 
criminoloog Grat van den Heuvel, 
die onderzoek deed naar de bouw
fraudes, noemde Nederland in 
Binnenlands Bestuurvan 10 septem
ber 2004 een 'collusieparadijs'. 
Collusie is een 'heimelijke verstand
houding' tussen bestuurders, 
volksvertegenwoordigers, 
ambtenaren en adviseurs, die 
gemeenschappelijke netwerken 
onderhouden, snel van stoelen 
wisselen en elkaar de hand boven 
het hoofd houden. Deze stoel
kleverij bevestigt het beeld dat 
mensen hebben van een ontoe
gankelijke Haagse kliek, die niet 
bestuurt voor het algemeen belang, 
maar vooral opkomt voor het de 
eigen belangen. 
Van den Heuvel verbaasde zich 
hoe bestuurders en ambtenaren 
ongestraft kunnen wegkomen met 
evidente fouten, die de gemeen
schap vele miljoenen kosten. Dat 
geldt ook voor Tweede-Kamerleden. 
Een parlementaire commissie 
onder leiding van Adri Duivesteijn 
deed recentelijk onderzoek naar het 
Betuwelijnschandaal, maar was 
opvallend mild over de rol van 
Kamerleden, die toch een grote 
verantwoordelijkheid dragen voor 
de slechte besluitvorming. Het zou 
goed zijn als dergelijke onderzoe
ken niet door Tweede-Kamerleden 
zélfworden gedaan, maar door 
onafhankelijke deskundigen. 

De democratie staat of valt met 
het vertrouwen dat mensen hebben 
in hun bestuurders 

Ook zou de Eerste Kamer, die de 
Tweede Kamer moet controleren, 
meer gebruik kunnen maken van 
haar recht van onderzoek en 
enquête. 

Beginselvastheid 
In bijna alle partijen klinkt de roep 
om mensen meer te betrekken bij 
de politiek. Er zijn denk ik twee 
manieren om dit te doen. Politici 
kunnen zich opwerpen als stem 
van het volk. Dit is een populisti
sche manier van politiek bedrijven, 
die in Nederland voor het eerst met 
succes werd gebruikt door Pim 
Fortuyn. Sindsdien heeft dit popu
lisme veel navolging gekregen, 
zoals bij Wouter Bos en Geert 
Wilders. Dit zijn politici die zich 
laten leiden door de mening van 
de dag, door hun oor te luisteren 
te leggen bij de lobbies van belan
gengroepen en voortdurend een 
oog te houden op de opinie
peilingen. Deze vorm van politiek 
maakt kiezers tot consumenten, 
die hun wensen aan de politiek 
kunnen voorleggen en mogen 
hopen dat daar iets mee gebeurt. 
Veel beter is het als politici mensen 
keuzes voorleggen. Dat degradeert 
mensen niet tot politieke consu
menten, maar maakt hen tot echte 
burgers, die verantwoordelijkheid 
dragen voor het algemeen belang. 
Naast populisme is in Nederland 
opnieuw een ontwikkeling te zien 
naar een beginselen politiek. De 
PvdA en de WD hebben nieuwe 
beginselprogramma's. Binnen 
Groenlinks en het CDA wordt volop 
gedebatteerd over de eigen uit
gangspunten. Beginselen maken 
duidelijk hoe een politicus zal 
omgaan met toekomstige proble
men, die nu nog niet zijn te voor
zien. Beginselen kunnen kiezers 
duidelijk maken waar een partij voor 
staat en waar zij politici op mogen 
afrekenen. Fraude moet worden 
aangepakt, slecht beleid worden 
afgestraft en kiezers moeten heldere 
keuzes worden voorgelegd. Dat zijn 
manieren om te voorkomen dat 
burgers nóg cynischer worden en 
om mensen opnieuw vertrouwen te 
geven in de politiek. • 

Spanning april 2005 9 



Directe democratie in Utrecht: een referendum over het stationsgebied waarin de keuze ging tussen 
560.000 of 620.000 m2 beton ... 

Mooie woorden, weerbarstige praktijk 

De koude douche van de di 
Directe democratie, bestuur dichter bij de burger: net zoals 

(elke?) andere grote gemeente maakt ook Utrecht er werk 

van. Voorzitter Paulus Jansen van de plaatselijke SP-raads

fractie plaatst een aantal kanttekening bij de uitwerking 

in de praktijk, en komt met een zevental bouwstenen voor 

een betere invulling. 

Te kst: 
Pau lu s jansen 

We hadden tot voor kort tien wijkcommiss ies van de 
gemeenteraad, die inmiddels zijn vervangen door half
jaarl ijkse hoorzittingen van de raad in alle wijken . Maar 
we hebben daarnaast ook nog wijkraden, die een 
belangrijke adviserende rol wordt toegedicht, al zijn de 
leden niet gekozen maar bij elkaar gezocht. Het amb
telijk apparaat heeft tien vooru itgeschoven posten in 
de vorm va n wi jkbureau's, ook weer bedoeld om de 
bu rger beter en dichter bij hu is te bedienen . Dan zijn 
er nog wi jkwethouders, wi jkspreekuren, algemene 
wethoudersspreekuren, het recht van initiatief, het 
wijkbudget, het correctief én het raadplegend referen
dum. Mag wat mij betreft allemáál , als het ertoe zou 
leiden dat de betrokkenheid van de bevolking bij het 
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gemeentebestuur vergroot wordt en het gemeente
bestu ur beter luistert naar haar inwoners. Helaas is 
daar (nog) geen sprake van . 

Wijkraden worden nieuwe bestuurslagen die 
breed gedragen spontane bewonersinitiatieven 
juist hinderen. 
Wat zijn de belangrijkste meetbare resultaten tot 
dusver? Tegenover de beoogde winst van decentraal , 
wijkgericht, dus hopelijk ook vraaggerichter werken , 
blijkt in de praktijk een aantal duidelijke nadelen te 
staan. 
Allereerst kost de versnippering van het ambtelijk 
apparaat over de wijkbureau's extra geld aan bureau
cratie. Ik schat dat de Utrechtse invulling van het 
wijkgericht werken al gauw t ien miljoen euro per jaar 
extra aan overhead kost. Dat zit hem niet alleen in 
méér receptionistes en hogere kantoorkosten , maar 
ook in de toegenomen overlegkosten door het creëren 
van een extra ambtel ijke tussenlaag. 

Diezelfde versnippering zorgt ervoor dat de bereikbaar
heid van de gemeente niet is verbeterd. Op de wijk
bureau 's werken maar 15 tot 25 personen, van ieder 
specialisme zijn er maa r één of twee. Dus zit de 



~cte democratie 
gemeente nu wel om de hoek, maar is degene die je 
nodig hebt er nooit. De wijkraden hebben de afgelo
pen twee jaar veel energie besteed aan discussies over 
competenties en faciliteiten, terwijl burgemeester en 
wethouders tot dusver slechts enkele van de tachtig 
uitgebrachte ongevraagde adviezen hebben overgeno
men. Ook is de rep resentativiteit van de raden heel 
verschillend: soms lijkt er sprake van een goede af
sp iegel ing van de samenstell ing van de wijk, vaak is 
dit ook twijfelachtig. In een aantal wijken blijken spon
tane bewonersinitiatieven ju ist geh inderd te worden 
door het bestaan van de wi jkraden, die door het amb
tel ijk apparaat als nieuwe bestuurslaag en 'de verte
genwoordiging van de bevolking' gezien worden . Dat 
is vervelend, omdat die initiatieven vaak wél betrek
king hebben op een breed ervaren probleem en daar

om een groot draagvlak hebben. 

En dan tenslotte het raadplegend referendum: klinkt 
leuk, maar de eerste en tot dusver enige praktische 
ervaring ermee was een koude douche. Voormalig 
oppositiepartij Leefbaa r Ut recht heeft zich alt ijd heftig 
verzet tegen een megalomaan centrumplan rond het 
centraal station. Ze had ons aan haar zijde en won er 
bij de laatste verkiezi ngen 14 van de 45 zetels mee. 

Tijdens de collegeonderhandelingen bleek het afblazen 
van het plan politiek onhaalbaar, terwijl LU wel graag 

ging meebesturen . De oplossing voor dit dilemma: we 
houden een raadplegend referendum. Niet over de 
vraag moet er wel of geen megalomaan plan komen, 
maar over de vraag of dit plan s6o.ooo of 6oo.ooo m 2 

bouwvolume moet tellen (het oude plan mat 62o.ooo 
m2

) . Dit staaltje bestuurlijke lafheid heeft ongeveer 
vijf miljoen euro gekost voor het uitwerken van alter
natieven, drukwerk en peperdure 3D-presentaties . 

Waarom hebben nog niet alle gemeenten een 
mailservice waarmee je je gratis kunt abonneren op 
gemeenteberichten over jouw wijk? 
Daarmee kom ik op de vraag: hoe moet de directe 
democratie dan wél georgan iseerd worden? 
Ik denk dat de overheid zich allereerst moet realiseren 
dat maar weinig mensen behoefte hebben aan 
inspraak over kerntaken in de uitvoerende sfeer. Die 
moet je gewoon goed uitvoeren! Het onderhoud van 
het publieke domein, de ve iligheid op straat, de kwali 
teit van de nutsvoorzieningen. Het zijn allemaal zaken 
waarvan je eigenlijk zou willen dat het zonder gezeur 
aan je kop goed gebeurt. Nu mag je op twint ig manie
ren je mening geven en vervolgens verandert er niets. 
Repressieve tolerantie heette dat vroeger. In ieder geval 
kweek je daarmee frustrat ies, waardoor mensen zich 
op termijn afkeren van de overheid . 

Wat moet er wel gebeuren? 
Allereerst moeten individuele burgers en belangen
groepen eenvoudig aan de informatie kunnen komen 
die voor hen van belang is. 
Een paar voorbeelden . De gemeentelijke informatie 
wordt in Utrecht verspreid via gekochte pagina's in een 
huis-aan-huisblad, waarvan de bezorggraad in de prak
tijk rond de 70 procent ligt. Veel mensen krijgen dus de 
aanvraag voor een bouwvergunning om de hoek, waar 
ze misschien problemen mee hebben, helemaal niet te 
zien. Wij hebben voorgesteld om een 100 procent 
dekkend verspreid ingssysteem via de Utrechtse super
markten op te zetten . Dat bespaart ook nog eens een 
enorme hoeveelheid papier en geld . 
Waarom hebben nog niet alle gemeenten een mail
service, waarb ij burgers zich gratis kunnen abonneren 
op gemeenteberichten in hun wijk? Je stuurt een mail
tje met je postcode en ontvangt vervolgens alle rele
vante informatie, selectief en op tijd. Een variant op 
deze aanpak zou de uitbouw van de provinciale risico
kaarten op internet kunnen zijn 
En waarom is er in Nederland nog geen informatie
plicht aan omwonenden ingevoerd voor a! Ie belangrijke 
vergunningaanvragen? 

Tweede punt: zorg voor een waterdicht en transparant 
systeem voor het beantwoorden van brieven , het af
handelen van klachten en dergel ijke. Onder t ranspa
rant versta ik: de klager krijgt te horen wat er met zijn 
klacht gedaan is. De gemeenteraad krijgt een periodiek 
overzicht van de ontwikkeling van het aantal klachten , 

Spannin g april 2005 11 



Paulus Jansen 

de afhandeltijden enz. Waarom kunnen wij in Neder
land niet wat de gemeente New York wel lukt? 

Derde punt: doe iets met goede tips en leer iets van 
klachten . Mijn ervaring is dat het gezonde verstand dat 
aanwezig is onder de bevolking, wat je ook terug ziet 
in vele meldingen die bij overheden binnenkomen, 
nauwelijks benut wordt voor de verbetering van werk
methoden. ledere overheidsdienst zou structureel de 
respons uit de bevolking moeten analyseren, om daa ;"' 
iets van te leren. 

Heel vaak wordt er helemaal niets gedaan met de 
inbreng in de inspraak 
Vierde punt: geef mensen die zich willen inzetten voor 
een publiek belang de beschikking over laagdrempelige 
faciliteiten. De buurthuizen waar je vroeger zo kon 
binnenlopen als je iets wilde organiseren, vragen tegen
woordig commerciële zaalhuren, omdat een facility 
manager bij het gemeentelijke vastgoedbedrijf dat beter 
vindt. 's Avonds vergaderen kan vaak niet, want dan is 
er geen beheerder aanwezig. Aan de andere kant heeft 
de gemiddelde wijkwelzijnsorganisatie in Utrecht wel 
vierhonderd man in dienst! Dat is dus de dood in de 
pot voor ieder initiatief van onderop! 
Een belangrijke faciliteit is het spreekrecht in raadscom
missies. Dat is een van de weinige instrumenten van 
directe democratie dat prima werkt, ook al staan er 
regelmatig 25 insprekers in de rij bij Utrechtse commis
sievergaderingen . In het kader van de dualisering gaan 
nu geluiden op om dit soort inspraak af te splitsen in 
afzonderl ijke hoorzittingen en het aanbieden van peti-

ties in de marge van de raadsvergadering. Schandelijk! 
Je kan nu al voorspellen dat de mogelijkheden voor 
mensen om raadsleden rechtstreeks aan te spreken 

ernstig beperkt worden . 

Vijfde punt: neem inspraak serieus. Als er van bovenaf 
georganiseerd met bewoners gesproken wordt, moeten 
de deelnemers achteraf kunnen zien dat hun inbreng 
enig effect gehad heeft. Hoe vaak komt het niet voor 
dat bij inspraak overbeleids-of bestemmingsplannen 
het plan na inspraak letterlijk hetzelfde is als daarvoor? 
Zinloos! 

Zesde punt: belofte maakt schuld. Afspraken moeten 
nagekomen worden. Het lijkt zo'n simpel principe, maar 
blijkt in de praktijk voortdurend geschonden te worden. 
Zo wordt er al jaren beweerd dat bij herstructurering 
uitgangspunt is: pas slopen als duidelijk is dat de ver
vangende nieuwbouw gaat starten. Bij tweederde van 
alle herstructureringslocaties valt er in werkelijkheid een 
gigantisch gat tussen sloop en nieuwbouw: terreinen 
liggen vele jaren braak, waardoor bewoners die erop 
gerekend hadden terug te kunnen keren afhaken. Triest! 

En tenslotte: kappen met querulanten . Een zeker 
percentage van de initiatieven van onderop heeft een 
draagvlak ter omvang van één of enkele personen, 
die een broek aantrekken die enkele maten te groot is. 
Het zou erg verstandig zijn om zo weinig mogelijk tijd 
te steken in de eindeloze discussie met deze einzel
gängers en deze tijd te besteden aan initiatieven die 
wél op breed draagvlak kunnen rekenen. • 



• DOORLEESVOER 
Meer over burgers en bestuur 

Gedrukt 
Links, rechts en de vooruitgang, door Paul Kal ma 
Uitgeverij Mets & Schilt i.s.m. Wiardi Beekman Stichting-
20 euro 
Met het afschudden van haar ideologische veren heeft de 
sociaal-democratie, ook in Nederland, een grote vergissing 
begaan. Ze kwam in technocratisch vaarwater terecht, en zag 
daarbij ook nog eens over het hoofd dat rechtse partijen het 
politieke initiatief naar zich toetrokken. En niet in de laatste 
plaats: ze sneed de band door met haar eigen sociaal-democra
tische traditie. Die traditie heeft niets van haar relevantie 
verloren. Ze moet- in nieuwe omstandigheden- herontdekt en 
heruitgevonden worden. Pa ui Kal ma is directeur van de Wiardi 
Beekman Stichting, het wetenschappelijk bureau van de Partij 
van de Arbeid . Hij belicht onder meer de verdediging van de 
rechtstaat en uitbreiding van de politieke en de maatschap
pelijke democratie onder het motto 'burgers zijn veel meer 
dan kiezers'. 

Niet spreken met de bestuurder, door Gerard van Westerloo 
Uitgeverij De Bezige Bij - 18,so euro 
'Niet spreken met de bestuurder' begint en eindigt met de 
Amsterdamse trambestuurders van lijn 16, die Van Westerloo in 
1984 al eens portretteerde. Toen al zeiden ze hardop wat ze van 
de politiek niet mogen fluisteren. Dat mensen als zij de last 
dragen van een multicultureel veranderende wereld. En dat ze 
zich met die last door de politiek in de steek gelaten voelen. 
Het boek bevat reportages over de politieke cultuur in Neder
land, het onthutsende portret van de PvdA-fractie onder Melkert 
en het lobby-instituut dat de Eerste Kamer is. En vele andere 
blikverruimende reportages, die tot de slotsom leiden dat de 
democratie in Nederland geen realiteit is, maar eerder een 
illusie. 

Internet en Openbaar Bestuur; De Virtuele Staat; 
De Lege Staat e.a. door P.H.A. Frissen 
Te vinden via www.p-h-a-frissen.nl 
Professor Paul Frissen is waarschijnlijk de meest omstreden 
bestuurskundige van Nederland. Frissen is hoogleraar Bestuurs
kunde aan de Tilburgse School voor Politiek en Bestuur van 
de Universiteit van Tilburg (UvT). Decaan van de Nederlandse 
School voor Openbaar Bestuur (NSOB) en lid van het advies
orgaan Raad voor Maatschappelijke Ontwikkeling (RMO) . 
Politicus en journalist Felix Rottenberg noemde zijn werk fris en 
dapper, de wetenschapper Hoogerwerf noemde het verwerpelijk. 
Frissen schreef een hele reeks boeken over de verhouding tussen 
bestuur en burger. Nadere omschrijvingen van de publicaties 
zijn te vinden op zijn persoonlijke website. 

Online 
www.janmarijnissen.nlfboekenftegenstemmen_hoofdstuk3.stm 
In het hoofdstuk 'De onmacht van het volk' uit het boek 
Tegenstemmen behandelt Marijnissen monisme, dualisme, 
partijpolitieke benoemingen en de roep om bestuurlijke 
vernieuwing. 

www.vernieuwingsimpuls.nl 
De Vernieuwingsimpuls Dualisme en Lokale Democratie is een 
gezamenlijk project van het Ministerie van Binnenlandse Zaken 
en Koninkrijksrelaties (BZK) en de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten (VNG). Dit project (2000 tot 2006) stimuleert 
cultuurvernieuwing en ondersteunt de invoering van dualisme in 
gemeenten. 

www.vernieuwingsimpulsprovincies.nl/ 
De Provinciale variant is een project van het zelfde ministerie 
en het Interprovinciaal Overleg (I PO). 

www.binnenlandsbestuur.nl/ 
De website van het tijdschrift Binnenlands Bestuur richt zich op 
iedereen die werkzaam is in bestuurlijk Nederland. Op de web
site staan vooral de actuele nieuwtjes. 
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Hetrïke . · 
roo1eleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland 

Deel4: 

Staakt! 
Op 2 oktober 2004 protesteerden 
op het Museumplein in Amster
dam meer dan 300.000 mensen 
tegen het beleid van het kabinet 
Balkenende 11. De linkse partijen 
SP, Groenlinks en PvdA werkten 
nauw samen met de actiegroepen 
die zijn verenigd in het platform 
'Keer het Tij' en met de vakbonden 
FNV, CNV en MHP. Rondom het 
massaprotest werden werkstakin
gen georganiseerd , zoals op 
20 september in Rotterdam in 
de haven, bij de brandweer en het 
vervoersbedrijf RET. Op 14 oktober 
volgde een landelijke staking in het 
trein- en streekvervoer. Niet alleen 
de massaliteit van de protesten 
was uniek, maar vooral ook de 
eenheid van partijen, actiegroepen 
en vakbonden . 

Het aantal mensen dat lid is van 
een vakbond neemt gestaag af, en 
het beeld is, dat vooral jongeren 
minder bereid lijken om te gaan 
staken. Vakbondshistoricus Sjaak 
van der Velden rekent daar echter 
overtuigend mee af in zijn eind 
vorig jaar verschenen Werknemers 
in actie. De oud-timmerman 
beschrijft daarin de ruim 15.000 
stakingen, bedrijfsbezettingen en 
andere vakbondsacties die de af
gelopen twee eeuwen in Nederland 
hebben plaatsgevonden (in de 
Tribune van februari 2005 ver-
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scheen een recensie van dit boek). 
Van der Velden noemt de 'hete 
herfst' van 2004 het bewijs dat de 
staking als actiemiddel nog spring
levend is, en wijst ook op de vele 
andere stakingen van de afgelopen 
jaren. Bijvoorbeeld die van het 
spoorpersoneel, dat in 2000 en 
2001 maar liefst vijfentwintig keer 
het werk neerlegde als protest 
tegen reorgan isaties bij de verzelf
standigde NS. 
jarenlang was in Nederland staken 
voor overheids- en spoorwegper
soneel verboden . Pas in1g8o 
maakt het Europees Sociaal Hand
vest, waarin het recht van staken is 
opgenomen, hieraan een einde. Tot 
die tijd gold het stakingsverbod dat 
in 1903 wettelijk was vastgelegd, 
nadat een landelijke spoorweg
staking uitbrak. 

Arbeiderspolitiek 
In het Communistisch Manifest van 
1848 voorspelde Karl Marx dat 
de industriële productiewijze de 
vereniging van de arbeiders zou 
vergroten. Ondernemers brachten 
mensen samen in fabrieken en 
creëerden op die manier een klasse 
van proletariërs. De lage lonen en 
slechte arbeidsomstandigheden 
zouden het verzet en daarmee de 
eenheid doen groeien. Op deze 
manier produceerde het kapitalis
me haar eigen doodgravers, zo 

meende Marx. De werkelijkheid van 
de tweede helft van de negentiende 
eeuw was echter anders . Het ver
schil tussen heren en arbeiders was 
groot, maar niet minder groot 
waren de tegenstellingen tussen 
geschoolde en ongeschoolde arbei
ders . Trotse ambachtslieden, zoals 
de diamantbewerkers, voelden 
nauwelijks verwantschap met 
bijvoorbeeld de laders en lossers 
in de haven . 
In de grondwet van 1848 was het 
recht van vereniging vastgelegd. 
Geschoolde werklieden maakten 
gebruik van dit recht toen zij in 
de jaren 186o eigen vakvereni
gingen oprichtten, die een soort 
zelfhulporganisaties waren . Deze 
arbeidersverenigingen troffen 
spaarregelingen waarop aangeslo
ten families bij ziekte of overlijden 
een beroep konden doen. Door 
coöperatie probeerden arbeiders 
ook de armoede te bestrijden, zoals 
de Amsterdamse typografen , die 
gezamenlijk aardappelen, gort, 
varkenskluifjes en zelfs sigaren 
inkochten. Deze vakverenigingen, 
met chique namen als Amstels 
Eendracht (meubelmakers) en 
Concordia Inter Nos (timmer
lieden) hadden bovendien tot doel 
om de beroepsgroep enig maat
schappelijk aanzien te geven. 
Arbeiders waren niet alleen ver
deeld naar beroepsgroepen. Als 



men politiek ging bedrijven, speel
den ook verschillen in levens
beschouwing een rol. Liberale 
ambachtslieden konden vanaf 1871 
lid worden van het Algemeen 
Nederlandsch Werklieden-Verbond. 
Voor protestanten was er het 
Nederlandsch Werklieden-Verbond 
Patrimonium (1876) en voor katho
lieken de Nederlandsch Roomseh
Katholieke Volksbond (1888). 
Bovendien waren er verschillende 
strijdmethoden voor het voeren van 
een arbeiderspolitiek. Vorige maand 
zagen we hoe aan het einde van de 
negentiende eeuw de tegenstelling 
groeide tussen 'parlementairen' als 
Pieter jelles Troelstra, die de belan
gen van arbeiders via het parlement 
wilde verdedigen, en 'revolutio
nairen' als Ferdinand Domela 
Nieuwenhuis, die koos voor buiten
parlementaire politiek. Vooral de 
laatste groep zag veel mogelijk
heden in de politieke staking. 

Machtige arm 
Er zijn veel soorten stakingen. Men
sen kunnen staken voor het eigen 
loon, of de eigen werkomstandig
heden. Ook kan het werk worden 
neergelegd uit solidariteit met 
stakers in andere bedrijven. Staken 
is bovendien een middel voor alge
mene politieke strijd, als alternatief 
voor de partijen politiek. In 1893 
verenigde een aantal kleine en 
radicale vakbonden zich in een 
Nationaal Arbeids Secretariaat, 
dat ongeveer 15.000 arbeiders 
organiseerde. Deze NAS was een 
zogenaamde syndicalistische organi
satie, die door algemene stakingen 
een sociale revolutie wilde afdwin
gen en werknemers meer zeggen
schap wilde geven in de bedrijven. 
De meeste vakbonden ontwikkelden 
zich echter in een andere richting. 
Zij werden belangenverenigingen, 
die vooral opkwamen voor de eigen 
leden. Het meest succesvol was de 
in 1894 opgerichte Algemeene 
Nederlandsche Diamantwerkers 
Bond van Henri Polak, waarvan alle 
werkers in de diamantindustrie 
verplicht lid moesten zijn. Deze 
bond voerde als eerste namens 
de leden onderhandelingen met 
de werkgevers. 

In Nederland staken mensen in het 
algemeen voor het eigen loon en 
de eigen arbeidsvoorwaarden. 
Soms zijn echter ook grote politie
ke stakingen gevoerd, om een 
algemene politieke eis kracht bij te 
zetten. In 1980 was er een landelij
ke staking voor een wettelijke abor
tusregeling. Heel bekend is natuur
lijk de februaristakingvan 1941, 
tegen de jodenvervolging. Maar de 
meest bekende is waarschijnlijk de 
spoorwegstaking van 1903. Deze 
staking is vooral in de herinnering 
gebleven door de prent die Albert 
Hahn op 8 februari tekende in het 
dagblad Het Volk , met het beroem
de onderschrift: 'Gansch het rader
werk staat stil, als uw machtige 
arm het wil. . .' (over Albert Hahn 
volgende maand meer) . Bazen 
konden eisen stellen. Bestuurders 
konden wetten stellen. Maar wat 
als de vakbonden niet gehoorzaam
den en arbeiders het werk neer
legden? 
De spoorwegstaking begon op 
donderdag 29 januari 1903 als een 
solidariteitsstaking. Spoorweg
arbeiders in Amsterdam legden het 
werk neer om de havenarbeiders 
te steunen, die een zogenaamde 
vakbondsstaking hielden. Zij eisten 
dat havenbedrijven alleen nog 
mensen zouden aannemen die lid 
waren van een vakbond, waardoor 
de vakbonden hun greep op de 
ondernemers konden versterken. 
De onvrede over de eigen slechte 
betaling (omgerekend naar nu nog 
geen 150 euro per week) en lange 
werktijden (van zo'n zestig uur per 
week) versterkten de actiebereid
heid. De spoorwegstaking kreeg al 
snel navolging in de rest van het 
land. Enkele duizenden stakers 
slaagden er in om het vervoer in 
heel het land te ontregelen. Zater
dagavond 31 januari was de staking 
gewonnen. De spoorwegstaking 
was een mooi moment voór de 
oude Domela Nieuwenhuis, die in 
deze politieke staking het bewijs 
zag van de. kracht van de directe 
actie. 
Zo gemakkelijk echter gaf de offi
ciële politiek zich niet gewonnen. 
Minister-president Abraham 
Kuyper, de oprichter van de Anti-

revolutionaire Partij (in 1980 op
gegaan in het CDA) besloot een 
dam op te werpen tegen deze bui
tenparlementaire arbeiderspolitiek 
en verbood wettelijk het stakings
recht voor overheidspersoneel en 
spoorwegarbeiders. Daarop volgde 
in maart een algemene werkstaking 
in heel het land. Deze liep uit op 
een fiasco. Een Comité van 
Verweer, waarin een groot aantal 
vakbonden samenwerkte, raakte al 
snel verdeeld. Dat maakte de orga
nisatie zwak. Duizenden arbeiders 
werden op staande voet ontslagen. 
Daardoor daalde de bereidheid om 
de stakingen door te zetten. 
De zogenoemde 'worgwetten' van 
Kuyper werden op 1 april door de 
Tweede Kamer goedgekeurd. Het 
uiteindelijk mislukken van de 
spoorwegstaking vergrootte de 
bestaande tegenstellingen binnen 
de arbeidersbeweging. De NAS, die 
vooral politieke stakingen organi
seerde, verloor na 1903 veel leden. 
De toekomst was aan de belangen
verenigingen, naar het voorbeeld 
van de Diamantwerkers Bond. 
Polak stond in 1906 aan de basis 
van het Nederlandsch Verbond van 
Vakvereenigingen, dat ging samen
werken met de SDAP (en in 1981 
opging in de FNV) . In 1909 volgde 
het Christelijk Nationaal Vakver

bond (CNV). • 
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Te boek gesteld 
Boeken ván en óver de SP. Allemaal zeer de moeite waard. 

Te bestellen bij het landelijk SP-kantoor 

De uitverkoop van 
- de energie 

V - publieke diensten 

- de sociale zekerheid 

- het openbaar vervoer 

Handige boekjes die met veel praktijk

voorbeelden aangeven hoe rampzalig de 

privatiseringen onder Paarse kabinetten 

hebben uitgepakt. 

Per stuk 2,25 euro. 

\) Hoe dan, Jan? 
Waarop is het 'nieuwe optimisme' van 

Marijnissen feitelijk gebaseerd? Droomt 

Marijnissen zich een toekomstof zijn er ook 

aangrijpingspunten? Kees Slager en Karel 

Glastra van Loon onderwierpen Marijnissen 

aan een spervuur van vragen, en schreven er 

een verhelderend en goed leesbaar boek over. 

12 euro 

Socialisme, what's left? 
Wat betekent het om links te zijn? En wat is 

er over van de socialistische idealen? Om dit 

soort vragen te beantwoorden laten bekende 

socialisten in het boek 'Socialisme- What's 

left?' hun licht schijnen op sleutelteksten 

binnen de socialistische traditie. 

Samenstelling: Ronald van Raak. 

16 euro 
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Te bestellen bij de SP-fractie 
in het Europees Parlement 

u De Europese Unie
een kritisch handboek 
De EU is een obstakel voor democratie, is 

een van de conclusies van Steven McGiffen. 

Hij schreef er een helder handboek over, waar

van nu een tweede herziene druk verschenen is. 

Zelfzoeken in boekhandel 
of bibliotheek 

Het geheim van Oss v 
In het geheim van Oss beschrijft Kees Slager 

de boeiende geschiedenis van een groep 

bevlogen socialisten die in een katholiek 

bolwerk zonder enige linkse traditie het 

vertrouwen van de bevolking proberen te 

verwerven. 

De socialisten ./ 

In De socialisten van Rudie Kagie vertellen 

Kamerleden, raadsleden, vrijwilligers, 

adviseurs en dissidenten over het ontstaan 

en de ontwikkeling van de SP. Kagie kreeg 

gedurende anderhalf jaar alle ruimte en 

medewerking, en schreef een objectief en 

toegankelijk document. 
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Verder vooruit kijken 
dan vier jaar 

'Bedrijven kijken alleen maar naar de korte termijn', 

is de kritiek van rechtgeaarde SP' ers als de zegenin

gen van privatiseringen verkondigd worden. Maar 

hoe zit dat bij politici? Ligt hun 

horizon wel zo veel verder dan de 

eerstvolgende verkiezingen? In 

deze Spanning, met als thema 

de toekomst, doen we in ieder 

geval een poging om wél verder 

te kijken. 

De aftrap wordt gegeven door twee professionele 

toekomstverkenners, die blijk geven van een forse 

dosis optimisme over wat de Nederlandse samenle

ving te wachten staat. Hun visie staat overigens in 

schril contrast met de verwachtingen van de meer

derheid van de bevolking- zo blijkt uit onderzoek 

van het Sociaal en Cultureel Planbureau, waarover 

we ook schrijven. 

Toekomstverkennen is leuk, maar hebben we er ook 

wat aan? Daarover verscheen in 2004 het boek '25 

jaar later', waarin teruggekeken werd op de grote 

toekomstverkenning uit 1977. Spanning kijkt mee. 

Het thema wordt compleet gemaakt met de door

leestips, en met een verhaal van hoogleraar )orna, 

die een samenleving schetst waarin de trend naar 

meer marktwerking tot in het extreme is doorge

voerd. Zijn conclusie: dat wordt een wereld zonder 

samenleving. 
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Een schat aan opinies van SP' ers is te vinden op www.sp.nljopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Europese grondwet van alle kanten belicht 
In de aanloop naar het referendum zijn er de afgelopen maand veel 
opinies verschenen over allerlei aspecten van de Europese grondwet. 
Bijvoorbeeld: 
• Europese Unie wordt door grondwet ook militair bondgenoot

schap, door Tiny Kox 
• Vrouwvriendelijk Europa met grondwet nog ver weg, Kartika 

Liotard 
• 'ja' betekent: Buigen voor Europa, Ronald van Raak 
• Verzet christenen tegen grondwet EU begrijpelijk, Harry van Bommel 

Dienstenrichtlijn helaas nog springlevend 
Eind april kopten kranten over het einde van de EU-dienstenrichtlijn, 
nadat zowel de Franse president Chirac als de Duitse bondskanselier 
Schröder zich er negatief over uitlieten. Deze heren gaan er echter 
niet over legt Kartika Liotard uit. En omdat de Commissie Industrie 
van het Europese Parlement onlangs juist haar enthousiasme voor 
de richtlijn onderstreepte, is die- helaas- nog springlevend . 

Controle ontbreekt op genvoedsel 
De zorg over gentechnologie is wel degelijk gegrond, betoogt Krista 
van Velzen in dit artikel, dat op 22 april gepubliceerd werd in Trouw. 
We weten nog veel te weinig over de risico's en de etiketteringsplicht 
voor fabrikanten is zo lek als een mandje. 

Dienstenrichtlijn gevaar voor sociale volkshuisvesting 
Woningbouwcorporaties maken zich volgens Kartika Liotard te
recht grote zorgen over de kritiek van de Europese Commissie op 
hun interpretatie van de aanbestedingsverplichting. En als de Dien
stenrichtlijn ingevoerd wordt, nemen de bedreigingen nog veel 
verder toe. 

Colofon Spanning wordt uitgegeven door het Wetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet-leden. 
De betaling gaat per incasso. Abonnementenadministratie: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 0) 243 55 38 F (01 O) 243 55 67, 
E administratie@sp.nl. 

Redactieadres: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 0) 243 55 35 F (01 0) 243 55 66 E spanning@sp.nl 

Hoofdredacteur: Peter Verschuren, Redactieraad: Johan van den Hout, Paulus Jansen, Hans van Leeuwen, Ronald van Raak, Barry Smit 
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Futurologen over toekomstverkenningen 

'Waarom geen schoolvak 
waarin we jongeren leren 
vooruitkijken?' 

'Optimisme is moral duty', het is een morele plicht om optimistisch te zijn. De opmerking 

valt halverwege het gesprek, als we het hebben over de opdracht aan politici om geen doem

verhalen uit te storten over de mensen. Maar de roep om optimisme zou ook prima hun 

eigen motto kunnen zijn. De futurologen Patriek van der Duin en Hans Stavleu zien veel 

positieve ontwikkelingen in de toekomst. Verslag van een gesprek met twee mensen die 

beroepshalve nadenken over wat ons allemaal te wachten staat. 

Stavleu en Van der Du in kennen elkaar vanuit de t ijd 
dat ze zich samen bezighielden met toekomstverken
ningen voor KPN-Research: hoe zullen mensen omgaan 
met telecommunicatie? Hoe zullen ze communiceren in 
de toekomst? Inmiddels doceert Van der Duin aan de 
faculteit Techniek, Bestuur en Management van de 
TU Delft en werkt hij aan een promotie-onderzoek naar 
de manier waarop bedrijven gebruik maken van toe
komstverkenningen bij innovatieprocessen. Stavleu is 

lector toekomstonderzoek op de 
Hogeschool Leiden, waar hij zich als 
doel gesteld heeft een studie toe
komstkunde te realiseren . 
De toekomst stond natuurlijk cen
traal in het gesprek met beide futuro
logen, in het bijzonder de toekomst 
van maatschappelijke en politieke 
processen . Opvallend was de nogal 
optimistische kijk van de heren, en 
de opmerkelijke overeenstemming in 
hun visies. Vanwege die eensgezind
heid hebben we in het artikel slechts 
bij uitzondering aangegeven wie 
precies wat heeft gezegd. 

Futurologen, dat zijn toch schrijvers 
van science-fictionboeken en mensen 
die voor hun werk in een glazen bol 
staren? 

'.Dat is in ieder geval wel het vooroordeel waartegen wij 
moeten opboksen. Maar het ligt in werkelijkheid an
ders. Wij zijn toekomstverkenners, geen toekomstvoor
spel/ers - al kunnen we het natuurlijk niet laten om op 
basis van die verkenningen af en toe ook voorspellin
gen te doen. Er is niets mis mee om van tijd tot tijd je 
nek uit te steken . 
Voorspellingen zeggen vaak meer over de tijd waarin ze 
gemaakt zijn, dan over de toekomst. 
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Het is vaak een smoes als politici 
zeggen maar de burgers willen dat niet 

Het doel van toekomstverkenn ingen is dat ze aanzet
ten tot nadenken over de toekomst: wat zou er kunnen 
gebeuren?Welke opties heb je, en hoe leer je daar keuzes 
uit maken? 
Neem de ICT, de informatietechnologie, het is zó be
langrijk om mensen te laten nadenken over wat je 

ermee kunt. En dat geldt niet alleen voor technische 
ontwikkelingen, maar veel breder. We hebben op scho

len het vak geschiedenis . Waarom dan ook niet een vak 
waarin we leren vooruitkijken?' 

We zijn hier bij jullie, omdat we als politieke partij willen 
nadenken over de toekomst. Maar gaan politiek en na
denken over de toekomst wel samen? Een politicus 
wordt elke week een beetje afgerekend in de nieuwe 
peiling en eens in de vier jaar definitief in het stembu
reau. 
'Die afruil van korte termijn tegenover lange termijn 
klopt niet, en de nadruk op het afrekenen van politici 

op de gevolgen op de korte termijn worden zwaar over
dreven. Burgers zijn juist sterk gecharmeerd van politi 

ci met een visie. Het is prima uit te leggen dat bepaal

de maatregelen niet meteen effect zullen sorteren. 
Maar dan moet je duidelijk maken vanuit welke visie, 

welk maatschappij- en mensbeeld je iets voorstelt: dit is 
mijn visie, dat wil ik bereiken, dus daarom stel ik voor de 
komende vier jaar dit voor. Het is vaak een smoes als 
politici zeggen maar de burgers willen dat niet. 
In de visie moet je een soort van transparantie inbou
wen : ik heb deze visie op de toekomst, en hij is geba

seerd op dfe aannames. Neem de vergrijzing. Je kunt 
uittekenen wat er met de samenstelling van de Neder

landse bevolking gebeurt en vervolgens in verschillen
de scenario's aangeven wat dat kan betekenen voor de 
samenleving: jonge mensen uit Turkije halen , ouderen 
op vrijwillige basis laten doorwerken, de AOW-leeftijd 
verhogen , noem maar op. Vervolgens maak je daar dan 
een keuze uit, en geef je ook aan waarom je daarvoor 
kiest. 

Bij toekomstverkenningen geef je aan : dit zijn demo
gelijkheden. Een politicus moet vervolgens zeggen: dit 
is mijn keuze. En , ook belangrijk als het gaat om de 
toekomst: je moet wendbaarheid inbouwen. Leg je niet 
vast voor een periode van 25 jaar, maar creëer wend
baarheid . Daarom zijn wij ook tegen de Europese 

Grondwet. Die is veel te breed en legt te vee l vast. Als 
je er iets in wilt veranderen, heb je te maken met een 

ingewikkelde procedure. Daardoor neem je vrijheden 
af. Dat moet je niet doen.' 

Wat gaat de toekomst brengen voor de politiek? 
'De bezopen keuze tussen links en rechts zal steeds 
meer verdwijnen , het personalisme rukt op en de ge
volgen van de informatietechnologie zullen enorm zijn: 
in het hele proces van meningvorming en besluitvor
ming. Er zal veel meer gewerkt worden met polls, die 

4 Spanning mei 2005 

ook steeds meer gewicht krijgen. Door de ontwikkeling 
van de ICT kunnen burgers eenvoudig met de wethou
der ma ilen en snel de notulen van de raadsvergaderin
gen inzien . Het openbaar bestuur wordt transparanter, 
en de politiek moet daarin meegaan, of ze wil of niet. 
Dat zal heellokaal beginnen, maar is niet tegen te 
houden. Een praktijkvoorbeeld : in een wijk die nog 
gebouwd moest worden, waren de toekomstige bewo
ners al met elkaar in contact gekomen via Internet. 
Toen kwam de gemeente met een voorstel voor straat
namen. Een aantal bewoners zag de voorgestelde na
men niet zitten, mailde met de andere bewoners en 
presenteerde vervolgens alternatieven die de gemeente 
overgenomen heeft. ' 

Directeur Schnabel van het Sociaal en Cultureel Planbu
reau (SCP) signaleert dat hoe meer mensen weten over 
de politiek, hoe cynischer ze worden. 
' Logisch, omdat ze er niets aan kunnen doen. Maar dat 
zal in de toekomst beter worden . Weten en kunnen 
zullen dichter bij elkaar gebracht worden . Peilingen 

zullen uitgroeien tot een vorm van stemrecht. Vormen 

van directe democratie zullen mensen meer macht 
geven.' 

Wat betekent die ontwikkeling voor de ideologie en voor 
de partijen? Is er nog wel ruimte voor beginselen in de 
toekomst? 
'In een politiek systeem waarin personen een grotere 

rol spelen , moeten die personen natuurlijk wel ergens 
voor stáán. Ze moeten wel consistent zijn . Een politi
cus die de ene dag dit roept, en de andere dag dat, redt 
het niet lang. Maar misschien heb je het dan meer over 
persoonlijke grondbeginselen dan over de ideologie 
van een partij . Partijen zullen overigens wel blijven: aan 
de ene kant is er de individualisering, aan de andere 
kant is er ook een tegenbeweging: mensen hebben 
elkaar nodig en zoeken elkaar op. Partijen zijn daarbij 
een bindmiddel, dat nodig blijft. Maar wellicht gaan 
partijen wel een veel dynamischer achterban krijgen, 
met mensen die om veel meer verschillende redenen 
en veel korter lid worden .' 

Het SCP presenteerde onlangs het rapport 'In hetzicht 
van de toekomst' met als conclusie dat Nederlanders een 
warme, sociale samenleving wensen, met goede collec
tieve voorzieningen, maar een kille, zakelijke samenle
ving verwachten, vol concurrentie. Hoe is dat te duiden? 
'Bij een vraag naar de toekomstverwachting trekken 
mensen dóór wat ze nu ervaren, dat is een algemeen 

gegeven. Hetzelfde rapport laat ook zien dat de per
soonlijke toekomstverwachting van veel mensen een 
stuk positiever is, dan de verwachting voor de samenle

ving als geheel. We gunnen iedereen een goed leven, 
maar staan machteloos om dat te realiseren en gaan 
dan maar zorgen dat we het zelf goed hebben.' 



Wat moet de politiek daarmee? 
'De mensen meer macht geven. Geef een buurt geld 
om de openbare ruimte in te richten, doe dat ook bij de 
buurt ernaast en kijk hoe er overleg tot stand komt om 
dingen gezamenlijk aan te pakken. Er wordt wel gezegd 
de burgers wantrouwen de politiek, maar andersom is 
het veel sterker. De politiek wantrouwt de burgers. Geef 
mensen vertrouwen en ook de middelen om zaken tot 

stand te brengen.' 

Er is een sterke trend in Nederland om op tal van terrei
nen het voorbeeld van de Verenigde Staten te volgen. 
ligt daar onze toekomst? 
'Nee, Nederland zal altijd iets Nederlands houden: 
kneuterigheid, zorgen voor elkaar. Van veramerikanise
ring in de vorm van verzakelijking, van een toenemen
de claimcultuur zal zeker sprake zijn, maar de verschil
len zijn heel groot. In de VS speelt religie een veel gro
tere rol , en is de samenleving veel meer vereconomi

seerd, hoeft men niet op een beperkte ruimte met veel 
mensen samen te leven. Daar is het veel meer slaan en 
terugslaan, terwijl wij hier meer om elkaar geven .' 

Ook op de ontwikkelingen op het terrein van de media 
hebben de toekomstverkenners een optimistische kijk. 

Tegenover de angst voor een toenemende invloed van 
mediahypes stellen ze ontwikkelingen als de zaterdag
bijlagen van de dagbladen, die voor grondige informa
tie zorgen . Een ontwikkeling naar 'versoaping' van het 
nieuws wordt onderkend . Maar: 'hypes worden steeds 

korter, en er is een tegentrend dat er steeds meer uitge

zocht wordt'. 

Hoe zal het met de integratie gaan? In 2015 is bijvoor
beeld meer dan de helft van de bevolking van Rotterdam 
allochtoon. Wat gaat dat betekenen? 
Van der Duin is ook op dit punt optimistisch. 'Is het zo 
erg als de Rotterdamse bevolking in meerderheid al
lochtoon is? Willem Alexander is ook allochtoon. Nu 

scoren allochtonen op alle punten gemiddeld slechter 
dan autochtonen, maar dat is een momentopname. Je 
moet naar de ontwikkeling kijken. Kijk eens hoeveel 
donkere jongens en meisjes hier op de hogeschool 
rondlopen. De stagnerende integratie is een achterhoe

degevecht, een non-issue.' 
Stavleu is voorzichtiger. 'Ik weet het niet. Dat hangt af 
van de snelheid waarmee de emancipatie van groepen 

allochtonen gaat.' 

Nog een paar vragen die we misschien beter aan een 
waarzegger zouden kunnen stellen: maken we in 2020 
deel uit van een Europese natiestaan 
'Nee, dat zou betekenen dat we onze soevereiniteit 
opgeven en bijvoorbeeld ook ons koningshuis. Dat 
gebeurt niet voor 2020.' 

Zijn we tegen die tijd een emigratie- of immigratieland? 
'Een immigratieland. Door de vergrijzing zullen we 
mensen uit andere landen hard nodig hebben. De 
emigratie zal niet sterk toenemen: ook nu al zijn er 
volop mogelijkheden om in het buitenland te gaan 

werken, en dat gebeurt nauwelijks.' 

Naast de verzakelijking is momenteel ook een terugkeer 
van religie en moraal waar te nemen in de samenleving. 
Waar leidt dat toe? 
De heren zijn het erover eens, dat de publieke moraal 
snel belangrijker wordt. Over religie stelt Van der Duin 
kort en krachtig: 'Religie is dood in Nederland. Kijk 
naar de cijfers van het SCP: het geloof in kerkelijke 
normen en waarden verdwijnt, en ook het geloof in een 
opperwezen. Spiritualiteit is wat anders: die zal blij

ven.' 

Geldt het ook voor de moslimgemeenschap dat religie 
minder belangrijk wordt? 
'Dat hangt af van de snelheid van het emancipatiepro
ces , en daarin speelt ook de rest van de samenleving 

een rol.' 

Zet die emancipatie door dankzij of ondánks politieke 
bemoeienis? 
'Ondanks. Al die inburgeringscursussen helpen niet. 
Wet écht wat voorstelt, is het afschaffen van artikel 23 

van de gro.ndwet, over onderwijsvrijheid. Maar dat 

gebeurt niet.' 

Spanning mei 2005 5 



Terugkijken op de verkenningen uit 1977 

De onvoorspelbare toekomst 

De WRR-verkenning uit 1977 was 
de eerste grote toekomstverken 

ning in Nederland . Het ambitieuze 

doel ervan was om op zeventien 

terreinen een samenhangend beeld 

te schetsen van de Nederlandse 
samenleving rond de eeuwwisse

ling. Daarbij ging het er vooral om, 
aan te geven welke knelpunten 

voorzienbaar waren , zodat het 

beleid daar rekening mee zou kun

nen houden . De voorspellingen 

zouden dus door gerichte maatre

gelen nfet uit moeten komen. 

Voor de verkenningen uit '77 zijn de 

toekomststudies gebruikt die een 
aantal deskundigen heeft gemaakt, 

ieder op zijn eigen terrein . Bij de 

presentatie waren de reacties over 
het algemeen nogal sceptisch . De 

studie zou niet baanbrekend ge

noeg zijn, te weinig aanknopings
punten geven voor het beleid en te 

veel gericht zijn op voorspellen in 

plaats van het construeren van 
scenario's. 

Inmiddels is er brede overeenstem

ming over dat de ATV er in ieder 

geval aan heeft bijgedragen dat 

politiek, overheid en wetenschap 

meer aandacht kregen voor de 

toekomst, en aan het besef dat 

kennis over die toekomst altijd 

onvolkomen is. 
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Hoe helder is de kristallen bol van de toekomstverkenners? 

En wat hebben we eigenlijk aan voorspellingen over de 

richting waarin de samenleving zich ontwikkelt? Om daarop 

een antwoord te vinden keek het Netwerk Toekomstverken

ningen in 2004 kritisch naar de Algemene Toekomstverken

ning (ATV) uit 1977 van de Wetenschappelijke Raad voor het 

Regeringsbeleid (WRR). 

Vrees voor afkoeling van de aarde 
door menselijk handelen 
In 1972 heeft het rapport van de 

Club van Rome de wereld wakker 
geschud op het punt van de eindig

heid van de natuurlijke hulpbron

nen. De echo daarvan dreunt dui

delijk na in de Toekomstverkennin

gen van '77. 
Olieschaarste leidt tot een verdrie

voudiging van de olieprijs en tot 

het gebruik van andere energie

bronnen, is de verwachting. Aard

gas wordt ook schaars, vanaf 2010; 
de rol van steenkool kan niet verder 

groeien en alternatieve energie 

komt erg langzaam van de grond. 
Maatregelen als een overheidscam

pagne om de thermostaat in ieder 

huis een graad lager te zetten, 

worden daarom onontkoombaar 

geacht. 

Ook het 1977-beeld van de toestand 

van natuur en landschap rond 

2000, is ronduit alarmerend. Gewe

zen wordt op de grote schade die al 

vóór 1977 is toegebracht, en ge
vreesd wordt dat het alleen maar 

erger wordt. De verwachting is, dat 

landschap en natuurlijk milieu 

omstreeks 2000 buiten natuurge

bieden en landschapsparken nau

welijks nog enige betekenis kunnen 

hebben . En ook in beschermde 

gebieden gaat het slecht door are

aalverkleining, wegenaanleg en 

recreatied ruk. 

Verrassend is het hoofdstuk over 

klimaatverandering en de mogelijke 

gevolgen daarvan. In de jaren ze

ventig is het nog geen uitgemaakte 
zaak dat er een relatie bestaat tus

sen menselijk handelen en de tem

peratuur op aarde. Toch gaat de 

ATV er nadrukkelijk op in, waarbij 

overigens vooral een daling van de 

temperatuur gevreesd wordt. (De 
toenemende vervuiling van de 

atmosfeer met stofdeeltjes zou 
afkoeling van de aarde veroorza

ken .) Geconstateerd wordt, dat 

over het algemeen hogere tempera

turen voordelig kunnen zijn, en 

lagere temperaturen negatief. 

Voorspelling: de rol van de over
heid in de samenleving neemt toe 
Ook al somber zijn de verkennin

gen over de polit iek-bestuurlijke 

toekomst. De wetenschappers die 

dat terrein beschrijven, voorspellen 

dat de bestaande structuren in het 

jaar 2000 in staat van ontbinding 

verkeren . Invoering van nieuwe 

ordeningstechnieken is volgens 
hen een cruciaal proces . Terugkij 

kend concluderen de onderzoekers 



van nu dat het proces van verande

ring veel minder ingrijpend en 
turbulent is geweest. 

In 1977 is de verwachting dat de 
invloed van de overheid op de 
samenleving zal toenemen, en dat 
'wellicht nog binnen de komende 

25 jaar de normen en waarden in de 
verzorgende sectoren (medische 
zorg, maatschappelijk werk, vor
mingswerk e.d.) model zullen staan 

voor sturing, organisatie en partici
patie in de Nederlandse samenle
ving.' Dat is dus heel anders ge
gaan, luidt de conclusie nu. De rol 
van de overheid is juist afgenomen 

ten gunste van marktwerking als 
belangrijkste sturingsprincipe, en 
de daarbij behorende normen en 

waarden, zoals efficiëntie en presta
tiemeting, zijn ook bij de overheid, 
in het onderwijs en de gezond
heidszorg dominant geworden . 

Een opvallende misser in de ver
wachtingen van 1977 is de ge
schetste ontwikkeling van de aan
sturing van de ondernemingen. 
Daarover meldt de ATV: 

• de participatie van de eigen werk
nemers in het bestuur van de 
ondernemingen neemt toe; 

• dit leidt tot een verzelfstandiging 
van de lokale vestigingen van 
grote concerns; 

• de tegenstelling tussen kapitaal 
en arbeid binnen de onder

nemingen neemt in betekenis af; 
de tegenstelling tussen onderne
mingsbelang en externe belangen 
neemt toe; 

• ter bescherming van exte'rne 

belangen neemt de overheids
bemoeienis met de onderne

mingsbeslissingen verder toe. 
Geen van deze stellingen is bewaar

heid geworden . 

Een andere ontwikkeling die duide

lijk verkeerd is ingeschat, is de groei 
van de deeltijdarbeid. Voorzien was 
dat in 2000 38 procent van de vrou

wen in het arbeidsproces in deeltijd 

zou werken, en 

20 procent van alle werknemers. De 
werkelijkheid in 2001 was als volgt: 
71 procent van de vrouwen werkt in 

deeltijd en 42 procent van de hele 
werkzame beroepsbevolking. 

De verkenningen zeggen vooral 
veel over de tijd waarin ze ge
maakt zijn 
De postindustriële samenleving, 

die in 1997 voorspeld wordt, is 
inderdaad gekomen en inmiddels 
al weer voorbijgestreefd door de 
kennissamenleving, concluderen 

de onderzoekers van 2004. Ze 
kijken op dit punt zelf ook naar de 

toekomst, en signaleren 'dat er een 
nieuw label staat echter al weer 
staat te dringen: de creatieve 

samenleving. Daarin worden de 
dienstverlenende en kennisklassen 
door een creatieve klasse vervan

gen. De toekomst zou aan deze 
klasse van architecten, grafisch 
vormgevers, journalisten, gamers, 
homo's, kunstenaars, maar ook 
onderzoekers, technologen en 
ondernemers zijn. De kruisbestui
ving tussen technologie, cultuur en 

ondernemerschap moet zorgen 
voor de begerenswaardige 
innovatie.' 

Op basis van hun beoordeling van 
de verkenningen uit 1~77 komen de 
onderzoekers van 2004 tot een 
aantal aanbevelingen voor toekom
stige toekomstonderzoekers : 
• De verkenningen moeten het 

heden meer loslaten bij het 

bekijken van de toekomst. Bij
voorbeeld door minder te leunen 

op de inbreng van wetenschap
pers die de mainstream verte
genwoordigen. 

• De tijdshorizon moet' niet voor 
alle terreinen gelijk gelegd wor
den, en is in veel gevallen een te 
lange termijn die haast wel moet 
leiden tot gefantaseer. Voor 

beleidsontwikkeling zal een 
periode van tien, hooguit twintig 
jaar vaak betekenisvoller zijn . 

• In de verkenningen moet meer 

gewerkt worden met de scena
riomethode: als dit en dit gebeurt, 
dan zal dat en dat het gevolg zijn. 
Daardoor komt er beter zicht op 
mogelijke toekomstige 'afhanke
lijkheden'. 

Het doel om op basis van de toe
komstverkenning beleid te maken 
waardoor de voorspelling niet uit
komt, is op veel terreinen niet ge
haald. Soms was het niet nodig, 
omdat de voorspelling er ver naast 
zat, en soms ook is het niet gelukt 
de ontwikkeling te beïnvloeden. 
Een terrein waarop enkele sombere 

voorspellingen wel degelijk tot 
affectieve maatregelen hebben 
geleid, is dat van natuur en milieu, 

concluderen de onderzoekers van 

2004. Daarbij wijzen ze op zaken 
als de aanpak van de oppervlakte

watervervuiling, het verbod op een 
aantal bestrijdingsmiddelen en het 
tegengaan van de versnippering 
van natuurgebieden. 

Terugkijkend in 2004 luidt de con
clusie dat de WRR-verkenningen in 
sterke mate een kind van hun tijd 
zijn : 'een tijd van grote bevlogen
heid en pretenties; een tijd waarin 
men ook probeerde vat te krijgen 
op de ontwikkelingen op de lange 
termijn. De idee de toekomst in de 
hand te hebben, al is het maar een 
beetje, lijkt tegenwoordig daarente

gen (weer) ver weg. Tegenwoordige 
en toekomstige toekomstverken

ningen zijn methodologisch wel
licht verder, maar vergeleken met 
die uit 1977 tevens meer oefenin
gen in bescheidenheid. Ook daarin 
hebben we blijkbaar geleerd.' 

Vijfentwintigjaar later, de 
Toekomstverkenning van de Wrr uit 
1977 als leerproces 
P.A. van der Duin, C.A. Hazeu, P. 
Rademaker en IJ. Schoonenboom 
(red.) 
Amsterdam University Press, Amster
dam 2004 
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De toekomst van De Markt: 

'Een wereld zonder 
samen lev i ng' 
Waarheen leidt de ontwikkeling die we nu meemaken in Neder

land? Een toekomstdroom van René Jorna, hoogleraar kennis

technologie en kennismanagement aan de Rijksuniversiteit 

Groningen, als waarschuwing aan de beleidsmakers van nu. 

In zijn prachtige, maar veel te weinig bekende, utopi 

sche roman 'De wereld van Professor Caritat' (1995) 
schetst de schrijver Steven Lukes* de wonderlijke avon
turen van de geleerde Caritat. Wanneer Caritat in zijn 
eigen land problemen heeft en kan kiezen voor de 

gevangenis of een gevaarlijke reis langs verschillende 
landen , kiest hij voor het laatste. Caritat moet onder
zoeken welke van de vele staatsvormen in de omrin 
gende landen de beste is. Hij reist daartoe naar ver
schillende landen die alle één organisatie- of staats
vorm tot in het extreme hebben doorgevoerd . Zo be
zoekt hij achtereenvolgens Utilitaria, Communitaria, 
Libertaria en Egalitaria . Ik denk dat de namen van deze 
landen wel voor zich spreken . Utilitaria werkt met nut 
in elke denkbare situatie. Communitaria is georgani
seerd in kleine, volledig zelfstandige gemeenschappen , 
en Libertaria zorgt voor optimale vrijheid voor al haar 
onderdanen . Tijdens de bezoeken aan de verschillende 
landen ontdekt Caritat dat geen enkel land volledig op 
één principe kan varen . Ik zal hier niet de verdere af

loop van de avonturen van Caritat vertellen . Dit zelf 
lezen is erg de moeite waard. 

Stel nu eens dat wij Caritat vragen een vergelijkbaar 
bezoek te brengen aan een land dat volledig volgens 

marktideologische principes is ingericht. Dat land zou 
Nederland in 2020 kunnen zijn . Sinds 1990 is Neder
land zich steeds meer gaan richten op de marktideolo
gie als leidend principe voor het inrichten en organise-

• Steven Lukes (1999) . De wereld 
van Professor Caritat. Breda: De 
Geus (oorspronkelijke Engelse tekst 
1995 The Curious Enlightment of 
Professor Caritat. Londen: Verso.) 
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ren van de 'samenleving' . Voor alle duidelijkheid, dit 
Nederland is zich uit volle overtuiging ook anders gaan 

noemen. Het heet sinds 2015 Marktaria(NL). Caritat is 

in dit land (van de toekomst) op bezoek geweest en 
vertelt ons bij terugkomst over de spannende dingen 
die zich in Marktaria hebben ontwikkeld . We geven 
Caritat het woord. 

De douane-ondernemers zijn verwikkeld in hevige con
currentie met elkaar 
'Toen ik vanuit Egalitaria over de grens werd gezet, 
moest ik mij melden bij de douane van Marktaria. Het 
bleek echter moeilijk de douane te vinden . Er waren vijf 
douane-ondernemers die in hevige onderlinge concur

rentie probeerden na te gaan of ik kon blijven of moest 
worden teruggestuurd. Ik had maar een beperkte hoe
veelheid geld bij en ik heb erg moeten onderhandelen 
voor een doorgang. Gelukkig leverde de competitie 
tussen de douanes een flinke prijsreductie op, zodat ik 
genoeg geld over had om me een goed hotel te kunnen 
veroorloven. Na het gesprek met de douane kon ik niet 
zo maar gaan en staan waar ik wilde. Ik kreeg een be

geleider mee, een zekere De Witte, gelukkig een goed 
opgeleid persoon , die mij ook een aantal basisprinci 
pes van Marktaria kon uitleggen. Ik zal jullie mijn ver
haal over de onderhandelingen met de hotels bespa
ren, maar ik heb er uiteindelijk één kunnen vinden. In 
overleg met mijn begeleider de Witte hebben we in 
mijn hotel een agenda gemaakt om onderdelen van 
Marktaria te bezoeken . Ik wilde meer weten van de 
gezondheidszorg, van het onderwijs, van hoe mensen 
aan een baan komen en ook hoe in Marktaria huwelij
ken tot stand komen . Ik ben vroeg gaan slapen omdat 

De Witte me niet alleen wees op de fysieke inspanning 
van de volgende dag, maar ook op de verbazing en 
misschien ongeloof dat ik de volgende dag zou onder-



vinden. Het zou wel eens emotioneel belastend kun
nen zijn. Hij beloofde me dat hij contacten zou leggen 
met de organisaties die ik de volgende dag wilde be
zoeken. De Witte legde me nog uit dat ik niet van orga
nisaties maar van markten moest spreken, maar ik was 
al zo moe, dat ik het wel geloofde. 
Ik werd de volgende morge'1 al vroeg wakker en ver
baasde me over de vele bedienden in het hotel. Ik 
begreep dat niemand een vaste baan had, maar dat 
iedereen een eigen ondernemer was, die in volledige 
mededinging met anderen mij zijn gunsten aanbood. 
'Bediende' was dan ook absoluut verkeerd gekozen. 
Maar wist ik veel. Ik koos zo'n 'bediende' om mijn 
ontbijt te regelen, naar ik dacht voor een redelijke ver
goeding. Maar na mij koffie te hebben gebracht, meld
de hij mij dat een andere hotelgast meer geld bood en 
dat hij dus niet door kon gaan met mij te bedienen. Ik 
begreep dat extreem opportunisme essentieel was in 
Marktaria . Moest ik mij daar nu bij aanpassen en 
voortdurend met nieuwe bedienden onderhandelen. Ik 
vond het maar moeilijk. Later begreep ik ook dat deze 
bediende zeer beschaafd was door mij zijn weggaan te 
melden. Meestal blijft men zonder reden weg en dit 
heeft een grove verruwing van de omgangsregels tot 
gevolg. 

Gelukkig melde De Witte zich al 
spoedig bij mij, zodat ik de 'bedie
ningsondernemers' even kon verge
ten . In de auto nam de Witte me 
eerst mee naar het stadhuis. Onder
weg zag ik grote bergen afvalstoffen 
en ik vond ook de lucht niet erg 
schoon . De Witte vertelde mij dat 
de markt van duurzaamheid niet 
veel voorstelde. Niemand wil beta
len voor het opruimen van afval en 

evenmin voor schone lucht. En investeren kon ook niet, 
want daarvoor moest je een lange termijnvisie hebben 
en dat gafzeker geen winst op de korte termijn. De 
Marktaria MededingingsAutoriteit (M MA) had de regel 
om altijd te werken met een zo laag mogelijke prijs al 
laten vallen, maar het wantrouwen zit zo diep in ons 
land, zei De Witte, dat niemand gelooft dat dit serieus 
is. De MMA denkt dat de onzichtbare hand van de 
markt op een later moment wel weer zijn gewone werk 
zal doen, zei De Witte op een hoopvolle toon. 

Het stadhuis is een marktplaats van diensten geworden 
Toen we bij het stadhuis aankwamen, vertelde De Witte 
mij dat dit geen stadhuis in de oude betekenis was. 
Voor ons, zei hij, is een stadhuis een marktplaats van 
diensten. Zodra een overheid het alleenrecht op die 
diensten heeft, grijpt de MMA in door de prijs gedwon
gen te verlagen dan wel door nieuwe concurrenten in 
het leven te roepen. Dat heeft wel enige nadelen, zoals 
het ontbreken van enige gemeenschappelijk opslag van 
persoonsgegevens, maar we hebben dat opgelost door 
ieder zijn eigen persoonsgegevens te laten beheren. Ik 
vroeg hem hoe men dan huwelijken en geboorten regis
treerde. De Witte was heel duidelijk. We hebben geen 
huwelijken, immers dan leg je een monopolie op ie-
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mand en dat vinden we in strijd met de elementaire 
marktrechten van individuen. ledereen kan op elk mo

ment met een andere partner doorgaan. De kinderen 
worden gedurende tien jaar bij een van de ouders gere
gistreerd. Dat wordt geregeld via onderhandelen en 
een goede kosten-baten analyse. Na tien jaar kan een 
kind zelfzijn marktplichten en marktrechten in volledi
ge competitie met anderen uitoefenen. Dat gaat meest
al goed. Ik was verbaasd , zei Caritat, dat De Witte zo 
vol gloed over mededinging in plaats van over samen
leving en over opportunisme in plaats van over loyali
teit praatte. 

ledereen is zijn eigen·gezondheidsspecialist 
We zetten ons ·reis voort door de langs te gaan bij een 

school. Ik kwam aan bij een plek waar vele mensen met 
elkaar in onderhandeling waren. Het was een mengel
moes van leraren en leerlingen. Omdat, zei De Witte, in 
Marktaria ieder individu een rivaal is van elk ander indi

vidu, kan van lesgeven natuurlijk geen sprake zijn. Een 
leerling sluit een contract af met een leraar voor een 
bepaalde periode en over een bepaald onderwerp en 
simuleert dat hij de leraar vertrouwt en iets van hem of 
haar wil leren. Echter op ieder moment kan zo'n con
tract ontbonden worden, omdat natuurlijk ieder individu 

(dus ook een leerling) zelfhet beste weet wat voor hem 

of haar goed is. We zien als gevolg daarvan, zie De Wit
te, dat onze totale kennis achteruit gaat, maar we heb

ben dat graag voor onze principes over. En de gezond-

heidszorg dan, vroeg ik aan De Witte. Die hebben we 
niet meer, zei hij . Het werd te duur, het opleiden van 

artsen duurde veel te lang en bovendien bleken die art
sen zich voor te laten staan op deskundigheid in plaats 
van te concurreren. ledereen in Marktaria is zijn eigen 
gezondheidsspecialist en als hij echt advies nodig heeft, 

dan koopt hij of zij dat wel in. Een nadeel daarvan is dat 
onze leeftijdsverwachting is afgenomen, maar een groot 
voordeel ervan is wel dat degenen die overblijven tegen 

een stootje kunnen. Bovendien hebben we geen ge
meenschappelijke kosten meer voor de gezondheids
zorg. Dat mag ook niet vanuit onze marktprincipes. Ik 
zuchtte maar eens, zei Caritat, want als ik nu ziek werd, 
wat dan? Ik besloot niet te lang in Marktaria te blijven.' 

We laten het verhaal van Caritas hier eindigen. Er is nog 
veel meer te vertellen, maar als we goed om eens heen 
kijken, zien we reeds in 2005 vele teken van dit markt
fundamentalisme. Als oplossing voor alle maatschappe

lijke problemen, wordt standaard gewezen naar een 
marktsystematiek als de beste oplossing. Daarbij gaat 
men uit van wantrouwen, mededinging, rivaliteit, con

currentie en opportunisme als kernbegrippen. Vaak 
onderbouwen economen deze oplossing met wiskundi
ge modellen. Die worden gepresenteerd als wetenschap, 
maar zijn in feite niets anders dan ideologie. Zou ik in 

2020 in de Nederlandse variant van Marktaria willen 
leven? Nee, absoluut niet. Ligt de toekomst vast, nee 
gelukkig ook niet. 



~DOORLEESVOE_R _ 
Meer over de toekomst 

Online 

http:ffwww.nidi.knaw.nlfwebfhtmlfpublicfdemosf 
DEMOSis een bulletin van het Nederlands Interdisciplinair 

Demografisch Instituut, een onderzoeksinstituut van de Konink· 
lijke Nederlandse Akademie van Wetenschappen. DEMOS be· 
oogt de kennis en de meningsvorming over bevolkingsvraagstuk· 
ken te bevorderen. De website bevat vele tientallen artikelen uit 
het bulletin DE MOS, over onderwerpen als de opmars van Aids 
en overgewicht tot de partnerkeuze van joden en de toenemende 
fysieke afstand tussen familieleden. 

http:ffwww.greenfacts.orgf 
Op de website Greenfacts .org staat een grote verzameling stu
dies met gegevens over natuur, milieu en gezondheid . Het uit

gangspunt is om het materiaal op een laagdrempelige wijze te 
presenteren, zodat ook niet-academici er iets mee kunnen . De 

studies worden in principe in verschillende vormen gepresen
teerd: een vereenvoudigde samenvatting, een verdieping en een 
zeer gedetailleerde uitwerking, inclusief de nodige voetnoten en 
verwijzingen. De onderwerpen variëren van veranderingen in het 
ecosysteem tot de effecten van fluoride in het drinkwater. 

http: ffwww.u nep.orgf geo fgeo3/ englis h fi ndex.htm 
'Giobal Environment Outlook 3 (Past, presentand future per
spectives)' is een rapport van de United Nations Environment 

Program. Het bevat een uitgebreide terugblik op de ontwikke
lingen tussen 1972 en 2002 op gebieden als sociaal-economi
sche ontwikkeling, biodiversiteit, zoetwaterkwaliteit, de atmo

sfeer en verstedelijking. Maar centraal staat een blik op de 
toekomst en de kwetsbaarheid van mens in deze snel verande
rende wereld . 

http:ffwww.millenniumassessment.orgffenfproducts.aspx 
Onlangs verscheen het Millennium Ecosystem Assessment Syn

thesis Report. Meer dan 1300 wetenschappers werkten mee aan 
een wereldwijde inventarisatie van de ecosystemen op aarde. 
Het resultaat is een VN -rapport van 2500 pagina's dik met een 
alarmerende toon : Tweederde van onze natuurlijke hulpbronnen 

zijn opgebruikt. 

Gedrukt 

Futureshock (1970), The third wave (1980) en Powershift (1990) 
van Alvin Toffler. Onder meer te bestellen via 

Managementboek.nl 

Toffier is een eminent futuroloog die verschillende boeken heeft 

geschreven over fundamentele veranderingen in ons tijdge
wricht Hij heeft een opmerkelijke visie op grote veranderingen . 
Lang voordat de internetrevolutie invloed ging uitoefenen op het 
leven van menigeen , gaf hij al de ingrediënten van die verande
ring, waarin het individu weer centraal staat en er nieuwe manie
ren ontstaan om macht te verwerven . 

Volgens Toffier gaan nieuwe technologieën en sociale structuren 

gaan ons leven bepalen . In zijn analyse komen veranderingen 
van leefpatroon, werk en seksueel gedrag aan de orde. De opvat
tingen over liefde en gezin en de economische en politieke struc

turen worden in een veranderende wereld geplaatst. Tevens geeft 
hij aan hoe we de nieuwe verworvenheden kunnen aanwenden 
om een nieuwe maatschappij te realiseren, die gezonder, ver
standiger en ook democratischer kan zijn. 

De toekomst van de democratie, Auteurs o.a. )os de Beus, 
Michael Dauderstädt, Piet Dankert en Wim Derksen. 

Uitgeverij De ArbeiderspersfWiardi Beekman Stichting € 17,02 
Dit '21ste Jaarboek voor het democratisch socialisme' uit 2000 
is ook in de meeste bibliotheken nog te vinden. Vijftien jaar 

geleden werd Francis Fukuyama wereldberoemd met zijn artikel 
over het einde van de geschiedenis. Tien jaar na de val van de 

Muur werd de vraag gesteld: hoe staat het er eigenlijk voor met 
de democratie? Biedt het huidige ontwikkelingsbeleid, met zijn 
nadruk op good gavernanee het beste instrument voor democra
tisering van andere werelddelen? De wijze waarop democratie in 
internationale samenwerkingsverbanden (Europa, de Verenigde 
Naties) vorm krijgt- en zou moeten en kunnen krijgen- vormt 
daarom een derde hoofdthema van dit boek. Na de machtsgreep 
van de neoconservatieven in Washington, de aanslagen van 

11 september, de export van oorlog tegen terreur en het naar de 
vrijheid bombarderen van Irak leest dit boek als een inkijkje in 
een totaal andere wereld . 
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Hetrïke . 
rooteleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland 

Deels: 

.Beeld 
In 1917 werd in Nederland het alge
meen kiesrecht voor mannen inge
voerd -in 1919 volgden de vrou
wen. Tot dan toe hadden alleen 
mannen die voldoende belasting 
betaalden stemrecht. Om het veelal 
ongeletterde volk te mobiliseren 
volstond het niet om politieke ver-
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halen te schrijven. Aan het begin 
van de twintigste eeuw werd het 
beeld steeds belangrijker in de 
politiek. Albert Hahn was een poli
tieke tekenaar die het socialisme 
een eigen gezicht gaf. Zo tekende 
hij de beroemde prent bij de spoor
wegstaking van 1903 (zie Spanning 
van vorige maand). In 1913 ont
wierp Hahn de eerste geïllustreerde 
verkiezingsposter in Nederland, 
met de eenvoudige oproep 'Stemt 
rood!' (afbeelding 1). 

Albert Hahn 
Albert Hahn (1877-1918) groeide op 
in een Gronings arbeidersgezin. Op 
jonge leeftijd kreeg hij tbc en ook 
de rest van zijn leven had hij last 
van een slechte gezondheid. Hahn 
werd tekenleraar op een ambachts
school in Amsterdam. Na een schil
dersstaking in 1900 besloot hij lid 
te worden van de Sociaal Democra
tische Arbeiderspartij (SOAP). Twee 
jaar later werd Hahn tekenaar voor 
het sociaal-democratische dagblad 
Het Volk en later voor het blad De 
Notenkraker. In een tijd waarin de 
fotografie nog in de kinderschoe
nen stond was de tekening het 
belangrijkste beeld in kranten en 
tijdschriften en op posters en pam
fletten. Hahn maakte meer dan 
drieduizend politieke tekeningen. 
De hier afgebeelde prenten zijn erg 

serieus, maar Hahn maakte ook 
spotprenten van vooraanstaande 
politici, een traditie die nog steeds 
wordt voortgezet door bijvoorbeeld 
joep Bertrams (in Het Parool), )os 
Collignon (in de Volkskrant) en Len 
Munnik (in Trouw- en natuurlijk 
elke maand in Spanning). 

Algemeen kiesrecht 
Het algemeen kiesrecht was begin 
vorige eeuw een belangrijk strijd
punt voor socialistische partijen en 
vakbonden. Arbeiders vormden de 
meerderheid van de bevolking en 
hun kiesrecht zou de socialisten 
aan de macht brengen. In 1911 

ontwierp Hahn een poster voor een 
volkspetitionnement, waarin werd 
afgebeeld dat het algemeen kies
recht het morgenrood zou zijn van 
het socialisme (afbeelding 2) . Bij 
de eerste algemene verkiezingen 
van juli 1918 groeide de SOAP 
sterk, van 15 naar 22 zetels (van de 
toen nog honderd zetels), maar 
kreeg Traelstra niet de gehoopte 
meerderheid . Het rode succes ging 
vooral ten koste van de liberale 
partijen, die daalden van 39 naar 15 

zetels. De christelijke partijen, die 
de helft van de zetels behaalden, 
groeiden eveneens. Traelstra had 
gehoopt de eerste socialistische 
regeringsleider in Nederland te 
worden, maar het algemeen kies 



recht bracht de eerste katholieke 
minister-president Ruys de Beeren
brouck aan de macht. 

Wereldbrand 
In 1918 speelde de religieuze ver
deeldheid van de bevolking de so
cialisten parten . Veel katholieke en 
protestantse arbeiders stemden 
immers op de christelijke partijen. 
In 1914, toen de Eerste Wereldoor
log was uitgebroken, hadden socia
listen te maken gekregen met nog 
een andere verdeeldheid. Neder
land bleef buiten de oorlog. Toch 
was ook hier de tegenslag t€ voelen 
die de oorlog betekende voor de 
internationale arbeidersbeweging, 
die immers naar het devies van 
Marx de proletariërs van alle landen 
wilde verenigen tegen het interna
tionale kapitalisme. Op de Europe
se slagvelden vochten Franse, Bel
gische, Duitse, Britse, Italiaanse en 
Russische arbeiders niet tegen de 
bourgeoisie, maar tegen elkaar. 
'Oorlog is het ware gezicht van het 
kapitalisme' stelde een teleurgestel
de Hahn. In afbeelding 3, een prent 
uit 1915 uit De Notenkraker met de 
titel 'Wereldbrand', blaast een fi
guur die symbool staat voor het 
internationale kapitalisme het oor
logsvuur in Europa op. 

Traelstra's vergissing 
Mede door de invloed van de Eer
ste Wereldoorlog brak begin no
vember 1918 in Rusland een revolu
tie uit, waarbij de bolsjewisten 
onder leiding van Lenin de macht 
grepen en de basis legden voor de 
Sovjet-Unie. Ook in andere landen 
braken revoluties uit, zoals in 
Duitsland, waar socialisten keizer 
Wilhelm 11 van de troon stootten
die vervolgens naar Nederland 
vluchtte. Op 11 november stelde 
Troelstra op een partijbijeenkomst 
in Rotterdam dat de revolutie niet 
aan Nederland voorbij zou gaan: 
'De arbeidersklasse in Nederland 
grijpt thans de macht' . In De No
tenkraker van 16 november tekende 
Hahn een trotse Troelstra, die de 
jonge koningin Wilhelmina met een 
zweep bedreigde (afbeelding 4). 
Maar de Nederlandse bevolking 
liep niet warm voor een rode repu
bliek en katholieken en protestan
ten betoonden massaal hun aan-

4 

~~~----------------------------------

hankelijkheid aan het huis van 
Oranje. De leiders van de andere 
politieke partijen zouden Troelstra 
zijn 'vergissing' nog lang nadragen. 
Tot 1939 weigerden christelijke en 
liberale partijen bijvoorbeeld om de 
SDAP toe te laten tot de regering. 
Volgende maand zullen we zien dat 
het ook voor socialisten moeilijk 
was om samen te werken . 

3 
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'Het wordt er niet beter op' 
Wat verwachten we van de toekomst? Niet veel goeds- afgaande op het Sociaal en Cultureel 

Rapport uit 2004, waarin de gegevens verwerkt zijn van een grote enquête naar de toekomst

verwachtingen van de Nederlandse bevolking. Enkele onderdelen. 

Integratie 
Meer dan 70 procent van de Nederlanders verwacht in 
2020 het bestaan van 'gettowijken waar veel mensen 
niet durven te komen'. Een kleine meerderheid (SS 
procent) voorziet dat de 'meeste etnische minderhe
den in 2020 veel beter in de Nederlandse samenleving 
geïntegreerd zijn dan nu', maar alleen een minderheid 
(38 procent) verwacht dat de 'spanningen tussen 
autochtonen en etnische minderheden veel kleiner 
dan nu' zullen zijn. 31 procent van de Nederlanders 
verwacht over vijf jaar 'meer vriendschappelijke con
tacten met etnische minderheden' dan nu te hebben. 
Men is duidelijk minder optimistisch over de sociaal
culturele dan over de sociaal-economische kant van 
de integratie. 
Bijna driekwart van de bevolking denkt dat de dreiging 
van het moslimfundamentalisme in 2020 groter zal 
zijn dan nu en 8o procent wil in de komende jaren een 
strenger toelatingsbeleid . 

Sociale zekerheid 
De Nederlandse burgers denken in meerderheid (74 
procent) dat de sociale zekerheid de komende jaren 
'minder zal worden'. Bijna niemand (3 procent) voor
ziet een uitbreiding. Als belangrijkste redenen voor de 
achteruitgang worden genoemd de bezuinigingen van 
het kabinet (37 procent), de vergrijzing (2S procent) en 
de instroom van minderheden (12 procent). 77 procent 
voorziet dat er in 2020 een groter verschil is tussen 
uitkering en loon dan nu. 29 procent zou dat ook wen
selijk vinden en so procent vindt dat het verschil onge
veer hetzelfde moet blijven als nu. Vooral hoogopgelei
de, werkende mannen in de leeftijd van 3S-S4 jaar wen
sen een groter verschil. 
Niet minder dan 66 procent van de bevolking verwacht 
dat de pensioenleeftijd in 2020 hoger dan 6s jaar zal 
zijn, maar slechts weinigen (9 procent) achten dat ook 
wenselijk. Bijna de helft zou graag een pensioenleeftijd 
lager dan 6s jaar zien, niet meer dan s procent ver
wacht echter dat die er zal komen. De gemiddelde 
gewenste pensioenleeftijd is iets minder dan 63 jaar. 
De meeste mensen (79 procent) geven er de voorkeur 
aan dat het aanvullende pensioen op 70 procent van 

14 Spanning mei 2005 

het eerder verdiende loon uitkomt, maar een bijna 
even groot deel (74 procent) is van mening dat de 
werknemers zelf moeten kunnen beslissen of zij via 
een pensioenfonds pensioen opbouwen. Een vrijwel 
even groot deel verwacht ook dat dit laatste in 2020 

het geval zal zijn. 

Zorg 
De vraag naar zorg overtreft in de komende decennia 
het aanbod, zo is de verwachting. Meer mensen zullen 
een beroep op hulp in de eigen omgeving moeten doen 
en meer mensen zullen in een kwetsbare situatie 
terechtkomen. De bevolking verwacht dat ook: 8o pro
cent denkt dat in 2020 meer mensen vereenzaamd en 
vervuild worden aangetroffen en go procent verwacht 
dat er dan meer zieke mensen afhankelijk zijn van hun 
familie. Vrijwel iedereen vindt dat (zeer) onwenselijk. 
Dat geldt ook voor de verwachting (8o procent) dat 
mensen met relatiefhoge inkomens in 2020 gemid
deld betere zorg krijgen. Zeker voor langdurig zieken 
en kwetsbare mensen met beperkingen (bejaarden, 
verstandelijk gehandicapten, psychiatrische patiënten) 
voorzien de meeste mensen in de toekomst minder 
zorg en ook minder goede zorg, terwijl men nu in 
meerderheid al niet erg positief oordeelt over de 
geboden zorg. 

Veiligheid 
Ruim 8s procent van de bevolking vindt meer camera
toezicht wenselijk tot zeer wenselijk en dat oordeel 
geeft zelfs bijna 100 procent als het gaat om de toepas
sing van dna-technieken ter identificatie van daders. 
Grote bezorgdheid bestaat er over de toename van 
geweldsdelicten. Opnieuw bijna 100 procent van de 
bevolking wil deze delicten in de toekomst strenger 
bestraft zien, 74 procent vindt dat zelfs zeer wenselijk, 
al verwacht maar 61 procent dat dit in 2020 ook wer
kelijk het geval is. Het gebruik van geweld hangt in 
veel gevallen samen met het gebruik van alcohol of 
met het plegen van delicten in de sfeer van drugsge
bruik en -handel. Decriminalisering van het drugsge
bruik, zelfs van het softdrugsgebruik, is internationaal 
niet aan de orde. Van de Nederlanders verwacht maar 



27 procent dat in 2020 de drugs uit het strafrecht ge
haald zijn . 
Voor de toekomst voorziet bijna niemand dat de ver
schillende vormen van criminaliteit minder vaak zullen 
optreden. Twee derde tot driekwart van de bevolking 
vermoedt dat in 2020 de problemen groter tot veel 
groter zullen zijn . Weliswaar verwacht men ook meer 
preventie en een actievere aanpak van de problemen, 
maar het optimisme over de effectiviteit ervan is be
perkt. Bovendien verwacht men dat burgers meer zelf 
verantwoordelijk zullen zijn voor de veiligheid in hun 
woonomgeving (83 procent), hoewel bijna 40 procent 
te kennen geeft dat niet wenselijk te vinden. Wel wen
selijk vindt men een versterking van de rol van particu
liere beveiliging. 

Internet 
Onder de Nederlandse bevolking steeg het pc-bezit 
van 18 procent in 1985 naar 81 begin 2004, de toe
gang thuis tot internet nam tussen 1995 en 2004 toe 
van 3 tot 74 procent. Begin 2004 had 56 procent van 
de Nederlandse bevolking al een eigene-mailadres. 
De verwachting is, dat in 2007 84 procent van de 
bevolking een pc zal hebben en 82 procent een inter-

netaansluiting. Dat het internet in de komende twin
tig jaar de kwaliteit van het leven zal verbeteren, ge
looft echter slechts 18 procent. 

Vrije tijd 
In meerderheid verwacht de Nederlandse bevolking 
zeker niet dat er in 2020 meer vrije tijd is dan nu. 42 

procent denkt dat er dan meer gewerkt zal moeten 
worden en minder vrije tijd zal zijn, 33 procent ver
wacht dat de verdeling ongeveer zal zijn zoals nu en 
slechts 14 procent denkt dat er meer vrije tijd zal zijn. 
Gevraagd naar de eigen voorkeur over ongeveer vijf 
jaar zegt 7 procent van de nu werkende mensen dan 
graag meer te willen werken, 57 procent houdt het 
graag zoals het nu is, en 36 procent zou minder willen 
werken en meer vrije tijd willen hebben. 

De besteding van de vrije tijd zal tegen 2020 naar 
eigen verwachting vaak anders zijn dan nu . Over de 
hele bevolking gezien wil men dan meer tijd geven 
aan achtereenvolgens de kinderen of kleinkinderen, 
internetten, vrienden en reizen . Minder tijd zal er 
gaan naar vrijwilligerswerk, gewoon niets doen, mu
seum- en theaterbezoek. 
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Zomerscholen met de SP betekent vier dagen lang samen discussiëren en erop uit trekken, 

deelnemen aan boeiende excursies en luisteren naar gastcolleges van mensen die echt iets te 

vertellen hebben. Ontspanning is ook inbegrepen, maar creatieve inspanning staat voorop in 

het behoorlijk pittige programma. 

Op de Zomerschool 2005 is het centrale thema: 
'Democratie: droom, doel, daad?' 

Die vraag gaan we samen uitdiepen aan de hand van 
onderwerpen als : 
• SP en democratie 
• democratie van het volk 
• referendumdemocratie 
• uitverkoop van de democratie 
• democratie in de wereld . 

De Zomerschool 2005 kent drie edities: 
• donderdag 2 1 juli tjm zondag 24 juli 2005 

• donderdag 11 augustus tjm zondag 14 augustus 2005 

• donderdag 18 t{m zondag 21 augustus 2005 
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We verbl ijven in het Stayokay hostel in Dordrecht, omringd door 
de prachtige omgeving van de Hollandsche Biesbosch . 

De SP subsidieert de ZomerschooL Daarom bedraagt je eigen 
bijdrage slechts 100 euro. Daarvoor bieden we je het hele pro
gramma, inclusief excursies , scholingsmateriaal , eten, drinken en 
een bed . Er zijn geen bijkomende kosten, behalve natuurlijk voor 
eventuele drankjes 's avonds. 

Deelname aan de zomerschool staat open voor alle SP-leden. 
Het aantal plaatsen per editie is echter beperkt tot 50. Daarbij 
geldt: wie het eerst komt, die het eerst maalt. Wees er dus snel 
bij en bel voor meer informatie of om je aan te melden met 
Rosita van Gijlswijk: (010) 243 55 64 
Een e-mail sturen kan ook: studiecentrum@sp.nl 
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Wat kan de aarde 
nog aan? 
Drieëndertig jaar nadat het 'rapport van de Club van 

Rome' waarschuwde dat er grenzen zijn aan 

de groei van de menselijke exploitatie van de 

natuur, verscheen in maart van 

dit jaar het Millennium Eco

system Assessement van de VN. 

Op basis van ongekend uit

gebreid onde~oek wordt daarin 

het gelijk van de waarschuwing 

uit ~972 bewezen, en aange

toond dat het slecht gaat met veel van de ecosyste-

men waarvan 

de mensheid afhankelijk is. 

Voor Spanning was dat onderzoek het vertrekpunt 

voor een themanummer mens en milieu. Allereerst 

komt professor Rik Leemans aan het woord, die een 

belangrijke bijdrage geleverd heeft aan het assess

ment. Zijn boodschap: we staan op een keuze-

moment. 

Namens Milieudefensie pleit Donald Pols voor de 

omschakeling naar een duurzame economie- en 

dus voor het loslaten van de omarming van de 

vrije-markteconomie. 

Een heel ander geluid komt van Theo Richel van 

het Heidelberg Appeal Nederland: de mens is niet 

afhankelijk van ecosystemen, en het natuur- en 

milieupessimisme staat de vooruitgang in de weg. 

Krista van Velzen gaat vervolgens onder andere in 

op de vraag wat de politiek doet met een rapport als 

dat van de VN -en wat we er als gewone burgers 

mee zouden moeten doen. 
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Een schat aan opinies van SP' ers is te vinden op www.sp.nlfopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Uit referendum valt nog wellesje te leren 
Doordat de WD snel na 1 juni overstag is gegaan, is er een ruime 
Kamermeerderheid voor het houden van referenda. Ronald van Raak 
is blij met die ontwikkeling, maar concludeert wel dat er een aantal 

lessen getrokken dient te worden trekken uit het Europese 
referendum. 
Gepubliceerd in De Volkskrant van 8 juni 

Nederland moet zich bezinnen op rol Europa 
Het 'nee' tegen de Europese Grondwet is volgens Harry van 
Bommel een duidelijk signaal dat de Europese samenwerking zich 
verkeerd ontwikkelt. 'Die samenwerking is in deze vorm van tafel. 
Het referendum moet worden aangegrepen om de kloof tussen de 
EU en de burgers te dichten en om te komen tot een democratisch, 
transparant en sociaal Europa. Dat zijn we nu meer dan ooit aan 
elkaar verplicht.' 
Gepubliceerd in het Utrechts Nieuwsblad van 4juni 

Filosofen in de branding 
Is de wijsbegeerte, 'de liefde voor de waarheid', te verenigen met 
de politiek, die toch vooral te maken heeft met macht? In een perio
de waarin academische filosofen zich weer méér gaan bemoeien 
met de actuele politiek schetst Ronald van Raak een beeld van de 
politisering van de wijsbegeerte in de jaren twintig en dertig van 
de vorige eeuw, toen veel filosofen in Nederland gewild én ongewild 
terechtkwamen in de branding van de politiek. 
Lezing uitgesproken op 27 mei aan de Vrije Universiteit in Amsterdam 

Colofon Spanning wordt uitgegeven door het Wetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet-leden. 
De betaling gaat per incasso. Abonnementenadministratie: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 0) 243 55 38 F (01 0) 243 55 67, 
E administratie@sp.nl. 

Redactieadres: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (01 O) 243 55 35 F (01 0) 243 55 66 E spanning@sp.nl 

Hoofdredacteur: Peter Verschuren, Redactieraad: Johan van den Hout, Paulus Jansen, Hans van Leeuwen, Ronald van Raak, Barry Smit 

Foto omslag: schoolplaat Koekoek, Illustratie: Len Munnik 
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Grootschalig VN-milieuonderzoek luidt alarmbel 
over fu net i es ecosystemen 

'We staan op een keuzemoment' 

Tekst: 
Peter Verschuren 

'Het gaat slecht met veel belangrijke ecosystemen', is de alarmerende 

uitkomst van een grootschalig milieuonderzoek dat recent is uitgevoerd 

in opdracht van de Verenigde Naties. Eén van de belangrijkste auteurs 

van het eindrapport ziet echter ook positieve ontwikkelingen: 'We zijn 

een beetje op de goede weg'. Een gesprek met hoogleraar Rik Leemans. 

wereldschaal, maar bestudeerde concrete regionale 
ontwikkelingen . 

Het onderzoek was niet alleen langdurig en veelomvat
tend, maar ook breed opgezet. Leemans: 
'Vernieuwend was de sterke verbinding tussen mensen 
die met een ecologische bril naar de ontwikkelingen 
kijken, en de mensen die dat vanuit een economische 
achtergrond doen. Ook is er zwaar ingezet op samen
werking tussen wetenschappers uit de rijke landen en 
die uit de ontwikkelingslanden: elke werkgroep had twee 
voorzitters- uit beide werelden één. Een belangrijk rap
port over de bedreigingen van de biodiversiteit is halver
wege de jaren negentig compleet geflopt omdat het te 
eenzijdig vanuit de natuurbeschermerskant gemaakt 
was. Dat wilden wij voorkomen, en verder hadden we de 
economen ook gewoon hard nodig: 
het onderzoek gaat over schaarste, en daar hebben 
economen verstand van . En willen we problemen 
oplossen, dan moeten we ook het ontwikkelingsvraag
stuk meenemen. Je kunt voor Nederland wel met 
natuurbeschermingsvoorstellen komen waarin je de 
armoede vergeet, maar dat kan niet voor gebieden waar 
de mensen direct afhankelijk zijn van de natuur.' 

Het onderzoek is diepgaand en breed, en de conclusies 
zijn alarmerend. Toch is er in de media niet zoveel 
aandacht aan besteed .. . 

::s 
CU 

Leemans doceert milieusysteemanalyse ('dat is het 
integraal bekijken van milieuproblemen') aan de 
Wageningen Universiteit, en kreeg onlangs ruime 
bekendheid door zijn voorzitterschap van de werk
groep 'wat te doen' van het Millennium Ecosystem 
Assessment, dat de relatie onderzocht tussen de mens 
en zijn natuurlijke omgeving. Het onderzoek is het 
grootste milieuonderzoek ooit: meer dan dertienhon
derd wetenschappers uit 95 landen werkten er ver
deeld over vier werkgroepen gedurende vier jaar aan 
mee. Naast de werkgroep die over de wenselijke 
vervolgacties ging, was er een werkgroep die de hui
dige situatie in kaart bracht en eentje die de mogelijke 
toekomstscenario's op een rij zette. De vierde werk
groep hield zich niet bezig met de ontwikkelingen op 

'Dat valt behoorlijk mee: ik heb heel wat interviews 
gegeven . In wetenschappelijke bladen is er veel over 
geschreven, de Nederlandse kranten hebben er flink 
aandacht aan besteed en dat geldt bijvoorbeeld ook 
voor The Economist die de cover eraan wijdde en een 
groot artikel schreef over het in waarde uitdrukken van 
de functies van de natuur.' 

..... -..... a 
= CU 
en = CU 
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'We gebruiken steeds meer van 
de natuurlijke hulpbronnen en lopen 

daardoor tegen grenzen aan' 

Wat vooral in de media gekomen is, is de conclusie dat 

tweederde van de ecosystemen waarvan het leven op 

aarde afhankelijk is, ernstig vervuild zijn of uitgeput 

raken. Hoe zijn jullie tot die constatering gekomen? 

'Je kunt de hele wereld bekijken als één ecosysteem . 
Je kunt er ook duizenden verschillende onderscheiden . 
Wat wij gedaan hebben , is het benoemen van de 
24 belangrijkste: dan heb je het onder andere over 
de bossen, de oceanen, de bergen. We hebben vervol
gens gekeken welke functies die ecosystemen hebben 
voor de mensen. Bijvoorbeeld voorzien in voedsel , 
levering van schoon water en produceren van zuurstof. 
Maar ook culturele functies: kunnen genieten van de 
schoonheid van de bossen bijvoorbeeld. Wat we nu 
geconstateerd hebben, is dat 15 van die 24 functies 
de laatste t ijd fors achteruit gegaan zijn .' 

Hoe erg is dat? 

'Waarin moet je uitdrukken hoe erg zo iets is? Ik kan 
wel een voorbeeld geven dat duidelijk maakt wat de 
gevolgen kunnen zijn . Een aantal visgebieden is de 
afgelopen jaren in korte tijd volledig in elkaar gestort, 
met de kabeljauwgronden bij New Foundland als 
ekendste voorbeeld. Daar werd met steeds geavan
ceerder materieel gevist, totdat de kabeljauw in 1992 
ineens compleet verdwenen was. Als we doorgaan 
zoals we nu doen, zullen we vaker met dit soort 
plotselinge ineenstortingen van ecosystemen te maken 
krijgen. Het probleem is dat we een steeds groter 
gebruik maken van de natuurl ijke hulpbronnen en dat 
we daardoor tegen grenzen aan lopen. De beschikbaar
heid van drinkwater is in bepaalde gebieden een groot 
probleem, malaria komt sterk op door de klimaat
verandering. Enzovoorts. De problemen verergeren , 
totdat je de zaak op een gegeven moment niet meer 
in de hand hebt.' 

Een sombere boodschap dus ... 
'Nee. Het rapport laat ook zien dat er mogelijkheden 
zijn de ontwikkeling te keren . De boodschap is dat we 
op een keuzemoment staan . Voor de toekomst hebben 
we vier mogelijke scenario's bekeken : verregaande 
globalisering - dan heb ik het wel over échte globali
sering: tweerichtingsverkeer in plaats van het bescher
men van de positie van de rijke landen . Verder een 
ontwikkeling met sterke regionale blokken : de VS, 

De problemen zijn heel concreet 
de oplossingen zijn dat minder 
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Europa, Azië etc. waartussen weinig wisselwerking is . 
Van beide scenario 's zijn twee varianten uitgewerkt: 
één waarin een sterk reactief beleid gevoerd wordt: pas 
reageren op problemen als die zich voordoen . En de 
andere waarin sprake is van een sterk pro-actief beleid: 
proberen de problemen vóór te zijn , onder andere 
door goed te onderzoeken welke processen zich 
voltrekken zodat je kunt voorzien waar ze toe leiden.' 

'Het kappen van de kustbossen levert 
geld op. Maar het kost ook veel. Dat moeten 

we beter in kaart gaan brengen.' 

'Het zal duidelijk zijn, dat de pro-actieve scenario 's de 
beste uitkomsten bieden. Vertaald in beleid kom je dan 
uit op begrippen als integraliteit en participatie. 
Integraal, omdat je zaken als vervuiling, natuurlijke 
hulpbronnen en armoedebestrijding in hun samen
hang móet bekijken , en daarbij ook de mensen moet 
betrekken om wie het gaat. En zonder de participatie 
van iedereen houden we de functies van de ecosyste
men ook niet intact. Overheden, burgers, NGO's, het 

bedrijfsleven: de betrokkenheid zal veel groter moeten 
worden dan nu het geval is. 
En nog een belangrijke conclusie : we moeten de func
ties van de ecosystemen op hun waarde gaan schatten, 
en dat zó eendu idig doen dat economen ermee 
kunnen rekenen. Neem het kappen van de mangrove
bossen langs de kusten in Azië. Dat levert geld op 
doordat er ruimte komt voor de bouw van huizen en 
hotels. Maar bij de tsunami van vorig jaar december 
was de verwoesting van de kust veel sterker in gebie
den waar de bossen verdwenen zijn, dan op plaatsen 
waar de mangroves nog wel stonden . Het kappen van 
de kustbossen kóst dus ook geld in de vorm van 
verminderde veiligheid. En al die kosten en baten moe
ten we helder in kaart brengen .' 

Zit daar wat schot in? Dertig jaar geleden werd dit ook 

gezegd en waren wetenschappers er al mee bezig. 
'Er wordt vrij veel onderzoek naar gedaan, en uit 
bijvoorbeeld het artikel in The Economist blijkt dat het 
welleeft onder economen. Een praktijkvoorbeeld: in 
de staat New York waren plannen voor de ontginning 
van een berggebied dat drinkwater levert aan de stad 
New York. Een lobby vanuit de stad heeft daar succes
vol campagne tegen gevoerd door te verwijzen naar 
de miljarden die nodig zijn om te investeren in een 
andere drinkwatervoorziening.' 

Dat zal in New Vork wel lukken. Maar wie moet die 

lobby voeren in een arm land waar een grote multi

national met de ontginning aan de slag wil? 

'Dat is inderdaad niet gemakkelijk. Van een woord
voerder van een baggerbedrijf kreeg ik laatst te horen 
als wij een stuk natuur moeten vernielen, dan doen we 



het. Anders doet een concurrent het wel. En dat is na
tuurlijk zo. Maar aan de andere kant: al die grote bag
gerprojecten in de arme landen worden medegefinan
cierd door de Wereldbank en die stelt als eis dat er 
vooraf een Milieueffectrapportage gemaakt wordt, en 
als daaruit blijkt dat de schade te groot is, gaat het 
project niet door. je ziet bijvoorbeeld ook dat de hout
handel zelf is gekomen met een certificatie van haar 
producten om de regenwouden te beschermen. En 
met satellieten wordt het ook steeds gemakkelijker 
om illegale houtkap op te sporen. Of kijk naar olie
platform de Brent Spar: los van de technische details, 
het toont wel aan dat er wat gedaan wordt met het 
besef dat we problemen moeten voorkomen . De 
winstpuntjes die er zijn, moeten we ook elders toege
past zien te krijgen. Ik hoop dat ook ons rapport en 
de inzichten erin daar een bijdrage aan kunnen leve
ren. Maar natuurlijk is het een probleem, dat de 
problemen heel concreet zijn, en de oplossingen veel 
minder.' 

'Economische groei is nodig. 
Maar moet dat nou betekenen dat er 

steeds meer auto's komen?' 

Belangrijke ecosystemen worden nu al bedreigd. 
Hebben we nog wel tijd genoeg? 
'ja, als we tenminste van dit soort rapporten leren, en 
als de regeringsleiders doen wat ze beloofd hebben 
toen ze de Millenniumdoelstellingen van de VN onder
schreven .' 

Maar die dreigen niet gehaald te worden ... 
'Er staan helaas geen sancties op het niet halen van de 
Millenniumdoelstellingen. Maar ook op dit vlak boeken 
we vooruitgang: langzamerhand komen er steeds meer 
bindende en afdwingbare internationale afspraken. Bij 
het Kyotoprotocol over de C0

2
-uitstoot bijvoorbeeld. 

Of neem de afspraken over de uitstoot van fijn stof. 
Iemand is daarmee naar de Raad van State gestapt en 
heeft gelijk gekregen, waardoor Nederland er nu wel 
mee aan de slag móet.' 

Is economische groei nou het probleem, of juist de op· 
lossing doordat hij de ruimte biedt om te investeren in 
minder milieubelastende technieken? 
'Dennis Meadows, de auteur van Grenzen aan de 
groei- het baanbrekende rapport van de Club van Rome 
-zag in de jaren zeventig de groei als het 
probleem, en velen deden dat met hem. Ik ben geen 
econoom, maar zie wel in dat economische groei 
noodzakelijk is. Maar ik snap niet waarom die moet 
betekenen dat er bijvoorbeeld steeds meer auto's bij 
komen. Belangrijk is het type groei waarvoor we kiezen. 
Economische groei kan ook betekenen dat we meer tijd 
krijgen om elkaar gedichten voor te lezen, bijvoorbeeld.' 

Maar hoe zit het in de ontwikkelingslanden? Wat bete
kent de groei die nodig is om hen een levensstandaard 
te bieden die vergelijkbaar is met die van ons? 
'China is een goed voorbeeld . Het land heeft de afgelo
pen tien jaar een enorme economische groei door
gemaakt. Maar de uitstoot aan C0

2 
en vervuilende 

stoffen is er kleiner dan tien jaar geleden . De industrie 
liep er enorm achter en er werd erg inefficiënt gebruik 
gemaakt van steenkool. Met de economische ontwik
keling is ook dat veranderd. De ontwikkelingslanden 
hoeven niet de weg te gaan die wij afgelegd hebben via 
het T-Fordje en de benzineslurpende grote auto's van 
de jaren vijftig. Een voorwaarde daarbij is wel, dat we 
de innovaties die wij hier doen, beschikbaar stellen aan 
de rest van de wereld -en omgekeerd natuurlijk.' • 

1.- é. N 
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Milieudefensie legt relatie milieuprobleem en neo-liberalisme 

'We moeten toe naar een duurzame 
economie' 

6 

Tekst: 
Donald Pols 

Transport, landbouw, klimaatverandering zijn terreinen waarop de Neder

landse overheid de duurzaamheid zwaar uit het oog verliest, constateert 

Donald Pols, campagneleider Klimaat en Energie bij Milieudefensie. 

Het achterliggende probleem is de omarming van de 'vrije-marktideologie'. 

Onze maatschappelijke welvaart is 
gebaseerd op natuurlijke hulpbron
nen. De natuur biedt ons water om 
te drinken, lucht om in te ademen, 

voedsel om te eten, grondstoffen 
om materiële welvaart te creëren en 

een prettige leefomgeving om in tot 
rust te komen. Onze huidige 
samenleving legt echter een boven
matig beslag op de draagkracht van 
de aarde. De vrijemarkteconomie 
zet aan tot ongebreidelde productie 
en consumptie en brengt daarmee 

de welvaart van toekomstige gene
raties in gevaar. 

Duurzame ontwikkeling is nodig 
om onze bestaansvoorwaarden en 
van toekomstige generaties te 
handhaven. De overheid moet 
hierbij het voortouw nemen: de 
natuur is immers het ultieme voor
beeld van gemeenschappelijk be
lang. Duurzame ontwikkeling houdt 
in dat wij onze natuurlijke hulp
bronnen zorgvuldig beheren, zon
der de veerkracht van de natuur te 

overschrijden en kosten af te wen
telen op anderen. 

Transport en luchtvervuiling 

Een van de meest in het oog sprin
gende gevolgen van de zucht naar 
groei en de daarmee samen

hangende productieverhoging is de 
toename in transport. Met als kreet 
'Nederland distributieland' moet 

ons land fungeren als de 'poort van 
Europa' waarbij producten van 
buiten Europa zoveel mogelijk via 

Nederland Europa bereiken. Alhoe
wel we gigantisch veel spullen 
verslepen, dragen transportbedrij
ven slechts bij tot 2,6 procent van 
het BBP. De toegevoegde waarde 
van een versleept product is tien 

procent, terwijl een lokaal gepro
duceerde product een toegevoegde 
waarde van zestig procent heeft. 
De groei van het verkeer, zowel 
voor particulier als zakelijk gebruik, 
is zo groot dat, ondanks de weg
verbredingen en aanleg van nieuwe 
wegen, de wegen dichtslibben met 
files en het verkeer dagelijks de 
lucht volpompt met giftige stoffen 
en lawaai. jaarlijks sterven er in 
Nederland ongeveer 18.ooo men

sen voortijdig aan de gevolgen van 
het verkeer (anders dan door onge
lukken). Mensen die in de om
geving van drukke snelwegen 
wonen, hebben een verhoogd risico 
op vroeg overlijden en het oplopen 
van ziekten (met name hart- en 
luchtwegaandoeningen) die veroor
zaakt worden door verkeer. Omdat 

het in de praktijk vaak mensen met 
lagere inkomens zijn die dichtbij 
snelwegen wonen, treft dit vooral 
hen. 

Om de problemen van transport 
aan te pakken stelt Milieudefensie 
voor om geen extra asfalt aan te 
leggen maar te investeren in beter 
openbaar vervoer, een hogere 

dieselaccijns in te stellen, lagere 
maximumsnelheden, een kilometer

heffing voor vrachtwagens, en ver-

plichte roetfilters voor nieuwe 
auto's. 

Klimaatverandering en extreme 

weersomstandigheden 

Klimaatverandering is het gevolg 

van de uitstoot van broeikasgassen 
tijdens het verstoken van fossiele 
brandstoffen zoals olie en steen
kool. Nederland draagt dispropor
tioneel bij aan de uitstoot van 
broeikassen: we staan nummer 17 

op de wereldranglijst van produ
centen van broeikasgassen per 
hoofd van de bevolking. 
Door klimaatverandering worden 

natuurlijke processen verstoord. 
Klimaatzones veranderen (waar het 
vroeger tropisch was, kan het nu 
gaan vriezen, of waar een gebied 
vroeger gekenmerkt werd door 
lange koude winters, kan het nu 
subtropisch worden) en weers
omstandigheden worden extreem 
veranderlijk. Onverwachte 
onweersbuien, wolkbreuken en 
windhozen komen steeds vaker 

voor. Doordat ijskappen en glet
sjers smelten, stijgt ook de zee
spiegel -met grote gevolgen voor 
landen die laag boven of zelfs 

onder de zeespiegel liggen, zoals 
Nederland. 
De gevolgen van klimaatsveran-
dering worden in Nederland nu al 
gevoeld. Zo was het jaar 2003 het 
derde warmste jaar in de wereld ~ 
sinds 1861 (de tien warmste jaren :,::::::: ..... 
zijn allen na 1990) en overleden er e 
als gevolg van de warmte 1.000 tot S:: 

GJ 
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Actievoerders van Miliedefensie bevestigen spandoeken aan de viaducten 
langs de rijbanen van Nederlands oudste verkeersknooppunt: Oudenrijn 
bij Utrecht. 

Het gebruik van bestrijdingsmid
delen leidt niet alleen tot de 
uitroeiing van de ziektes waar het 
om gaat, maar ook van allerlei 
planten en insecten . Het gevolg is 
dat sinds 1950 de plantenverschei
denheid in agrarisch gebied met de 
helft is afgenomen. Gifstoffen 
komen ook in het (grond)water 
terecht en de hoge aanwezigheid 
van landbouwgif in het water is er 
mede de oorzaak van dat de vis
stand in de Nederlandse wateren 
dramatisch afneemt. Momenteel is 
ongeveer 8o procent van de vis
soorten bedreigd met uitsterven. 
Door de intensieve landbouw is het 
Nederlandse platteland op veel 
plaatsen veranderd in een groen 
woestijnlandschap waarin amper 
nog wilde dieren en planten voor
komen. 

1-400 meer mensen dan in voor
gaande jaren . Verder stond de 
watervoorziening in het westelijk 
deel van het land onder druk, werd 
de dijkstabiliteit van sommige 
veendijken aangetast (bijvoorbeeld 
in Wilnis) en veroorzaakte de 
droogte schade in de landbouw. 
Op het gebied van de beperking 
van de uitstoot van broeikasgassen 
is Nederland hekkensluiter in Euro
pa. Zo haalt Nederland niet haar 
doelen met betrekking tot het 
productie van klimaatvriendelijke 
energie als vervanger van fossiele 
brandstoffen . Minister Brinkhorst 
besloot recent zelfs om een maat
regel die de productie van wind
energie stimuleert te bevriezen. 
Hierdoor dreigt de windenergie
sector in Nederland in elkaar te 
storten . 

We moeten af van onze afhanke
lijkheid van vervuilende vormen 
van energie. Milieudefensie pleit 
voor een drie-sporenstrategie: 
ontwikkeling van energievormen 
die geen of minder broeikasgassen 
afgeven (zoals plantenmateriaal , 
windenergie, zonne-energie en 
waterstof), vergroting van de 
efficiency van technologie en 
processen (meer doen met minder 
energie) en een internationale 
energie politiek die ervan uitgaat 
dat iedereen in de wereld recht 
heeft op een gelijke deel van atmo-

sfeer (wie dus meer vervuilt dan 
waar hij recht op heeft, is de men
sen die minder vervuilen een ver
goeding verschuldigd.) 

Intensieve landbouw en het 

verdwijnen van plant- en dier

soorten en de Nederlandse boer 
Nederland is de op twee na groot
ste exporteur van agrarische 
producten (na Frankrijk en de VS) 
in de wereld. Om de hoge produc
tie vol te houden, wordt er buiten
sporig veel kunstmest en pesticide 
gebruikt. De stikstofuitstoot 
(ammoniak en nitraat) door het 
mestoverschot en kunstmest
gebruik leidt onder andere tot scha
de aan natuurgebieden en volksge
zondheid (ammoniak: totale jaar
lijkse kosten minstens 830 miljoen 
euro) en ernstige vervuiling van het 
oppervlaktewater (nitraat: jaarlijkse 
kosten om dit uit drinkwater te 
halen twaalf miljoen per jaar) . 

Voor de teelt van veevoer voor de 
Nederlandse bio-industrie is in het 
buitenland een gebied nodig dat 
vijf maal zo groot is als Nederland. 
Een belangrijk deel van het veevoer 
bestaat uit sojameel afkomstig uit 
Brazilië en Argentinië. In die 
landen gaat sojateelt ten koste van 
het regenwoud en andere waarde
volle natuurgebieden. Bovendien 
worden inheemse volken en arme 
boeren van hun land verdreven om 
plaats te maken voor enorme 
sojaplantages. Terwijl miljoenen 
mensen honger leiden, wordt land
bouwgrond gebruikt om veevoer te 
produceren voor onze varkens en 
kippen . 

Milieudefensie pleit voor behoud 
van landbouw in Nederland en de 
bescherming van landbouw tegen 
de wereldmarkt. In plaats van het 

Milieudefensie 
Milieudefensie is in 1971 opgericht als 'raad van verontruste wetenschap

pers'. Inmiddels kan de organisatie terugkijken op een groot aantal 

campagnes rond binnen- en buitenlandse milieuthema's. Over haar 
werkwijze schrijft ze: 'Samen met overheden, bedrijven en betrokken 

burgers zoekt Milieudefensie naar oplossingen. Als praten niet helpt, 

volgen acties. Samen met zoveel mogelijk mensen en altijd constructief 

en geweldloos.' Zie ook www.milieudefensie.nl 
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huidige kabinetsbeleid ten gunste 

van verhoogde productie voor de 
wereldmarkt, zou de overheid zich 

moeten richten op milieuvriende
lijke landbouw die als doel heeft 
voedselproductie voor Nederland 
en de omringende landen, en 
fatsoenlijke prijzen voor boeren. 

De machteloze overheid 

Dit kabinet heeft de ideologie van 
het neoliberalisme omarmd. Het 
doel daarvan is de economische 
groei te bevorderen door handels
belemmeringen weg te nemen. 
Milieumaatregelen worden vaak 
gezien als dergelijke handels
belemmeringen. Ze maken het 
immers moeilijk om producten 
die niet op een duurzame wijze 
zijn geproduceerd, te verhandelen. 
Zelfs maatregelen die niet direct 
als belemmeringen van de vrijhan
del worden gezien, stuiten op 
weerstand van dit kabinet. Neder
land wil immers een aantrekkelijke 

vestigingsplaats zijn voor het 
internationale bedrijfsleven en 
daarom doet de overheid aan een 
soort zelfcensuur: minder milieu
regels, want anders komen die 

'Op het gebied van de beperking van de uitstoot van 

broeikasgassen is Nederland hekkensluiter in Europa' 

bedrijven niet of gaan ze juist weg. 
Dit is in ieder geval waar multina
tionals mee dreigen, en de Neder
làndse overheid slikt hun dreige
menten voor zoete koek. 

Een alternatief is mogelijk! 

Het kan en moet anders. De natuur
lijke hulpbronnen van Nederland: 
water, lucht, bossen, soortenrijk
dom etc., zijn van gemeenschap
pelijke belang voor de hele samen
leving. Zij vormen de basis van 
onze economische ontwikkeling en 
welvaart. Het beheer van deze hulp
bronnen moet daarom gestuurd 
worden door de lange-termijnbelan
gen van de bevolking. We hoeven 
niet machteloos toe te zien hoe 
Nederland steeds vuiler en onleef
baarder wordt door het beleid van 
een kleine elite. 

Milieudefensie pleit voor een duur
zame economie waarin wordt 
geproduceerd voor de behoefte van 
de samenleving en niet voor een 
abstracte internationale markt. In 

zo'n economie wordt de vicieuze 
kringloop van een steeds maar 
uitdijende en naar grondstoffen 
hongerende productiedrang een 
halt toegeroepen. Dit betekent 
investeren in een kenniseconomie 
liever dan een grondstoffenecono
mie. Investeren in de ontwikkeling 
van duurzame technologie en in 
groene energie, en het concurreren 
op kwaliteit liever dan kwantiteit. 
Belasting wordt geheven op het 
gebruik van grondstoffen en min
der op het gebruik van arbeid. 
Een dergelijke economie kunnen 
we dichterbij brengen als de druk 
stevig wordt opgevoerd op dit 
kabinet. Door een bundeling van 
lokale en landelijke initiatieven 
kunnen dan eindelijk die maat 
regelen worden genomen die in 
het belang zijn van onszelf en de 
generaties na ons. 

Reacties naar 

donald.pols@milieudefensie.nl 
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Stichting HAN waarschuwt tegen milieupessimisme 

'Laten we maar wat beter voor de 
mens gaan zorgen!' 

Ecosystemen verdwijnen. Maar wat geeft dat? Kunnen we ons niet veel beter 

druk gaan maken om kankerpatiënten die mindere medicijnen krijgen, dan om 

het terughalen van de otter en de korenwolf, of het redden van het regenwoud? 

Vragen van Stichting Heidelberg Appeal Nederland, verwoord door Theo Richel, 

maker van 'de Groene Rekenmeester', het e-zine van de stichting. 

Tekst: Ooit was Nederland was een stuk ongerepte natuur: 
Theo Richel zee. Het krioelde er van de vissen, schelpdieren, 

kwallen, kreeften en wieren en daarboven krijsten de 
meeuwen. Maar dat ecosysteem is verdwenen. Het stuk 
zee is bedijkt en drooggelegd. In de polder die zo 
ontstond zijn wegen aangelegd en huizen gebouwd. 
En in één van die hu izen woon ik. Mag dat? Een ecosys
teem afbreken om mensen ergens te laten wonen en 
werken? Ik vind van wel , maar niet iedereen denkt er 
zo over. 
Velen maken zich zorgen over het verlies van natuur, 
er bestaat een complete bedrijfstak (van natuur- en 
milieuorganisaties) die zijn inkomsten haalt uit het 
permanent lu iden van de noodklok: BIM BAM . Het 
ecosysteem wordt aangetast. BIM BAM . We gaan met 
zijn allen ten onder! BIM BAM. Het meest recente 
product van deze alarmisten is de Millennium Ecosys
tem Assessment, een omvangrijke studie waaraan zo'n 
1300 onderzoekers meewerkten. Hun belangrijkste 
conclusie: mensen hebben in de afgelopen decennia 
allerlei ecosystemen enorm veranderd en de aarde 
houdt dat niet vol. 

Nu lopen er zes miljard mensen op de aarde en die 
zijn bijna allemaal keihard bezig hun kinderen te voe
den, gezond te houden en als het even kan een goede 
opleiding te geven. Het geld daarvoor verdient de een 
door op een kantoor te werken, maar een ander doet 
het door met een tractor hele bossen om te leggen. 
Weer een ander wordt juist betaald om bossen aan te 
planten of om olie op te pompen of door huizen te 
bouwen. Als zoveel mensen gezamenlijk aan ~et werk 
zijn moet je niet verbaasd opkijken dat de aarde van 

'Ons bestaan is gebaseerd op het bedwingen 

van de natuur en ondertussen vertellen we de 

rest van de wereld dat die in harmonie met de 

natuur moet leven. Kan het hypocrieter?' 

aangezicht verandert. De vraag is: is het erg? 
Heel veel mensen vinden van wel en publicaties als het 
Millennium Ecosystem Assessment bevestigen hun 
pessimisme: het natuurlijk evenwicht wordt verstoord, 
zo menen ze, en de mens zal daar uiteindelijk in de 
vorm van milieuvervuiling, hongersnoden en ander 
ongerief een enorme prijs voor betalen. Dit pessimis
me is populair (de milieuorganisaties hebben heel veel 
leden), maar het is onterecht, hypocriet en het vormt 
een groot obstakel voor de vooruitgang. Laten we eens 
beginnen met twee belangrijke misverstanden. 

1: Het natuurlijk evenwicht bestaat niet. 
Als een weegschaal in evenwicht is, dan staat-ie stil. 
Maar de weegschaal van de natuur staat nooit stil. Die 
gaat permanent en hevig heen en weer. Wie wel eens 
een planetarium heeft bezocht, weet dat in de ruimte 
van alles en nog wat door elkaar beweegt. En je hoeft 
niet in astrologie te geloven om te weten dat veel van 
die planeten elkaar beïnvloeden . De zonnestraling 
wisselt voortdurend van intensiteit en in een echt 
stabiel ecosysteem zou de invloed van de maan op de 
aarde niet dusdan ig zijn dat je ieder jaar opnieuw getij
dentabellen moet berekenen. 

Duizend jaar geleden was het klimaat zo zacht dat de 
Noormannen Groenland konden koloniseren, er 
herten vonden en er landbouw konden bedrijven. 
Vervolgens werd het klimaat kouder, werden mensen 
en herten verjaagd en kreeg de ijsbeer de ruimte. Maar 
wie horen nu 'van nature' thuis op Groenland? 
Ijsberen of herten? 
We maken ons zorgen over het smelten van de 
gletsjers in de Alpen, want naar ons gevoel 'horen ' 
de Alpen wit te zijn. Maar 2000 jaar geleden waren ze 
geheel bebost. Wat is nu de natuurlijke situatie: wit of 
groen? Wanneer was er een evenwicht? 

'Stabiele ecosystemen' bestaan niet. Planten en dieren 
doen precies hetzelfde als de mens: voortdurend zoe
ken naar een nog beter plekje om zich voort te planten. 
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'Als zoveel mensen aan het werk zijn moet je niet verbaasd opkijken 

dat de aarde van aangezicht verandert. De vraag is: is dat erg?' 

Daarbij vernietigt de mens soms een bos of een stuk 
zee, maar de dieren kunnen er ook wat van. Wel eens 

gezien hoe een kolon ie aalscholvers een bos dood 
schijt? Of hoe een kudde olifanten verhuist? 
Niet stabiliteit, maar verandering is de norm in de 
natuur, en alleen die soorten overleven die zich het 
beste aan kunnen aanpassen. De mens is wat dat 
betreft heel succesvol, maar laten we niet te stoer 
doen. De tsunami van kerstmis maakt duidelijk dat er 
geen groter geweld is dan natuurgeweld. En morgen 
kan er een virus ontstaan dat de hele mensheid uit
roeit. We maken ons zorgen over het voortbestaan van 
andere soorten, maar het voortbestaan van onze eigen 

soort is nog lang niet verzekerd . 

2: Zijn mensen afhankelijk van ecosystemen? 

De mensheid , zo wordt nogal eens betoogd , is zeer 
afhankelijk van het behoud van ecosystemen . Vreemd 
genoeg heeft men het daarbij nooit over het behoud 
van de Sahara of van de Zuidpool , maar vooral over 
het behoud van het regenwoud, bijvoorbeeld de I 
Amazone. Is de Amazone belangrijk voor het behoud 
van de mens? 

Op televisie wordt de Amazone steevast gepresenteerd 
als de groene long van de aarde, maar dat klopt niet: 
Bomen produceren weliswaar zuurstof, maar ze 
gebruiken die ook zelf weer. Als de Amazone wordt 
omgehakt hoeft niemand naar adem te happen. 
Maar misschien kunnen we in de Amazone ooit een 
supermed icijn tegen kanker vinden? Dat is niet waar
schijnlijk. De zoektocht naar dat ene exclusieve stofje 
met wonderbaarl ijke eigenschappen kost handen vol 
geld en heeft tot dusverre maar bar weinig opgeleverd. 
Het gaat waarschijnlijk sneller als we een laboratorium 
vragen om zo'n stofje zelf te bedenken en te maken . 
De Amazone is wel belangrijk als houtleverancier, maar 
helaas is dat nu juist weer taboe. Geen wonder dus dat 
veel Brazilianen het regenwoud zien als veertig meter 
hoog onkruid . 

Maar het mooiste voorbeeld van een volk dat zich van 
het ecosysteem helemaal niets aantrekt, dat zijn we 
zelf. Nederland dankt zijn welvaart aan het compleet 

vernietigen van een stuk zee en het omkappen van 
allerlei bos (Holland komt van hout-land) . We wonen 
meters beneden de zeespiegel! Volgens de wetten van 

de natuur is dit compleet onmogelijk, maar we deden 
het en werden er schatrijk en kerngezond . Van heinde 
en verre komt men ons bewonderen. 

Dus kan het hypocrieter? Ons hele bestaan is geba
seerd op het bedwingen van de natuur en ondertussen 
vertellen we de rest van de wereld dat die in harmonie 

met de natuur moet leven . Geen bossen moet kappen, 
de natuur moet respecteren . 

De enorme aandacht voor ecosystemen, uitstervende 
diersoorten, bedreigde natuurgebieden en meer van 
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dat fraais is echter ook gevaarlijk omdat deze de valse 
suggestie in zich bergt dat het hier om iets belangrijks 

gaat. Dat is een gevaarlijke ontwikkeling. Er sterven 
nog steeds miljoenen mensen door malaria, aids, 
tuberculose, ondervoeding om zo maar iets te noe
men . Is het niet humaner om die problemen eerst op te 
lossen en daarna ~ens te gaan denken aan het redden 
van een bedreigde diersoort? Het klink heel warm om 
dan te zeggen dat die problemen ook opgelost moeten 
worden , maar aangezien de hoeveelheid geld beperkt is 
zullen we keuzes moeten maken . Vanuit die optiek is 
de afbraak van mangrovebossen in Zuid Oost Azië 

(een bedreigd ecosysteem) voor de vestiging van gar
nalenkwekerijen misschien jammer, maar het geld dat 
met die garnalen verdiend kan worden is toch echt 
belangrijker. Een oerwoud is leuk en interessant, maar 
als je er een weg doorheen legt kun je de levens
verwachting in een veraf dorpje wellicht verbeteren. 
Dat dient toch echt voor te gaan . 

Dit probleem speelt ook in Nederland: hier worden 
voor honderden miljoenen eidereenden bijgevoerd in 
de Waddenzee (die in de Deense Wadden overigens 

worden bejaagd en opgegeten) en voor miljoenen 
euro's otters en korenwolven uitgezet (die vervolgens 

alsnog het loodje leggen). Tegelijkertijd krijgen kanker
patiënten tweede keus geneesmiddelen omdat er geen 
geld meer is. Het kost mensenlevens als je je prioritei
ten niet op een rijtje hebt. 

Tenslotte: de alarmisten kunnen hun miljoenen omzet

tende multinationals (want dat zijn de milieuorgani
saties) vooral aan de praat houden door de natuur 

voortdurend af te schilderen als een zwak oud vrouwtje 
dat de straat over geholpen moet worden. In werkelijk
heid valt dat reuze mee. Als je een gebied aan zijn lot 
over laat (bijvoorbeeld omdat er geen geld meer te 
verdienen valt) dan herneemt de natuur al gauw zijn 
positie. Op het eiland Ascension in de Atlantische 
Oceaan is zelfs in iets meer dan een eeuw een 
compleet regenwoud ontstaan . De natuur zorgt wel 

voor zichzelf, laten wij maar weer eens wat beter voor 
de mens gaan zorgen . 

Heidelberg Appeal Nederland 
De Stichting Heidelberg Appeal Nederland (HAN) is opgericht in 1993. 

Haar naam is ontleend aan een verklaring van een groot aantal weten

schappers waarin wordt gesteld dat regeringsleiders en beleidsmakers 

zich heden ten dage te vaak laten beïnvloeden door 'pseudo-weten

schappelijke argumenten en onjuiste informatie' rond kwesties als 

milieu, landbouw en biotechnologie. HAN omschrijft haar doel als 

'onderzoekers en andere geïnteresseerden bij elkaar te brengen, om 

publiek en politiek van zo objectief mogelijke informatie te voorzien 

op het gebied van milieu, biotechnologie en aanverwante terreinen.' 

Zie ook www.stichtinghan.nl en www.groenerekenkamer.nl 



f) DOORLEESVOER 
Meer over mens en milieu 

On line 
www.milieulinks.nl 
Dé startpagina voor milieugerelateerde websites. 

www.klimaatportaal.nl 
De digitale toegang tot de Nederlandse instituten die actuele 
kennis over klimaat en klimaatverandering beschikbaar stellen. 
Een samenwerkingverband van RIVM, KNMI, NWO, 
Wageningen UR, KNMI, de Vrije Universiteit Amsterdam 
en ECN. 

www.infomill.nl 
Een schakel tussen de beleidsmakers van het ministerie van 
VROM en gemeenten, provincies en waterschappen. Vooral 
voor lokale bestuurders interessant. 

www.enn.com 
Waarschijnlijk de meest uitgebreide milieunieuwssite. Behalve 
de laatste nieuwsberichten, kun je hier ook radiouitzendingen 
in de vorm van 'podcasts' downloaden en videoreportages 
bekijken. 

www.envirolink.org 
Een verzamelaar van (Engelstalige) nieuwsberichten uit 
de belangrijkste internationale media. 

www.ems.org 
De site van een non-profit organisatie die (Engelstalige) 
informatie levert, voornamelijk ten bate van journalisten. 

www.biofair.nl 
Een onafhankelijk en toonaangevend nieuws- informatiepunt 
voor een duurzame lifestyle. Om een duurzame keuze te 
maken in elk aspect van je leven, van consumeren tot onder
nemen, van voedsel tot geldzaken. 

.www.denieuweomroep.nl 
De website van de jongste publieke omroep 'De Nieuwe 
OmroepfNutopia' biedt onder meer videoreportages over 
onderwerpen als veetransporten, gentechnologie en groene 
stroom. 

Gedrukt 
Opgewarmd Nederland (boek+ DVD +site) 
Rolf Roos (red.) 
Uitgeverij jan van Arkel, €34,95 
Welke planten en dieren verhuizen naar het noorden? Wat 
betekent een vroeger voorjaar? Welke plagen komen er? 
Vijfendertig auteurs schrijven over flora en fauna, waterover
last en zich aanpassende natuurgebieden. Geen gespeculeer 
over wat er kán gaan gebeuren, maar zichtbare en concrete 
effecten nu. De DVD bevat documentaires en 
www.opgewarmdnederland.ni biedt extra nieuws, weten
schappelijke achtergronden en links . 

De feiten over klimaatverandering 
Dinyar Godrej 
Uitgeverij Lemniscaat €9,95 
Er zijn de laatste jaren steeds meer 'recordbrekende' gevallen 
van extreme weersomstandigheden: overstromingen, 
orkanen en langdurige droogteperioden. Bezorgdheid over 
klimaatverandering kan niet worden weggenomen met de 
mededeling dat het hier om een natuurlijke ontwikkeling zou 
gaan. De mens is zelf veroorzaker van klimaatveranderingen. 
Een analyse van de politieke strijd over het probleem en de 
mogelijke oplossingen. 

Dagboek van een lege plek 
Thomas van Slobbe, 
Uitgeverij jan van Arke I, €11 ,95 
De natuur- en milieubeweging heeft haar langste tijd gehad. 
De organisaties hebben er zelf aan meegewerkt dat er zoveel 
regels kwamen dat er van natuurlijke wildheid geen sprake 
meer is. Natuurbeschermer Thomas van Slobbe, directeur 
van de stichting wAarde, wil dat de natuur meer aan zichzelf 
wordt overgelaten. "Alleen als mensen zich kunnen ontspan
nen in gebieden zonder regels en ordening leidt natuur
beleving tot gezondheid, levenslust en ontspanning." 
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Tekst: 
Peter Verschuren 

Krista van Velzen: 

'Nooit eerder hebben 
wetenschap en 
techniek voor 
zo'n grote uitdaging 
gestaan' 

Wat doet de Tweede Kamer met een grootschalig VN-milieuonderzoek? En hoe 

staan we er in Nederland voor op het snijvlak van milieu en politiek? Antwoor

den van Kamerlid Krista van Velzen. 'Elk jaar krijgen we de boodschap dat het 

een beetje beter gaat, maar niet goed genoeg'. 

'Het Millennium Ecosystem Asses
sment is het zoveelste wetenschap
pelijk rapport dat aangeeft dat de 
beschadigingen door de mens aan 
de planeet zodanige vormen aan
nemen dat ze onomkeerbaar wor
den -en dat het dus de hoogste 
tijd is om wat te doen . Het is be
slist één van de betere rapporten, 
doordat het heel concreet is . Bij
voorbeeld over de gevolgen van de 
stikstofbemesting, een zaak die 
ook in Nederland speelt: de bemes
ting van de grond heeft zo'n grote 
impact op het grondwater, dat we
ook als we nu de bemesting terug
dringen- nog jarenlang met ver
zuurde grond zitten . Maar uniek is 
de boodschap niet: ieder jaar krijgt 
de Kamer de Milieubalans van het 
RIVM . Die gaat over de situatie in 
Nederland en heeft elke keer als 
conclusie dat het een beetje beter 
gaat, maar niet goed genoeg.' 

Wat doet de politiek met zo'n 
uitgebreid VN-onderzoek? 
' ja, hoe gaat zoiets: het rapport 
wordt besproken in de vaste 
Kamercommissie voor VROM en 
de standaardreactie is dan dat de 
commissie een reactie vraagt van 
de bewindslieden. Dit rapport is 
gelukkig zo serieus genomen dat 
gevraagd is om een reactie van 
de minister-president. Die is 
gekomen en was nogal mager, 
waardoor er nu op verzoek van 
de Kamer een hoofdlijnendebat 
met Balkenende over komt.' 

Wat verwacht je daarvan? 
'Milieu is de afgelopen jaren 
een onderschoven kindje geweest. 
Zo'n hoofdlijnendebat zet het 
onderwerp hoger op de agenda. 
We zullen het gebruiken om 
de minister-president te overtui
gen van de urgentie van de 
problemen .' 

Is dat nodig? 
'Nou en of. Kijk naar hetverkeers-en 
transportbeleid. De verveerssector is 
de grootste veroorzaker van de CO,
uitstoot en dus het broeikasaffect 
Toch bezuinigt het kabinet op het 
openbaar vervoer en is de kilometer
heffing uitgesteld tot 2014. Als SP 
hebben we de nodige voorstellen 
gedaan om de CO,-emissie door het 
verkeer terug te dringen: instellen 
van 8o-kilometerzones bijvoorbeeld 
of verbieden van personenauto's die 
minder dan 1 op 8 lopen. De voor
stellen zijn niet overgenomen. Of 
neem de Kyoto-afspraken . Nederland 
zal die waarschijnlijk wel halen , maar 
doet dat wel als een boekhouder 
door de CO,-reductie elders in te 
kopen, vooral in het Oostblok.' 

Wat is daar op tegen? 
' Het is kiezen voor de gemakkelijkste 
weg- maar wel eentje die dood
loopt. We ontkomen er niet aan 
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'Nederland haalt de Kyoto-afspraken als 
een boekhouder: door CO -reducties elders 

verder te gaan dan het plukken van 
het fruit dat het laagste hangt. We 
kunnen in Nederland veel beter 
inzetten op technologische voor
uitgang die de uitstoot hier ver
mindert. Dat zal ook een impuls 
opleveren voor onze economie. 
Bovendien: we hebben niet alleen 
problemen met CO,-uitstoot, maar 
een luchtkwaliteitsprobleem dat 
verder gaat. Op veel plaatsen is 
feitelijk sprake van een bouwstop 
doordat de lucht er te sterk 
vervuild is met fijn stof. 
Nederland zou een doorstart 
moeten maken met de ontwik
keling van schonere technieken. 
Maar dat gebeurt niet: de subsidie 
op de ontwikkeling van duurzame 
energie bijvoorbeeld is gestopt 
omdat er te veel gebruik van ge
maakt werd. Maar zo breek je wel 
het vertrouwen in de overheid af.' 

Elders in deze Spanning zegt 
professor leemans van het VN
onderzoek dat we een klein beetje 
de goede kant opgaan. Zie jij dat 
ook zo? 
'Op wereldschaal niet: de soorten
rijkdom gaat snel achteruit, de 
CO emissie neemt toe ondanks 

2 

Kyoto, en vooral: één van de groot-
ste vemorzakers van milieuproble
men is de armoede. En die neemt 
alleen maar toe. 
In Nederland groeit wel het besef 
dat we niet eeuwig zo kunnen 
doorgaan. Dat vertaalt zich ook in 
maatregelen, zoals bijvoorbeeld de 
subsidie op roetfilters voor oude 
auto's en de verplichting ervan 
voor nieuwe auto's. En net van
daag is er een motie van PvdA en 
SP aangenomen om de subsidies 

in te kopen' 

voor de suikerboeren om te bou
wen. Nu betekent die subsidie dat 
de Europese suiker de ontwik
kelingslanden kapot kan concur
reren- in de toekomst moet hij 
ingezet worden om het platteland 
in stand te houden en bieten te 
telen voor de productie van 
bio-ethanol, een C02-schone brand
stof. Voorwaarde is nog wel dat 
we ook Brussel van de noodzaak 
overtuigen.' 

laten we maar wat beter voor 
de mens zorgen, de natuur zorgt 
wel voor zichzelf, zegt Theo Richel 
van het Heidelberg Appeal: 
'Milieupessimisme is onterecht, 
hypocriet en het vormt een groot 
obstakel voor de vooruitgang'. 
Wat is jouw reactie hierop? 
'Natuurlijk veranderen ecosyste
men voortdurend . Maar het 
Millenniumrapport laat overtui
gend en wetenschappelijk gefun
deerd zien dat de mens de laatste 
vijftig jaar de ecosystemen sneller 
en ingrijpender heeft doen veran
deren dan ooit. Dat kun je niet 
luchtigjes afdoen met een verwij
zing naar de veerkracht van de 
natuur. Het onderkennen van de 
problemen is geen pessimisme. 
Er is wel degelijk reden voor hoop, 
maar dan moeten belangrijke 
politieke en maatschappelijke 
veranderingen worden ingezet. 
We staan voor een enorme uitda
ging om het tij te keren en die 
oplossing ligt juist in de vooruit
gang: in technische innovatie en 
de wetenschap. 
Nooit eerder hebben wetenschap 
en techniek voor zo'n grote 
uitdaging gestaan!' 

'Je kunt de problemen niet luchtigjes afdoen met een 
verwijzing naar de veerkracht van de natuur' 

2 

We hebben het vooral over de 
overheid. Maar hoe zit het met de 
verantwoordelijkheid van de 
mensen zelf? 
'De oproepen van kijk eens naar 
jezelfhebben vaak een onwijze 
truttigheid en daar ben ik niet voor. 
Maar ik heb ook ooit eens mee
gedaan aan het meten van mijn 
eigen ecologische voetafdruk. 
Daarbij kijk je naar je leefpatroon: 
voeding, reizen, energieverbruik 
enz. en wat dat ecologisch gezien 
kost. Dat was heel leerzaam. 
Natuurlijk is het zinvol om milieu
problemen terug te brengen naar 
het niveau van een individu, maar 

de grote winst is toch te halen in 
de productie en het overheids
beleid.' 

En een SP-afdeling, wat kan die 
met het milieu? 
'Ik was bij een kennismakings
avond van de afdeling Spijkenisse 
waar een wereldmaaltijd geser
veerd werd: eten op basis van een 
eerlijke verdeling van het voedsel 
in de wereld, met mensen die 
daar boeiend over konden vertel
len. Dat was echt leuk. 
Wat kunnen afdelingen meer 
doen: het inkoopbeleid van de 
gemeente tegen het licht houden, 
hoe zit het met de bouwmate
rialen, het hout voor de speel
toestellen, noem maar op. Op 
verkeersgebied is van alles te 
doen -al is het maar het weg
nemen van hindernissen die 
mensen belemmeren te gaan 
fietsen. Kijk eens naar het lucht
kwaliteitsbeleid, zet je in voor 
groengebieden die onder druk 
staan . Of heel concreet: we heb
ben als Kamerfractie een rapport 
gemaakt over het stimuleren van 
biologische landbouw. Met dat in 
de hand kun je elke gemeente 
aanspreken op wat ze in de kanti
ne serveert.' • 
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Hetrïke . 
roo1eleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het sodaisme in Nederland 

Deel6: 

Eenheid 
In 'Een Ander Nederland' 
(www.eenandernederland .nl) 
probeert een aantal Kamerleden 
van SP, Groenlinks en PvdA hun 
partijen voor te bereiden op een 
mogelijke samenwerking bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 
2006 en de landelijke verkiezingen 
van 2007. Het doel van dit initiatief 
is uiterst bescheiden: we willen 
voorkomen dat, als deze partijen 
lokaal of nationaal een meerder
heid halen, een links college of 
kabinet bij voorbaat onmogelijk is. 
Het socialisme in Nederland kent 
een lange traditie van scheiden en 
scheuren. Hoe komt het toch dat 
linkse mensen elkaar zo de politie
ke maat nemen? 
Vorige maand bleek hoe Troelstra, 
de leider van de Sociaal Democrati
sche Arbeiderspartij (SOAP), na de 
invoering van het algemeen kies
recht hoopte op een sociaal-demo
cratische meerderheid, maar 
moest toezien hoe veel arbeiders 
op christelijke partijen stemden. 
Ook onder linkse kiezers bleek de 
SOAP niet het alleenrecht te heb
ben : bij de eerste algemene verkie
zingen in 1918 waren er ook zetels 
voor de Bond van Christen-Socia
listen, de Socialistische Partij (!) en 
de Communistische Partij Holland 
(CPH) . Bovendien kregen linkse 
partijen te maken met afsplitsin
gen, zoals in 1926 de CPH, toen de 
Groep Wijnkoop uittrad, en in 1932 
de SOAP, toen de Onafhankelijke 
Socialistische Partij werd opge-
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richt. Tussen al deze partijenstrijd 
door bewogen zich nog individuele 
socialisten, zoals Henk Sneevliet, 

die in 1933 met zijn eigen Revolu
tionair-Socialistische Partij in de 
Kamer kwam . 

'Ik beschuldig' 
Begin februari 1933 brak een muite
rij uit op het pantserschip De Ze
ven Provinciën , een marineschip in 
Nederlands-Indië. De bemanning 
kwam in opstand tegen loonver
lagingen . Tevens klaagde men het 
onderscheid aan dat werd gemaakt 
tussen Nederlandse en inlandse 
mariniers. De muiterij werd op 
8 februari met een vliegtuigbom
bardement bloedig beëindigd, 
waarna de overlevenden zwaar 
werden gestraft. Sneevliet verge
leek in een manifest de muiterij 
met de opstand op het tsaristische 
marineschip Potemkin in 1905, die 
werd gezien als een begin van de 
Russische Revolutie, waarna hij 
werd gearresteerd en in de gevan
genis belandde. 
In 1928 was Sneevliet uit de CPH 
getreden en had hij zijn eigen 
Revolutionair-Socialistische Partij 
(RSP) opgericht, die bij de verkie
zingen van 1929 onder de kies
drempel bleef. In 1933 echter wist 
de partij met de leus 'Kies Sneevliet 
van de cel in de Kamer' de aan
dacht op zich te vestigen. Tijdens 
protestbijeenkomsten werden 
vergelijkingen gemaakt met Dome
la Nieuwenhuis, die vijfenveertig 

jaar eerder eveneens via de gevan
genis in de Kamerbankjes was 
gekomen. Op de verkiezingsposter 
riep Sneevliet een 'Ik beschuldig' 
uit over het bloedige neerslaan van 
de muiterij op De Zeven Provin 
ciën . Op 23 april werd deze 
beroepsrevolutionair daadwerkelijk 
in de Tweede Kamer gekozen. 

Henk Sneevliet (1883-1942) was 
geboren in Rotterdam, als zoon 
van een Brabantse sigarenmaker. 
Toen hij nog jong was stierfzijn 
moeder aan tbc, waarna hij bij 
familie werd ondergebracht. Snee
vliet ging werken als spoorbeambte 
in Zwolle, waar hij gemeenteraads
lid werd voor de SOAP en voorzit
ter van een aan de NVV verbonden 
spoorvakbond. Toen de partij en de 
vakbond in 1911 echter weigerden 
om een spontane zeeliedenstaking 
te steunen, trad hij af. Daarmee 
koos Sneevliet voor een leven als 
activist, boven dat van bestuurder. 
Biograaf FritjofTichelman roemt in 
Henk Sneevliet. Een politieke biogra
fie (1974) zijn 'buitengewone ver
mogen om anderen te er:~thousias

meren en op de been te houden'. 
Sneevliet kreeg uit drie huwelijken 
twee stiefdochters en twee zonen , 
Pim en Pam, die respectievelijk in 
1932 en 1937 zelfmoord pleegden. 

Internationaal activisme 
Niet alleen omdat ook hij vanuit de 
cel in de Kamer werd gekozen lijkt 
Sneevliet op Domela Nieuwenhuis, 
maar ook omdat hij een rol heeft 
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gespeeld in de internationale ont
wikkeling van het socialisme. 
Na zijn teleurstelling over de 
sociaal-democratische SDAP en de 
gematigde vakbond NW vertrok 
Sneevliet naar Nederlands-Indië, 
waar hij zich ging inzetten voor de 
politieke emancipatie van de Indi
sche bevolking. Hij ging onder 
meer stukken schrijven voor Het 
Vrije Woord en was in 1914 één van 
de oprichters en eerste leider van 
de Indische Sociaal-Democratische 
Vereeniging, vanaf 1920 de Partai 
Komunis lndonesia genoemd (op 
de afbeelding zit Sneevliet te mid
den van leden van de Vereeniging, 
met Het Vrije Woord in zijn han
den) . Toen in 1918 de Russische 
Revolutie uitbrak, en Traelstra ook 
in Nederland een revolutie aankon
digde, probeerde het koloniaal 
bestuur de gemoederen te sussen . 
Een van de maatregelen was om 
Sneevliet naar Nederland terug te 
sturen. 
Deze gedwongen terugkeer maakte 
echter geen einde aan Sneevliet's 
internationale ambities. Zijn anti
koloniaal activisme had de aan
dacht getrokken van de Russische 
communisten, die hem in 1920 op 
missie stuurden naar Oost-Azië. 
Hij moest de mogelijkheden gaan 
onderzoeken van een communisti
sche beweging in China. Hier trof 
hij kleine groepjes geïsoleerde 
intellectuelen aan, die weinig poli
tieke invloed hadden. In Neder
lands-Indië had Sneevliet gepro-

beerd de invloed van de socialisten 
te vergroten door contacten te 
leggen met moslimorganisaties, 
die ook meer onafhankelijkheid 
wilden van Nederland. In China 
probeerde hij de communisten te 
laten samenwerken met de veel 
grotere Kuo min tang, een nationa
listische beweging die ook streed 
tegen de invloed van westerse lan
den. De samenwerking die Snee
vliet internationaal predikte, bleek 
in Nederland echter onuitvoerbaar. 

Nationale onmacht 

Toen Sneevliet in 1924 opnieuw in 
Nederland kwam, stond de CPH op 

het punt van ontploffen. Een deel 
zag zichzelf als een verlengstuk van 
de Russische communisten, die 
een wereldrevolutie wilden ontkete
nen en daartoe de grote vakvereni
gingen voor zich wilde winnen, 
zoals in Nederland de NW. 
Daarnaast waren er leden die voor
al een antwoord wilden vinden op 
problemen van de arbeiders in 
Nederland, die op dat moment 
hard werden getroffen door een 
economische crisis, en die vooral 
heil verwachtten van kleine en radi
cale vakbonden als de NAS (zie 
Spanning van april). Sneevliet wist 
veel socialisten in Nederland te 
boeien met romantische verhalen 
over zijn koloniale strijd in Neder
lands-Indië en zijn ontmoetingen 
met Russische communisten, maar 
kreeg weinig gehoor bij de commu
nistische partijleiders. Daarop be-

sloot hij in 1928 de verdeelde CPH 
te verlaten en een nieuwe socialis
tische beweging te beginnen. Na 
zijn teleurstellende 
ervaringen met sociaal-democra
ten en communisten probeerde 
Sneevliet buiten deze partijen om 
alsnog socialistische eenheid te 
creëren. In de praktijk leidden zijn 
bemoeienissen echter tot nog 
meer sektarisme. De NAS, waar
van hij voorzitter werd, was met 
gemiddeld zo'n 15.000 leden een 
weliswaar actieve, maar kleine 
vakbond. De zetel die hij met de 
RSP veroverde in 1933, het jaar dat 
in Duitsland Hitier aan de macht 
kwam, ging in 1937 alweer ver
loren. De enige eenheid die Snee
vliet wist te bewerkstelligen was in 
1935 een fusie met de nóg kleinere 
Onafhankelijke Socialistische 
Partij, tot een nieuwe Revolutio
nair-Socialistische Arbeiderspartij, 
maar na teleurstellende verkiezin
gen dat jaar voor provincies en 
gemeenten viel ook deze club weer 
uiteen. Voor de zelfverklaarde 
wereldrevolutionair Sneevliet moet 
dit politiek provincialisme onuit
staanbaar zijn geweest. Een 
heldenrol was voor hem pas weg
gelegd toen met de Duitse inval in 
1940 de internationale politiek ons 
land binnendrong en Sneevliet een 
illegale Marx-Lenin-Luxemburg
Front oprichtte. In maart 1942 
werd hij door de Duitsers op
gepakt en met zes kameraden op 
de Leusdenerheide gefusilleerd. 
Wat revolutionairen als Sneevliet 
vooral opbrak, was- denk ik- een 
gebrek aan praktisch succes. 
Doordat de weerklank in de 
samenleving voor hun inspannin
gen gering bleef, richtte het verzet 
zich naar binnen, waar altijd wel 
persoonlijke vetes waren uit te 
vechten. Ook voor de veel grotere 
SDAP bleef nationaal succes uit. 
Wel konden haar succesvolle 
wethouders lokaal iets van de 
hooggespannen verwachtingen 
waarmaken. Volgende keer zullen 
we zien hoe het wethouderssocia
lisme van Drees en De Miranda 
de weg vrijmaakte voor landelijke 
bestuurlijke verantwoordelijkheid 
voor sociaal-democraten na de 

Tweede Wereldoorlog. • 

Spanning juni 2005 15 



Vrijdag 15 tfm vrijdag 22 juli 

Motto: 'Think Global, Act Local' 
Lezingen, workshops, zelfstudie, debat en discussie 
Maar ook: wandelen, fietsen, zwemmen, voetballen, 
nachtspelen, en droppings 
In een jeugdherberg in Sankt-Vith, Belgische Ardennen 

Wees er snel bij als je wilt deelnemen: 
maak 75 euro over op gironummer 3158651, 
tnv ROOD, jongeren in de SP, ovv Zomerschool, 
je naam en je lidnummer. 
Kijk voor meer informatie op www.rood.sp.nl 
of bel met Driek van Vugt, (010) 243 55 57 

Weekend-zomerscholen 
Niet meer zo jong, en toch zin in een leuke en leerzame vakantiestudie? Dat kan. 
Naast de ROOD-Zomerschool zijn er ook drie weekend-zomerscholen, waarbij leeftijd geen rol speelt. 

In het Stayokay hostel in Dordrecht 
Met stevige gastcolleges, pittige discussies 
excursies en een politiek café. 

Donderdag 21 juli tfm zondag 24 juli 
Donderdag 11 augustus tJm zondag 14 augustus 
Donderdag 18 tJm zondag 21 augustus 

Eigen bijdrage 100 euro. Opgeven bij Rosita van Gijlswijk: (010) 243 55 64 
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Op naar een beter 
Europa! 
Alweer Europa, zuchtte menige SP'er bij het horen 

van het nieuwe Spanning-thema. Jazeker. Wéér 

Europa. Omdat we het er na de referenda nu einde

lijk over kunnen hebben hoe het wél moet. 'Het 

Europa van de toekomst kan ons in veel mindere 

mate neoliberaal beleid opdrin

gen,' concludeert Harry van 

Bommel. Jonas Sjöstedt 

vraagt zich af hoe links 

profijt kan trekken uit de 

overwinningen in Frankrijk en Nederland, en noemt 

al een aantal aspecten van het nieuwe Europa. 

Groenlinks-senator leo Platvoet concludeert vervol

gens over de gevolgen van het NEE voor de Neder

landse politiek dat ze de mogelijkheden voor een 

gezamenlijk links alternatief dichterbij brengen. 

De situatie voor links bij enkele van onze buren 

wordt besproken door Tiny Kox. Hij schetst de 

problemen in Engeland en de uitstekende vooruit

zichten in Duitsland. 

Arjen Vliegenthart kijkt nog verder weg, en gaat in 

op de situatie in Oost-Europa, waar democratise

ring in de ogen van veel mensen nog steeds 

gekoppeld is aan de vrije markt. 

Het extra dikke zomernummer bevat verder de visie 

van Jan Marijnissen op de vraag waar terrorisme 

vandaan komt en hoe het bestreden moet worden. 

INHOUD 3 Over tien jaar bemoeit Europa zich veel minder 

met onze wetten en regels- een interview met 
Harry van Bommel Thema: 

Europa na de referenda 
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6 Voorstellen voor een nieuw Europees bestuur

een voorzet van Jonas Sjöstedt 

8 NEE biedt kansen voor een links alternatief
Groenlinkssenator leo Platvoet 

10 Steeds meer links met links in Europa
Tiny Kox over Labour en de linkse Partij 

14 Een lange route met veel dwaalwegen - Arjen 
Vliegenthart over de democratisering in Oost
Europa 

18 Terroristen aanpakken en de poel waarin 
ze zwemmen droogleggen! -de visie van 
Jan Marijnissen 

20 Politiek is geen rekenkunde- column 

21 Doorleesvoer-interessante sites 

22 Wethouderssocialisme- dee/7 van 
Het rijke rooie leven 

Een schat aan opinies van SP' ers is te vinden op www.sp.nlfopinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht. 

Van liberalisering taxivervoer is niemand beter geworden 
De taxiritten zijn sinds de liberalisering van de taximarkt 14 procent 
duurder geworden, terwijl de dienstverlening met sprongen achter
uit is gegaan. Volgens Harry van Bommel in Het Parool is regulering 
door de overheid noodzakelijk om de taximarkt weer op orde te 
krijgen . Een essentiële stap daarbij is teruggaan naar capaciteits
beleid waarbij het aantal vergunningen is toegesneden op de vraag 
naar taxivervoer. 

Vrijhandel benadeelt vooral ontwikkelingslanden 
Het antwoord van Kartika Liotard en Remi Poppe op de PvdA
Kamerleden Diederik Samsom en Kris Douma die in De Volkskrant 
pleitten voor vrijhandel en het direct afschaffen van de EU-land
bouwsubsidies. De SP' ers leggen uit dat verdere liberalisering door 
het afschaffen van handelsbarrières en landbouwsubsidies 'de dood 
in de pot is van onze boeren en tevens van die in de derde wereld' . 

Houdbare solidariteit in de zorg, gezond voor ons allen! 
In een voordracht voor het Nederlands Gesprek Centrum levert 
Tineke Slagter vakkundig commentaar op het rapport 'Houdbare 
solidariteit in de Gezondheidszorg' van de Raad voor de Volks

gezondheid en Zorg. 
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Terug- en vooruitblikken met Harry van Bommel 

'Over tien jaar bemoeit Europa zich veel 
minder met onze wetten en regels' 

In de referendumcampagne groeide hij uit tot hét Europese 

gezicht van de SP en meteen na de NEE-overwinning zette hij 

de toon met een voorstel voor een brede maatschappelijke 

discussie over de toekomst van Europa. Harry van Bommel 

over Turkije, Europese solidariteit en de EU van de toekomst. 

Tekst: Peter Verschuren 

Dat NEE ging winnen op 1 juni hing al in de lucht. Maar 
de hoge opkomst en de omvang van de overwinning 
waren wel héél opmerkelijk. Hoe verklaar jij die zaken? 
'Mijn conclusie uit de uitslag op 1 juni is dat de Neder
landers door een aantal zaken massaal vervreemd zijn 
van de Europese Unie. Dat zijn ze omdat de uitbreiding 
te snel is gegaan, met tien nieuwe lidstaten in één keer; 
omdat Europa zich met te veel zaken bemoeit; omdat 
Europa te duur is : we betalen te veel en er zit nog oud 
zeer vanwege de euro; en omdat Europa te ver van 
Nederland af staat. Ze doen maar wat in Brussel, is een 
veelgehoorde mening. 
Die vier 'omdats' zijn allemaal aspecten van een Euro
pese superstaat, en daar hebben veel Nederlanders een 
unheimisch gevoel bij . Bij het referendum was het zo
iets van al die jaren is ons niets gevraagd. Nu hebben 
we eindelijk wél iets te vertellen , en dat zullen we doen 
ook.' 

Het referendum als uitlaatklep? 
'Ik zie dat niet als een uitlaatklep, want dat suggereert 
iets van frustratie . En dat was het niet. Het was het 
manifest worden van het ontbreken van draagvlak voor 
de ontwikkeling van de EU . . 
Nederland was één van defoundingfathers van de EU, 
we liggen midden in het EU-gebied en onze regeringen 
hebben altijd voorop gelopen als het om Europa ging. 
Maar blijkbaar zonder instemming van de bevolking. 
De veronderstelling dat de mensen het wel goed vin
den, is een misvatting gebleken. Balkenende noemde 
de uitslag van het referendum een koude douche, en 
daarin heeft ie' wel gelijk. Het is even schrikken, maar 
je bent wel meteen goed wakker.' 

Is dat inderdaad het effect? Is de regering echt wakker 
geworden uit haar Europese droom? 
'Staatsecretaris Nicolaï van Europese Zaken analyseer
de dat Europa voor de mensen blijkbaar te snel, te 
bemoeizuchtig, te duur en te ver is. Die visie delen wij. 
Europa moet bescheidener zijn in zijn ambities. Dat 
vinden wij en dat heeft Nicolaï ook erkend.' 

Wat betekent dat 'bescheidener zijn' concreet? 
'Dat betekent dat we het moeten gaan hebben over 

de vraag welke taken die Europa overgenomen heeft, 
weer gerenationaliseerd moeten worden, weer terug 
moeten naar nationaal niveau. Ik denk dan in de eer
ste plaats aan de landbouwsubsidies en de structuur
fondsen . De landbouwsubsidies maken nu veertig 
procent uit van de Europese begroting en ze zijn on
houdbaar als we de ontwikkelingslanden een eerlijke 
kans op ontwikkeling willen geven. De structuurfond
sen hevelen nu geld over van de rijke landen naar de 
zogenaamd arme regio's in andere rijke landen. Euro
pa betaalt nu voor de aanleg van fietspaden in Dren
the, voor een geveltuinwedstrijd in Amsterdam en 
voor het opknappen van de Vereeniging in Nijmegen
om een paar voorbeelden te noemen. Dat is onzinnig. 
Natuurlijk, lokale of provinciale bestuurders die een 
greep doen in de Europese pot, hebben groot gelijk. 
Maar dat dit kán, toont de waanzin van het stelsel. 
Dit soort zaken moeten landen, regio's en gemeenten 
gewoon zelf regelen. Daarvoor hebben we toch geen 
EU nodig?' 

Maar waar blijft dan de solidariteit? Voor Nederland 
kan het uit de landbouwsubsidies en de structuur 
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fondsgelden inruilen tegen de afdracht aan Brussel. 

Maar hoe zit dat in bijvoorbeeld Polen? Dat land heeft 
het structuurfondsgeld hard nodig voor zijn ontwikke

ling. En wat blijft er over van het platteland als de boe

ren weggesaneerd worden? 

'De reconstructie van het platteland is een enorme 
operatie. Maar wel één die het beste nationaal geregeld 
kan worden . En ik zeg niet dat we de structuurfondsen 
moeten afschaffen. We moeten ze verregaand beper
ken en ze omvormen , zodat het geld naar arme regio's 
in arme landen gaat. Want natuurlijk is het uit solidari
teit en voor de ontwikkeling van héél Europa belangrijk 
dat we in de arme landen een ontwikkeling op gang 
brengen om hun welvaart naar het Europees gemiddel
de te brengen . Ik ben niet van de stroming Balkenende 
die concludeert dat de mensen NEE gestemd hebben 
omdat Nederland te veel bijdraagt aan de EU en dat 
onze bijdrage dus koste wat kost omlaag moet. Mijn 
verhaal is: ga landelijk regelen wat landelijk veel beter 
geregeld kan worden , en kijk dan wat er dan nog nodig 
is om armere lidstaten vooruit te helpen.' 

'Europa financiert nu een geveltuinwedstrijd in 

Amsterdam. Dat is toch waanzinnig? Daarvoor 

hebben we toch geen EU voor nodig?' 
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In de Kamer is een motie van jou aangenomen om een 

brede maatschappelijke discussie te gaan voeren over 
de gewenste toekomst van de EU. Kan dat wat worden? 

Of gaat het net zo als met de brede maatschappelijke 

discussie over kernenergie, waarvan de regering de 

uitkomst in de prullenbak gooide? 

' Ik zou niet weten waarom het niet zou lukken . Vooraf

gaand aan de toetreding van Nederland tot de Europe
se Monetaire Unie is er bijvoorbeeld een groot en le
vendig debat geweest in de RAl in Amsterdam. Waar

om zou dat nu niet kunnen? En bovendien: we moeten 
wel. Het alternatief is dat de politiek wéér over Europa 

gaat besluiten over de hoofden van de mensen heen. 
En de Tweede Kamer zou wel gek zijn, als ze eerst zegt 
we gaan in debat en nemen dat serieus, en vervolgens 
zegt we doen er niets mee. Dat is voor mij een onvoor
stelbare gang van zaken, een politiek onbegaanbare 
weg.' 

Oké, de discussie komt er en de uitkomst is dat heel 

veel mensen zeggen 'het islamitische Turkije mag niet 

bij de EU'. Wat dan? 

'Het debat moet primair gaan over de EU zoals die is. 

We moeten het vooral hebben over taken en bemoeie
nis van Brussel: hoe ver moeten die gaan? En het debat 
moet minder gaan over de vraag wie moeten erbij . 
Al ligt daar natuurlijk wel een relatie tussen: elk land 
dat erbij komt, krijgt invloed . Verder moet je wel besef
fen dat als Turkije over vijftien of twintig, of misschien 
wel dertig jaar klaar is voor toetreding, dat er dan niet 
alleen een ander Turkije is, maar ook heel andere Euro
pese Unie is, met veel minder bevoegdheden dan nu . 
De vraag over toetreding van Turkije is daarom nu niet 
fair, niet reëel.' 

Dat kun jij vinden, maar wat als de mensen er in de 

brede maatschappelijke discussie daar anders over 

denken? 
'0, ik ga de discussie niet uit de weg. Ik zal uitleggen 
wat ik net verteld heb, en ik zal duidelijk maken dat ik 
vind dat we Turkije strikt de maat moeten nemen als 
het gaat om de vraag of ze aan de eisen voldoen die we 
stellen aan nieuwe EU-leden.' 

Er is al overleg geweest over de vorm van die brede 

maatschappelijke discussie. Hoe gaat het nu verder? 

'Er is inderdaad overleg geweest, en daaruit blijkt dat 
de regering en de Kamer niet op één lijn zitten . In de 
aangenomen motie Van Bommel, die overigens mede 
door Verhagen van het CDA is ondertekend, wordt 
gesproken van betrokkenheid van de regering én van 
de Kamer. De regering wil de discussie echter naar zich 
toetrekken, en stelt voor dat een curatorium, zeg maar 
een commissie, de leiding krijgt over de discussie. 
Daar voel ik niets voor, want dat betekent dat dat cura
torium ook verantwoordelijk wordt voor het formuleren 
van de uitkomsten van het debat. Het presidium van 



'De PvdA is met haar Europese koers 

opgeschoven in onze richting. Het referendum 

is geen belemmering, maar juist een stimulans 

voor linkse samenwerking.' 

de Kamer heeft andere voorstellen gepresenteerd, die 
wel recht doen aan de rol van de Kamer. Ik verwacht 
dat de knoop snel na het reces doorgehakt wordt, en 
dat de discussie in het najaar zal beginnen.' 

In campagne riep Wouter Bos ineens dat de EU-opstel
ling van de SP betekent dat nauwere samenwerking 
tussen PvdA en SP uitgesloten is. Hoe zit dat nu? 
'Bos was boos, vooral op de toon van de campagne. 
Wij hebben die toon niet aangepast, en vervolgens 
werd Bos door de uitkomst van het referendum gecon
fronteerd met een meerderheid in zijn eigen achterban 
die het SP-standpunt onderschrijft. Bos wás boos, en 
hij raakte in verwarring. In het debat over de uitslag 
van het referendum is hij vervolgens van toon veran
derd. De PvdA is met de eigen achterban in debat ge
gaan over Europa en de partij heeft haar koers veran
derd, is opgeschoven in onze richting Al met al zie ik 
het referendum niet als belemmering, maar juist als 
stimulans voor linkse samenwerking. ' 

Wat voor Europese Unie hebben we over pakweg 
tien jaar? 
'Over tien jaar is er een Europa dat zich minder ingrij
pend met allerlei wetten en regelingen bemoeit dan nu 
gebeurt.' 

Is dat ook een socialer Europa? 
' In ieder geval zal dat Europa van de toekomst ons in 
veel mindere mate neoliberaal beleid dwingend kunnen 
opleggen. De koers van de EU wordt nu sterk bepaald 
door de Lissabon-agenda, het streven om in 2010 de 
meest concurrerende economie van de wereld te heb
ben . Dat is illusiepolitiek en leidt tot asociaal wanbe
leid. Het Europa van de komende jaren ontkomt er niet 
aan die agenda los te laten. Maar laten we niet te veel 
naar Europa kijken: sociaal beleid wordt op nationaal 
niveau afgedwongen. We moeten het neoliberalisme in 
eigen huis aanvechten. Keihard de regering aanpakken. 
De meeste neoliberale veranderingen komen van de 
regering zelf en hebben niets met Europa te maken. 
Kijk naar de Zorgverzekeringswet, of de WAO-afbraak.' 

Wat wel van Europa komt, is het beschermen van de 

is maar zeer de vraag of die overeind blijven als buiten
landse verzekeraars ze aanvechten. Voor een sociaal 
Nederland zullen we een forse stap terug moeten met 
die concurrentiebepalingen. Maar is dat ook reëel? 
'Ik heb geen glazen bol. Ik weet wel dat die concurren
tiebepalingen enorme gevolgen hebben. Hun invloed 
grijpt als een infectieziekte om zich heen. Ze krijgt 
steeds meer greep op de publieke sector, waardoor de 
publieke organen hun taken niet langer naar behoren 
kunnen uitvoeren. Of we ze kunnen veranderen, zal 
afhangen van de druk van de bevolking in Nederland 
en in andere landen op de regering om in Brussel an
dere regels te eisen . De nationale politiek zal de ko
mende jaren van veel groter belang zijn. Dan zal blijken 
of Nederland aanvaardt dat onder Europese spelregels 
zorg, onderwijs en wonen tot marktwerking gedwon
gen worden en verziekt raken . 
De ontwikkeling van de EU werd wel gezien als fietsen : 
je moet doorrijden, anders val je om. Ik geloof daar 
niet in. Er is altijd een weg terug. Het vereist wel veel 
politieke moed om hem te bewandelen.' • 

onbeperkte concurrentie. Neem bijvoorbeeld de nieuwe --==----...; 
zorgverzekeringswet, waarin regels zijn opgenomen om .. 
de scherpe kantjes van de marktwerking afte halen. Het 
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Voorstellen voor een nieuw 
Europees bestuur 

'De nee-stemmen tegen de Europese grondwet van Frankrijk 

en Nederland zijn een historische overwinning voor de 

linkse beweging in Europa,' concludeert Europarlementslid 

Jonas Sjöstedt. Hij voegt er meteen de vraag aan toe 

'hoe moet het nu verder? Hoe kunnen we voordeel halen 

uit het initiatief dat de nee-stem ons gaf?' En hij komt met 

een antwoord. 

Tekst: jonas Sjöstedt 

In de eerste plaats moetenwe-totdat daar zekerheid 
overis-blijven aandringen op daadwerkelijke afwij· 
zing van de grondwet. EU-leiders spreken nog steeds 
over een bezinningsperiode, wat betekent dat ze later 
met hetzelfde voorstel terug kunnen komen. Dat zou 
geen recht doen aan de uitslag van de referenda en is 
niet acceptabel. Verder moeten we beseffen dat er 
binnen de progressieve krachten die zich tegen de 
grondwet verenigden soms diepe verschillen in visie 
bestaan over de vraag hóe we de EU willen veranderen. 
Daarom moet er een grensoverschrijdend, open links 
debat komen over de toekomst van de EU. We hebben 
behoefte aan hervormingsvoorstellen. 

In de discussie over de grondwet kregen we soms te 
horen: 'Veel van de zaken waar jullie tegen zijn, zoals 
de vrije markt en de noodzaak van deregulatie vormen 
al deel van de tegenwoordige EU en het huidige ver
drag, en hebben niets te maken met de grondwet.' 
Natuurlijk klopt het, dat veel slechte punten al geregeld 
zijn. Maar die punten werden ófbevestigd ófzelfs 
verslechterd in de grondwet. Daarom hebben we ze 
terecht als tegenargument gebruikt. Maar nu moet de 
conclusie zijn dat het huidige verdrag óók slecht is en 
veranderingen behoeft. Zonder aanpassing van het 
huidige verdrag kan er nauwelijks sprake zijn van fun
damentele veranderingen in het beleid en van ophef
fing van de democratische problemen van de EU . De 
linkse beweging zou daarom moeten aandringen op 
een herziening van het verdrag, maar met totaal andere 
doelen en oplossingen dan die in de grondwet werden 
voorgesteld. We moeten het beeld schilderen van een 
andere en betere Europese samenwerking. Democrati· 
scher, socialer en minder gericht op de vrije markt. 
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Hier volgen enkele voorstellen voor die noodzakelijke 
veranderingen. Natuurlijk zijn er veel aan toe te voegen 
- ik probeer slechts een aantal hoofdpunten te benoe
men. 

Meer democratie 
De macht van de EU moet duidelijke grenzen hebben. 
De voorgestelde grondwet faalde in zijn streven om de 
macht van de unie te verhelderen. Hij maakte het juist 
gemakkelijker om méér macht over te dragen . Een 
nieuw verdrag moet duidelijk maken waarover de unie 
mag beslissen en moet de nationale democratieën 
beschermen . De voorgestelde flexibiliteitclausule, die 
het gemakkelijker maakte macht over te dragen aan de 
EU, moet voor altijd worden geschrapt. De beslissin
gen van de unie moeten hun wortels hebben daar waar 
de democratie het sterkste is, en dat is op het nationale 
niveau en in de nationale parlementen. Daarnaast 
moet ook de macht van de bureaucraten in de EU ver
minderd worden. Het recht om nieuwe wetten op Euro
pees niveau voor te stellen moet worden overgedragen 
van de Europese Commissie naar de nationale parle
menten. Niet-gekozen lichamen zoals de Commissie 
zouden geen invloed mogen hebben op het wetgevend 
proces; die taak hoort te liggen bij personen die zijn 
gekozen dóór en verantwoording afleggen áán de 
inwoners van de EU. De toekomstige Commissie moet 
meer democratisch aansprakelijk zijn, de commissaris
sen moeten rechtstreeks door de nationale parlemen
ten gekozen worden en de parlementen moeten hun 
commissaris tot aftreden kunnen dwingen. Alle beslis
singen over nieuwe wetgeving moeten openbaar ge· 
maakt worden: geen voorbereidende wetgeving meer 
achter gesloten deuren. Door deze hervormingen zou 



de EU een nauwe samenwerking tussen de nationale 
democratieën zijn en zou het EU-beleid een integraal 
deel van het politieke debat in de lid staten zijn. 
Sommigen zien uitbreiding van de bevoegdheden van 
het Europese Parlement als oplossing voor de demo
cratische problemen van de EU . Daarmee ben ik het 
oneens. Het geven van macht aan het Europese Parle
ment is een belangrijke stap in de omvorming van de 

EU in een federale staat, en ondermijnt de nationale 
democratieën . Die ontwikkeling was ju ist een belangrij

ke reden voor mensen om tegen de grondwet te stem
men. Vergeleken met de nationale parlementen heeft 
het Europese Parlement een gebrek aan democratische 
legitimatie en aan werkelijk contact met de bevolking. 

Een verdrag zonder verplicht marktliberalisme 
Een verdrag dat internationale samenwerking regelt , 
zou geen gedragslijn of ideologie mogen opleggen aan 
de deelnemende landen. De gekozen vertegenwoordi
gers moeten kunnen beslissen over de inhoud van het 
beleid zonder beperkt te worden door doctrines. Een 

verdrag mag alleen de manier van besluitvorming en 
zeer algemene doelen van de samenwerking aandui 
den. Daarom moeten alle eisen voor een vrije markt en 
voor liberalisatie uit de tekst van het verdrag gehaald 
worden . Alle bepalingen over het milieu, bescherming 
van consumenten en sociale bijstand moeten minima
le bepalingen zijn . Dat betekent dat landen het recht 
hebben een ambitieuzere politiek na te streven, maar 
niet beneden de gebruikelijke EU normen mogen ko
men. De internationale markt mag niet langer een 
werktuig zijn voor het belemmeren van progressieve 

nationale wetgeving. 

Het verdrag zou nadrukkelijk moeten verklaren dat vrij 
verkeer van werknemers alleen plaats mag vinden als 
volledig de arbeidswetgeving en de CAO's van de ont
vangende landen wordt gerespecteerd . Werknemers uit 
andere EU-staten zouden nooit minder rechten mogen 
hebben dan binnenlandse werknemers. Als we de 
nationale wetten verdedigen , dan verdedigen we niet 
alleen de rechten van onze werkende klasse, maar 
vechten we ook tegen oneerlijke uitbuiting van werkne

mers uit andere landen. Tegelijkertijd beperken we dan 
de voedingsbodem voor racisme en rechts populisme 
met solidariteit en sociale rechten, in plaats van dat we 
de verplaatsing van werknemers gebruiken als instru
ment om onze arbeidsrechten te vernielen. 

Hervorming van de munteenheid 
Volledige werkgelegenheid en sociaal welzijn zouden 
doelen moeten worden van het economische beleid . 

Er moet democratische controle komen op de Europe
se Centrale Bank. Deze sleutelinstelling voor werkgele
genheid en sociale rechtvaardigheid mag hiervan niet 

worden uitgesloten. De euro en het idee van één enkele 
munteenheid voor landen met zeer verschillende eco
nomische omstandigheden belemmeren de economi
sche vooruitgang en het scheppen van banen. Daarom 
zouden de lidstaten een gereguleerde mogelijkheid 
moeten krijgen om de euro te verlaten en opnieuw een 
nationale munteenheid in te voeren. We moeten ons 
realiseren dat we te maken krijgen met een variatie aan 
problemen en dat we verschillende oplossingen nodig 
hebben om de werkloosheid te bestrijden . De hoofd
verantwoordelijkheid voor de aanpak van de werkloos
heid moet daarom binnen de lidstaten blijven. 

Ontwikkelen tot een verantwoordelijke wereldspeler 
De militarisering van de EU is een ernstige fout. De 
plannen voor een gemeenschappelijk leger, een militair 
bondgenootschap en verplichte toename van de bewa
pening moeten van tafel. In plaats daarvan moet het 
respect voor de VN en haar besluiten de hoeksteen 
worden voor de veiligheidssamenwerking tussen de 
staten in Europa. 

Een krachtigere democratische controle op de handels
politiek van de unie is noodzakelijk. De doelstellingen 
voor het handelsbeleid moeten opnieuw worden gede
finieerd , zodat rechtvaardigheid in de wereld en ontwik
keling van de armste landen voorop komen te staan . 
Exportsubsidies voor landbouwproducten moeten 
onmiddellijk worden beëindigd en invoertarieven voor 

ontwikkelingslanden verlaagd. Het EU-budget moet 
effectiever ingezet worden: nu wordt er veel geld ver
spild aan bureaucratie, gecentraliseerde landbouw en 
regionaal beleid . De financiering van die twee laatste 
zaken moet vooral een vraagstuk voor de lidstaten zijn, 

waardoor het rondpompen van geld kan stoppen en er 
alleen overdracht plaatsvindt naar de minst ontwikkel
de landen van de unie. Geld moet wel gestoken worden 
in onderzoek en milieu-investeringen die vooral gericht 
zijn op vermindering van de uitstoot van broeikasgas
sen . Per saldo zal het EU-budget in omvang afnemen, 
waardoor er meer geld over blijft voor de nationale 
niveaus waar ze harder nodig zijn . 

Natuurlijk ben ik me bewust van de enorme moeilijk
heden in het bereiken van de doelstellingen die hierbo
ven zijn beschreven. Maar de EU heeft dringend be
hoefte aan verandering en hervorming. Links nam het 
initiatief door een slechte grondwet af te wijzen . Nu is 
het tijd om het initiatief te nemen in de discussie over 
de toekomst van de Europese samenwerking. • 

Jonas Sjöstedt is lid van het Europees Parlement voor de 
Zweedse Vänsterpartij. Hij maakt deel uit van de fractie 
van Verenigd Links, waarbij ook de SP-Europarlementa
riërs zijn aangesloten. 
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'Nee' biedt kansen voor 
een links alternatief 

Het Nederlandse 'Nee' tegen de Europese Grondwet heeft zijn uitwerking 

niet gemist. Samen met het Franse 'Non' heeft het de Europese Unie op de 

rand van een crisis gebracht. Niet zozeer dat de EU op instorten staat, maar 

veel EU-believers zijn wel flink de weg kwijt. Dit biedt mogelijkheden voor 

een links alternatief, aldus Groenlinks-senator Leo Platvoet. 

Tekst: Leo Platvoet 

Velen willen er met de 'Nee'-buit van 1 juni vandoor 
gaan. Minister Zalm en premier Balkenende gooien 
het op het vele geld dat Nederland aan de EU kwijt is, 
en houden hun poot stijf bij de onderhandelingen over 
de EU-begroting. Blair maakt van iedere nederlaag een 
overwinning en kiest voor de vlucht naar voren: tégen 
de bureaucratie in Brussel- al decennialang een ge
liefd thema aan de overkant van het Kanaal- en vóór 

de markteconomie en een drastische herziening van 
de EU-financiën. Of je het ermee eens bent of niet, de 
discussie over de toekomst van de EU wordt zo wel 
helemaal open gegooid. En dat is winst. 
Hoewel ik het 'Nee' van Nederland betreur- de grond
wet was volgens mij een nuttig middel om te komen 
tot meer democratie, een beter milieu, een fatsoenlijke 
verzorgingsstaat en een humaan tegenwicht voor de 
VS- vind ik dat er niet te lang in wrok moet worden 
omgezien . Want het 'Nee' biedt ook kansen voor een 
linkse heroriëntatie op de EU . In een artikel dat ik sa

men met Diederik Samsom (PvdA) en Tiny Kox (SP) in 
de Volkskrant van 25 juni publiceerde, worden de con
touren daarvan geschetst. Allereerst constateerden wij 
dat er tussen PvdA, SP en Groenlinks niet zo veel 
verschil van mening is over de doelen van de Europese 
samenwerking. Alledrie willen we een socialer, groener 
en democratischer Europa, dat op wereldschaal een 
humaan alternatiefvormt voor het ongebreidelde 
machtsstreven van de VS. De meningen stonden te
genover elkaar bij de vraag of deze grondwet het voer
tuig was om zo'n sociaal Europa te realiseren. 
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Contouren van een links alternatief 
Dat de meningen van de drie linkse partijen minder 
scherp uiteen liggen dan op het eerste gezicht lijkt, 
blijkt ook uit het stemgedrag van de laatste twee jaar 
in de Tweede Kamer. Over Europa hebben de drie 
linkse fracties 56 moties ingediend waarvan er 35 
door alledrie gesteund werden. Over voorstellen die 
bijvoorbeeld het milieu, de sociale politiek of de 

versterking van de democratie betreffen, zijn we het 
eens. Waarover we verdeeld stemden, is bijvoorbeeld 
de zelfstandige positie van Nederland in de EU . Om 
een grotere besluitvaardigheid in EU-verband te 
bereiken, zijn de PvdA en Groenlinks bereid het 
unanimiteitsbeginsel op een aantal onderwerpen in 
te ruilen tegen een gekwalificeerde meerderheid. 

Voor een linkse heroriëntatie op de EU is het cruciaal 
om te discussiëren over een vorm van Europese 
samenwerking, die 
• leert van de fiasco's die het dogma van de vrije 

markt heeft opgeleverd, en die alle publieke voor

zieningen (openbaar vervoer, gezondheidszorg, 
onderwijs, nutsvoorzieningen) daarvan vrijwaart; 

• zich beperkt tot een aanpak van problemen die per 
definitie grensoverschrijdend zijn, zoals milieuver
ontreiniging en terrorismedreiging; 

• zijn verantwoordelijkheid neemt in de wereld met 
een handels- en landbouwpolitiek die de bestrij
ding van armoede en honger centraal stelt. 



De financiën van de EU vormen een permanente steen 
des aanstoots. Maar een debat over geld alleen, zon
der discussie over de koers van de EU, is vanuit links 
perspectief zinloos. Want als Balkenende en Zalm erin 
slagen de Nederlandse bijdrage omlaag te krijgen, 
zonder dat er verder iets aan het EU-beleid verandert, 

schieten we daar weinig mee op. 
In vervolg op het opinieartikel van Tiny Kox, Diederik 
Samsom en mijzeifis er in de Volkskrant doorgedis
cussieerd door Europarlementariërs Joost Lagendijk 
(Groenlinks) enErik Meijer (SP). Lagendijk kon niet 
nala.ten oude koeien uit de sloot te halen . Maar had 
een goed punt met zijn opmerking dat juist een links 
en groen Europa, dat zich onder andere kenmerkt door 
duurzame landbouw, een vitaal platteland, natuurbe
houd en het dichten van de welvaartskioef tussen oude 

en nieuwe lidstaten, niet op een koopje kan worden 
verwezenlijkt. Anders dan hij suggereert, bepleitte ook 
SP' er Harry van Bommel in het Tweede Kamerdebat 

van 21 juni dat de discussie niet primair over het geld 
moet gaan, 'maar over wat wij met Europa willen'. 
Ook voor de Nederlandse sociaal-democraten is de tijd 
gekomen om met andere ogen naar de EU te kijken. 
Op 24 juni bepleitte Wouter Bos in een toespraak voor 
de sociaal-democratische Europarlementariërs een 
nieuwe visie en nieuwe antwoorden. Bos vindt dat de 

'herschepping' van de EU niet overgelaten kan worden 
aan de vrije marktfanaten, de a-politieke bureaucraten 
of de xenofoben die het liefst een hek om ieder land 
willen plaatsen. Als het er om gaat wat er dan wél moet 
gebeuren, komt Bos echter niet veel verder dan een 
update van de oude PvdA-leus dat een sterke econo
mie samen moet gaan met een sociale politiek. Maar 
winst is dat hij de routineuze PvdA-opvatting loslaat, 

dat wat de EU doet, welgedaan is. 

Gedeelde zorgen over de Europese democratie 
Erik Meijer trok in zijn bijdrage in de Volkskrant van 

leer tegen Lagend ijk, dat deze bleef volharden in zijn 
mening dat een federale Europese staat de meeste 
problemen van onze samenleving beter kan oplossen 
dan Nederland zélf. 'Wij niet,' voegde Meijer daar 
veiligheidshalve aan toe. In werkelijkheid bepleitte 
Lagendijk geen federaal Europa- bovendien vond hij 
dat de EU selectiever moest worden. Maar het punt is 
dat ook de achtereenvolgende Nederlandse regeringen 
die problemen niet hebben kunnen oplossen! Het 

Europese, liberale project, waartegen de SP in de cam
pagne zo tekeer ging, is geen uitvinding van de EU, 
maar het resultaat van de politieke en economische 

krachtsverhoudingen die in de jaren tachtig met Rea
gan, Thatcher en Lubbers hun vaandeldragers had
den . Links was te zwak om dat te stoppen, en toen de 
sociaal-democraten in de jaren negentig wél aan het 
roer zaten (Ciinton, Blair, Kok) bleken ze bekeerde 
neo-liberalen te zijn! 

Er zit veel oud zeer tussen de drie linkse partijen . Dat 
moge duidelijk zijn. Tegelijkertijd lijken velen er van 
doordrongen te zijn dater-ook op Europees niveau 
-kansen liggen als de linkse partijen erin slagen te 
benoemen wat hen bindt. Een cruciaal element daar
van is de architectuur van een democratisch Europa. 
Overeenstemming is mogelijk wanneer we de gedeel
de zorg over de slecht functionerende Europese 
democratie als uitgangspunt nemen. 
Op dit moment is het begrijpelijk dat overdracht van 

bevoegdheden op weerstand stuit, maar ook de huidi
ge situatie met de vele vetorechten van lidstaten lost 
de problemen van Europa niet op. Links moet dus 
niet discussiëren over de vraag of een pas op de 
plaats of een sprong naar voren de oplossing is, maar 
scherper met liberalen en confessionelen het debat 
aangaan over de rol van het Europese Parlement in de 
besluitvorming van een beperkt aantal zaken die wél 
op EU-niveau geregeld moeten worden. Daarbij kun
nen referenda benut worden om de Europeanen bij 
belangrijke zaken te betrekken. Anderzijds moeten 
de nationale parlementen, het Nederlandse incluis, 
veel alerter overbodige Europese regelgeving blokke
ren en de regering op haar Brusselse bezigheden 
controleren. 

Tenslotte dit. Een andere conclusie die linkse partijen 
uit het 'Nee' kunnen trekken is dat een linkse her
oriëntatie op de EU onvermijdelijk moet leiden tot 
een politisering tussen links en rechts op Europees 
niveau. Als het de linkse partijen ten minste ernst is 
om Europa sociaal, groen en solidair te maken. De 
strijd tegen de verdergaande liberalisering zou wel 
eens de katalysator van die polarisatie kunnen zijn. 
De opkomst van de 'Linkse Partij' in Duitsland, het 
Franse 'Nee' en het alom gevoelde onbehagen in 
Nederland tegen het kille saneringsbeleid van het 
kabinet Balkenende zijn tekenen van die politisering. • 

Leo Platvoet was de eerste voorzitter van GroenLinks en 
zit sinds 1999 in de Eerste Kamer. Samen met parlemen
tariërs van PvdA, SP en GroenLinks is hij initiatiefnemer 
van 'Een Ander Nederland', dat een progressief alterna
tief bepleit bij de komende Kamerverkiezingen. 
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Steeds meer links met links in Europa Tekst TmyKox 

De SP werkt in Europa steeds meer samen 

met linkse pa~ijen en organisaties. In het 

Europees Parlement maken we deel uit van 

de confederale groep van Verenigd Links. Bij 

bijeenkomsten van het losse 'Nieuw Euro

pees Links Forum' zijn vaak SP-vertegen

woordigers present. Goede contacten wor

den onderhouden met de Scandinavische 

Groen-linkse alliantie, waarin partijen uit 

Noorwegen, Zweden, Finland, IJsland en 

Denemarken samenwerken. Ook met het 

Moeilijke tijden voor 
links in Engeland 
Labour regeert in Engeland, maar de koers van minister

president Tony Blair is regelrecht neoliberaal te noemen. 

Hoe veranderen we dat, en maken we van Blairs New Labour 

weer 'Real Labour'? Daarover bogen zich half juli in Londen 

enkele honderden linkse Labourleden. 

Amper een week voordat Links Labour bij elkaar kwam, 
waren in Londen tientallen mensen omgekomen tij
dens de grootste terroristische aanslag die Engeland 
ooit getroffen heeft. Die gebeurtenis bepaalde de stem
ming in grote mate. Rechts schreeuwt om nog hardere 
maatregelen tegen 'de' terroristen en Labourleider Blair 

lijkt als zo vaak gevoelig voor die pressie. Onder zijn 
leiding is de Labourpartij de afgelopen jaren op alle 
terreinen ingrijpend hervormd, zijn veel kritische leden 
uit hun posities verwijderd en wordt met argusogen 
gekeken naar degenen die zich nog wél verzetten tegen 
de verregaande verrechtsing van de ooit zo trotse link

se arbeiderspartij. 
De critici van Blair kwamen bijeen onder de vleugels 
van het 'Labour Representation Committee', dat zich 
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zuiden zijn steeds meer contacten: rond 

het referendum over de Europese Grond

wet is bijvoorbeeld veel samengewerkt met 

linkse organisaties in Frankrijk. Ook met 

oost en west nemen de contacten toe. Tiny 

Kox, SP-senator en lid van de Raad van 

Europa, doet verslag van de ontwikkelingen 

in Engeland, waar linkse dissidenten in 

Labour het moeilijk hebben, en in Duits

land, waar een nieuwe Linkse Partij juist in 

de lift zit. 

gesteund weet door enkele tientallen dissidente La
bour-parlementariërs, een aanzienlijk aantal bestuur
ders van Britse vakbonden, en raadsleden en activisten 
uit het hele land. Wat hen bindt, is de afkeer van Blairs 
neoliberale politiek. Sommigen zeggen zelfs dat de 
Labourpremier een rechtsere koers vaart dan de Tories, 
de conservatieven in het Britse parlement, ooit hadden 
durven doen. 



Veellinkse partijen, en weinig eenheid 
Veel kiezers hebben de buik vol van Blair, maar toch is 
hij dit jaar met Labour als winnaar uit de parlements
verkiezingen gekomen. Dat heeft alles te maken met 
het Engelse kiesstelsel, dat degene met de meeste 
stemmen in een kiesdistrict in verregaande mate be

voordeelt boven de overige partijen . Daardoor heeft 
Labour met een minderheid van de uitgebrachte stem
men en vier miljoen stemmen minder dan bij de vorige 
verkiezingen toch een comfortabele meerderheid in het 
Britse Lagerhuis. De afnemende steun voor Blair is 
voor zijn critici wel een belangrijk argument om de 
bakens weer naar links te verzetten. 
Dat dit nodig is, daarvan is ook Tony Benn overtuigd . 
Benn is bijna tachtig jaar, maar nog steeds hét boeg
beeld van links in Labour. Hoewel hij in 2001 na tiental
len jaren dienst het Britse parlement verliet (in de jaren 
zestig en zeventig was hij zelfs lid van het Britse kabi
net), geldt hij nog steeds als één van de meest geliefde 
én omstreden politici van Engeland. Hij is voorzitter 
van de Stop the War-coalitie die zich verzet tegen Blairs 

oorlogspolitiek in I rak. Volgens Benn maakt het niet uit 
of linkse mensen zich binnen ófbuiten Labour organi
seren- áls ze maar iets doen en niet bij de pakken 
neerzitten. Linkse mensen moeten - aldus Benn
benadrukken dat in plaats van steeds verdergaande 
liberalisering juist meer democratisering van de sa
menleving nodig is. 
Deze opvatting wordt gedeeld door John McDonnell, 
voorzitter van het Labour Representation Committee. 
Omdat McDonnell populair is in zijn eigen kiesdistrict, 
is Blair er nog niet in geslaagd deze linkse plaaggeest 
kwijt te raken, die binnen en buiten het Lagerhuis de 
strijd aangaat met de regering die in naam van zijn 

eigen partij is. McDonnell geldt als één van de meest 
geharnaste tegenstanders van de antiterrorismewetge
ving van de regering Blair. Die maakt het mogelijk om 
steeds meer burgerrechten aan de kant te zetten en 
mensen zelfs voor onbepaalde tijd zonder proces op te 
sluiten . Volgens McDonnell worden burgers daar de 
dupe van, terwijl terroristen toch hun gang kunnen 
blijven gaan. 

McDonnell hoopt dat de komende tijd meer mensen in 
verzet komen tegen de politiek van Blair. Daarbij wil hij 
samenwerken met critici die zich buiten de Labour
partij aan het organiseren zijn . Engeland telt tal van 
kleine linkse partijen, die het mede door het districten
stelsel zonder landelijke volksvertegenwoordigers moe
ten stellen, maar vaak veel strijdlust weten te ontwikke
len bij buitenparlementaire activiteiten. Sommige van 
deze linkse groepen zijn ook aanwezig op de bijeen
komst van kritische Labourleden in Londen. 
Hoewel er goede contacten zijn, blijft verdeeldheid 
links in Engeland kenmerken. 'Het heeft geen zin te 

geloven dat je de Labourpartij van koers kunt verande
ren', zeggen vertegenwoordigers van de Verenigde 
Socialistische Partij, een nieuwe loot aan de toch al 

volle stam van Engels links. Zij hebben hun hoop ge
vestigd op samenwerking van onderop, onder andere 
gebaseerd op positieve ervaringen met recente acties 
van Britse havenwerkers, maar stellen electoraal nog 
niet veel voor. Ook zij onderkennen dat verdeeldheid 
domineert in plaats van eensgezindheid. Tijdens acties 
kan weliswaar vaak goed worden samengewerkt met 
linkse dissidenten in Labour, maar een aansprekend 

alternatiefvoor Blairs Labour is nog niet in zicht. 

En dus wordt er in Engeland op dit moment vooral veel 
gepraat over het formuleren van een alternatief voor 
het beleid van New Labour: terugdraaien van de uitver
koop van de publieke sector, harder aanpakken van de 
veelverdieners en bovenal terugtrekken van de Britse 
soldaten uit Irak. john McDonnell: 'Het is intellectuele 
onzin net te doen alsof de bomaanslagen die Engeland 
nu treffen niks te doen hebben met de Britse militaire 

aanwezigheid in Irak en onze opstelling in het Israë

lisch-Palestijnse conflict. Zo goed als de bomaanslagen 
in Engeland volstrekt verwerpelijk zijn, zo geldt dat ook 
voor ons optreden in Irak. Mr. Blair, haal onze troepen 

terug!' • 

Graag meer contact 
met de SP 
Linkse dissidenten binnen Labour willen graag meer 
contact met hun geestverwanten in de SP. De rol die 
de SP heeft gespeeld in het referendum over de Euro
pese Grondwet heeft in Engeland veel indruk gemaakt, 
lieten john McDonnell and Tony Benn weten aan SP

senator Tiny Kox, die op 16 juli als gastspreker optrad 
op de bijeenkomst van het Labour Representation 
Committee. De contacten met linkse politici in Enge
land zijn niet nieuw: in de anti-oorlogsdemonstraties 
tegen de Amerikaans-Britse inval in Irak stonden SP
Kamerleden Harry van Bommel en Krista van Velzen 

~chouder aan schouder met linkse Labourparlementa
riërs als jeremy Corbyn. En ook tijdens het Europees 
Sociaal Forum vorig jaar in Londen wisselden linkse 
politici uit Nederland en Engeland ervaringen uit. In 
Schotland kijkt de Schotse Socialistische Partij met 
belangstelling naar de groei van de SP. Doordat Schot
land wel een kiesstelsel van evenredige vertegenwoor
diging kent, zijn de socialisten er hier wél in geslaagd 
om naast Labour in het parlement te komen. 
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Steeds meer links met links in Europa Tekst T1nyKox 

Wordt de nieuwe Linkse 
Partij de derde partij van 
Duitsland? 

Als op 18 september onze oosterburen naar de stembus gaan, is 

er de kans dat de nieuwe 'Linkse Partij' als derde partij van Duits

land tevoorschijn komt. Het bijzondere bondgenootschap van 

linkse Duitsers uit het oosten én het westen van het land kan 

daarmee dé verrassing worden van 2005. Een ontwikkeling die 

twee jaar geleden nog ondenkbaar was. 

Zomer 2003- De Partij van het democratische socialis
me in Duitsland, kortweg POS, worstelt met een groot 
dilemma. Terwijl de partij in het oosten één van de 
grootste partijen is, lukt het niet om tevens enige aan
hang te krijgen in het westen van het land. Die tegen
stelling heeft er in 2002 toe geleid dat de POS niet de 
kiesdrempel van vijf procent voor de Bondsdag heeft 
gehaald. Daardoor resteren nu nog slechts twee leden 
in het Duitse parlement, die rechtstreeks gekozen zijn 
in de hoofdstad Berlijn. Bij gemeenteraadsverkiezingen 
zijn wel her en der zetels behaald, maar de kans op een 
algemene doorbraak lijkt halverwege 2003 vooralsnog 
minimaal. Duitsers in het westen vertrouwen de op 
Oost-Duitse stemmen gebaseerde partij gewoon niet. 
Om landelijk invloed te krijgen zal de POS hoe dan ook 
moeten groeien in het westen van Duitsland. Maar als 
de POS zich volledig op het westen van het land richt, 
kan dat wel eens ten koste gaan van haar grote aan
hang in het oosten, voor wie de POS de enige belan
genbehartiger is. Op eigen kracht het westen veroveren 
lijkt ondoenlijk. Eigenlijk zou er een nieuwe partij in het 
westen moeten komen, die daar haar eigen wortels 
ontwikkelt. Maar je kunt toch geen 'tegenpartij' in het 
westen oprichten? POS-voorzitter Lothar Bisky heeft in 
de zomer van 2003 heel wat te puzzelen . Hij belooft 
zijn partij er alles aan te zullen doen het dilemma op te 
lossen en de terugkeer van de POS als echte fractie in 

de Bondsdag mogelijk te maken, zo vertelt hij aan een 
SP-delegatie die hem die zomer in Berlijn bezoekt. 
Ondertussen daalt de steun voor de regeringscoalitie 
van de sociaal-democratische SPD en de Groenen. De 
aantrekkingskracht van SPD-bondskanselier Gerhard 
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Schröder en zijn groene vice-kanselier Joschka Fischer 
vervliegt. Deelstaatverkiezingen gaan verloren en de 
coalitie verliest daarmee gaandeweg ook haar meerder
heid in de Duitse Landsdag, een soort Eerste Kamer. 
De coalitie dreigt verlamd te raken: linkse kiezers zijn 
boos op Schröders 'Agenda 2010', een politiek pro
gramma dat hard ingrijpt in de sociale voorzieningen. 

Schröder forceert vervroegde verkiezingen 
Mei 2005. Als in de grootste Duitse deelstaat Nord
rhein-Westfalen de stemmen zijn geteld, blijkt het ver
val van de regering eens te meer. De meerderheid van 
de linkse kiezers is zijn vertrouwen kwijt in de politiek 
van Schröder. Een groot deel van hen blijft thuis, waar 
rechts van profiteert. Minder dan één procent is de 
schamele oogst voor de POS. Twee keer zoveel stem
men haalt het westerse 'kiezersalternatief voor sociale 
gerechtigheid' (WASG), van vooral vakbandsmensen 
die hun vertrouwen in Schröder hebben verloren. Zelfs 
bij elkaar geteld halen de twee linkse alternatieven veel 
te weinig stemmen om bij landelijke verkiezingen de 
Bondsdag te kunnen halen. Het is duidelijk: apart boe
zemen ze de kiezers geen vertrouwen in. 
Die constatering wordt acuut als Schröder besluit de 
vlucht vooruit te kiezen . In plaats van af te wachten 
hoe zijn aanhang nóg verder afkalft en hoe christen
democraten en liberalen hem in de Landsdag nóg ver
der de duimschroeven aandraaien, organiseert hij de 
val van zijn eigen regering en daarmee van vervroegde 
verkiezingen voor de Bondsdag in september. De sluwe 
vos Schröder gokt dat de angst bij de kiezers voor een 
nóg rechtsere coalitie van christen-democraten en 



liberalen groter is dan de afkeer van zijn eigen regering. 
Hij is wel vaker uit een schijnbaar hopeloze positie als 
winnaar tevoorschijn gekomen. 

De POS opent, verbreedt en verandert zich 
Zomer 2005. Voor de twee alternatieven aan Schröders 
linkerkant is het zaak om snel tot besluiten te komen. 
Apart deelnemen aan de verkiezingen lijkt weinig per
spectiefvoL Een lijstverbinding tussen beide partijen 
staat de Duitse kieswet niet toe. Tijd om een compleet 
nieuwe fusiepartij op te richten is er niet. Als enige 
mogelijkheid resteert het plaatsen van WASG-kandida
ten op de lijst van de PDS. Maar als blijkt dat de aan
hang van de WASG daar weinig voor voelt, moet een 
volgende stap worden gezet. 
Na de nodige aandrang van de leiding blijkt de POS
aanhang bereid om 'zich te openen , te verbreden en 
te veranderen '. En om de partij om te vormen tot een 
Duitslandbrede 'Linkse Partij'. Zo verwoordt Gregor 
Gysi, de beoogde lijsttrekker van de Linkse Partij, het 
op een extra partijdag waar de naam van de PDS met 
steun van 8o procent van de afgevaardigden wordt 
gewijzigd in Linkse Partij. Die bereidheid wordt mede 
aangemoedigd door goede opiniepeilingen, die aange
ven dat veel kiezers in Duitsland inderdaad behoefte 
hebben aan een echte linkse oppositiepartij in de 
Bondsdag. Veel Duitsers denken momenteel dat het 
weinig uitmaakt of de komende regering geleid wordt 
door de sociaal-democraat Gerhard Schröder, of zijn 
christen-democratische opponent Angela Merkel. Ze 
lijken vooral behoefte te hebben aan gedegen oppositie 
in de nieuwe Bondsdag. 
Het toetreden van oud-SPD-voorzitter Oskar Lafontai
ne tot de nieuwe Linkse Partij en de overstap van pro-

minente vakhondsmensen van de SPD naar de nieuwe 
partij, zijn voor veel kiezers signalen dat linkse samen
werking dit keer wél kan gaan slagen. Begin augustus 
voorspellen peilingen dat de nieuwe Linkse Partij op 18 
september wel eens de derde partij van het land kan 
worden, vóór de groenen en de liberalen . Het wordt 
weer spannend in de Duitse politiek! • 

Gefeliciteerd met 
een moedige stap 

In de zomer van 2003 spraken Jan Marijnissen en Tiny 
Kox in Berlijn met de top van de PDS over de problemen 
om in het westen van Duitsland kiezers te mobiliseren, 
zonder de grote aanhang in het oosten van het land het 
gevoel te geven aan dat mensen daar aan hun lot worden 
overgelaten. Succes in het westen van Duitsland vereiste 
volgens de SP' ers ook een groep met wortels in het wes
ten en juist die ontbreken bij de PDS. Door het ontstaan 
van het 'kiezersalternatief voor sociale gerechtigheid' 
(WASG) en de recente bundeling van krachten in de nieu
we Linkse Partij lijkt links in Duitsland in een stroomver
snelling te komen. jan Marijnissen heeft inmiddels de 
PDS, de WASGen de nieuwe Linkse Partij gefeliciteerd 
met de durf om deze stap te zetten. 'Of alles loopt zoals 
het nu lijkt te gaan, weet niemand. Maar wie geen stap
pen zet, komt nooit dichter bij zijn doel,' aldus de SP
voorzitter in een brief aan Lothar Bisky, de voorzitter van 
de Linkse Partij. 
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Democratisering in Oost-Europa: 

Een lange route met veel dwaalwegen 
Op het eerste gezicht is het een successtory zonder weerga: het democratise

ringsproces in het voormalig Oostblok dat bezegeld werd met de recente toe

treding van acht voormalig communistische landen tot de EU. Op basis van 

een nadere beschouwing geeft Arjen Vliegenthart echter een genuanceerder 

beeld. Niet overal is de democratisering geslaagd- en wel overal is de kloof 

tussen rijk en arm gegroeid. 

Tekst: Arjen Vliegenthart 

Waar het van boven opgelegde democratische bestel 
in I rak en Afghanistan nauwelijks voet aan de grond 
krijgt, is Oost-Europa voor velen het schoolvoorbeeld 
van hoe het wel moet. Democratie van onderop door
dat mensen zelf in actie komen tegen de zittende re
geerders, vrije verkiezingen waarin meerdere partijen 
strijden om de politieke macht, en vrijheid van me
ningsuiting. 
Het democratiseringsproces in Oost-Europa is in veel 
opzichten inderdaad een opmerkelijk succes. Toch zijn 
er wel degelijk kritische kanttekeningen te plaatsen bij 
te veel 'hosanna'. Lang niet overal is het democratise
ringsproces geslaagd en in alle landen in het voormalig 
Oostblok is de kloof tussen rijk en arm toegenomen. In 
dit artikel zal het democratiseringproces in Oost-Euro

pa nader onder de loep genomen worden, waarbij we 
ons ook de vraag stellen hoe er vanuit Nederland en 
West-Europa bijgedragen kan worden aan een duurza
me democratisering in dit deel van de wereld. 

Glasnost, het begin van het democratiseringsproces 
Voor velen begint het succesverhaal van Oost-Europa 
met de val van de Berlijnse muur in 1989. Na weken
lange protesten van Oost-Duitsers was het communis
tische regime niet langer in staat weerstand te bieden 
aan de eisen van de demonstranten: de muur viel en 
de weg naar hereniging van Duitsland werd definitief 
geopend . In tal van andere landen putten mensen 
moed uit deze gebeurtenissen en gingen ze ook de 
straat op. Het resultaat was indrukwekkend. In een 
paar maanden viel het ene na het andere communisti-
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sche regime en greep de democratische oppositie de 
macht. Kwamen deze vreedzame revoluties nu zomaar 
uit de lucht vallen of was er iets anders aan de hand? 
Voor antwoord op deze vraag moeten we een paar jaar 
teruggaan, naar maart 1985 op precies te zijn. 
Toen namelijk luidde de toenmalige leider van de Sov
jet-Unie, Michael Gorbatsjov, een periode van glasnost 
in. Gorbatsjov had gemerkt dat het communisme on
der toenemende economische en politieke druk kwam 
te staan en wilde het Sovjetsysteem in stand houden 
en hervormen met meer politieke vrijheid en economi
sche hervormingen. Glasnost, wat openheid of trans
parantie betekent, was de eerste stap in dit hervor
mingsproces. In 1987 werd de democratische glasnost 
gecompleteerd met economische hervormingen, de 
zogenaamde perestrojka. 
Lange tijd was het praktisch onmogelijk geweest om in 
het Oostblok kritiek te uiten op de regerende commu
nistische partijen. De nieuwe openheid leidde ertoe dat 
mensen die commentaar leverden op het beleid van de 
Russische communistische partij, niet meteen in de 
gevangenis belandden. Van deze nieuwe vrijheden 
werd al snel heftig gebruik gemaakt. In veel van de 
landen in het voormalige Oostblok gingen de mensen 
de straat op om te demonstreren voor meer politieke 
vrijheden. In tegenstelling tot eerdere protesten greep 
het leger dit keer niet in en was Gorbatsjov niet bereid 
de communistische regimes in Centraal- en Oost
Europa te steunen. Daarmee was dan ook snel het hek 
van de dam. In het ene na het andere land bezweek het 
zittende regime. 



Democratie is in de ogen van velen onlosmakelijk 
gekoppeld aan vrije-markteconomie 
Wat opvalt aan het proces van democratische hervor

mingen, is dat het bijna altijd gepaard ging met de 
invoering van economische hervormingen. In de jaren 
na de Tweede Wereldoorlog was het economische en 
het politieke beleid zozeer met elkaar verweven ge
raakt, dat voor veel burgers in Oost-Europa verande
ring van het één niet zonder aanpak van het andere lijkt 
te kunnen gaan. Het Westen met zijn combinatie van 
democratie en vrije markt geldt hierbij als het grote 
voorbeeld . Ook vandaag de dag viert het vertrouwen in 
de vrije markt nog hoogtij, wat verbazend mag klinken 
gezien de economische problemen die sommige lan
den hebben meegemaakt. De hoop op westerse wel
vaart is voor velen nog steeds onlosmakelijk verbonden 
aan het idee van de vrije markt. 
Dit wil niet zeggen dat iedereen zonder meer tevreden 
is met de huidige situatie. De transitie in Oost-Europa 
kent zowel winnaars als verliezers . Met name in de 
voormalige Sovjet-Unie zijn veel mensen vandaag de 
dag economisch slechter af dan tijdens het communis
tische bewind. Daar zijn dan ook grote groepen die 
terug verlangen naar de oude tijd. Niet zozeer omdat 
ze tegen democratie zijn, maar omdat de veranderin
gen niet tot een verbetering hebben geleid in hun situa
tie. Corruptie tiert weelderig en in sommige landen, 
zoals Wit-Rusland, hebben de democratische proces
sen allang plaatsgemaakt voor een nieuwe dictatuur. 

Centraal-Europa: democratische structuren, maar ook 
toegenomen ongelijkheid 
Er zijn grote verschillen aan te wijzen tussen de landen 
in Oost-Europa. Sommige zijn er vijftien jaar na de val 
van de muur stukken beter aan toe dan anderen. Kop
lopers op dit gebied zijn zonder twijfel de landen in 
Centraal-Europa die sinds 1 mei 2004 lid zijn van de 

Europese Unie (EU). Deze landen hebben een, naar 
westerse maatstaven, geslaagd proces van democrati
sche en economische hervormingen achter de rug. 
Toch is dit proces nog steeds niet helemaal afgesloten. 

Landen zoals Polen, Hongarije, Tsjechië, Slowakije, 
Estland , Letland en Litouwen mogen vandaag de dag 

gerust democratisch genoemd worden , maar econo
misch gezien ligt hun niveau nog stukken lager dan in 
West-Europa. 
De transitie is dus een proces van de lange adem en 
kent zowel positieve als negatieve componenten. Aan 
de ene kant is er stevig geïnvesteerd in democratische 
structuren, zoals vrije verkiezingen en burgerrechten . 
Dit is zonder meer winst. De protesten tegen de com

munistische regimes waren voornamelijk gericht tegen 
de politieke onderdrukking. Voor burgers die decennia 
lang onder een dictatoriaal regime hebben geleefd, 
voelt democratie aan als een verademing. De Europese 
Unie heeft op dit gebied veel bijgedragen. Om lid te 
mogen worden van de EU, moesten de landen aan 
strenge eisen voldoen als het gaat om de rechten van 
minderheden en politieke vrijheden . 
Aan de andere kant heeft het door het Westen geëiste 
economische hervormingsbeleid geleid tot toegeno
men ongelijkheid en meer armoede. Privatiseringspro
gramma's hebben geleid tot duidelijke winnaars en net 
zo duidelijke verliezers. De werkeloosheid in Centraai

Eurqpa ligt met bijna vijftien procent duidelijk hoger 
dan in West-Europa, terwijl de sociale voorzieningen er 

Ondanks de grote economische problemen 

verbinden velen hun hoop op westerse welvaart 

nog steeds aan het idee van de vrije markt 
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nog lang niet het hetzelfde peil hebben als in het 
Westen. 
Met de opening van de het ijzeren gordijn kwamen er 
ook veel westerse ondernemingen naar Centraal-Euro

pa . Om toe te mogen treden tot de EU, moesten de 
regeringen hun economie openstellen voor deze onder
nemingen. Wie ooit is wezen winkelen in Boedapest, 
Praag of Warschau kan zich zonder probleem in Am
sterdam wanen: overal dezelfde westerse winkels en 
bijna dezelfde prijzen. Zijn de Centraal-Europese stads
centra voor ons nog steeds redelijk goedkoop, voor een 
gewone Hongaar is een biertje in een van de luxe res
taurants aan de Donau bijna onbetaalbaar geworden . 

Voorbeeld voor het Westen? 
In Centraal-Europa werd de EU lange tijd gezien werd 
als het beloofde land. Als de toetreding eenmaal een 
feit was, zouden de meeste problemen zoals armoede 
en werkeloosheid vanzelf verdwijnen. Althans, zo 
preekten veel Centraal-Europese politici . Tegelijkertijd 
werden impopulaire maatregelen door dezelfde politici 
verkocht onder de noemer dat het moest van 'Europa'. 
Toch bleef de EU lange tijd ongehoord populair. Ik kan 
me nog goed herinneren dat ik een paar jaar geleden 
door studenten uit Centraal Europa voor gek werd 
verklaard vanwege mijn opmerking dat de EU ondemo
cratisch was en dat het economisch beleid dat onder 
de Lissabon agenda bedreven werd, niet het mijne was. 
Ze vonden het gezwets dat alleen rijke burgers zich 
konden veroorloven: Europa betekent toch welvaart en 
democratie?! 
Ondertussen zijn de hoge verwachtingen wel wat naar 
beneden bijgesteld en hebben ze plaatsgemaakt voor 
een realistischer voorstelling van wat lidmaatschap van 
de EU betekent. Toch hebben veel politici hun geloof in 

meer marktwerking nog lang niet verloren. Door mid
del van lagere belastingen proberen zij zo veel mogelijk 
buitenlands kapitaal aan te trekken . Ze hopen op deze 
manier de economie van hun land verder te kunnen 
ontwikkelen . Wat er echter gevreesd moet worden , is 
dat andere (West)-Europese landen zullen volgen waar

door het effect teniet wordt gedaan. De Europese Cen
trale Bank heeft al laten weten dat West-Europa een 
voorbeeld kan nemen aan haar oostel ijke buren waar 
het gaat om de lage belastingdruk en de geringe pro
gressiviteit in het belastingsstelsel. Dat dit ten koste 
gaat van de verzorgingsstaat wordt niet vermeld, even
min wordt erop gewezen dan andere belastingen dan 
omhoog moeten gaan . 
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Volgens de Europese Centrale Bank kan 

West-Europa een voorbeeld nemen aan de 

lage en weinig progressieve belastingdruk 

in het Oosten 

Deze ontwikkeling roept een prangende vraag op: hoe 
kunnen wij vanuit Nederland en de rest van Europa 
ertoe bijdragen dat de landen in Centraal-Europa zich 
tot volwaardige economieën kunnen ontwikkelingen 
zonder dat wij allemaal in een 'race to the bottom' 
gedwongen worden? Belangrijk is daarbij om allereerst 
vast te stellen dat democratisering en neoliberale her

vormingen niet noodzakelijkerwijs bij elkaar horen. Uit 
opinieonderzoek blijkt juist dat de eerste demonstra
ties in bijvoorbeeld Polen juist ingegeven waren door 
het feit dat mensen wilden dat het communistische 
leiders hun beloften van een eerlijke en rechtvaardige 
verdeling van goederen en kansen daadwerkelijk zou
den nakomen. Van privatisering was toen nog geen 
sprake. Politieke vrijheid schrijft niet automatisch een 

bepaald economisch systeem voor. Er zijn wel degelijk 
alternatieven mogelijk die meer sociale rechtvaardig
heid met zich meebrengen dan het huidige beleid. 
Zo is belastingcompetitie bij uitstek een terrein waar 
Europese afspraken wel degelijk nuttig zouden zijn. Tot 
nu toe lijken de verschillende lidstaten niet erg happig 
op zulke afspraken . Liever proberen zij internationale 
ondernemingen van elkaar af te vangen met zo laag 
mogelijke belastingtarieven. Ook Nederland doet hier 
vrolijk aan mee. Tegelijkertijd lijkt de Europese Com
missie, zie de Bolkensteinrichtlijn, er eerder op uit de 
laagste sociale voorzieningen tot norm te maken dan 

de nieuwe lidstaten naar het gemiddelde Europese 
niveau toe te trekken. Het is echter wel degelijk moge
lijk om door middel van Europese afspraken (gedeelte
lijk) een einde te maken aan de belastingcompetitie. 
Dit zou een belangrijke stap kunnen zijn op weg naar 
een socialer Europa, zowel voor Oost als voor West. 

Voormalige Sovjet-Unie: nieuwe regenten lijken ver
dacht veel op de oude 
Heel anders dan in nieuwe EU-lidstaten is op dit mo
ment de situatie in de voormalige Sovjet-Unie. Toen de 
Sovjet-Unie in 1991 uit elkaar viel, werden veel van de 
voormalige Sovjetrepublieken zelfstandige staten . Met 
uitzondering van de Baltische landen (Estland, Letland 



en Litouwen) kreeg het democratiseringsproces hier 
echter nauwelijks voet aan de grond . De meeste landen 
zakten al tamelijk snel terug in een autoritaire of semi
autoritaire staatsvorm. We kunnen hierbij denken aan 
het bewind in Wit-Rusland, maar ook aan Poetin die in 
toenemende mate de Russische pers onder controle 
probeert te krijgen . De grote vraag is natuurlijk waarom 
het democratiseringsproces in deze landen tot nu toe 
zo weinig succes heeft gehad. Vaak wordt dan gewezen 
op een het gebrek aan een democratische traditie. Daar 
waar de landen in Centraal-Europa voor de Tweede 
Wereldoorlog gedeeltelijk al geëxperimenteerd hadden 
met de democratische staatsvorm, was dit in de voor
malige Sovjet-Unie niet het geval. Daarom kon er ook 
niet terug gegrepen worden op oude sociale structuren 
die de overgang naar een democratie zouden verge

makkelijken . 

Afgelopen najaar leek echter het democratiseringspro
ces opnieuw op gang te komen in de voormalige Sov
jet-Unie. De vreedzame revoluties in Georgië en de 
Oekraïne gaven velen hernieuwde hoop op daadwerke
lijke democratisering. Tot nu toe echter zijn de ervarin
gen op zijn zachtst gezegd gemengd. Onlangs kopte 
de Duitse krant Die Tagesspiegel dat in de Oekraïne een 

jaar na de Oranjerevolutie veel weer bij het oude is. In 
velerlei opzicht lijken de nieuwe regenten verdacht veel 
op de oude. Dat is spijtig, omdat een gedeelte van de 
sociale bewegingen in deze landen wel degelijk een 
interessante politieke agenda heeft. Die sociale bewe
gingen zijn een echt product van het globaliseringspro
ces. Ze hebben vertakkingen in diverse landen en hou
den elkaar via e-mail en internet op de hoogte van hun 
activiteiten. Het is een bonte verzameling van mensen
rechtsactivisten, neoliberalen, meer traditionele so

ciaal-democraten en socialisten, die gemeenschappe
lijk strijden voor een democratische toekomst. 

Contacten met westerse andersglobalisten ontbreken 
helaas 
Positief aan de recente ontwikkelingen is dat democra
tisering opnieuw op de politieke agenda staat. Tegelij
kertijd hebben de nieuwe sociale bewegingen ook de 
aandacht getrokken van Amerikaanse en andere wes
terse politieke en economische organisaties. Het is 
spijtig dat de Nederlandse en Europese andersglobali
seringsbeweging tot nu toe nog nauwelijks contacten 
heeft kunnen aanknopen. Hierdoor leunen deze nieu
we bewegingen op mensen en organisaties die wel is-

waar vóór democratisering zijn, maar die neoliberale 
hervormingen net zo belangrijk vinden. Voor de SP zou 
een uitdaging kunnen zijn om samen met de Neder
landse andersglobalisten geestverwanten te ondersteu
nen zodat zij minder afhankelijk worden van organisa
ties die hen weliswaar steunen, maar tegelijkertijd ook 
hun eigen economische en ideologische belangen 
hebben. Deze strategie is waarschijnlijk succesvoller 
dan het helpen van politieke partijen in de regio. De 
meeste bestaande politieke partijen in de voormalige 
Sovjet-Unie zijn niet bepaald een schoolvoorbeeld van 
democratie, en waarschijnlijk is het democratiserings
proces meer gebaat bij het opbouwen van een sociaal 
netwerk dan het winnen van de eerstvolgende verkie
zingen door een linkse partij . 

Democratische transitie is een proces van de lange 
adem 
Als één ding duidelijk geworden is uit de ontwikkelin
gen in Oost-Europa, dan is het dat democratisering 

niet van vandaag op morgen gerealiseerd kan worden. 
Er gaan jaren overheen voordat we echt kunnen spre
ken van een volwaardige democratie. Sociale bewegin
gen die met hun voeten in de samenleving staan en 
actief bijdragen aan het totstandkomen en onderhou
den van democratische processen, zijn daarvoor on
misbaar. Deze organisaties verdienen daarom in de 
eerste plaats onze aandacht en steun. Samenwerking 
met bestaande politieke partijen is alleen dan echt 
zinvol als die duidelijk hun wortels in de samenleving 
hebben. 

Daarnaast is het belangrijk om vast te houden dat 
democratisering en neo-liberalisme niet onlosmakelijk 
bij elkaar horen. Democratie betekent niet automatisch 
privatisering en liberalisering. De westerse invloed in 
Oost-Europa laat wat dat betreft van gemengde gevoe
lens achter. De EU heeft het democratiseringsproces 
gesteund, maar tegelijkertijd sociale ongelijkheid ge
promoot onder de noemer van 'economische ontwik
keling' . Het is zaak deze twee dingen scherp uit elkaar 
te houden. Het eerste verdient onze steun, over het 
laatste kunnen we niet kritisch genoeg zijn. • 

Arjan Vliegenthart is als politicoloog verbonden aan de 
Vrije Universiteit Amsterdam en het Wetenschappelijk 
Bureau van de SP. Hij doet onder andere onderzoek naar 
de economische en politieke transitie in Oost-Europa. 
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Terroristen aanpakken en de poel 
waarin ze zwemmen droogleggen! 

De door de rechtbank aan Mohammed B. 

opgelegde levenslange gevangenisstrafwas 

de enig juiste straf. De uitspraak vond 

plaats tegen de achtergrond van een toene

mend aantal terroristische aanslagen: na 

New Vork, Madrid, Bali, lstanbul, twee keer 

een serie in Londen en één in een Egyptisch 

badplaats aan de Rode Zee. Waar komen de 

haat en agressie vandaan en wat moet ons 

antwoord erop zijn? 

Tekst: Jan Marijnissen 

De groepjes die wereldwijd verantwoordelijk zijn voor 
het toenemend aantal terreuraanslagen hebben veel 
overeenkomst met terroristische organisaties als des
tijds de Rote Armee Fraktion en de Rode Brigade. Zij 
bestaan uit sektariërs die ervan uitgaan dat het 'hoge

re' doel de middelen heiligt en die daarmee hun ge
welddadig en antidemocratisch optreden rechtvaardi

gen . De leden hebben doorgaans een verwrongen 
mens- en maatschappijbeeld en sluiten zich af voor 
andersdenkenden . Ideologie en godsdienst worden 

aangeroepen als rechtvaardiging voor hun misdaden . 
In het geval van het moslimextremisme is er ook spra
ke van een culturele component: theocratie versus 

democratie en rurale versus op de stad georiënteerde 
Westerse waarden . 

'De achtergronden van het terrorisme willen 

begrijpen, is wat anders dan er begrip voor 

opbrengen' 
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De Vietnamezen, die jarenlang te maken hadden met 
Amerikaanse terreur in de vorm van bommen, napalm 
en Agent Orange hebben er nooit voor gekozen om 
onder het motto 'oog om oog, tand om tand' onschul
dige Amerikaanse burgers op te blazen en zo de oorlog 

naar de VS te verplaatsen . Moslimterroristen blijken 
daar wel voor te kiezen . Daarbij gaat het om groeperin
gen die in hun denken en doen in veel gevallen geïso

leerd staan binnen de gemeenschap waar zij uit voort
komen . Dat neemt niet weg dat ze over een netwerk 

beschikken dat hen steunt. Het zijn vissen die voldoen
de water hebben om te kunnen zwemmen, zij het in 
een kleine poel. Wij, die terrorisme onacceptabel vin

den, staan voor de vraag hoe die poel droog te leggen . 
Om over voldoende 'water' te beschikken moeten ter
roristen al dan niet terechte frustraties kunnen exploi
teren . Haat gedijt in een omgeving waarin het bestaan 
gekenmerkt wordt door onrechtvaardigheid , ongelijk
heid, onderdrukking, armoede en bovenal uitzichtloos
heid. In combinatie met het uitgangspunt dat 'het doel 
alle middelen heiligt' ontstaat dynamiet. 



Westerse Midden-Oostenpolitiek versterkt voedings
bodem terrorisme 
Nemen we het Midden-Oosten. De Arabische wereld 

staat al lange tijd in economisch opzicht op een straat
lengte achterstand ten opzichte van het Westen en 
steeds meer ook ten opzichte van de snel opkomende 

landen in Zuidoost Azië. Geen schim is er nog over van 
de culturele superioriteit zoals die nog steeds zichtbaar 
is in het zuiden van Spanje. Bitter weinig actuele zaken 
maken dat wij ons schatplichtigheid voelen ten opzich
te van de uitvinders van het schrift, de algebra en de 
astronomie. Dat komt deels door de erfenis van het 
kolonialisme en de nog steeds ongezonde eenzijdige 
belangstelling van het Westen voor deze regio (olie!), 
deels door het dictatoriale karakter van de meeste 
regimes. Regimes overigens, die voor zover zij niet 

door het Westen in het zadel zijn geholpen, altijd wel
willend tegemoet zijn getreden . Het is dan ook geen 
wonder dat het Westen beticht wordt van samenspan
ning met de onderdrukker. Ook is het niet vreemd dat 
men de westerse dubbelhartigheid van spreken over 
democratische mensenrechten in combinatie met 
actieve steun aan de onderdrukker, als hypocriet ty
peert. De harde en vaak gewelddadige onderdrukking 
van de politieke oppositie heeft in tal van Arabische 
landen tot radicalisering geleid binnen de relatief veili
ge muren van de moskee en het islamitische geloof. 
Voedingsbodem voor het terrorisme zijn de onderdruk
king van de Palestijnen die nu al vijftig jaar voortduurt 
en de invallen in en bezetting van Afghanistan en Irak. 
Ook het beledigingen van de islam, waaraan veel men
sen zich vastklampen waar het gaat om hun identiteit 
en de zin van het leven, verrijkt 'de bodem' waar het 
kwaad op gedijt. 
De achtergronden van het terrorisme willen begrijpen, 
is iets heel anders dan daar begrip voor opbrengen. 
Tony Blair en veel andere westerse leiders sluiten hun 

ogen voor de context waarbinnen het extremisme tot 
wasdom komt en bagatelliseren de relatie tussen het 
terrorisme en de politieke opstelling van het Westen 
ten aanzien van het Midden-Oosten. Dat is een stand
punt dat niet alleen vanuit het oogpunt van moraliteit 
én realiteit niet deugt, maar ook politiek totaal onver
antwoordelijk is. Het voedt de haat van miljoenen men
sen en versterkt de onveiligheid in de wereld . 

'We moeten de vissen van het water scheiden' 
Binnen Nederland versterken de gebrekkige integratie 
en discriminatie van mensen 'van buiten' de voedings

bodem voor terrorisme. Wie maatschappelijk niet vol-

waardig functioneert, wordt sneller gediscrimineerd . 
Onbekend, onbemind, gewantrouwd, gediscrimineerd. 
In feite hebben we het over twee kanten van dezelfde 

medaille die uiteindelijk alleen maar verliezers oplevert. 
Dat is ook precies de reden waarom de SP zich al vanaf 
het begin van de jaren tachtig inspant om het samen 

naar school en het gemengd wonen te stimuleren. 
Politici die beweren dat 'de tijd' het probleem van de 
segregatie uiteindelijk vanzelf oplost, hebben veel ver
prutst. Natuurlijk kan de tijd veel doen, maar we had
den 'de tijd ' kunnen helpen door verstandig beleid te 
voeren. Door zwarte en witte scholen en wijken te laten 
ontstaan, zijn er in ons land letterlijk etnische en maat
schappelijke tegenstellingen ontstaan. ledereen die 
ooit de moeite heeft genomen met de meest direct 
betrokkenen -autochtoon en allochtoon- hierover te 

spreken weet dat een overgrote meerderheid die segre

gatie ongewenst vindt. Waar studeerkamergeleerden en 
betweterige politici niet aan wilden, is voor de betrok
kenen al decennialang een waarheid als een koe: sa
menleven doe je niet alleen . 

De vis en het water moeten van elkaar worden geschei
den . Door de vissen te vangen, te berechten en hard 

doch rechtvaardig te straffen. Het proces tegen Mo
hammed B. vormt in dat opzicht een goed begin . Elke 
vorm van tolerantie ten opzichte van diegenen die zich 

gewelddadig intolerant betonen jegens een samenle
ving die tracht democratie en vrijheid te concretiseren 
is misplaatst. Zij die de oorlog hebben verklaard aan 
onze waarden, verworvenheden en beschaving, moeten 
er rekening mee houden dat de door hen zelf geheven 
ijzeren vuist uiteindelijk hen zelf zal treffen. Daarvoor 
is de inzet en waakzaamheid nodig van iedereen. Een 
democratie kan niet overleven zonder actief burger
schap en civil courage. Een bijzondere verantwoordelijk
heid ligt er bij hen die het dichtst staan bij diegenen die 

dreigen in de ban te raken van het fata morgana van de 
zogenaamde martelaarsdood. 

Tegelijkertijd ontkomen we er niet aan om ook over 
'het y.'ater', de omgeving, te spreken . Nationaal en 
internationaal moeten we proberen de voedingsbodem 
voor blinde haat en geweld weg te nemen. Dat kan 
alleen door alle mensen- hier en daar- te laten zien 
dat de intenties en het beleid van onze politieke leiders 
deugen. Dat begint met het voeren van een andere 
politiek. We zullen de harten van de verdrukten pas 
kunnen winnen voor een toekomst gebaseerd op vrij
heid, democratie en solidariteit wanneer we aan die 
drie elementen ook daadwerkelijk inhoud geven . Dat 
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'We kunnen de harten van de verdrukten pas 

winnen als we daadwerkelijk inhoud geven 

aan vrijheid, democratie en solidariteit' 

kan door zo snel mogelijk de bezetting van Irak en 
Afghanistan op te heffen, Guantànamo Bay te ont
mantelen, het Palestijns-lsraelische vraagstuk op te 
lossen door middel van een twee-staten-oplossing, en 
alle dictatoriale regimes in het Midden-Oosten aan te 
pakken. 

'Pas op voor mensen met simpele oplossingen voor 
dit ingewikkelde probleem' 
De rampspoed die het terrorisme aanricht, laat zien 
hoe kwetsbaar we zijn . Maar, al zijn we dan met zes 
miljard mensen en kent de aarde een gigantisch op
pervlak, door de voortschrijdende technologie die een 
snelle en goede nieuwsvoorziening mogelijk maakt, 
ontstaat er bij terroristische aanslagen zoals onlangs 
in Londen een bijzonder gevoel van lotsverbonden

heid . Wij zijn elkaars buren geworden en wat er in 
Londen gebeurt, raakt alle mensen. 

De vraag is of er een moment zal komen waarop wij 

ons in gelijke mate het lot van alle slachtoffers van 
terreur, onderdrukking en uitbuiting aantrekken, onge

acht nationaliteit, ras of religie? Hoe negatief de aanlei 
ding voor deze overpeinzing ook mag zijn, zij lijkt mij 
daarom niet minder waardevol. Bedreigingen en kan
sen liggen dicht bij elkaar in een wereld die scheuren 
vertoont maar ook volop in ontwikkeling is. 

Laten we ondertussen op onze hoede zijn voor diege
nen die met simpele antwoorden komen voor dit inge
wikkelde probleem. Zij spinnen garen bij de heersende 
angst, stigmatiseren hele bevolkingsgroepen, en kun
nen op termijn erger worden dan de kwaal. Ook het 
ontmantelen van de rechtstaat, waaraan generaties 
lang is gebouwd, is geen antwoord op het terrorisme. 
Het verbieden aan iets te denken of iets te vinden , het 
inperken van rechten van verdachten en gestraften en 
het inperken van de vrijheid van meninguiting zal ons 
niet echt helpen in deze. Zelfs ten tijde van de Molukse 
treinkapingen en gijzelingen in de jaren zeventig wer
den deze opties niet eens genoemd, niet door links en 
niet door rechts . Slechts een politiek die de terroristen 

aanpakt en gericht is op het droogleggen van de poel 
waarin terroristen zwemmen, kan succesvol zijn . • 



I) DOORLEESVOER 
Over de toekomst van Europa ná het 'nee' van Nederland en Frankrijk 
zijn nog geen boeken verschenen, maar het debat wordt wel al 
gevoerd op diverse interessante Engelstalige websites. 

On line 
www.poptel.org.ukjscgn 
The Socialist Campaign Group is een initiatiefvan 
parlementariërs uit de linkervleugel van de Britse 
Labourpartij . Bekende leden zijn Diane Abbott, Tony 
Bennen jeremy Corbyn . Zeker over internationale 
kwesties en verhoudingen zijn hier vaak geluiden te 
horen die zo uit de monden van SP-vertegenwoordi 
gers zouden kunnen komen. Via de site kunnen geïnte

resseerden lid worden van de nieuwsbrief waarin regel 
matig over Europa wordt gepubliceerd. Op de site zelf 
wordt een selectie van de artikelen gepubliceerd. 

www.policy-network.net 
Policy Netwerk is een denktank die in 2000 is opge
richt door voorstanders van 'de derde weg' met steun 
van politici als Bill Clinton, Tony Blair, Giuliano Amato, 
Gerhard Schröder, Göran Persson en Wim Kok. Het 
doel is om het debat te stimuleren en politici en den
kers van 'centrum-links' met elkaar in contact te bren
gen. Deze denktank, in Nederland gelieerd aan de 
Wiarda Beekmanstichting van de PvdA, heeft onder 
meer het boek 'Economie Reform in Europe- Priorities 
for the next five years' uitgegeven. Hierin wordt de 
sociale agenda voor Europa bepleit zoals centrum-links 
die voor ogen heeft. 

www.social-europe.org.uk 
Ook het Britse Centre fora Social Europe is centrum
links, maar neigt toch meer naar de SP-visie dan naar 

die van de sociaal-democraten. De organisatie is opge
richt in 2004 om de progressieve zaak in Europa te 
bepleiten. Er zijn geen officiële banden met politieke 

partijen, er wordt vooral samenwerking gezocht met 
vakbonden. Progressieve politiek in Europa komt niet 
dichterbij door een steeds verdergaande politieke inte
gratie van de EU, is één van de uitgangspunten. Demo
cratie is volgens het Centrum gebaat bij het principe 
dat beslissingen het best op een zo laag (lokaal) moge
lijk niveau worden genomen. Men wil het debat over de 
toekomst van Europa faciliteren voor iedereen die 

hieraan vanuit links perspectiefwil bijdragen . 

www.spectrezine.org 
Op de Engelstalige website van het radicale online 
tijdschrift Spectre publiceert oprichter Steve McGiffen 
regelmatig interessante artikelen over het Europa van 
nu en van de toekomst. Zo schreef de voormalig mede
werker van de Europese SP-fractie in Brussel onlangs 
een uitgebreide bijdrage over de dictatuur van de ban
kiers in Europa. 

www.theepc.be 
The European Policy Centreis een denktank/lobbyclub 
van klassieke Eurofielen die zich inzetten voor verdere 
Europese politieke integratie. Ook hier uiteraard ruimte 
voor de discussie over de toekomst van Europa, maar 
dan vanuit het perspectiefvan de 'verliezers' van de 
grondwetreferenda. De centrale vraag is hier dus: hoe 
reanimeren wij ons Europese project. Onder de leden 
en sponsors bevinden zich ondermeer Microsoft, 
Boeing, Nike, GlaxoSmithKiine, ExxonMobil, Coca
Cola, Lockheed Martin en Pfilzer. Allemaal ter meerde
re eer en glorie van de democratie ... Een aanrader on
der het motto 'know thy enemy' . 
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Hetrïke . 
roo1eleven 
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland 

Deel7: 

Wethouderssocialisme 
Wouter Bos regeert liever met het CDA of de WD, dan 
met de SP. De PvdA-leider vraagt zich af of de SP be
stuursverantwoordelijkheid kan dragen. Dit verwijt 
werd de sociaal-democraten voor de Tweede Wereld
oorlog ook zélf gemaakt. Christelijke en liberale par

tijen weigerden destijds te regeren met de SDAP. 
Lokaal werden wél colleges gevormd en lieten SOAP
wethouders zien dat socialisten bij uitstek goede be
stuurders kunnen zijn. De latere minister-president 
Willem Drees was tussen 1919 en 1933 wethouder in 
Den Haag. Hij was een pleitbezorger van het 'wethou
derssocialisme': het 'opbouwende werk in de gemeen
tebesturen' dat volgens Drees een betere propaganda 
voor het socialisme was dan 'de hardnekkige, maar 
vergeefse oppositie' in de Tweede Kamer. 
Vooral Amsterdam heeft voor de Tweede Wereldoorlog 
beroemde SOAP-wethouders voortgebracht, zoals 
Floor (Fiorentinus) Wibaut, die met enkele korte onder
brekingen wethouder was van 1914 tot 1931 . Jets min
der bekend is Monne (Salomon Rodrigues) de Miran
da, die tussen 1919 en 1939 vier keer wethouder was. In 
weerwil van de bezuinigingspolitiek van regeringen van 
christelijke en liberale kleur slaagde hij er lokaal in om 
sociale woonwijken te bouwen, in de stijl van de Am
sterdamse School. 

Sociale woningbouw 
Monne de Miranda (1875-1942) was een schoolvoor
beeld van het emancipatiestreven dat de SDAP voor
stond. Hij werd geboren in de Nieuwe Kerkstraat, in 
het hart van de Amsterdamse jodenbuurt. De familie 
De Miranda stamde af van Spaans-Portugese joden die 
in de Gouden Eeuw naar Amsterdam waren gekomen. 
Op 11 -jarige leeftijd werd Monne leerling in een dia
mantslijperij . Later werd hij actief in de Algemeene 
Nederlandsche Diamantbewerkersbond en in de SDAP. 
In 1911 kwam hij in de Amsterdamse gemeenteraad. 
De Miranda was geen revolut ionaire, maar een parle
mentaire socialist. Als afdelingsvoorzitter vocht hij een 
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ideologische strijd met revolutionairen als David Wijn
koop, die de partij zou verlaten en later als communis
tisch raadslid felle oppositie zou voeren tegen De Mi
randa. 
Mede door de ontwikkeling van de haven was Amster
dam in de laatste decennia van de negentiende eeuw 
snel gegroeid. Steeds meer arbeiders waren naar Am
sterdam getrokken, waar veel grote gezinnen opeenge
pakt zaten in kleine krotwoningen . De woningwet van 
1901 had gemeenten middelen in handen gegeven om 
sociale huisvesting mogelijk te maken, door grond te 
onteigenen en subsidies te geven voor de bouw van 
woningen . Vakbonden, kerken en gemeenten richtten 
woningbouwverenigingen op, met mooie namen als 
De Dageraad en Eigen Haard. De regering gaf in de 
jaren twintig voorrang aan de particuliere bouw door 
ondernemers en beleggers. Evenals nu werden veel 
slechte woningen opgeruimd, en kwamen daar vooral 
duurdere woningen voor in de plaats, die voor armere 
gezinnen onbetaalbaar waren. 

In Amsterdam was de SDAP na de invoering van het 
algemeen kiesrecht in 1918 sterk gegroeid . Vanaf1919 
maakten de sociaal-democraten colleges met christelij
ke en liberale partijen, maar hadden rode wethouders 
belangrijke portefeuilles in handen als Financiën en 
Volkshuisvesting. Zij probeerden de woningbouw te 
stimuleren, bijvoorbeeld met gemeentegaranties voor 
de leningen die woning
bouwverenigingen moes
ten afsluiten om goedkope 
huurwoningen te kunnen 
bouwen. De Miranda stel
de in 1922 'dat de toestan
den op woninggebied in 
Amsterdam niet donker 
genoeg afgeschilderd 
kunnen worden.' Samen 
met de linkse architect 

* 



Monne de Miranda (1875-1942) 

Hendrik Petrus Berlage nam hij het initiatief tot de 
bouw van nieuwe arbeiderswijken, in de stijl van de 
Amsterdamse School (zie afbeelding'~ ) . 

Nog steeds vallen in 'het Zuid van Berlage' of de 
Spaarndammerbuurt de zorg op waarmee deze huizen 
destijds zijn gebouwd. Ze zijn goedkoop, maar toch 
veel mooier dan de latere bouw. Én duurzaam: ze staan 
er nog steeds goed bij! Ook is de pedagogische bezie
ling van de bouwers te zien, die met deze arbeidershui
zen een burgerlijke levensstijl voor de arbeiders moge
lijk wilden maken. 'Achter de imposante bakstenen 
gevelwand, alsof het een burcht betrof, vond het gezin 
een nieuw thuis,' meent cultuurhistoricus Boudewijn 
Bakker in Ach Lieve Tijd, over de Amsterdammers en 
hun huizen (1990): 'Niet meer de straat en de kroeg, 
waar de slecht behuisde arbeider zijn plezier zocht, 
maar de huiskamer moest centraal staan. Vandaar dat 
de ramen opzettelijk klein waren gehouden.' In veel 
van deze wijken stelde de gemeente woningopzichter
essen aan, die niet alleen moesten toezien op de beta
ling van de huur, maar ook op de verzorging van de 
kinderen, en die bemiddelden bij burenruzies. 

In de jaren twintig werd onder De Miranda ook een 
begin gemaakt met de bouw van de zogenaamde 'tuin
dorpen' in Watergraafsmeer ('Betondorp'), Nieuwen
dam en Buiksloterham. Hier probeerden bouwers in 
ruim opgezette woonwijken met laagbouw en veel 
groen de nieuwe arbeidsmigranten een meer 'dorps' 
alternatief te bieden . 
Behalve met woningbouw hield De Miranda zich ook 
bezig met de bouw van gemeentelijke was- en badhui
zen, als bijdrage aan de hygiëne. En met de bouw van 
zwembaden, zoals in 1932 het Amstelparkbad, nu het 
De Mirandabad genoemd (aan de De Mirandalaan). 
'Wil je baaje, wil je sjwemme, dan moet je De Miranda 
sjtemme! ', luidde in 1931 een verkiezingsleus van de 

SDAP. Veel aandacht besteedde De Miranda bovendien 
aan de levensmiddelenvoorziening, om de armen te 
kunnen voorzien van bijvoorbeeld melk en vis. 

Werkloosheid en jodenhaat 
In de jaren dertig werd het gebrek aan woningen over
schaduwd door het gebrek aan werk. In 1929 was we
reldwijd een economische crisis uitgebroken, die dui
zenden arbeiders werkloos had gemaakt. Amsterdam
sche Werkloczen Strijd Comités werden opgericht, 
waarin communisten een grote rol speelden . Zij orga
niseerden protestbijeenkomsten. De strijd tegen de 
werkloosheid was in juli 1934 ook een aanleiding voor 
de jordaanoproer, toen het leger met pantserwagens 
de volkswijk binnentrok om de protesten neer te slaan. 
Mede in reactie op de onlusten kwam De Miranda met 
een lokaal werkgelegenheidsplan, door de uitvoering 
van grote openbare werken, die aan duizenden werklo
zen werk moesten verschaffen. Door dit plan werden 
rioleringen aangelegd, bruggen en wegen gebouwd en 
huizen opgeknapt. Het meest bekende onderdeel is de 
aanleg van het Amsterdamse Bos. 
In deze tijd van crisis groeide de oppositie tegen de 
sociaal democraten snel. Van communisten als Wijn
koop, maar steeds meer ook van de Nationaal-Socialis
tische Beweging. Vanuit rechts-radicale kringen kwam 
kritiek op bestuurders met een joodse achtergrond. 
Gilles Borrie meent in de wat taaie biografie Monne de 
Miranda (1993) dat deze het slachtoffer is geworden 
van een hetze door De Telegraaf. Dit dagblad beschul
digde de wethouder in 1939 van fraude bij de uitgifte 
van bouwgrond . Een commissie van de gemeenteraad 
deed onderzoek naar de beschuldigingen, die De Mi
randa zeer aangrepen en de depressies versterkten 
waar hij vaker aan leed. Zo erg zelfs, dat hij werd opge
nomen in een verpleeginrichting. De Miranda was dan 
ook niet aanwezig bij de discussie in de gemeenteraad 
over de beschuldigingen. De commissie had hem vrij· 
gepleit van corruptie, maar toch kreeg hij onvoldoende 
steun van zijn eigen partij en moest hij aftreden . In juli 
1942 werd De Miranda door de Duitse bezetters opge
pakt. Kort daarop overleed hij in kamp Amersfoort. 

De ~iranda was één van de sociaal-democratische 
bestuurders in het interbellum die onder rechtse rege
ringen probeerden om lokaallinkse politiek te bedrij
ven . De rode wethouders in het interbellum laten zien 
hoe in tijden van bezuinigingen met veel creativiteit 
toch sociaal beleid mogelijk is. Hun wethouderssocia
lisme heeft bovendien de weg vrijgemaakt voor de 
naoorlogse kabinetten van Drees. Maar voordat Drees 
aan bod komt, bekijken we volgende maand eerst hoe 
het de communisten na de oorlog is vergaan. • 
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De nieuwe 

cursuskalender 
Voor antwoorden op vragen als: is uit! 
• hoe richt je een afdeling op? 

• waar moet je op letten in contacten met de media? 

• welke bagage heb je nodig als nieuw bestuurslid? 

• wat maakt jou tot een goed debater? 

En nog heel veel meer organiseert het SP-Studiecentrum onmisbare cursussen. Je vindt ze allemaal 
op www.spnet.nl. Ga snel kijken, en maak je keuze uit het verrassend veelzijdige aanbod voor het 
seizoen 2005 - 2006. 
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De spanning stijgt

De spanning in de SP-afdelingen loopt op. Komt 

het allemaal op tijd goed met de lijst en het 

programma? Wat doen onze concurrenten? En hoe 

realiseren we op 7 maart 2006 een maximale oogst 

uit ons werk van de afgelopen járen?

Spanning over de raads

verkiezingen. Dat betekent 

dat we voor één keer weer 

een beetje terugkeren 

naar de Spanning oude 

stijl - met verpakt in de

artikelen veel adviezen om zaken wél, of juist níet 

te doen. We beginnen met een analyse van het 

overweldigende succes van de Leefbaren in 2002. 

Jan Marijnissen geeft vervolgens zijn visie op de 

stand van zaken in de SP en Riet de Wit trekt lessen 

uit haar ervaringen als wethouder in Heerlen. Het 

thema eindigt met een positieve tussenbalans na 

driejaar PvdA-CroenLinks-SP-bewind in Nijmegen.

Deze uitgave heeft nummer 9 gekregen. Op het 

vorige dubbeldikke zomernummer stond 7 - maar 

daar had eigenlijk moeten staan 7/8. Er onbreekt 

dus geen uitgave.

Volgende keer weer een vertrouwde Spanning

— over welk thema aan bod komt, moeten we de 

knoop nog doorhakken.

De foto van Jonas Sjöstedt in Spanning nummer 7 is 
gemaakt door Peter Visser. Ten onrechte was als fotograaf 

Rob Voss vermeld.

Colofon
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INHOUD
Thema:

Leren van Leefbaar? - 
interview Cerrit Voerman

Raadsverkiezingen Oude nieuwe helden - column

Doorleesvoer - boeken en sites

Denk niet te licht over collegedeelname - 
de lessen van oud-wethouder Riet de Wit

Toon oprechtheid, betrokkenheid, empathie 
en moed. En vermijd arrogantie - 
interview Jan Marijnissen

Het is een kwestie van geven en nemen - 
een blik op drie jaar links bestuur in Nijmegen

Rood gat - deel 8 van Het rijke rooie leven

Een schat aan opinies van SP'ers is te vinden op www.sp.nl/opinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aandacht.

Met nieuw links heeft Duitser meer te kiezen
In Trouw van 19 augustus betoogt Arjan Vliegenthart dat het succes 
van de Duitse Linkspartei voortkomt uit de kloof tussen burger en 
politiek, net als in Nederland. De partij kén een serieus alternatief 
worden.

Privatisering streekvervoer is een ramp
Johan van den Hout en René Roovers maken in het Brabants 
Dagblad de balans op van de privatisering van busbedrijf BBA. ‘De 
verkoop van BBA is uitgedraaid op een fiasco. Het is de hoogste tijd 
voor een diepgaand onderzoek door Provinciale Staten.’

Voor Polen dreigt uitbuit-CAO
‘Als het kabinet onze arbeidsvoorwaarden serieus neemt verheft het 
zijn stem in Europa om de uitbuiting van Polen en oneerlijke concur
rentie op de arbeidsmarkt te stoppen’, dat stellen Jan Marijnissen en 
Paul Ulenbelt in NRC Handelsblad van 23 augustus.
‘De toestroom van Polen op de arbeidsmarkt werkt ontwrichtend: 
de Polen worden uitgebuit, Nederlandse werknemers worden 
verdrongen, en kleine ondernemingen en zelfstandigen worden uit 
de markt geduwd. Het kabinet moet beseffen dat het 'nee’ tegen 
de Europese Grondwet ook een ‘nee’ was tegen de ongebreidelde 
liberalisering van de internationale arbeidsmarkt en de oneerlijke 
concurrentie die daar het gevolg van is.’

Kritische christenen vinden hun plek in de SP
Ronald van Raak doet in het Nederlands Dagblad van 8 september 
een poging te verklaren waarom de antihouding van veel SP’ers 
tegenover religie is veranderd en een groeiend aantal christenen 
voor de SP kiest.
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Leren van Leefbaar?
Onder aanvoering van Pim Fortuyn denderde Leefbaar Rotterdam in 

maart 2002 met 17 zetels de gemeenteraad in. En ook in andere 
steden boekten de Leefbaren een opzienbarende overwinning. In 

Eindhoven en Almere gingen ze bijvoorbeeld van nul naar negen 
zetels en in Schiedam van nul naar zeven. Tegen het Leefbaar-geweld 

bleek ook de SP niet opgewassen. In nogal wat plaatsen verloren we 

een zetel en in Rotterdam zakten we zelfs drie zetels terug.
Waar kwamen de Leefbaren vandaan, en wat kunnen andere partijen 

van hen leren? Een gesprek met directeur Cerrit Voerman van het 

Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen (DNPP).

Waar kwam die overweldigende opmars van de 
plaatselijke partijen vandaan, en dan vooral van de 
Leefbaarvarianten ervan?
‘Als je kijkt naar de ontwikkeling van de lokale partijen, 
dan zie je dat ze vroeger vooral in het Zuiden van het 

Tekst; land behoorlijk sterk waren, dat ze in de járen ’70 en
’80 invloed verloren en in de járen negentig terugkeer
den, maar dan in heel Nederland. In 1998 haalden ze al 
ruim 20 procent van alle raadszetels en in 2002 ruim 
25 procent.
Binnen de lokale partijen komen de leefbaren vooral 
na 2000 op. Je had al wel langer partijen als Leefbaar 
Hilversum en Leefbaar Utrecht, maar de hausse van 
2002 heeft alles te maken met Pim Fortuyn en de 
onvrede met de gevestigde politiek die hij zichtbaar 
wist te maken.
Wat de Leefbaren bindt, is het afzetten tegen de 
gevestigde politiek. Daar stellen ze de Nieuwe Politiek 
tegenover, die vooral inhoudt het afschaffen van de 
achterkamertjes en het geven van een stem aan wat er 
leeft onder de bevolking, zoals het afzetten tegen pres
tigeprojecten. Daarmee kwamen de Leefbaren ook op 
het terrein van de SP terecht en werden ze een geduch
te concurrent. Zowel de SP als de Leefbaren bepleiten 
een ‘andere' politiek en vertolken de onlustgevoelens 
in de samenleving. En als je naar de uitslag kijkt, met 
Rotterdam als duidelijkste voorbeeld, dan moet je 
concluderen dat de SP de kiezer niet het perspectief 
van verandering heeft kunnen bieden dat de Leefbaren, 
en vooral Fortuyn, wel gelukt is.’

Hoe verklaar je de landelijke groei van lokale partijen 
in de járen negentig?
‘In de járen negentig groeide de aversie tegen de 
gevestigde landelijke politiek. Kijk naar de verkiezings
uitslag in 1994, toen PvdA en CDA enorm op hun 
donder kregen, de Ouderenpartijen ineens opkwamen, 
de Centrum Democraten drie kamerzetels behaalden 
en ook de SP voor het eerst in de Kamer kwam. Tegen 
diezelfde achtergrond van afkeer van de gevestigde 
politiek groeiden ook de plaatselijke partijen sterk. In 
2002 kwam daar de afrekening met Paars bij. Paars 
hield in dat alle potentiële regeringspartijen het met 
elkaar eens waren. De voormalige tegenpolen VVD en 
PvdA zaten samen in het kabinet en kregen - in ieder 
geval op sociaal-economisch gebied - de steun van het 
CDA. Je zag voor een deel ook CroenLinks zich daar 
tegenaan schurken in haar streven naar regerings
verantwoordelijkheid. Die eenheidsworst heeft de 
landelijke politiek beslist geen goed gedaan.’

Inmiddels ligt het anders, en is rechts weer gewoon 
rechts, en links weer gewoon links. Maakt het dat 
moeilijker voor de lokale partijen?
'Dat zou best kunnen. Het lijkt er wel op dat de lande
lijke partijen wat vertrouwen teruggewonnen hebben.’

Wat verwacht je bij de verkiezingen van maart volgend 
jaar van de Leefbaren en de andere lokale partijen?
‘Dat is moeilijk in te schatten: een goed overzicht hoe 
de plaatselijke partijen ervoor staan, ontbreekt. De situ-
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In 2002 hadden de Leefbaarpartijen de wind in de rug door het opvallende 
optreden en de populariteit van Pim Fortuyn, die bij de raadsverkiezingen 
de lijsttrekker was van Leefbaar Rotterdam, en bij de Kamerverkiezingen 
van de Lijst Pim Fortuyn (LPF)

atie is wel veranderd sinds 2002, in het nadeel van de 
Leefbaren. De gevestigde partijen hebben zaken over
genomen: bijvoorbeeld de werkwijze, het luisteren naar 
de mensen, wordt druk gekopieerd. Daarnaast ogen de 
Leefbaar-partijen heel wat minder uitnodigend. In 2002 
hebben ze goed geprofiteerd van het unieke moment 
dat er toen was en gebruik gemaakt van de banier van 
Fortuyn. Nu is er eerder sprake van het tegendeel: 
door de crises in de LPF en bij Leefbaar Rotterdam is 
de naam Leefbaar nu haast besmet. Veel meer dan in 
2002 zal het nu gaan om de lokale beeldvorming: wat 
heeft een plaatselijke partij gepresteerd en welk imago 
heeft ze opgedouwd?’

Niet alleen in Rotterdam, maar in veel plaatsen heb
ben de Leefbaar-fracties te maken gehad met afsplit
singen. Zit daar een patroon in?
‘Het beeld dat ik heb, is dat er bij de Leefbaren inder
daad vaker sprake is van ruzie en problemen met per
sonen dan bij andere partijen. Dat is ook niet zo
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vreemd. Het gaat veelal om jonge partijen die heel snel 
zijn opgericht. Een duidelijke, samenhangende ideolo
gie of eigen identiteit ontbreekt veelal, ze hebben geen 
landelijk partijbureau of servicecentrum dat ondersteu
ning of scholing kan bieden en soms zijn ze echt uit de 
grond gestampt alleen maar om een graantje te kun
nen meepikken van de electorale vooruitzichten.’

Wat adviseer je de gevestigde politiek, inclusief de 
SP, te doen om de Leefbaren de wind uit de zeilen te 
nemen?
‘je moet dan kijken naar waar hun succes vandaan 
komt. Bijvoorbeeld uit het op de lijst zetten van lokale 
personen die een zekere bekendheid genieten. Dan 
bedoel ik niet de André Hazessen, maar mensen die 
hun sporen verdiend hebben in maatschappelijke orga
nisaties en die bewezen hebben dat ze goede contac
ten onderhouden met hun achterban. Ook een aspect 
is het opstellen voor de wensen uit de samenleving. 
Niet als doorgeefluik van u vraagt en wij draaien, maar 
met de oprechte bedoeling een schakelfunctie te ver
vullen. Weg uit de ivoren toren dus - en niet pas drie 
maanden voor de verkiezingen. En - daarmee samen
hangend - zorg dat je weet welke onderwerpen in de 
samenleving spelen, en richt je daarop. Natuurlijk is 
dat allemaal moeilijker als je in het college zit, maar 
ook dan moet je open staan voor de wensen uit de 
samenleving. Mensen begrijpen echt wel dat je niet 
alles kunt realiseren en accepteren dat ook als je duide
lijk uitlegt waarom iets wel of niet kan.’

Hoe zijn de lokale partijen te plaatsen in het politiek 
spectrum?
‘Qua landelijke politieke voorkeur zijn ze heel divers. 
Na de Kamerverkiezingen van 1998 is onderzocht wat 
de raadsleden van de lokale partijen gestemd hebben.

Op 17 maart 2002 analyseerde de partijraad van de SP de uitslag van de raadsverkiezingen 

van elf dagen eerder. Regelmatig viel het woord Leefbaar in de bijdragen van de afgevaardigden. 

Maar ook de kritiek op de eigen inzet ontbrak niet. ‘Dat de Leefbaren meedoen, is geen enkel 

argument voor een slechte SP-uitslag. De opkomst van leefbaarpartijen betekent dat de SP gaten 

heeft laten vallen.’ En: ‘We hebben in de volkswijken niet het linkse antwoord op zaken als 

onveiligheid kunnen geven. We moeten zorgen dat we dat in de toekomst wel kunnen.’
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'Veel meer dan in 2002 zal het nu gaan om de lokale 
beeldvorming: wat heeft een plaatselijke partij gepresteerd 
en welk imago heeft ze opgebouwd?’

De PvdA en de kleine christelijke partijen waren onder groeperingen. Die heeft geen aspiraties in de richting
de plaatselijke volksvertegenwoordigers duidelijk min
der populair dan ze onder de gehele bevolking waren, 
en alle andere partijen deden het bij de lokalo’s juist 
is beter. Er is dus geen sprake van een uitgesproken 
linkse of rechtse signatuur van de lokale partijen.'

je hoort regelmatig van initiatieven om van de lokale 
partijen een landelijke beweging te maken. Heeft dat 
perspectief?
‘Als belangenbehartiger hebben de lokale partijen 
de VPPG, de vereniging van plaatselijke politieke

van deelname aan landelijke verkiezingen, maar ijvert 
er bijvoorbeeld voor dat ook lokale partijen overheids
subsidie gaan ontvangen. Ik vind overigens dat het 
een goede zaak zou zijn als die subsidie er kwam, voor 
zaken als scholing en ondersteuning.
Voor een meer politieke bundeling van plaatselijke 
partijen zijn wel pogingen gedaan, de LPF heeft 
bijvoorbeeld geprobeerd de Fortuynistische Federatie 
op te richten en ook onder de naam Een ander 
Nederland is een poging gewaagd, maar er is nog niets 
van de grond gekomen. In aanloop naar de landelijke 
verkiezingen van 2007 zal het wellicht weer geprobeerd

Bij de raadsverkiezingen van maart 2002 wonnen de 

lokale partijen 580 zetels. Hun totaal zetelaantal nam 

toe van 1933 naar 2513. De Leefbaar-partijen waren 

goed voor iets minder dan de helft van de totale lokale 

winst. Zij groeiden van 82 naar 332 zetels.

worden, maar veel kans van slagen zie ik niet, ook al 
omdat er bij de meer traditionele plaatselijke partijen 
heel wat mensen zitten met een binding met een 
landelijke partij.’ •

Oude nieuwe helden
De BBC organiseerde deze zomer een verkiezing van 
de grootste filosofen aller tijden. De uitkomst was 
verrassend: winnaar met een kwart van de stemmen 
werd Karl Marx. De nationale held Hume werd met 
twaalf procent op achterstand tweede; Wittgenstein 
werd met zeven procent derde. Ook in Duitsland is 
Marx populair. Eind vorig jaar zetten de Duitsers hem 
op de derde plaats van de lijst van grootste Duitsers 
aller tijden, achter de wederopbouwpoliticus Adenauer 
en de predikant Luther.

Eind augustus toonde het Duitse blad Der Spiegel 
Marx zegevierend op de voorpagina, met als bijschrift 
‘een spook keert terug’. De aanleiding voor het week
blad om zijn lezers te informeren over Marx was 
de opmerkelijke rol van de Linkspartei in de Duitse 
verkiezingscampagne. In augustus vond nóg een 
opmerkelijke gebeurtenis plaats. Honderdduizenden 
jongeren verzamelden zich op de katholieke Wereld

dagen in Keulen, waar zij de nieuwe paus toejuichten. 
Deze plaatsvervanger van Christus op aarde is even
eens bezig aan een wederopstanding. Der Spiegel 
noemde Marx ‘Das Stehaufmanchen'. Dit lijkt ook voor 
Christus te gelden.

Waarom is Marx het boegbeeld van een nieuwe poli
tieke beweging? Wat maakt Christus aantrekkelijk voor 
jongeren? Waarom is er opnieuw aandacht voor zulke 
oude helden? Blijkbaar schieten nieuwe helden tekort. 
En kan het engagement met de armen en onderdrukten 
dat commerciële popmuzikanten als Bono en 
liberale politici als Blair aan de dag leggen niet ieder
een overtuigen. Misschien kan het geen kwaad om 
eens te kijken wat socialisten en christenen bindt, als 
mogelijke coalitie tegen de sociale leegte die liberale 
politici in de wereld hebben achtergelaten.

Ronald van Raak



Het recept van Jan Marijnissen voor succesvol raadswerk:

‘Toon oprechtheid, betrokkenheid, empathie en moed. 
En vermijd arrogantie’

Hij volgde de ontwikkelingen in Nederland en zijn partij de afgelopen maan

den grotendeels vanaf de bank in Oss, maar is nu weer helemaal terug. Jan 

Marijnissen over de situatie in de SP, in een gesprek dat plaatsvond precies 

een halfjaar voor de eerstvolgende slag om de kiezersgunst: de raadsverkie

zingen van 7 maart 2006.

Tekst:
Peter Verschuren

‘Het verhaal van de SP lijkt wel op 
een soort goed-nieuwsshow. We 
staan er onverminderd goed voor. 
De ledengroei blijft aanhouden, we 
hebben een zeer geslaagd congres 
achter de rug, we starten in het na
jaar een partijbrede discussie over 
hoe we de boel organisatorisch nog 
verder kunnen verbeteren, de scho
lingen voor nieuwe raadsleden zijn 
tijdig opgestart, de Kamerfractie 
draait steeds beter. Enzovoorts. 
Politiek hebben we met succes 
de ontwikkeling doorgemaakt van 
tegenpartij naar serieus alternatief 
voor grote groepen progressieve 
mensen: we zijn er goed in ge
slaagd allerlei vooroordelen over, 
en diskwalificaties van de partij 
weg te slijten. En we hebben een 
geweldige opsteker gehad bij het 
grondwetreferendum. We hebben 
die campagne gewonnen - niet 
met opportunistische argumenten, 
maar op basis van onze analyse 
waaraan we al tien jaar werken. 
En politiek-strategisch blijkt dat we 
het tegen eerdere verwachtingen 
in heel goed doen terwijl de PvdA 
in de oppositie zit. Alles bij elkaar 
denk ik dat de partij landelijk in alle 
opzichten op orde is, en dat het de 
kunst is iedereen scherp te houden 
en waar mogelijk nog scherper te 
krijgen richting de komende verkie
zingscampagne.’

En hoe is de situatie lokaal, in de 
afdelingen?
‘Lokaal is het beeld wisselend. Voor 
mij, en eigenlijk voor de hele partij, 
is de uitslag in 2002, toen we in 
pakweg eenderde van de gemeen
ten wonnen, in eenderde verloren 
en in eenderde gelijk bleven, wel 
een wake up-call geweest. We moe
ten oppassen dat het verschil tus
sen wat de afdelingen uitstralen en 
wat de landelijke partij uitstraalt, 
niet te groot wordt. Juist daarom 
hebben we bij het voorlaatste con
gres besloten veel te investeren in 
het verbeteren van de kwaliteit van 
de afdelingen. Dat is van het aller
grootste belang. De afdelingen zijn 
de zintuigen en de ledematen van 
de partij. Zonder hen zijn we niets. 
Daarom steken we zoveel energie 
in scholing en cursussen, en is 
bijvoorbeeld het Scholingsteam 
opgericht. Alles is erop gericht de 
afdelingen levende organismen 
te laten zijn, die groeien - zowel 
kwantitatief als kwalitatief.
In een aantal afdelingen gaat het 
heel goed, die pakken van alles aan 
en hebben veel contacten met de 
mensen in hun stad of dorp. Dat is 
het recept voor succes. Andere af
delingen zijn veel terughoudender 
geweest en moeten nu proberen in 
de campagne de zaak recht te trek
ken, en dat valt niet mee. Als SP- 

afdeling moet je van je laten horen. 
Mensen moeten het besef krijgen 
met een stem op de SP verander ik 
iets.'

Wat voor verschillen zie je, als je de 
situatie van nu vergelijkt met die in 
de aanloop naar de raadsverkiezin
gen van 2002?
‘Een groot verschil met 2002 is 
de booming business van de Leef
baren waar we toen mee te maken 
hadden. Dat is een enorme revolu
tie geweest, die impliciet ook kritiek 
op de SP inhield. Want wij hebben 
de ruimte laten ontstaan die zij 
opvulden. Inmiddels kun je zeggen 
dat de Leefbaren aan hun eigen 
succes ten onder zijn gegaan. In 
maart volgend jaar hebben we van 
hen niet meer zoveel te duchten. 
Wellicht wel van andere plaatse
lijke partijen: die zijn er in allerlei 
smaken en het is zaak van onze 
lokale afdelingen om daar lokaal 
mee om te gaan. Nog even de Leef
baren: wat hen kenmerkte, is dat 
op een niet-gecompliceerde manier 
gecompliceerde problemen te lijf 
gingen, en dat ze non-conformis- 
tisch waren. Daar kunnen sommige 
SP-afdelingen heel wat van leren.’

Wij zijn toch niet de partij die zegt 
dat gecompliceerde problemen 
simpel opgelost kunnen worden?
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‘De kunst van de SP-politiek is 
dat we zonder demagogisch te 
worden, en zonder de ingewikkeld
heid van problemen te ontkennen, 
toch met heldere antwoorden en 
oplossingen komen. Mensen willen 
oprechtheid zien, betrokkenheid, 
empathie en moed. En ze hebben 
een hekel aan arrogantie. Als je je 
aan die vijf kenmerken houdt, kom 
je een heel eind. Dan accepteren 
mensen datje niet alle problemen 
kunt oplossen.
En verder: praat gewoon! Als je met 
beleidstaal komt en met beleidster- 
men, dan maak je aan de mensen 
duidelijk dat je tot het establish
ment behoort. Maar waak er ook 
voor, dat je niet in opportunisme 
vervalt. Ik zeg niet dat het allemaal 
gemakkelijk is, maar dit is wel waar 
het om draait.’

' Mensen moeten het besef krijgen: met een stem op 
de SP verander ik iets'

Lokaal voeren veel SP-afdelingen 
oppositie tegen colleges waarin 
de PvdA een prominente plaats 
heeft. Maar landelijk zijn PvdA, 
Groenlinks en SP bondgenoten in 
de strijd tegen kabinet Balkenende. 
Wat gaat dat betekenen bij de 
raadsverkiezingen en de collegevor- 
ming?
‘In zijn algemeenheid is daar 
moeilijk iets over te zeggen. Er is 
veel aarzeling bij de PvdA-top om 
al te zeer met de SP op te trek
ken. Wouter Bos zegt dat hij tegen 
verwatering is. Wel, ik noem het 
gewoon samenwerking. Wat je wel 
ziet, is dat de kiezer veel belang
stelling heeft voor een links politiek 
programma, voor sociale politiek. 
De peilingen laten een meerderheid 
zien voor links, en geven ook aan 
dat een PvdA-GroenLinks-SP- 

coalitie duidelijk de meest gewens
te coalitie is. Draagvlak is er dus 
wel, en denk dat het nog zal groei
en als de drie partijen strategische 
besprekingen zouden starten. 
Lokaal zal de samenwerking zich in 
al zijn varianten ontrollen: omme
zwaaien waarbij de PvdA van rechts 
naar links gaat, maar ook linkse 
colleges die door de PvdA opge
blazen worden, zoals in Heerlen 
gebeurd is. Het zal afhangen van 
de programmatische verschillen 
en vooral van de durf van PvdA en 
SP om van de vaste patronen af te 
wijken en iets nieuws te proberen. 
Waarbij voor de SP in ieder geval 
de volgende criteria spelen: heb
ben we goede kandidaten, zijn de 
afdeling en de fractie sterk genoeg, 
en hebben we partners die we kun
nen vertrouwen? Dat zal niet in elke 
afdeling een eenvoudige afweging 
zijn. Maar het is er wel een die zeer 
vroegtijdig gemaakt moet worden, 
omdat daarop de hele campagne 
afgestemd moet worden.’

Wat verwacht je op 7 maart?
‘We gaan zeker winnen. Alleen al 
omdat we nu in aanzienlijk meer 
plaatsen meedoen en meer men
sen dus op de SP kunnen stem
men. Maar we gaan ook winnen 
omdat we fors gegroeid zijn in de 
sympathie van de kiezers. Hoe je 
het ook wendt of keert: raadsverkie
zingen zijn ook een peiling van de 
landelijke verhoudingen, en daarin 
is onze positie in vier jaar tijd fors 
verbeterd.’

En gaan we vervolgens ook 
een grote opmars in de colleges 
maken?
‘Voor de deelname in de colleges 
zal het afwachten zijn. Het ligt voor 
de hand dat we meer grote fracties 
krijgen en dat we - in lijn daarmee 
- ook in meer colleges komen. 
Daarom ook voeren we gesprekken 
met afdelingen die er mogelijk mee 
te maken krijgen en organiseren we 
scholingen voor hen, zodat zij kun
nen leren van de ervaringen die we 
al opgedaan hebben. Maar hoe het 
uitpakt, is toch zeer afhankelijk van 
de omstandigheden.’ •
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Oud-wethouder Riet de Wit:

‘Denk niet te licht over collegedeelname’
In veel gemeenteraden is de kans groot dat de SP-fractie op 7 maart groter 
groeit. Dat is één. Twee is de constatering dat de PvdA landelijk samen met 
de SP in de oppositie zit tegen een WD/CDA-kabinet en het dus op lokaal 
niveau moeilijker kan maken om ons bij voorbaat uit te sluiten. De optel
som is drie: veel meer dan in het verleden zullen SP-afdelingen langdurig 
meedraaien in de collegeonderhandelingen, en wellicht ook daadwerkelijk 
wethouders gaan leveren. Riet de Wit, raadslid en oud-wethouder in Heerlen 
en landelijk scholingscoördinator van de SP, legt uit wat daarbij komt kijken, 
en doet verslag van het scholingstraject voor nieuwe raadsleden.

Tekst: Peter Verschuren

’Wat ik iedereen vóór houd, is denk niet te licht over 
collegedeelname! Een college is een verstandshuwelijk. 
Daarin kun je uitstekend gedijen, maar dan moet je 
wel wat voorstellen, zodat je ook echt wat bereikt. We 
hebben het in Heerlen gehad dat Groenlinks en D66 
met twee zetels een wethouder leverden. Dat was nog 
in de oude situatie, dus werd een raadslid wethouder, 
en bleef er maar één echt raadslid over. Dan heb je in 
het college helemaal niets in te brengen. Groenlinks 
bijvoorbeeld, werd zo verantwoordelijk voor bezuini
gingen op bijzondere bijstand. Als het enigszins kan, 
moet je zorgen zo sterk te zijn dat je twee wethouders 
kunt leveren.

'Een wethouder zonder visie hangt aan de touwtjes 
van de ambtenaren'
Verder moetje beseffen dat de fractie in een heel an
dere positie komt. Die moet kunnen samenwerken 
met de andere collegefracties en goed tactisch kunnen 
manoeuvreren. Belangrijk is ook, of de afdeling sterk 
genoeg is om de SP ook als partij zichtbaar te laten blij
ven in de stad, en de wethouder te voeden met allerlei 
zaken. En cruciaal is natuurlijk dat je goede kandidaat- 
wethouders moet hebben. Dat moeten mensen zijn die 
een duidelijke visie hebben en die goed kunnen sturen: 
zowel binnen het college als in de contacten met de 
ambtelijke organisatie. Een wethouder zonder visie 
- en ze zijn er genoeg bij de andere partijen - hangt 
aan de touwtjes van de ambtenaren.
Van een SP-wethouder wordt veel verwacht: we staan 
erom bekend dat we uitgesproken opvattingen hebben 
en daar rond voor uitkomen. Dat verwachten de men

sen ook van onze wethouders. En als je na veel járen 
fel oppositie voeren in het bestuur komt, zoals in Heer
len gebeurde, dan ligt de lat hoog - ook in de ogen van 
de kiezers.

'Je neemt de boedel over van je voorganger - onge
acht wat je er in de oppositie over heb gezegd'
In een collegeprogram leg je de richting vast, maar 
daarmee ben je er niet. Zaken veranderen en er dienen 
zich voortdurend nieuwe dingen aan. Bezuinigingen 
bijvoorbeeld, die in één klap een streep kunnen zetten 
door alle eerdere afspraken, je bent dus heel afhanke
lijk van de ploeg waarmee je werkt, van de andere wet
houders. Daar moet je wel mee door één deur kunnen. 
Een verhaal apart is de omgang met de ambtenaren. 
Het begint ermee dat je zelf een visie hebt, dat je weet 
wat je wilt bereiken. De deskundigheid van ambtenaren 
moetje respecteren. Die is er meestal echt wel. De 
politieke ruimte van de wethouder is dat hij in de juiste 
richting stuurt. Daarbij moet hij heel tactisch opereren 
en er zicht op zien te krijgen met wie hij het beste kan 
werken. Tref je mensen met wie je écht vooruit komt, 
dat krijgt het beleid vleugels. Maar het kan ook zijn, dat 
je die mensen niet treft, en juist tegenwerking ontmoet. 
Dan moet je daar slim mee omgaan. In Heerlen had
den we het mijrwaterproject: een plan om het water van 
de oude mijngangen te gebruiken als energiebron. De 
hoge ambtenaren zagen daar niets in. Met een ambte
naar die wel heel enthousiast was, zijn we toen aan de 
slag gegaan om de oud-mijnwerkers te informeren en 
erbij te betrekken. Langzaam kwam er toen een stroom 
op gang in de stad die moeilijk meer tegen te houden
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was. Je kunt dus ook als wethouder mensen mobilise
ren om iets in gang te zetten.
De cultuur van een gemeentehuis is daar overigens 
niet op gericht. Die werkt er juist hard aan alles naar 
binnen te trekken en daar heb je juist als wethouder 
heel veel last van. Voor je het weet, heb je alleen nog 
maar contacten met de bevolking die geformaliseerd 
zijn in inspraakprocedures. Dat moet je zien te door
breken. Je moet ook beseffen dat je agenda vaststaat 
bij je aantreden. Je neemt de boedel van je voorganger 
over, ongeacht wat je ervan gezegd hebt toen je nog in 
de oppositie zat.

Je kunt als SP’ers heel veel bereiken in het college, 
laat dat duidelijk zijn. Maar dat lukt je alleen als je als 
afdeling de zaken héél goed op orde hebt. En ik vraag 
me wel eens af of alle afdelingen zich dat op tijd gere
aliseerd hebben. Want de zaken op orde hebben - bij
voorbeeld beschikken over de juiste kandidaten - is het 
resultaat van een gedegen voorbereiding. Heb je niet 
de juiste mensen, of zijn andere aspecten niet in orde, 
begin er dan niet aan, maar zorg dat je volgende keer 
beter voorbereid bent.’

Zo'n 660 aspirant SP-raadsleden hebben met goed 
gevolg een vijfdelige cursus gevolgd
’Voor de mensen die wellicht op een verkiesbare plek 
op een SP-lijst terechtkomen, hebben we de cursus 
Lokale Politiek ontwikkeld. We zijn vorig najaar ge
start met de eerste groep, hebben vóór de vakantie de 
tweede serie cursussen gegeven en starten nu de derde 
- steeds op zes verschillende locaties, verspreid over 
het land. Als de laatste cursus achter de rug is, hebben 
we zo’n 660 aspirant-raadsleden opgeleid in een traject 
dat écht wat voorstelt. Voor de cursisten zijn het vijf 
pittige zaterdagen, waarin ze niet alleen luisteren, maar 
bijvoorbeeld ook debatteren en een betoog houden. 
We hebben het over verwachtingen rond het raads
lidmaatschap: van de kandidaten zelf, maar ook van 
de buitenwereld en de partij; we hebben het over de 
manier waarop de lokale politiek werkt; over politieke 
partijen en hun ideologie, met natuurlijk de nadruk op 
de SP, en over de noodzakelijke binding tussen actie en 
fractie: tussen het raadswerk en de buitenparlementai
re activiteiten. Op de laatste cursusdag houden we een 
zo echt mogelijke raadsvergadering, met fracties, een 
agenda, wethouders en een burgemeester - en in veel 
plaatsen ook in een echt gemeentehuis. De reacties 
die ik hoor op de cursus, zijn erg positief. Zowel van 
de deelnemers, als van de cursusleiders die vol lof zijn 
over de inzet van onze aspirant-raadsleden.
De cursussen gaan verder op de oktoberscholingen, 
die dit jaar in het teken staan van de raadsverkiezingen, 
en op 19 november, wanneer er op vijf plaatsen een 
cursus SP op raadsverkiezingscampagne wordt gegeven. 
De afdelingen die mogelijk ver komen in de college
onderhandelingen zijn apart bij elkaar geroepen om te 
leren van de ervaringen die in het verleden al zijn opge
daan in die onderhandelingen.’

Het wethouderschap in Heerlen
Uit de college-onderhandelingen in Heerlen rolde in 2002 een college 
van CDA, Stadspartij, PvdA en SP. Namens de SP werden Peter van Zut- 
phen en Riet de Wit wethouder, waarbij de laatste de verslavingszorg in 
haar portefeuille kreeg - een beleidsterrein dat in Heerlen al jarenlang 
bijzonder ondankbaar was. De Wit boekte grote vooruitgang in het be
heersbaar maken van het verslavingsprobleem, maar werd in juni 2004 
toch beentje gelicht. Tegen eerdere afspraken in trokken coalitiegenoten 
PvdA en CDA hun steun in voor de aanwijzing van een nachtopvang voor 
verslaafden. De SP verliet vervolgens het college.
In oktober 2004 kreeg De Wit voor haar inzet voor de verslaafde daklo
zen de Rooie Reusprijs, en ook in Heerlen was er veel lof te horen over 
haar aanpak.
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Drie jaar links bestuur in Nijmegen

‘Het is een kwestie van geven en nemen’
Bij de verkiezingen van 2002 werd Groenlinks met negen zetels de grootste partij 

van Nijmegen en werden PvdA en SP de tweede en de derde fractie in de raad met 

respectievelijk acht en zes zetels. Uit de collegeonderhandelingen rolde het enige linkse 

college van B en W van Nederland: een stadsbestuur waaraan PvdA, Groenlinks en SP 

ieder twee leden leveren. In Spanning maken drie SP’ers een positieve balans op van 

de eerste drie jaar meebesturen in Havanna aan de Waal. ‘Nee, eigenlijk zijn er geen 

echte problemen ontstaan.’

Tekst:
Peter Verschuren

Als wethouder van financiën, 
personeel & organisatie en stads- 
bedrijven staat SP'er Peter Lucas- 
sen in de vuurlinie bij het realiseren 
van de gemeentelijke bezuinigin
gen - ook al worden die noodzake
lijk door het afknijpbeleid van het 
kabinet. ‘Toen we in 2002 begon
nen, was er nog flink wat financiële 
ruimte voor nieuw beleid. Daardoor 
konden we de bakens verzetten en 
meer aandacht schenken aan 
bijvoorbeeld de wijken en het 
minimabeleid. Al in 2003 keerde 
het tij en moesten we in drie etap
pes in totaal achttien miljoen gaan 
bezuinigen doordat we minder geld 
kregen van het Rijk. We hebben er
voor gekozen om vooral in de eigen 
organisatie te snijden, bijvoorbeeld 
door het aantal beleidsambtenaren 
terug te brengen en door efficiënter 
werken. We hebben de uitvoering 
van het beleid in de stad zoveel 
mogelijk in stand gehouden. Dat 
zorgde wel voor stevige gesprekken 

De fractievoorzitter: ‘Er zijn jeugdhonken bijgekomen, 
er wordt veel meer naar de mensen geluisterd, de wijk
beheerders staan klaar. Dat is ons linkse beleid.'

met de vakbonden, die ons nadruk
kelijk vroegen aan te geven welke 
taken komen te vervallen. Mede 
door gebruik te maken van een 
ruimere uitstroomregeling voor ou
dere werknemers zijn we eruit ge
komen - al moeten veel geplande 
bezuinigingen nog daadwerkelijk 
gerealiseerd worden. Die bezuini
gingen worden ook niet in één keer 
gerealiseerd, maar gespreid over 
een aantal járen tot 2008 doorge
voerd. Maar terwijl we daarmee 
bezig zijn, komen er alweer nieuwe 
problemen aan: het gebruikersdeel 
van de OZB wordt afgeschaft - wat 
voor Nijmegen nadelig uitpakt 
- terwijl inmiddels al wel alle lucht 
uit de organisatie is gehaald.’

Volgens Lucassen liggen de groot
ste veranderingen ten opzichte van 
het vorige college op het inhoude
lijke vlak. ‘Het belangrijkste verschil 
is dat er nu totaal andere keuzes 
gemaakt worden: meer aandacht 

voor de wijken, met een aparte 
wijkenwethouder en extra geld, en 
meer aandacht voor sociale aspec
ten. We hebben bijvoorbeeld drie 
miljoen per jaar bij het budget voor 
de bijzondere bijstand gedaan om 
de landelijke bezuinigingen op te 
vangen, en we werken er hard aan 
de uitvoeringskosten te beperken 
door de bureaucratie aan te 
pakken. Bij de bijstand, maar ook 
bij de gehandicaptenvoorzieningen 
en de gesubsidieerde instellingen. 
We zijn daarbij veel slagvaardiger 
dan het vorige college.’

‘We kunnen wel zeggen we hou
den ons vervoerbedrijf, maar dan 
houden we een bedrijf dat nergens 
bussen heeft rijden’

De Nijmeegse SP beschuldigde 
voorgaande colleges nogal eens 
van het werken aan prestige
projecten, en verzette zich daar met 
hand en tand tegen. Maar ook het 
CroenLinks-PvdA-SP-college krijgt 
het verwijt zich met prestigeprojec
ten bezig te houden. Lucassen is er 
niet van onder de indruk. 
‘Prestigeprojecten hebben wij niet. 
Wel gróte projecten. Een tweede 
brug over de Waal en het opnieuw 
ontwikkelen van het gebied aan de
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rivier bijvoorbeeld. De Stadspartij 
Nijmegen noemt dat prestigepro
jecten, maar dat is heel goed met 
argumenten te weerleggen - en 
dat was in het verleden wel anders. 
Toen wilde het vorige college nog 
een kabeltram aanleggen om de 
Waal te overbruggen.’ 
Toch moeten ook de Nijmeegse 
SP-wethouders besluiten nemen 
die op zijn minst de wenkbrauwen 
doen fronsen. Neem bijvoorbeeld 
de verkoop van het eigen gemeen
telijk vervoerbedrijf, waartoe het 
college besloten heeft. Lucassen 
onderschrijft volledig het SP- 
standpunt dat openbaar vervoers
bedrijven in handen van de 
overheid thuishoren. ‘Maar het 
rijksbeleid is, zoals het is. En dat 
betekent dat de concessie die ons 
eigen busbedrijf Novio nu heeft, 
openbaar aanbesteed moet 
worden. Novio is te klein om zelf
standig de concurrentie aan te 
kunnen gaan met grote commercië
le ov-bedrijven. We kunnen wel zeg
gen we houden ons bedrijf, maar 
dan lopen we een heel groot risico 
dat we een leeg busbedrijf overhou
den, een bedrijf dat nergens bussen 

heeft rijden. Maar zeker, bij zo’n 
besluit loop je het risico van vuile 
handen. Ook al omdat we rond 
de verkoop een behoorlijk open 
proces gehanteerd hebben waarin 
allerlei bedrijven een bod konden 
doen op Novio. De uitkomst is 
gelukkig een voorgenomen besluit 
om het bedrijf te 
verkopen aan de HTM, een over
heidsbedrijf, maar het had ook 
anders kunnen uitpakken, met de 
verkoop aan een investeringsmaat
schappij of een buitenlands bedrijf. 
Overigens is het nog lang niet in 
kannen en kruiken, want de minis
ter is - gesteund door de Tweede 
Kamer - vast van plan om een 
stokje voor de verkoop aan HTM te 
steken.
Ook bij de bezuinigingen moetje 
soms dingen doen, die je eigenlijk 
liever niet wilt doen. Er moet nu 

De wethouder: ‘We moeten nu een miljoen bezuinigen op 
het cultuurbudget. Dat doet veel pijn en daar zouden we 
als oppositiepartij waarschijnlijk dwars voorgaan liggen/

bijvoorbeeld een miljoen bezuinigd 
worden op het cultuurbudget. Daar 
zit veel pijn in. Zaten we nog in 
de oppositie, dan zouden we daar 
waarschijnlijk dwars voor gaan 
liggen.’

’We moeten wel eens wat slikken. 
Maar we bereiken veel meer dan 
vroeger’

‘Het is een kwestie van geven en 
nemen’, concludeert fractievoor
zitter Hans van Hooft jr (senior 
is de andere SP-wethouder naast 
Lucassen). ‘We hebben negentig 
procent van ons verkiezingspro
gramma kunnen verwezenlijken in 
het collegeprogram, maar natuurlijk 
zijn we het niet altijd met de 
collegevoorstellen eens. Een 
verschil met het verleden is, dat we 
toen snel zeiden daar stem-
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Peter Lucassen: wethouder van financiën, 
personeel & organisatie en stadsbedrijven

men we niet mee in, en dat we nu 
gaan kijken hoe we zo'n voorstel 
aangepast kunnen krijgen. En ja, 
dan moet je ook wel eens wat slik
ken. Maar we kunnen zo wél veel 
meer bereiken. Daarbij is het ook 
een groot voordeel dat we in een 
links college zitten, en niet in een 
links-rechts-combinatie. We steken 
regelmatig met de coalitiepartners 
de koppen bij elkaar als we niet 
gelukkig zijn met een collegevoor
stel, om te kijken hoe we het 
samen kunnen veranderen.’

Van Hooft zat ook onder het vo
rige college in de gemeenteraad. 
Volgens hem is het verschil in de 
opstelling van de fractie niet bij
zonder groot. ‘Onze visie en onze 
standpunten zijn er niet anders 
door geworden. Wel hebben we er 
een verantwoordelijkheid bij gekre
gen: als we nu iets willen, moeten 
we er altijd bij zeggen waar we het 

De afdelingsvoorzitter: ‘We horen nu eigenlijk alleen 
enthousiaste verhalen over de collegedeelname.'

geld vandaan willen halen, en dat 
is niet altijd eenvoudig. Vroeger 
besteedden we natuurlijk ook wel 
aandacht aan de financiële dekking 
van onze voorstellen, maar toen 
konden we wat gemakkelijk zeg
gen jullie geven het geld verkeerd 
uit aan allerlei prestigeprojecten. 
Bezuinig daar maar op. Dat kan nu 
niet meer, want het huidige college 
geeft het geld niet verkeerd uit.’ 
Problemen voor de fractie om zich 
te profileren en de SP niet te laten 
verworden tot de partij van de wet
houders, zijn er volgens Van Hooft 
niet. ‘We dienen nu meer moties en 
amendementen in, dan in het ver
leden. Toen was dat vaak zinloos, 
omdat ze toch afgewezen werden. 
Nu halen we driekwart binnen.
En als we het ergens hartgrondig 
mee oneens zijn, dan zeggen we 
het ook. Maar we doen dat wel 
vriendelijker. Ook de wethouders 
van de andere partijen zijn immers 
onze wethouders. We gaan ze dus 
niet voor rotte vis uitschelden. Dat 
hoeft ook niet: we worden nu ook 
zonder felle aanvallen serieus ge
nomen. We gebruiken minder onze 
spierballen, en we bereiken meer. 
En we komen ook fors méér in de 
krant. Nu we in het college zitten, 
doet de mening van onze fractie er 
veel meer toe.'

‘We leggen onze leden op tijd de 
achtergronden uit, als we met een 
besluit instemmen dat vraagtekens 
oproept’

Net als fractievoorzitter Van Hooft, 
weet ook afdelingsvoorzitter 
Marloes Piepers zo gauw geen pro
blemen te noemen die voortvloeien 
uit de collegedeelname. ‘Het was 
in het begin zoeken naar de juiste 
werkwijze, en het risico van achter
over leunen als afdeling was zeker 
wel aanwezig, maar dat hebben we 

gelukkig niet gedaan.' Volgende 
maand houdt de afdeling een uit
gebreide enquête onder haar leden, 
waarin onder andere de mening 
gevraagd wordt over de college
deelname, de wethouders en zaken 
die de Nijmeegse SP mogelijk heeft 
laten liggen. Piepers heeft alle ver
trouwen in de uitslag. ‘We horen 
nu eigenlijk alleen enthousiaste 
verhalen over de collegedeelname. 
En we letten er ook goed op, dat we 
de leden op tijd uitleg geven over 
besluiten die wellicht vraagtekens 
oproepen, zoals de verkoop van 
busbedrijf Novio. Daarover schrij
ven we in de bijlage bij de Tribune 
en dat stellen we aan de orde op 
kerngroepbijeenkomsten.’ 
Het activisme in de afdeling is 
gebleven, maar uit zich nu anders. 
Piepers: ‘Soms hebben we geen 
acties meer nodig, maar volstaan 
schriftelijke vragen aan het college 
of zelfs het alleen melden van een 
probleem. We maken nu veel werk 
van wijkonderzoeken: daarbij bellen 
we huis-aan-huis aan en vragen we 
aan de mensen wat zij van hun wijk 
vinden, en wat beter kan. We be
kijken hoe we zaken die genoemd 
worden het beste kunnen aanpak
ken, gaan daarmee aan de slag en 
leggen vervolgens verantwoording 
af op een openbare avond in de 
wijk. Zo houden we het contact met 
de mensen in stand.’

Op de slotvraag, wat het linkse 
beleid nu opgeleverd heeft voor 
Nijmegen antwoordt Van Hooft 
nuchter: ‘Wat is links beleid? We 
kloppen ons niet op de borst van 
kijk eens hoe links wij zijn. Wat er 
veranderd is, is dat er veel meer 
aandacht is gekomen voor sociaal 
beleid en voor de wijken, en minder 
aandacht voor prestigeprojecten. 
Er zijn jeugdhonken bijgekomen, 
er wordt veel meer naar de mensen 
geluisterd, de wijkbeheerders staan 
klaar. Dat is ons linkse beleid. En 
verder is er ontzettend veel puin 
geruimd. Het is echt onvoorstel
baar wat een rotzooi het vorige 
college heeft achtergelaten.' •
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©DOORLEESVOER
Meer over de raadsverkiezingen

Online
www.vng.nl
De website van de Vereniging Nederlandse Gemeenten (VNG) 
biedt dagelijks nieuws van en voor gemeenten en dossiers met 
nieuws over alle beleidsterreinen. Je kunt je ook gratis abonneren 
op het VNG-weekoverzicht. Je krijgt dan iedere vrijdagmiddag 
een overzicht met daarin alle VNG-nieuws, brieven aan kabinet 
en parlement, nieuwsbrieven en ledenbrieven. Daarnaast kun je 
ook aangeven van welke specifieke beleidsterreinen je ook 
de nieuwsberichten wilt ontvangen.

www.rekenschap.nl
De stichting Rekenschap stimuleert dat de overheid meer en 
beter verantwoording aflegt aan burgers over resultaten. Er is 
veel aandacht voor wat de politiek gaat doen, inspraakactiviteiten 
en de structuur van de overheid. De stichting wil stimuleren dat 
er verantwoording wordt afgelegd. ‘In Nederland is de overheid 
zich nog onvoldoende bewust dat belastingbetalers recht hebben 
om te horen of ze waar voor hun geld krijgen. Rekenschap werkt 
aan dat bewustzijn. We organiseren debatten, doen vergelijkend 
onderzoek en publiceren regelmatig over onze bevindingen.’

www.decentraalbestuur.nl
Deze website dient als een verzamelplaats en een richting
aanwijzer voor iedereen die inhoudelijk geïnteresseerd is in 
het lokale of het provinciale bestuur, stellen de makers. ‘De 
informatie op deze site is ontleend aan onze jarenlange betrok
kenheid bij het decentrale bestuur, en in het bijzonder aan ons 
werken voor SGBO, hét onderzoeks- en adviesbureau voor de 
decentrale overheid.’

www.europadecentraal.nl
Onafhankelijk Kenniscentrum Europa Decentraal is opgericht 
door de Vereniging van Nederlandse Gemeenten (VNG), het 
Interprovinciaal Overleg (IPO), de Unie van Waterschappen 
(UvW) en het ministerie van Binnenlandse Zaken en Konink
rijkrelaties. Doel van Europa Decentraal is de kennis en expertise 
over Europees recht en de juiste toepassing ervan bij de decen
trale overheden te vergroten. Daarnaast wil Europa Decentraal 
uitgroeien tot het eerste aanspreekpunt voor decentrale over
heden bij vragen over Europese kwesties.

Gedrukt

Tussen pluche en publiek, I. Propper en H. Kessens 
Uitgever Coutinho € 25,00
De auteurs pleiten voor een ‘herontdekking van de politiek’. 
Van oudsher werken politici en bestuurders samen om conflic
ten niet op de spits te drijven en beleid politiek te neutraliseren. 
De auteurs maken inzichtelijk hoe politici en bestuurders juist 
kunnen samenwerken om een meer zichtbare politiek te reali
seren. Het boek biedt handvatten voor het organiseren van het 
politieke proces op zowel rijks-, gemeentelijk als provinciaal 
niveau. Het gaat dan om het samenspel tussen de burgers en 
de gekozen vertegenwoordigers en tussen volksvertegenwoor
digers, bestuurders en ambtenaren. Dit boek is bedoeld voor 
politici, bestuurders, griffiers, journalisten en beleidsadviseurs 
die zich willen verdiepen in politieke en bestuurlijke vernieuwing. 
Elk hoofdstuk begint met een aantal praktijkvoorbeelden waarna 
aan de hand van vragen de stof verder wordt uitgediept. De 
schrijvers zijn verbonden aan het bestuurkundig onderzoeks- 
en adviesbureau Partners+Pröpper. Uitgangspunt van de schrij
vers is dat de effecten in de samenleving en niet de onderlinge 
machtsverhoudingen de drijfveer moeten zijn. Hoe zich dat 
verhoudt met de vaak vele politieke partijen en dito standpun
ten, komt relatief weinig aan bod.

Ambitie en vertrouwen
Te vinden op www.lokaalbestuur.nl
Dit is het ‘basisprogramma’ van het Centrum voor Lokaal 
Bestuur van de PvdA, bedoeld als handreiking voor de plaatse
lijke afdelingen bij het opstellen van hun verkiezingsprogramma 
voor de komende raadsverkiezingen. Voor het eerst sinds 1978 
maakt de landelijke PvdA weer gebruik van een landelijk basis
verkiezingsprogramma. Het uitgangspunt is zo concreet en 
afgebakend mogelijk aan te geven wat de gemeente de komende 
raadsperiode zou moeten ondernemen. ‘Het gaat in de lokale 
politiek immers niet alleen om de vraag: waar gaan we ons als 
lokale PvdA sterk voor maken? Doorslaggevend is uiteindelijk 
toch de uitwerking van alle enthousiaste ambities in concrete 
voornemens, waarop we afrekenbaar zijn.’ De suggesties in het 
basisprogramma geven niet noodzakelijkerwijze het formele 
standpunt van de partij weer, maar zijn steeds bedoeld als aan
dachtspunten en mogelijke richtingen waarin men zou kunnen 
denken. Voor SP’ers niet verkeerd om kennis van te nemen.

Het Geheim van Oss, Kees Slager
Uitgeverij Atlas € 14,00 (ook via www.sp.nl)
Het Geheim van Oss geeft boeiend aan hoe de SP uitgroeide 
tot de grootste politieke factor in deze Brabantse industriestad. 
Het ultieme boek als het gaat om het voeren van lokale politiek 
met bezieling.
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Hetriike . . 
----- rooieleven

In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialsme in Nederland

Deel 8:

Rood gat
Op 4 december 1950 was Fin- 
sterwolde wereldnieuws. In Time 
Magazine verscheen onder de titel 
‘Little Moscow’ een beangstigend 
artikel over dit bescheiden dorp 
in Noordoost Groningen. De 
communisten konden hier rekenen 
op veel steun van de bevolking. 
Vanaf halverwege de járen dertig 
behaalden zij steevast de meerder
heid in de gemeenteraad, slechts 
onderbroken door de oorlogsjaren, 
toen de communistische partij 
door de Duitse bezetters werd 
verboden. Evenals in andere delen 
van het land speelden communis
ten in Groningen een belangrijke 
rol in het verzet, een reden waarom 
de partij in de eerste naoorlogse 
landelijke verkiezingen werd 
beloond met meer dan tien procent 
van de stemmen. Vijfjaar later was 
die welwillendheid met de commu
nisten echter helemaal verdwenen. 
Zonder protest van andere partijen 
werd in 1951 een wet aangenomen 
die de gemeenteraad van Finster- 
wolde buitenspel zette en alle 
bevoegdheden in handen gaf van 
de burgemeester. In Time Maga
zine stelde deze burgemeester, de 

PvdA'er Harm Tuin, in zijn beste 
Engels: ‘It isn’t nice to be a dicta
tor. On the other hand, it makes 
my work simpler.’
In Finsterwolde kon begin járen 
vijftig zonder al te veel problemen 
een democratisch gekozen volks
vertegenwoordiging buiten spel 
worden gezet. Deze gebeurtenis 
zegt veel over de politieke verhou
dingen in Nederland aan het begin 
van de Koude Oorlog en over de 
politieke koers van de PvdA. 
Bovendien laat het zien hoe moei
lijk een parlementaire democratie 
soms kan omgaan met succesvolle 
critici.

De mislukte doorbraak op links 
De PvdA werd kort na de Tweede 
Wereldoorlog de opvolger van 
de SDAP, maar was zeker niet 
dezelfde partij. De sociaal-demo- 
craten hadden lokaal succesvolle 
bestuurders afgeleverd, zoals in de 
vorige aflevering bleek, maar waren 
buiten de regering gebleven. Na 
de oorlog probeerde een aantal 
sociaal-democratische kopstukken 
een electorale ‘doorbraak’ te 
maken, door toenadering te zoe

ken tot sociale christenen en gema
tigde liberalen. In de Partij van de 
Arbeid - een politiek meer neutrale 
naam - ging de SDAP samen met 
de kleine progressieve Vrijzinnig 
Democratische Bond en Christe- 
lijk-Democratische Unie. De eerste 
landelijke verkiezing van 1946 leid
den echter tot een teleurstelling; 
de PvdA haalde met 29 zetels 
minder dan de drie partijen samen 
vóór de oorlog hadden gekregen. 
Veel linkse kiezers gaven voorlopig 
de voorkeur aan de CPN, die met 
tien zetels wél sterk groeide. 
Tijdens de Tweede Wereldoorlog 
hadden communisten in het verzet 
soms nauw samengewerkt met 
leden van andere partijen; de strijd 
tegen een gemeenschappelijke 
Duitse vijand werkte verbroedering 
in de hand. Na de oorlog werden 
de communisten al snel zélf tot 
vijand, toen Europa in de Koude 
Oorlog tussen de Verenigde Staten 
en de Sovjet-Unie geleidelijk werd 
opgedeeld in een kapitalistisch 
westen en een communistisch oos
ten. De landelijke aanhang van de 
CPN liep snel terug via acht zetels 
in 1948 en zes zetels
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in 1952 tot vier zetels in 1956. Uit 
opiniepeilingen van NIPO blijkt 
dat de angst voor communisten 
groeide: in 1948 vond 67 procent 
van de bevolking dat het commu
nisme bestreden moest worden en 
een jaar later zelfs 82 procent. De 
PvdA, die in de járen vijftig met de 
kabinetten van Willem Drees (zie 
volgende maand) eindelijk wél aan 
de macht kwam, werd van potenti
ële bondgenoot tot felste bestrijder 
van de CPN.

Het gat van Finsterwolde
Een van de doelstellingen van het 
eerste kabinet-Drees (1948-1951), 
een coalitie van de PvdA met de 
katholieke KVP, de protestantse 
CHU en de liberale WD, was 
bestrijding van het ‘rode gevaar’. In 
de zogenoemde Truman-doctrine 
hadden de Verenigde Staten zich 
voorgenomen om elke uitbreiding 
van het communisme te bestrijden. 
Dit was ook één van de redenen 
voor de economische Marshall
hulp aan de landen van West 
Europa, die door de PvdA dankbaar 
werd aangegrepen, maar door de 
CPN werd veroordeeld als een 
vorm van imperialisme. De com
munistische omwenteling in 1948 
in Tsjecho-Slowakije werd door de 
PvdA veroordeeld, maar door de 
CPN toegejuicht. Daarmee waren 
de voormalige verzetsstrijders in 
de ogen van sommigen een nati
onaal gevaar geworden. Dat gold 
temeer toen de CPN datzelfde 
jaar de bloedige militaire acties in 
Nederlands-lndië veroordeelde en 
haar steun betuigde aan de Indone
sische onafhankelijkheidsstrijders. 
De pers deed volop mee in de het
ze tegen de communisten. De NRC 
startte onder de titel Als de com
munisten regeren’ een serie over 
Finsterwolde, en eindigde met de 
oproep dat wanneer ‘deze wonde 
in het volkslichaam blijft etteren’ de 
tijd was gekomen om maatregelen 
te nemen. Die werden gevonden 
in de grondwet, die het mogelijk 
maakte om in geval van 

grove verwaarlozing in te grijpen in 
het gemeentebestuur (het huidige 
artikel 132, lid 5). Eén van de voor
beelden om dit te bewijzen was de 
weigering van de gemeenteraad 
om een industrialisatieproject 
goed te keuren, omdat de CPN 
wilde voorkomen dat hier militair 
materieel werd vervaardigd. Ook 
werd de gemeente beschuldigd van 
oneigenlijke belastingpolitiek, door 
rijken hoger te belasten, en van het 
gedogen van steunfraude. Tijdens 
de debatten in de Tweede Kamer 
vroeg de CPN om bewijzen, maar 
de minister kon geen cijfers geven. 
De PvdA concludeerde na een 
bezoek aan Finsterwolde ‘dat het
geen in normale tijden kan worden 
geduld, ja, hetgeen de democratie 
tot sterkte kan zijn, in abnormale 
tijden niet kan worden geduld.’ De 
Groene Amsterdammer kon echter 
níet concluderen dat de gemeente 
een brandhaard was van anti
democratisch verzet. Een inwoner 
verklaarde tegenover het weekblad: 
"t Is ja almoal kalm hier, wie heurn 
der nooit wat van.’

Is ja almoal kalm hier, wie heurn 
der nooit wat van.’
Bij de gemeenteraadsverkiezingen 
van 1953 lieten de inwoners van 
Finsterwolde hun protest horen 
door de CPN opnieuw de absolute 
meerderheid te geven. Daardoor 
was een status aparte voor deze 
gemeente onhoudbaar geworden 
en keerde de democratie terug. Het 
blijvende succes van de commu
nisten in Oost Groningen is mede 
te verklaren door de sociale om
standigheden in deze landbouwge- 
meenten. Bijna alle grond was in 
handen van een klein aantal ‘dikke 
boeren’. Door de industrialisatie 
vanaf het midden van de negen
tiende eeuw groeide snel de 

rijkdom van deze herenboeren, 
die leefden in luxe landhuizen. Zij 
beschikten geheel over het lot van 
de landarbeiders, die nog slechts 
als seizoensarbeiders werden inge
huurd en leefden in bittere armoe
de. In De Graanrepubliek (1999) 
heeft Frank Westerman een mooie 
geschiedenis geschreven van het 
communisme in Groningen.

De CPN zou de volgende decennia 
slechts een bescheiden rol spelen 
in de landelijke politiek en ver
dween in 1986 zelfs uit de Tweede 
Kamer. In sommige wijken in de 
grote steden slaagden de commu
nisten er echter in om grote aan
hang te verwerven. Het meest sta
biel bleef de steun in Finsterwolde 
en in de buur-gemeente Beerta, dat 
in 1982 zelfs een communistische 
burgemeester kreeg. Tegenwoordig 
zijn Beerta en Finsterwolde onder
deel van de gemeente Reiderland. 
In 1990 ging de CPN op in Groen
links, maar twee jaar later richtten 
Groningse communisten de 
Nieuwe Com munistische Partij

Nederland op. Deze is op dit 
moment nog steeds de grootste 
partij in Reider land, waar de 
communisten nu samen met de 
PvdA in het college zitten. De SP 
is in dit linkse bolwerk de enige 
oppositiepartij, maar kan in de 
toekomst wellicht de rode fakkel 
overnemen?

Met dank aan Karla Buiskool 
Toxopeus, die in 2004 aan de 
Universiteit van Amsterdam een 
scriptie schreef over dit onderwerp: 
‘Barbertje moet hangen. Finsterwolde 
als brandpunt van de Koude Oorlog'.»
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De virtuele SP
Een bezoekje waard

www.spnet.nlSpanning uit? Op de SP-sites 
is nog veel meer interessante 
informatie te vinden!

De site voor SP-leden, een must voor iedereen die actief is in 
de partij. Met het Wat en hoe-handboek, alles over de cursussen 
en scholingen, al het drukwerk dat de afdelingen in Rotterdam 
laten maken, de teksten van eerder uitgaven van Spanning en 
nog heel veel meer.

www.solidair.sp.nl
(over de SP in bond en bedrijf)

••.„•,«en.nV'web'og

oaêe ks e www.rood.sp.nl
(de eigen site van de jongeren in de SP)

www.ouderen.sp.nl
(de site van het ouderenplatform)
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INHOUD’
Thema:

Vreemd voortschrijdend inzicht bij Jan Pronk - 
Johan van den Hout over Willens en wetens

Politieke boeken 6 De leegte van Kok - 
Ronald van Raak over Met Kok

Inzicht in toen en nu - 
met het oog op straks

Even de actuele politieke situatie in een breder 
kader plaatsen. Zo zou je het thema van deze 
Spanning kunnen omschrijven. We bespreken een 
aantal boeken die iets zeggen over de politiek van 
nu, maar ook over die van het verleden.

Willens en wetens laat zien hoe de gedachten van 
Jan Pronk over de neo-liberale globalisering zich 
ontwikkeld hebben. Eerst is die ‘van groot belang’, 
later concludeert de oud-minister dat voorvechters 
van de globalisering ‘willens en wetens over lijken 
gaat’.

Ook in het artikel over Met Kok wordt een link 
gelegd tussen toen en nu: de ideologische leegte 
van oud-PvdA-premier Wim Kok en de cruciale 
keuze waarvoor zijn opvolger Wouter Bos nü staat.

Overmoed en onbehagen behandelt de ontwikkeling 
in een andere grote partij. Prominent CDA’er Bert 
de Vries veegt in het boek de vloer aan met de ar
gumenten van de neo-conservatieven die het in zijn 
partij voor het zeggen hebben gekregen.

Tien rode járen gaat over het verleden, maar trekt 
de lijn door naar het heden. In hoeverre is de 
hufterigheid van nu te verklaren uit de ‘culturele 
revolutie’ in de roerige járen zeventig?

Zonder naar de ontwikkeling te kijken, is de actuele 
politiek slecht te analyseren en is het moeilijk de 
juiste strategie voor de toekomst uit te stippelen. 
Met die gedachte in het achterhoofd zijn de bespro
ken boeken belangrijke documenten. Iets voor in de 
kerstvakantie?

Volgend Spanningthema: de gezondheidszorg.

8 Balkenende en het Nederlandse neoconservatisme -
Tiny Kox over Overmoed en onbehagen

io Revolutie in de polder? -
Hans van Heijningen over Tien rode jaren

12 Trots of hoogmoed? - column

13 Doorleesvoer - nog meer boeken

14 Vadertje - deel 9 van Het rijke rooie leven
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Een schat aan opinies van SP'ers is te vinden op www.sp.nl/opinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aan
dacht.

Democratie is niet voor bange mensen
Bij de Algemene Beschouwingen stelde de SP voor de bevolking in 
staat te stellen om verkiezingen af te dwingen. Critici vrezen dat het 
land daardoor in een chaos wordt gestort. In Trouw van 1 oktober 
dient Jan de Wit ze van repliek: democratie is niet voor bange 
mensen.

Nederland moet kont tegen krib gooien in Europa 
Nederlanders gaan in 2006 fors meer gaan betalen aan de EU, 
terwijl de Brusselse bemoeizucht ondanks de grondwetreferenda 
nog steeds geen grenzen kent. Volgens Harry van Bommel is het 
hoog tijd dat Nederland in Brussel keihard stelt dat Europese 
samenwerking zich moet beperken tot grensoverschrijdende 
kwesties als terrorismebestrijding en milieu.

Dualisering is een Haags koekoeksei
De dualisering moest de bestuurlijke efficiëntie van het college 
vergroten en de controlerende macht van de raad versterken. 
In Het Reformatorisch Dagblad van 1 oktober concludeert Ronald 
van Raak dat het tegendeel is gebeurd: wethouders hebben minder 
zekerheid over de steun van de raad en raadsleden hebben minder 
mogelijkheden om het college te controleren. Volgens Van Raak 
moet het lokale bestuur meer vrijheid krijgen om zelfde bevoegd
heden tussen raad en college te verdelen.

Zorgstelsel moet zorgvuldiger
Samen met collega Eerste Kamerleden van PvdA en Groenlinks 
legt Tineke Slagter nog eens uit dat de invoering van de Zorg- 
verzekeringswet op 1 januari nooit goed kan gaan.

Colofon Spanning wordt uitgegeven door het Wetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet- 
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Vreemd voortschrijdend 
inzicht bij Jan Pronk

Johan van den Hout over Willens en wetens

Jan Pronk heeft weinig oog voor de nieuwe ontwikkelingen in 
de strijd tegen de neo-liberale globalisering, maar concludeert 
wel dat hij gelijk had.

‘Willens en wetens, gedachten over globalisering en 
politiek’ van Jan Pronk is geen boek. Het is een 
gebundelde heruitgave van eerdere gepubliceerde 
essays en spreekbeurten. Op zich hoeft daar helemaal 
niets mis mee te zijn. Het kan een samenhangend 
overzicht geven van een onderwerp in een historische 
context, met een logisch verloop. Het zou de ontwik
keling van iemands ideeën kunnen weergeven, een 
voortschrijdend inzicht uitleggen. Maar ook dat is het 
niet. Het belangrijkste wat deze teksten met elkaar ver
bindt, is dat Jan Pronk ze geschreven heeft en dat het 
nu in één uitgave gebundeld is. Natuurlijk is er wel een 
rode draad: het gaat over politiek. Maar dat kan niet 
anders als Jan Pronk de auteur is.
‘Willens en wetens’ leest niet als een samenhangend 
geheel. Een pauze nemen tussen elk hoofdstuk is dan 
ook aan te raden, want de overstap van de vraag of de 
dekolonisatie van Suriname in de járen zeventig wel 
soepel genoeg is verlopen naar overdenkingen over de 
passie van de Paarse kabinetten is té veel gevraagd. 
Na elf hoofdstukken in elf dagen heb je echter zeker 
een idee van wat Jan Pronk op bepaalde momenten 
over bepaalde onderwerpen dacht. En in die zin is het 
een interessant boek.

1997: Globalisering is ‘van groot belang’
Een boek dat volgens de titel over globalisering gaat, 
wekt verwachtingen. Om te beginnen de verwachting 
van een duidelijke definitie van globalisering, of althans 

wat de auteur daar van vindt. Maar het hoofdstuk 
dat expliciet op dit thema ingaat (Globalisering, een 
ontwikkelingsbenadering) stamt al uit 1997. Dat is 
inmiddels acht jaar geleden. Eerst classificeert Pronk 
globalisering als ‘van groot belang omdat het resul
teerde in een opmerkelijke economische ontwikke
ling’, dankzij de aanpassingsprogramma’s uit de járen 
tachtig die ‘een hoge marco-economische stabiliteit, 
een noodzakelijke voorwaarde voor duurzame econo
mische groei’ mogelijk hebben gemaakt. De wereld
handel neemt daardoor in 1997 twee maal zo snel toe 
als tien jaar eerder, en Pronk constateert dan ook dat 
de internationale overeenkomsten rond schuldenlast
vermindering, het liberaliseren van de kapitaaltrans- 
acties en handelsovereenkomsten als NAFTA effectief 
zijn geweest. Maar dan doen zich onevenwichtigheden 
voor zoals de marktcrisis die zuidoost-Azië eind járen 
negentig treft. Pronk ontdekt dan dat niemand aan
gesproken kan worden op deze en andere ongelukken 
en stelt een nieuwe benadering voor. Er moeten inter
nationale instellingen worden opgericht die tegenwicht 
bieden aan multinationals en megabanken door het 
uitwerken van wettelijk bindende regels en gedragsco
des. Regeringen moeten afspreken de globalisering wat 
te vertragen zodat er minder slachtoffers vallen.
En overal moet de civil society worden versterkt door 
het bekrachtigen van wetten en procedures ter hand
having van de mensenrechten. Volgens Pronk zijn dat 
‘strikte voorwaarden, wil de globalisering niet slechts
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uitmonden in een ultieme vorm van kapitalist™ 
in een democratisch proces waarin de belanger 
worden gediend van alle mensen’. Daartoe zal I 
debat over globalisering gepaard moeten gaan 
debat over waarden en normen en wederzijds n 
vol moeten zijn. Pronk vraagt het vriendelijk en 
kan het asjeblieft wat rustiger? De woorden ma' 
of belangen spelen in dit hoofdstuk geen rol. Al 
Socrates lijkt hij te denken dat moreel falen het 
is van gebrek aan inzicht en dat het ongedaan £ 
kan worden door ware kennis aan te bieden: he 
kennen is het goede willen en het goede doen, 
ondanks deze softe analyse is zijn voorstel relai 
radicaal. Pronk wil de globalisering sturen met 
lingen, wetten en regels en dat allemaal afdwin] 
en liever vandaag dan morgen: ‘De capaciteit v; 
wereldgemeenschap moet versterkt worden orr 
te kunnen krijgen op aspecten van de wereldma 
milieu, ziekten, armoede, conflicten.’

2005: Globalisering gaat ‘willens en wetens ove 
Verder in het boek, en inmiddels vijfjaar later, s 
- veel radicaler - dat globalisering ‘mensen bui 
omdat ze tot last zijn’, geeft hij de Zuid-Afrikaai 
president M’Beki gelijk met zijn kwalificatie van 
globalisering als bezetting of wereldwijde apart 
en concludeert hij tenslotte dat ‘globalisering a 
en ongelijkheid voortbrengt, niet meer als bijko 
schade maar als beoogd doel van het beleid’. Ir 
inleiding, uit 2005, stelt hij zelfs dat ‘de huidige 
lisering over lijken gaat, willens en wetens.’ Hij 
ook toe dat er een element van wishfull thinkinj 
zijn vorige analyses. Nu heeft hij het inmiddels u 
economische en geopolitieke belangen en macl 
conflicten tussen klassen, over de markt, en koi 
hier en daar zelfs met een heuse tirade. Zijn an 
radicaliseert, maar tegelijkertijd worden zijn vo< 
len terughoudender. Globalisering moet omgevormd 
worden tot ‘een project met als centraal oogmerk de 
armoede te halveren op korte termijn'. Van sturing is 
geen sprake meer: ‘Onafhankelijke analyses, evenwich
tig uitgedragen, kunnen de politiek van de globalisering 
significant beïnvloeden.' ‘Systemen grondig verande
ren,’ zo stelt Pronk in zijn inleiding uit 2005, ‘was het 
credo van de sociaal-democratie, maar dat kan nu niet 
meer.’
Iemand die hoofdstukken over globalisering gewoon 
van voor naar achteren leest, ziet eerst een tekst uit 
2005, gaat vervolgens terug naar 1992 en 1997 en dan

met betrekking tot globalisering doormaakt, is dat 
bepaalt geen handige volgorde om het boek te lezen. 
Het zet je als lezer regelmatig op het verkeerde been. 
Eenmaal in de juiste volgorde valt wel een ontwikkeling 
te ontdekken: Pronk die harder wordt in zijn oordeel 
over de wereld, meer nadruk gaat leggen op systemen 
die bepaalde belangen dienen dan op personen die het 
niet begrepen hebben, en tegelijkertijd minder radicaal 
wordt in zijn voorstellen.

Het meest storende in dit eerste deel van het boek 
echter, is het geheel ontbreken van enige verwijzing

Pronk zwabbert van idealistische analyses met 
radicale oplossingen naar harde conclusies gekoppeld 
aan behoedzame strategieën
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naar ‘moderne' denkers over globalisering of min of 
meer recente belangrijke ontwikkelingen. De helden 
van Pronk zijn Den Uyl, Tinbergen en Prins Claus. 
Allemaal mensen die lof verdienen, maar ook al enige 
tijd dood zijn . Naomi Klein, joseph Stiglitz, Ceorge 
Monbiot, zelf een oude rot als Noam Chomsky - wat je 
ook van ze mag vinden - ontbreken volledig in Pronks 
boek. Seattle, de mislukte WTO-top van Cancun, 
de directe strijd van gemeenschappen in Ecuador, 
Peru: het is allemaal niet gebeurd. In feite ontbreekt 
élk spoor van de hele anti- (of andersjglobalisten 
beweging. Anno 2005 een boek schrijven over globa
lisering zonder maar een letter aan bovengenoemde 
mensen of onderwerpen te besteden, is wel heel 
wonderlijk. Zeker als in plaats daarvan niet iets nóg 
nieuwers wordt gepresenteerd, maar volstaan wordt 
met geesten uit de vorige eeuw.

Zij hadden gelijk - ik had gelijk
Naast de globalisering behandelt Pronk ook de Paarse 
regeringsjaren, de dekolonisatie van Suriname en 
de lessen van zijn leermeesters Joop den Uyl, Jan Tin
bergen en Prins Claus. De teneur van deze essays is 
steeds dezelfde: zij hadden gelijk, ik had gelijk, en voor 
zover het allemaal anders is gelopen of verkeerd is uit
gepakt, doet dat niets af aan dat gelijk. Pronk pleit voor 
historische benadering. Met de kennis en inzichten van 
toen, was dat de beste analyse en oplossing.
In zijn essay over Suriname verdedigt hij zich tegen 
aantijgingen uit de academische wereld als zou de 
dekolonisatie te snel zijn verlopen, en zou Nederland 
zich te veel of juist te weinig bemoeid hebben met het 
proces na 1975. Prins Claus was vooral een wijs man 
die geen genoegen nam met oppervlakkige constate
ringen en zijn omgeving daar ook scherp mee hield. 
Naast het zich ontdoen van zijn stropdas gooide hij 
nog wel meer heilige huisjes omver. Met name over 
de zin en onzin van ontwikkelingshulp, het gevaar 
om hulpafhankelijkheid te creëren en het al dan niet 
bewust de eigen westerse cultuur als maatstaf voor de 
hele wereld te gebruiken. Over de ideeën van 
Tinbergen lijkt Pronk vooral de noodzaak te voelen aan 
te tonen waarom ze nog steeds niet achterhaald zijn, 
wat juist weer ingaat tegen zijn eerdere benadering 
de zaken vooral in hun historische context te bezien. 
Voor Pronk is het meeste van wat Den Uyl ooit voor
stond, niet langer actueel en in de huidige context 
ook niet meer mogelijk. Den Uyl verweerde zich tegen 
buitenparlementaire actie omdat hij politiek expliciet 
wilde beperken tot wat mogelijk was binnen de smalle 
marges van het parlementaire stelsel. Dat zou volgens 
Pronk niet meer actueel zijn ‘omdat er maar weinig 
(buitenparlementaire) linkse maatschappijkritiek is in 
Nederland'. Den Uyl was volgens Pronk ook beduidend 
radicaler dan de huidige PvdA, al is dat geen echte 
onthulling. Opvallend is wel dat hij de oorzaak daar
voor niet legt bij een ontwikkeling in het gedachtegoed 

van de sociaaldemocratie, maar uitsluitend - opnieuw 
- in die van de omstandigheden. Een ordening van 
de economie zoals voor 1980 nog bepleit, is nu ‘door 
de globalisering van de techniek, de economie en de 
communicatie bijkans onmogelijk’. Den Uyl heeft de 
veerkracht van het kapitalisme destijds onderschat, en 
dus moeten zijn ideeën nu worden aangevuld. De kern 
daarvoor ligt volgens Pronk in een democratische 
revolutie: de anonimiteit van de macht en de wereld
economie moet doorbroken worden, íemand moet 
hiervoor aanspreekbaar zijn. Dat is dan ‘relatief net 
zo’n radicale eis’ als een planeconomie halverwege 
vorige eeuw, lijkt zijn boodschap te zijn.

Alsnog op de barricades?
Na de aanslag op de Twin Towers wordt alles anders 
en is de keuze tussen aandacht voor exclusief Westerse 
veiligheid of een duurzame wereld met een plek voor 
iedereen. Pronk kiest vanzelfsprekend voor het laatste 
en ziet in Bush' campagne een heilloze kruistocht. 
Terroristisch geweld zal Pronk nooit verdedigen, maar 
terecht signaleert hij dat dat slechts te stoppen is door 
het weghalen van de diepere oorzaken. In zijn essay 
‘De leugen regeert’ is hij nog radicaler: politici - Bush, 
Blair, maar ook Balkenende - hebben gelogen over 
de noodzaak om een oorlog tegen Irak te beginnen. 
Liegende politici zijn altijd fout, maar in een zaak van 
oorlog en vrede is het onvergeeflijk en hij eist dan ook 
hun aftreden. ‘Schoon schip maken, aftreden, nieuwe 
verkiezingen, een wisseling van de wacht, opnieuw 
beginnen,’ het zou zo in een SP folder kunnen staan.

Pronk lijkt door de tijd heen te zwabberen van idealis
tische, bijna naïeve analyses van problemen met radi
cale oplossingen, naar veel hardere conclusies over 
de toestand in de wereld gevolgd door een aanbevolen 
strategie die plotseling veel bescheidener en behoedza
mer is. Totdat hij in 2004 nog heel even de vloer aan
veegt met oorlogshitsers en hun aftreden eist.
In zijn inleiding (2005) neemt hij afscheid van het 
belangrijkste sociaal-democratische credo dat het 
maatschappelijk systeem grondig veranderd moet 
worden. De analyses van Jan Pronk passen steeds 
vaker bij de SP, zijn oplossingen steeds minder.

Jan Pronk, Willens en wetens. Gedachten over globa
lisering en politiek. Uitgeverij Bert Bakker, 18,95 euro.
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De leegte van Kok
Ronald van Raak over Met Kok

Wim Kok liet een ideologische leegte achter.
Wouter Bos moet die snel vullen.

Wim Kok is als een oester, ‘hij 
opent beetje bij beetje, maar klapt 
bij onraad weer onmiddellijk dicht,’ 
schreef HP/ De Tijd in 1999. Dit 
beeld gebruikt ook de historicus 
Henk te Velde in Met Kok. In dit 
boek doet Te Velde samen met zijn 
collega Piet de Rooy verslag van de 
gesprekken die zij met Kok hebben 
gehad. Daarna volgen twee essays, 
waarin commentaar wordt gegeven 
op de interviews. De Rooy schrijft 
in zijn bijdrage over de Paarse 
kabinetten van Kok, een historisch 
verbond tussen de PvdA en de VVD 
dat in 1994 hoopvol begon, maar 
met de opkomst van Pim Fortuyn 
in 2002 in mineur eindigde.
Te Velde schetst een beeld van de 
politieke stijl van Kok, die hij om
schrijft als ‘moeizaam fietsen met 
de wind mee'.

Met Kok is de eerste wetenschap
pelijke duiding van het politieke 
leven van Kok. Het is geen blijmoe
dig boek geworden. In de inter
views worstelt Kok nog steeds met 
zijn leiderschap van de PvdA: ‘Ik 
had niet de ambitie om met grote 
regelmaat bijzondere toespraken 
af te scheiden over de plaats en 
rol van de sociaal-democratie.’ Te 
Velde stelt: ‘Wenkende vergezich

ten waren niet zijn domein.’ Ook 
De Rooy meent dat links onder 
Kok ‘ideologisch nogal onthand' is 
geworden. Dit ideologische falen 
heeft ook gevolgen voor zijn opvol
ger Wouter Bos. De huidige PvdA 
ontbreekt het nog steeds aan een 
beginselenlogica die kan uitmaken 
of het komende kabinet Bos zal 
steunen op de SP of op de VVD.

De PvdA ‘realiteitszin’ bijbrengen 
Kok werd in 1938 geboren in 
Bergambacht, als zoon van een tim
merman. Na de MULO en de HBS 
ging hij naar Nijenrode. ‘En voelde 
zich hier aangetrokken tot het 
politieke liberalisme, tot ontstel
tenis van zijn sociaal-democratische 
vader,’ zegt Te Velde. Op jonge 
leeftijd werd Kok vakbondsbestuur
der bij het NVV. Onder zijn leiding 
gingen het rode NVV en het katho
lieke NKV in 1975 samen in de FNV. 
Bij deze fusie speelde ook een ideo
logisch geschil over de vakbeweging 
als middel tot politieke strijd, zoals 
de leider van de Industriebond 
NVV Arie Groeneveld wilde, of de 
vakbond als louter belangenbehar
tiger van werknemers, zoals Kok die 
met succes verdedigde. De rol van 
verzoener nam Kok mee naar Den 
Haag toen hij in 1986 lijstduwer 

werd achter Joop den Uyl en daarna 
fractievoorzitter van de PvdA. ‘De 
opwinding en het ongewisse van 
het politieke bedrijf spraken hem 
niet aan,’ stelt Te Velde. Dat bleef 
zo toen hij in 1989 minister werd in 
het kabinet-Lubbers III en in 1994 
leider van een paars kabinet met de 
VVD: ‘Premier Kok wekte vertrou
wen, maar inspireerde niet erg. Kok 
bewaarde afstand tot ideologie, 
uitgewerkte toekomstbeschou- 
wingen en andere al dan niet rode 
dromen.’

WAO-crisis gevolg van ontbreken 
sociaal-democratische visie
Kok zag het vooral als zijn opdracht 
om de PvdA ‘realiteitszin’ bij te 
brengen. Voor veel leden en 
kiezers werd hij echter steeds 
minder herkenbaar, aldus Te Velde: 
‘Ging Kok niet al te gemakkelijk 
met de tijd mee en koos hij daar
mee niet de weg van de minste 
weerstand?' Juist het gebrek aan 
beginselen maakte Kok kwetsbaar 
op het moment dat hij moeilijke 
politiek keuzes moest maken. Een 
pijnlijk moment was de WAO-crisis 
in de zomer van 1991. Als minister 
van Financiën onder Lubbers had 
Kok zich verbonden aan een grote 
bezuinigingsoperatie. Besloten
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met Kok
over veranderend 

Nederland
Piet de Rooy & Henk te Velde

werd onder meer tot verlaging van 
de hoogte en duur van de WAO. Te 
Velde: ‘Het land was in rep en roer, 
de partij was in verwarring en Wim 
Kok wist het helemaal niet meer.’ 
Kok verklaart de crisis uit het 
ontbreken van een sociaal-demo- 
cratische visie op sociale zekerheid 
in economisch slechtere tijden. 
Dit is echter niet alleen een kwestie 
van begroting, maar ook van 
ideologie. En van het vermogen 
om met mensen in debat te treden. 
De Rooy citeert de journalisten 
Leonard Ornstein en Max van 
Weezel, die hun oor te luisteren 
legden bij enkele van de duizenden 
leden die destijds teleurgesteld de 
PvdA verlieten: ‘Zelfs wie ten einde 
raad zijn lidmaatschap opzegde, 
kreeg geen reactie.’

Afschudden van de ideologische 
veren
De grootste frustratie van Kok is 
echter niet de WAO-crisis, maar de 
opkomst van Pim Fortuyn: ‘Ik blijf 
gissen en in verwarring over wat 
nu de echte redenen of oorzaken 
waren dat er plotseling zoveel on

vrede boven tafel kwam.' De Rooy 
probeert dit wél te verklaren. Hij 
beschrijft hoe na de Tweede We
reldoorlog de idee ontstond dat de 
democratie alleen behouden kon 
blijven als de bevolking bestaans
zekerheid werd geboden. In de 
járen vijftig, zestig en zeventig werd 
mede door toedoen van de PvdA 
het stelsel van sociale zekerheid 
uitgebreid. Kok zag voor zichzelf 
echter een andere rol weggelegd. 
Sociale zekerheid werd door hem 
niet meer gezien als een voorwaar
de voor democratisch burgerschap, 
maar als een belemmering van de 
economische groei. De politicus 
werd een manager. De beginselblin- 
de Kok heeft denk ik onvoldoende 
beseft hoe ideologisch zijn paarse 
kabinetten zijn geweest. Voor hem 
moeten de terugtredende overheid 
en de politiek van marktwerking 
‘realiteiten’ zijn geweest waaraan 
de PvdA zich had aan te passen. 
Veelbetekenend is de Den Uyl- 
lezing die Kok in december 1995 
hield in De Rode Hoed en waarin 
de premier het ‘afschudden van 
ideologische veren' een bevrijdende 
ervaring noemde. ‘Er kwam alleen 
niet veel voor in de plaats,’ merkt 
De Rooy terecht op: ‘Daarmee was 
Paars ook een zwart gat, waarin alle 
energie was opgenomen en - zeker 
tijdens het tweede kabinet-Kok- 
geen licht meer uit wist te ontsnap
pen.’ Kok raakte in een bestuurlijke 
spagaat: de sociaal-democratische 
traditie vereiste een actieve bemoei
enis van de politiek met het welzijn 
van mensen, maar door liberale 
ideeën over decentralisatie, verzelf
standiging en privatisering had hij 
steeds minder middelen in handen 
om die verwachtingen waar te 
maken. De kapitalismekritiek in de 

PvdA verstomde en werd volgens 
De Rooy overgenomen door de ker
ken, maar vooral door de SP. Het 
was ook deze partij die vanaf het 
begin van de járen tachtig aandacht 
had gevraagd voor de problemen 
bij de integratie van nieuwkomers. 
De ideologische leegte die Kok hier 
liet ontstaan werd echter niet inge
nomen door de SP, maar door Pim 
Fortuyn.

De historische keuze van
Wouter Bos
Wouter Bos staat nu voor een his
torische keuze: of opnieuw inhoud 
gaan geven aan de sociaal-demo- 
cratie, óf - net zoals Kok - kiezen 
vooreen liberale politiek. Deze 
beginselendiscussie overstijgt het 
partijbelang van de PvdA en kan 
van invloed zijn op de kleur van 
het volgende kabinet. Bos lijkt te 
kiezen voor een coalitie met het 
CDA, maar de onderhandelingen in 
aanloop naar het huidige kabinet 
hebben laten zien dat succes hierbij 
lang niet is verzekerd. Electoraal 
gezien behoort een coalitie met 
enerzijds de VVD of anderzijds de 
SP en Groenlinks evengoed tot de 
mogelijkheden. Misschien kan de 
nieuwe beheerder van het sociaal
democratische erfgoed leren van 
het falen van zijn voorganger. Door 
burgers wél toekomstbeschouwin- 
gen en, al dan niet rode, dromen 
te bieden. Duidelijke keuzes van 
Bos nu geven in ieder geval ook de 
kiezers bij de komende verkiezin
gen de mogelijkheid om een echte 
keuze te maken.

Piet de Rooy en Henk te Velde, 
Met Kok, over veranderend Neder
land, Uitgeverij Wereldbibliotheek, 
Amsterdam, 14,50 euro.
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‘Ik blijf gissen en in verwarring over wat nu 
de echte redenen of oorzaken waren dat er 
plotseling zoveel onvrede boven tafel kwam’
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Balkenende en het
Nederlandse neoconservatisme

Tiny Kox over Overmoed en onbehagen

CDA-coryfee en voormalig partijvoorzitter, fractievoorzitter en minister van Sociale Zaken 

Bert de Vries maakt korte metten met de gedachte dat met het huidige CDA nog een 

fatsoenlijke sociale politiek is te voeren. De partij heeft volgens De Vries gekozen voor 

een neoliberale economische politiek en een neoconservatieve ideologie.

Overmoed en onbehagen is een frontale botsing met 
een partij waarin De Vries zich niet meer herkent. 
In rake woorden legt hij bloot hoe Balkenende en de 
zijnen het christelijk-sociale gedachtegoed inleverden 
voor het harde neoliberale economische denken en de 
neoconservatieve drang de samenleving welhaast 
revolutionair te hervormen.
De Vries ziet twee mogelijkheden voor christen
democraten die deze kant níet op willen: ‘stilletjes in 
een hoekje wegkruipen en wachten op betere tijden of 
de handschoen oppakken en het debat aangaan op 
argumenten.’ Hijzelf kiest voor de tweede optie en 
maakt gehakt van de neoconservatieve hervormings- 
agenda van Balkenende. Wie de huidige minister
president volgt, neemt volgens De Vries afscheid van 
de kernbegrippen die het CDA 25 jaar geleden bij zijn 
oprichting formuleerde: gerechtigheid, solidariteit, 
rentmeesterschap en gespreide verantwoordelijkheid.

Balkenende is een ideologisch bevlogen afbreker
Van één ding helpt De Vries ons snel af: de gedachte 
dat dit land geregeerd wordt door een ietwat sullige 
Harry Potter die geen inhoud heeft. Integendeel, aldus 
De Vries. Premier Balkenende is een door en door 
ideologisch geleide politicus met een duidelijk plan 
voor de samenleving. Een plan dat De Vries beslist 
onwenselijk vindt. Daarmee helpt hij de tegenstanders 
van het kabinet ook af van de gedachte dat Balkenende 
wel ‘over gaat’. Dit kabinet breekt op grote schaal de 
bestaande arrangementen in de samenleving af en 
hoopt op de puinhopen een nieuwe maatschappij op 
te bouwen. Balkenende kiest volgens De Vries wel
bewust voor het afbreken van de verzorgingsstaat.

‘De verzorgingsstaat was het resultaat van een 
historisch compromis tussen christen-democraten en 
sociaal-democraten. Daarmee werden de arbeidsvrede 
en arbeidsrust gekocht die nodig waren voor de weder
opbouw van de Nederlandse economie na de Tweede 
Wereldoorlog. In de nieuwe CDA-ideologie wordt deze 
geschiedenis genegeerd. Met terugwerkende kracht 
wordt de steun aan de opbouw van de naoorlogse 
verzorgingsstaat onder leiding van de overheid, als 
een historische vergissing afgedaan.’
De overheid hoort volgens de nieuwe CDA-ideologie 
niet langer primair verantwoordelijk te zijn voor de 
solidariteit in de samenleving. Deze ideologie is in 
het achterliggende decennium ontwikkeld en wordt 
nu door Balkenende in de praktijk gebracht. De Vries: 
'De afbraak is inmiddels in volle gang. Bij de opbouw 
moeten we het tot dusver doen met de aanzet tot een 
maximering van de zorgkosten, die voor de lagere 
inkomensgroepen achteruitgang en voor de midden
groepen vooruitgang oplevert. Daarnaast is er een 
levensloopregeling gekomen die ook lijdt aan het 
mankement dat hij vooral toegesneden is op de 
midden -en hogere inkomensgroepen. Dat alles roept 
het beeld op van een partij die de afbraak urgenter 
vindt dan de opbouw.’

Het CDA wil een neoconservatieve revolutie
Bert de Vries laat geen misverstand bestaan over het 
nieuwe karakter van zijn partij: ‘Het CDA maakt een 
duidelijke ontwikkeling door in de richting van een 
neoconservatieve partij, die zich in sociaal-economisch 
opzicht sterk aangetrokken voelt tot neoliberale denk
beelden.' De oud-voorzitter legt uit waarom hij zichzelf
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best conservatief, maarzeker niet neoconservatief wil 
noemen: ‘Met conservatief bedoel ik de levenshouding 
die aansluit bij de aloude wijsheid van de apostel 
Paulus: onderzoekt alles en behoudt het goede. 
Neoconservatisme is iets heel anders. Dat is een vorm 
van radicaal conservatisme dat zich laat leiden door 
de opvatting dat er in sommige instituties van de 
samenleving zo veel bederf aanwezig is, dat er maar 
één goede oplossing voor is, namelijk ze opruimen en 
vervangen door nieuwe die speciaal ontworpen zijn om 
de oude idealen weer tot hun recht te laten komen.’ 
De Vries waarschuwt dat degenen die het CDA in 
neoconservatief vaarwater hebben gebracht geen treu
zelaars zijn: ‘Neoconservatieven streven uitdrukkelijk 
naar macht om hun hervormingen te kunnen door
drukken in de stellige verwachting dat de kwaliteit van 
de samenleving daardoor zal verbeteren. Daarbij zijn 
ze zozeer overtuigd van hun eigen gelijk dat ze het niet 
nodig vinden om te wachten tot er brede steun is voor 
hun ingrepen, ook niet als het gaat om diepingrijpende 
hervormingen. Feítelijk is neoconservatisme daardoor 
een vorm van maakbaarheidsconservatisme.’ Dat 
verklaart de schijnbaar luchthartige reactie van 
Balkenende op de desastreuze peilingen naar de 
populariteit van zijn beleid. Hij denkt zijn tijd ver 
vooruit te zijn en gelooft dat de mensen hem op 
termijn wel zullen volgen.

Op weg naar een op neoconservatieve snit gemodel
leerde samenleving wordt de verzorgingsstaat gezien 
als een ‘onoverkomelijke sta in de weg’. Die moet dus 
worden opgeruimd, zo stelt De Vries onomwonden. 
Dit is geen nieuwe geluid - Jan Marijnissen zegt het 
al sinds het aantreden van dit kabinet - maar uit de 
mond van een prominente CDA’er klinkt het nóg 
schokkender. Het doet je realiseren dat verzet bieden 
tegen dit kabinet geen aardige vrijetijdsbesteding is, 
maar een absolute noodzaak, willen we ons land in de 
komende járen niet onherkenbaar zien veranderen.

De achilleshiel van het kabinet
Een groot probleem voor de neoconservatieven is dat 
hun hervormingsagenda vooralsnog niet veel enthou
siasme bij de bevolking oproept, zegt De Vries met 
gevoel voor understatement: 'Uit onderzoek van het 
Sociaal en Cultureel Planbureau blijkt dat de doorsnee 
Nederlander het liefst zo veel mogelijk van onze soci
ale zekerheid overeind houdt en niet staat te trappelen 
om uit de Rijnlandse verzorgingsstaat weggevoerd te 
worden.’ Hij memoreert ook de 300.000 Nederlanders 
een jaar geleden op het Museumplein - en de 100.000 
die onderweg naar Amsterdam strandden maar niet 
minder boos waren op Balkenende. Dat zijn er onder
tussen alleen maar meer geworden.
De Vries noemt dit de achilleshiel van het kabinet: ‘De 
coalitie heeft een legitimatieprobleem. De koninklijke 
weg zou zijn om de kiezer tegemoet te treden met de 
boodschap dat om het afscheid van het Rijnlandse

model niet getreurd hoeft te worden omdat we op weg 
gaan naar een beter land, met voorzieningen die beter 
passen bij moderne burgers. Een samenleving welis
waar met meer eigen verantwoordelijkheid, maar ook 
met ruime mogelijkheden om daar zelf invulling aan te 
geven, zonder overmatige risico’s te lopen. Een samen
leving die bovendien gekenmerkt zal worden door een 
lagere collectieve lastendruk.’ Maar het kabinet slaagt 
er niet in die blijde boodschap over het voetlicht te 
brengen en is evenmin van zins om het voorstel van 
de SP over te nemen om het volk de kans te geven zijn 
regering tussentijds naar huis te sturen.
Balkenende kiest voor een andere strategie: ‘Vast
gesteld kan worden dat in de presentatie van het 
kabinet tot nu toe het accent niet ligt op de voorspoed 
die ons ten deel zal vallen in het land van belofte, 
maar op de rampspoed die ons zal treffen als we 
weigeren het Rijnlandse model op te geven.’ De Vries 
bevestigt de doemscenario’s waarvan de SP de minis- 
ter-president al lange tijd beschuldigt, om de bevolking 
rijp te maken voor een slachtpartij in de publieke sector 
en de sociale voorzieningen: ‘Als achtergrond van de 
doemscenario’s wordt meestal gewezen op een aantal 
trends, die onze maatschappij diepgaand veranderen. 
Vooral de vergrijzing, globalisering en individualisering 
krijgen de schuld. Die trends zijn onloochenbaar. Maar 
trends kunnen gemakkelijk worden uitvergroot en 
opgeblazen. Als daar snel verreikende conclusies aan 
verbonden worden, krijgen die al gauw het karakter 
van mythen.’

Waar het toe leidt, zien we in Amerika
In Overmoed en onbehagen legt De Vries uit dat de 
basis van onze samenleving sterk genoeg is om het 
ouder worden van de bevolking op te vangen en dat 
het ach- en weegeroep over de staatsschuld en het 
begrotingstekort onheilsprofeten past, maar niet 
mensen met kennis van de economie. Het boek 
vervolgt met een kritiek op de ‘meritocratische’ visie 
die Balkenende en de zijnen hebben op de samen
leving: ‘Winnaars en verliezers hebben hun positie 
vooral te danken, respectievelijk te wijten aan hun 
eigen inspanningen. Verliezers moeten dus maar niet 
te veel meer rekenen op solidariteit van winnaars.’ 
Waartoe zo’n samenleving leidt kunnen we zien in 
Amerika, aldus De Vries. Ten slotte maakt hij duidelijk 
dat bij de nieuwe ideologische koers van het CDA ook 
een nieuw strategisch bondgenootschap hoort, niet 
met de sociaal-democraten met wie men ooit de 
verzorgingsstaat heeft opgebouwd, maar met de 
liberale voorvechters van het aandeelhouderskapita- 
lisme. Wie wil nog een betere reden om rap te werken 
aan een links alternatief voor Balkenende III?

Bert de Vries, Overmoed en onbehagen, 
het hervormingskabinet-Balkenende, 
Uitgeverij Bert Bakker, Amsterdam, 18,95 euro.
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Revolutie in de polder?
Hans van Heijningen over Tien rode járen

Het veelkleurige revolutionaire palet dat Nederland in de zeventiger járen van 

de vorige eeuw kende, heeft op politiek en sociaal-economisch gebied weinig 

duurzame resultaten opgeleverd.

Tien rode járen van Antoine 
Verbij is een fraaie sfeertekening en 
reconstructie van het linksradicale 
milieu in Nederland in de járen 
zeventig, en leest als een trein. 
Studentenbeweging, provo, CPN 
KEN (ml), Maoïsten, Trotskisten, 
Anarchisten, Rode Jeugd, Rode 
Hulp, Rood Verzetsfront, RAF en 
kraak-, vredes-, solidariteits-, 
milieu- en gekkenbewegingen 
passeren de revue aan de hand 
van hoofd- en bijrolrolspelers. Uit 
Verbij’s beschrijvingen van bijvoor
beeld de anti-kernwapenstrijd, de 
vrouwenbeweging, het verzet tegen 
de Vietnamoorlog en de solidariteit 
met volksrevoluties wordt duide
lijk dat het brede palet van links
radicale politieke organisaties en 
actiegroepen een behoorlijk grote 
invloed had op de bredere maat
schappelijke en politieke ontwik
kelingen in die tijd.
Tegelijkertijd schiet Verbij tekort op 
zijn pretentie ‘om na te gaan waar 
het fout ging en waar het doel, een 
samenleving van kritische en mon
dige burgers, werd gemist.’ Onvol
doende duidelijk wordt hoe links 

erin slaagde om haar ideologie en 
politieke standpunten onder 
bredere lagen van de bevolking 
ingang te doen vinden. Hoewel de 
rol van de rode polderextremisten 
marginaal was en hun getalsmatige 
omvang beperkt, was hun invloed 
volgens de auteur niet gering: ‘Het 
punt is dat hun ideeën, hun hou
ding en hun moraal niet zo heel erg 
verschilden van die van grote delen 
van de Nederlandse bevolking,’ 
aldus Verbij die zich er op dit punt 
wel erg makkelijk van af maakt. 
Op een andere plaats in zijn boek 
geeft hij nota bene zelf aan dat de 
polderrevolutionairen ‘nog geen 
deuk in een pakje boter hebben 
kunnen slaan’.

De invloed van het protestantisme 
in Nederland analyseer je ook niet 
in Staphorst
Meer in zijn algemeenheid kun je 
de auteur - net als ik toentertijd 
een geëngageerde jaren-zeventig- 
jongere - verwijten dat hij te dicht 
op zijn thema is gekropen. Gefas
cineerd door de explosieve cocktail 
van oproer, ideologie en creativiteit 

lijkt Verwij blind voor het feit dat 
een meerderheid van de Neder
landse bevolking in de zeventiger 
járen geen of weinig boodschap 
had aan het linkse spektakel. Door 
nauwelijks in te gaan op ontwik
kelingen in vakbonden en vredes
beweging wordt de lezer weinig 
wijzer waar het gaat om de invloed 
van radicaal-links op het denken en 
handelen van de meerderheid van 
Nederlanders die niet hoger opge
leid is en van generatie op genera
tie de eindjes aan elkaar probeert 
te knopen. In plaats van de Socia- 
listiese Jeugd als onderzoeksobject 
te nemen, had Verbij er beter aan 
gedaan om de Katholieke Werkende 
Jongeren onder de loep te nemen. 
Door te analyseren hoe bredere 
organisaties in links vaarwater 
terecht kwamen, krijg je een dui
delijker beeld van de relatie tussen 
voorhoede- en massaorganisaties 
dan door te focussen op linkse 
splinters met een hoog revo-gehal- 
te. Wie wil weten hoe het zit met de 
invloed van het protestantisme in 
Nederland, moet ook niet te lang in 
Staphorst of Urk blijven hangen.
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De wortels van de huidige hufterig- 
heid liggen níet in de járen zeventig 
In tegenstelling tot de overtuigende 
sfeerbeelden rammelt de analyse 
zo hier en daar en doet de lezer er 
goed aan sommige getallen met 
een korreltje zout te nemen. Wie 
beweert dat het aantal mensen dat 
tot de kraakbeweging behoorde 
waarschijnlijk net iets lager lag dan 
het aantal milieuactivisten, slaat de 
plank behoorlijk mis. Uit ervaring 
kan ik melden dat de kraakbewe
ging in Nederland nooit en te 
nimmer uit vijftig tot honderd
duizend mensen heeft bestaan, 
maar uit hooguit enkele duizenden 
personen.
Door een vrij schematisch gebruik 
van bepaalde concepten (links
revolutionair, links-radicaal) krijgt 
de ontwikkeling van de SP - ont
staan in 1972 - maar weinig aan
dacht. De SP, die zich begin járen 
negentig van haar revolutionaire 
ballast ontdaan heeft, komt er 
bekaaid afin het boek. Een enkel 
stukje: ‘Het gaat er niet om wat wij 
vinden, zei Jan Marijnissen, junior 
maoïst in Oss, destijds in een inter
view, het gaat erom wat de mensen 
van ons willen. Dat werd hun 
succesformule.’
Verbij gaat daarentegen wel uit
gebreid in op de CPN die je van 
alles kunt betichten behalve dat zij 
links-revolutionair of links-radicaal 
was in de zeventiger járen. In feite 
werd zij in die tijd vooruit geschopt 
door studentenactivisten die de 
partij een fase later richting afgrond 
stuurden. Strijdbare arbeiders 
bleven zonder partij, terwijl de 
leidende kaders voor een tweede- 
kanscarrière gingen.

Een thema uit het boek sluit direct 
aan bij één van de brandende dis
cussiethema’s van dit moment: hoe 
is de Nederlandse hufterigheid en 
het ikke, ikke, ikke en de rest kan stik
ken anno 2005 te verklaren? Zijn we 
in Nederland de weg kwijt geraakt

De roerige járen zeventig werden ingeluid en uitgeluid met een grote wilde havenstaking. De foto is 
uit 1979 toen de slepers wekenlang het werk neerlegden

sinds we de pastoor, notaris en 
arts in de járen zeventig Jan, Klaas 
en Piet zijn gaan noemen in plaats 
van ‘u’? Heeft de onderwereld haar 
entree in de onroerendgoedwereld 
kunnen maken doordat krakers het 
woonrecht in eigen hand namen? 
Verwij verzet zich op basis van 
argumenten terecht tegen dit soort 
simplistische associaties. Hij laat 
zien dat individuele vrijheid (vrije 
seksualiteit, voorbehoedsmiddelen, 
druggebruik) in de zeventiger já
ren ingebed was in een sociale en 
maatschappelijke context. De dubi
euze invulling van het woord respect 
‘ga uit de weg of ik sla je kop eraf’ 
heeft in zijn analyse vooral met de 
neoliberale revolutie van de járen 
tachtig en negentig te maken. Het 
doorgeslagen individualisme, het 
zonder scrupules najagen van ei
genbelang en het idee dat de maat
schappij het beste af is wanneer 
iedereen zijn gewin najaagt, leiden 
tot vormen van maatschappelijke 
ontwrichting, waar de zeventiger 
járen niets mee van doen hebben. 
Dat de járen tachtig en negentig na 
de járen zeventig kwamen, klopt 
chronologisch, maar levert geen 
analyse in termen van oorzaken en 
gevolgen op. Zelf keuzes maken 
kan op twee manieren, houdt Verbij 
ons voor: met respect voor anderen 
en de leefomgeving in brede zin

(eerder het wij-tijdperk dan het ik- 
tijd perk, in termen van Verbij) of op 
basis van plat eigenbelang waarbij 
anderen en de omgeving niet tellen 
(de kabinetten Lubbers die de soli
dariteit van mensen ondermijnden 
en het individualisme een asociaal 
gezicht gaven).

Geweld bleef uit
Een ander interessant thema dat 
Verbij overtuigend analyseert, is het 
vrijwel ontbreken van revolutionair 
geweld in Nederland tijdens de 
zeventigerjaren. Ondanks het feit 
dat Nederland in die tijd tientallen 
links-revolutionaire organisaties 
kende, zijn er los van enkele tien
tallen explosies met soms aan
zienlijke schade (overigens vooral 
in de tachtiger járen) geen doden 
en nauwelijks gewonden geval
len. Dit in tegenstelling tot landen 
als Duitsland en Italië. De auteur 
verklaart dit, door te wijzen op de 
tradities van het poldermodel: ‘De 
Nederlandse onderhandelingscul- 
tuur en de linkse, progressieve 
consensus hielden de extremisten 
in het gareel. Iedere extremist kon 
op elk moment uit zijn revolutio
naire organisatie stappen en toch 
links en activistisch blijven.’ Zelfs 
de veiligheidsdiensten probeerden 
meestal te deëscaleren in plaats 
van te provoceren, zoals in verschil-

lDe Nederlandse onderhandelingscultuur en de linkse, 
progressieve consensus hielden de extremisten in het gareel’
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lende andere Europese landen het 
geval was.
Door de deur voor praten open te 
houden en politieke dissidenten 
zelfs de mogelijkheid te geven om 
het recht(s)e pad te betreden (Ina 
Brouwer, Elsbeth Etty, Paul Rosen- 
möller) zou voorkomen zijn dat 
Nederlandse links-radicalen in de 
zeventigerjaren de stadsguerrilla
oorlog ingingen. Veel verder dan 
het leveren van hand-en-span- 
dienten ten behoeve van de RAF, 
Rode Brigades en het Palestijns 
verzet, zijn de Nederlandse 
revolutionairen niet gegaan. Ook 
de invloed van de CPN en van 
maoïstische organisaties die de 
massalijn aanhingen - luisteren 
naar het volk, samen met het volk 
met oplossingen komen voor 
problemen, voorop lopen zonder 
jezelf van de massa te isoleren 
- hebben er waarschijnlijk voor 
gezorgd dat het politiek geweld in 
Nederland in de zeventiger járen 
binnen de perken bleef.

De culturele revolutie in 
Nederland
De bewering dat Nederland in de 
eenentwintigste eeuw nog steeds 

op de verworvenheden van het rode 
decennium teert, zegt meer over 
Verbij dan over de zeventigerjaren. 
In feite was er sprake van een peri
ode van veelvormig en veelkleurig 
verzet. Niet in China maar in Ne
derland en andere Europese landen 
vond een culturele revolutie plaats. 
Oude vermolmde gezagsstructuren 
in de politiek, de maatschappij en 
het gezin werden effectief onderuit 
gehaald, en de ruimte voor diversi
teit, experimenteren en zelfstandig 
keuzes maken werd veroverd. Die 
nieuwe vrijheden bleven niet beperkt 
tot de boven- en middenklasse, 
maar werden omarmd door een 
grote meerderheid van de bevolking. 
Vooral wat betreft de omgang tus
sen ouders en kinderen en op het 
vlak van seksualiteit hebben de ze
ventiger járen bijgedragen aan meer 
openheid en een grotere individuele 
vrijheid. In dat opzicht sluit ik mij 
graag aan bij de woorden van Selma 
Leydesdorf: ‘De vrouwenbeweging 
is een geslaagde culturele beweging 
geweest, die ervoor gezorgd heeft 
dat voor veel vrouwen van nu 
dingen vanzelfsprekend zijn die 
wij hebben bevochten: werken, stu
deren, niet meteen trouwen.’

Vanuit sociaal-economisch en 
politiek perspectief heeft de revo
lutie van de zeventiger járen weinig 
duurzame resultaten opgeleverd. 
De erfenis van de sociaal-demo- 
cratische politiek van spreiding 
van kennis, machten inkomen 
(PvdA-regering Den Uyl, 1977) is in 
de járen tachtig en negentig door 
toedoen van de regeringen Lubbers 
en Kok moedwillig in het putje 
gespoeld. Tegen de achtergrond 
van groeiende inkomensverschil
len, de teloorgang van de publieke 
sector en slaafse buitenlandpolitiek 
kan het verzet van de zeventiger 
járen ons tot lering en inspiratie 
dienen. Mits we zelfkritisch en 
bescheiden zijn, en onszelf en onze 
tijd weten te relativeren. In zijn ijver 
om zijn politieke tegenstanders als 
Bolkestein een lesje te leren, schiet 
Verbij soms zijn doel voorbij.

Antoine Verbij, Tien rode járen, 
linksradicalisme in Nederland 
1970-1980, Ambo/Anthos 
Uitgevers, 16,95 euro.
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® DOORLEESVOER
Meer over politieke boeken

Gedrukt
Een keerpunt in de vaderlandse geschiedenis 
Door Karei van Wolferen en Jan Sampiemon
Uitgeverij Meulenhoff, € 7,50

Met de preventieve oorlog van de regering-Bush tegen Irak is 
volgens de auteurs voorgoed een eind gekomen aan een halve 
eeuw Amerikaanse hegemonie in het Westen. De op vrede 
gerichte wereldorde waarin Amerika een sleutelrol speelde is ten 
einde, evenals het Europese vertrouwen in Amerika waarop het 
transatlantisch bondgenootschap berustte. De politieke leiding 
van de VS is verblind door een extremistische ideologie, doof 
voor argumenten en een gevaar voor de wereld. Door de slaafse 
volgzaamheid en naïviteit van de Nederlandse regering is ons 
kabinet inmiddels een gevaar voor de eigen bevolking geworden, 
stellen de auteurs. Van Wolferen en Sampiemon registreren de 
fundamentele en explosieve veranderingen in de Amerikaanse 
politiek, gaan in op de gevaren die op wereldschaal uit deze 
politiek voortvloeien en pleiten voor een ondubbelzinnig Euro
pees antwoord. Zij stellen vast dat de vaderlandse geschiedenis 
een keerpunt heeft bereikt en dat dit grote consequenties heeft. 
Hun manifest loopt dan ook uit op een reeks krachtige eisen 
aan de Nederlandse regering. Van Wolferen was correspondent 
in Japan en is nu universiteitshoogleraar aan de Universiteit van 
Amsterdam. Eerder schreef hij de internationale bestseller ‘Ja
pan. De onzichtbare drijfveren van een wereldmachten ‘De on
dergang van een wereldorde’. Sampiemon was chef buitenland, 
plaatsvervangend hoofdredacteuren commentator van NRC 
Handelsblad, waar hij nu een tweewekelijkse column heeft.

I’m Not the Only One 
Door George Galloway
Ongeveer 10 euro, te bestellen bij de betere boekhandel en via 
Amazon.co.uk of Bol.com

De eeuwige rebel George Galloway, al decennia een van de 
meest strijdbare leden van de Labourpartij, was de afgelopen 
járen een van de luidste anti-oorlogstemmen in Groot-Brittan- 
nië. In de aanloop naar de verovering van Irak werd hij er via de 
pers van beschuldigd geld dan wel olie te hebben aangenomen 
van Saddam Hoessein. Dat zou blijken uit papieren die in Irak 
waren gevonden, maar al snel bleek het om vervalsingen te 
gaan. Wat meteen de vraag deed rijzen wie er belang bij had een 
Britse anti-oorlog parlementariër het zwijgen op te leggen. Even 
later werd hij Labour uit gegooid omdat hij de wens uitsprak 
dat de Amerikanen en Britten snel Irak uitgeschopt zouden 
worden. Hij richtte vervolgens de partij ‘Respect’ op, stelde zich 
verkiesbaar in het armste immigrantendistrict van Londen en 
werd meteen verkozen. In dit boek schetst hij in zeer kleurrijke 
taal zijn politieke wordingsgeschiedenis en zet hij met passie en 
overtuiging zijn socialistische idealen uiteen. Het boek is daar
naast een meedogenloze aanklacht tegen de hypocrisie van de 

van de Britse sociaal-democratie, die onder leiding van 
Tony ‘Bliar’ het neo-liberalisme hebben omarmd.

Free Radical: New Century Essays
Door Tony Benn
Continuum International, ongeveer 10 euro, te bestellen bij 
de betere boekhandel en via Amazon.co.uk of Bol.com

In 2001 ging Tony Benn, een van de meest invloedrijke en inspi
rerende socialisten in Europa, met pensioen als parlementariër. 
Zijn motief? ‘Dan kan ik meer tijd besteden aan de politiek.’ 
En hij toert sinds die tijd dan ook onvermoeibaar door Groot- 
Brittannië en de rest van de wereld. Free Radical is een ver
zameling van zijn beste columns en polemieken over de Britse 
Europese en Amerikaanse politiek. Hij oogst bewondering met 
zijn diepgaande kennis, charmante humor en aanstekelijke 
bevlogenheid. Hij klaagt aan, maar hamert ook consequent op 
de kern van het alternatief voor de huidige verhoudingen in 
deze wereld: democratie, internationalisme en sociale recht
vaardigheid.

Lies and the Lying Liars Who Teil Them 
(A Fair and Balanced Look at the Right) 
Door Al Franken
Plume Publishers, ongeveer 20 euro, te koop bij o.a. American 
Book Centre in Amsterdam en Den Haag, en via Amazon.com

Publicist en programmamaker Al Franken is een scherpe en 
humorvolle criticaster van Republikeins rechts. In zijn vorige 
boek ‘Rush Limbaugh is een dikke vette idioot’ fileerde hij op 
genadeloze wijze de uitlatingen van de christelijk-conservatieve 
talkshowhost Limbaugh en zijn uiterst rechtse vrienden. In de 
opvolger ‘Liars...’ gaan onder meer president George W. Bush 
en zijn kabinet over de knie. Instituten als Fox News en de Bob 
Jones University, maar ook ideeën als de ‘vlaktaks’ en andere 
Reaganomics dogma’s worden op een hilarische maar ook 
intelligente wijze tot de grond toe afgebrand. Een aanrader voor 
iedereen die denkt dat kwade mensen niet extreem grappig 
kunnen zijn.

The Raw Deal
Door Joe Conason
Ongeveer 20 euro, te koop bij o.a. American Book Centre in 
Amsterdam en Den Haag, en via Amazon.com

Conason is een beruchte commentator die publiceert in onder 
andere de New York Observer, American Prospect en het inter
netmagazine Salon. In de opvolger van de bestseller ‘Big Lies’ 
staat een thema centraal: de afbraak van sociale verworven
heden en alle andere restanten van president Roosevelts New 
Deal. In de VS is al járen een ware kruistocht gaande tegen alles 
wat ook maar in de buurt komt van sociaal beleid. Conason legt 
de machinaties, tactieken, drogredeneringen en de financiering 
bloot van deze anti-linkse haatcampagne.
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Het rijke . . -------rooieleven
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland

Deel 9:

Vadertje
restanten
‘Als je Drees van binnen open
snijdt, dan is hij zo rood als een 
kreeft,’ stelde ooit de liberale politi
cus Henri Marchant. Willem Drees 
is één van de meest gewaardeerde 
staatsmannen in de Nederlandse 
politiek. Hij was een sociaal
democratische bestuurder die 
bereid was om compromissen te 
sluiten met christen-democraten en 
liberalen: vóór de oorlog als wet
houder in Den Haag en na de oor
log als minister-president. Na zijn 
politiek actieve leven uitte hij felle 
kritiek op de in zijn ogen veel te 
radicale koers van de PvdA, zozeer 
zelfs dat hij de partij in 1971 verliet 
en inruilde voor de veel gematigder 
partij DS ’70. Toch is Drees voor 
veel PvdA’ers én voor politieke 
tegenstanders herkenbaar gebleven 
als sociaal-democraat.

Veel politici, vooral die van de 
SP, voeren politiek op basis van 
beginselen. Anderen willen vooral 
goede managers zijn. Is het moge
lijk om een uitgesproken politicus 
en tóch een goede bestuurder te 
zijn? In deel 7 van deze serie bleek 
hoe in de járen twintig en dertig 
sociaal-democratische wethouders 
als Wibaut en De Miranda er in 

Amsterdam in slaagden om sociale 
woningbouw te plegen en werk
gelegenheidsprojecten te starten. 
Ook Willem Drees (1886-1988) 
probeerde zo'n bevlogen bestuur
der te zijn, tussen 1919 en 1933 als 
wethouder in Den Haag en tussen 
1948 en 1958 als minister-presi
dent. De waardering voor Drees 
wisselde met de járen. In de járen 
vijftig werd hij, mede door zijn 
bemoeienis met de sociale zeker
heid, gezien als een ‘vader des va
derlands'. In de járen zeventig werd 
hij door linkse critici weggezet als 
een ‘regent’. Tegenwoordig mag 
Drees ook in deze kringen weer 
rekenen op waardering.

De mythe
Op de zeventigste verjaardag van 
Drees op 5 juli 1956 schreef het 
Friesch Dagblad: 'Opgevoed door 
een streng rechtzinnige moeder, 
heeft hij den levensstijl behouden, 
die hem als kind is bijgebracht, 
sober, eenvoudig, arbeidzaam. 
Hij is geheelonthouder, kent zelfs 
geen enkel spel, waarbij kaarten te 
pas komen... Zijn ontspanning ligt 
in de huiskamer.’ Deze orthodox- 
protestantse krant schetste een 
beeld van Drees als een huiselijke 
vaderfiguur. Drees was in 1910 

getrouwd metTo (Catharina) Hent, 
met wie hij twee dochters en twee 
zonen kreeg. Dit beeld van bur
gerlijke eenvoud spreekt ook uit 
de anekdote over de Amerikaanse 
diplomaat die kort na de oorlog 
Drees thuis bezoekt in verband met 
de Marshallhulp. Nadat To hem 
een kopje thee en mariakaakje had 
geserveerd, zo wil het verhaal, 
concludeerde de Amerikaan dat 
een land waar de premier zó een
voudig leeft, de hulp goed zal 
gebruiken.

Drees was halverwege de járen 
vijftig een bijna mythische figuur 
geworden. Zijn imago paste goed 
bij de sobere politiek van de weder
opbouw. Bij verkiezingen werd het 
beeld van Drees als vaderlijke leider 
goed gebruikt. In 1956 koos de 
PvdA de leus ‘W. Drees: zijn land, 
zijn partij, zijn beleid'. Bovendien 
beantwoordde Drees, na járen van 
crisis en oorlog, de behoefte van 
de bevolking aan bestaanszeker
heid. Hij wist zijn christelijke en 
liberale coalitiegenoten te over
tuigen van de noodzaak om de 
sociale zekerheid uit te bouwen.
De Noodwet Ouderdomsvoor
ziening in 1947 en de Algemene 
Ouderdomswet van 1956 bevestig-
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den zijn reputatie als beschermer 
van zwakkeren en ouderen, die nog 
járen zouden ‘trekken van Drees’.

De staatsman
In 2004 werd een enquête gehou
den onder historici naar de belang
rijkste persoon in de Nederlandse 
geschiedenis. Drees werd tweede, 
achter Willem van Oranje, maar 
vóór Thorbecke. Drees verloor op 
jonge leeftijd zijn vader, maar kon 
met financiële steun van een oom 
doorleren. Hij had veel waardering 
voor Troelstra, maar steunde in 
november 1918 niet diens oproep 
tot revolutie. Drees, die in 1919 
wethouder werd in Den Haag, 
verwachtte veel meer van prak
tische hervormingen op lokaal 
niveau. Vooral in colleges konden 
sociaal-democraten naar zijn op
vatting ‘nuttig en vruchtbaar werk

Drees-biograaf Hans Daalder enke
le kenmerken die hem desondanks 
tot een leider maakte van alle 
Nederlanders. Drees kon als 
bestuurder schijnbaar ingewikkelde 
kwesties vertalen in begrijpelijke 
problemen en bondgenoten 
zoeken om deze op te lossen. In de 
opbouw van een stelsel van sociale 
zekerheid ging hem dat overigens 
beter af dan bij de onafhankelijk
heid van Indië, waarbij zijn kabinet 
tot tweemaal toe besloot tot militair 
ingrijpen.

De socialist
Tijdens de Drees-lezing van 2000 
ging Daalder in op de actualiteit 
van de opvattingen van Drees. 
Hij noemt hem een pragmatische 
bestuurder, maar wél een die bleef 
nadenken over de sociaal-demo- 
cratische beginselen. Drees was een

Voor veel ouderen is ‘vadertje 
Drees’ nog steeds een symbool 
van sociale zekerheid
voor de arbeidersklasse’ verrichten. 
Drees bleef wethouder tot 1933, 
toen hij gekozen werd in de Tweede 
Kamer. Tijdens de oorlog rees 
de ster van Drees in het verzet. 
In 1940 werd hij een jaar geïnter
neerd in concentratiekamp Buchen- 
wald. Na de oorlog werd Drees 
eerst minister van Sociale Zaken 
en van 1948 tot 1958 leider van vier 
kabinetten.

Drees werkte mee aan de totstand
koming van de PvdA, een samen
werkingsverband van de SDAP en 
linkse christenen en liberalen. Maar 
van harte was dit niet. Hij bleef 
hechten aan socialistische symbo
len, zoals de rode vlag. De sociaal
democraten moesten herkenbaar 
blijven, ook om te voorkomen dat 
mensen zouden overlopen naar de 
communisten. In Drees, minister
president, 1948-1958 (2005) noemt

voorstander van nationalisatie van 
nutsbedrijven, van meer inspraak 
en winstdeling voor werknemers 
en van verkleining van de inko
mensverschillen. In een verwijzing 
naar Wim Kok stelde hij dat Drees 
gegruwd zou hebben bij de priva
tisering van overheidsbedrijven en 
marktwerking in de publieke sector 
en bij een politiek die de tweedeling 
in de samenleving deed toenemen. 
Drees was bovendien een dualist, 
die tijdens discussies de bestuurs- 
mantel kon afwerpen om een 
bevlogen politiek verhaal te 
houden.

Na zijn vertrek als minister
president in 1958 bleef Drees zich 
bezighouden met de sociaal-demo- 
cratische beginselen. Begin járen 
zeventig nam hij afstand van Nieuw 
Links in de PvdA, die hij te weinig 
sober en te veel polemiserend

vond. Maar hij schreef ook over 
Marx, die hij niet alleen zag als een 
grondlegger van het communisme, 
maar ook van de sociaal-demo- 
cratie. Drees koos niet voor de weg 
van de revolutie, maar voor die van 
het parlement. Toch moest politiek 
zich naar zijn opvatting niet beper
ken tot partijpolitiek: Drees hechtte 
veel belang aan een sterke buiten
parlementaire arbeidersbeweging 
en een actieve vakbond. En aan een 
sociaal-democratische politiek die 
zich teweer stelde tegen het kapi
talisme, door het beperken van de 
marktwerking en het bevorderen 
van sociale wetgeving.

Drees heeft nog steeds vele 
gezichten. Voor critici staat deze 
‘wethouder van Nederland' sym
bool voor de regenteske kaste van 
bestuurders. Voor veel ouderen is 
‘vadertje Drees’ nog steeds een 
symbool van sociale zekerheid. 
Voor de huidige generatie PvdA- 
bestuurders is Drees nóg een ander 
symbool: van een politicus die 
het vertrouwen kon winnen van 
andersdenkenden, zonder zijn 
sociaal-democratische beginselen 
opzij te zetten.
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Aandacht voor:

De SP-uitgeverij
In een boeken-Spanning mag aandacht voor de uitgaven van de SP zélf natuurlijk niet 

ontbreken. Kamerfractie en Wetenschappelijk Bureau zijn behoorlijk actief in het schrijven 

en publiceren van rapporten die beslist de moeite waard zijn. Hieronder vind je de oogst 

van het afgelopen halfjaar.

Plan Publieke Omroep: Verankering
De visie van de SP op de toekomst van de publieke omroep, met onder andere voorstellen 
om een promotie-degradatiesysteem voor omroepverenigingen te ontwikkelen, één net te 
reserveren voor NOS en NPS en de samenwerking tussen de omroepen te versterken.
Oktober 2005

Onwijs duur onderwijs 2005
De uitkomsten van een onderzoek naar de schoolkosten, en voorstellen voor kosteloos 
onderwijs.
September 2005

Oorstrelend en hartverwarmend
Een initiatiefnota met elf aanbevelingen om een beter popklimaat te scheppen.
September 2005

Een mooi loon voor een mooie baan
De uitkomsten van een onderzoek naar de beloning van directeur-bestuurders en raden van 
commissarissen van woningcorporaties.
Augustus 2005

Het Asbestdrama
Een boek over honderd jaar asbestindustrie, waarin de praktijken blootgelegd worden van 
een internationaal kartel van asbestbedrijven dat medisch onderzoek manipuleerde en de 
wetgeving in landen wist te beïnvloeden.
Juli 2005

Kinderopvang: een gewone zaak?
De resultaten van een enquête naar de effecten van de nieuwe wet op de kinderopvang.
Met aanbevelingen.

Juli 2005

Morgen moet het beter!
Een zwartboek over de verslechteringen in de gevangenis en bij de reclassering 
met tien eisen tot verbetering.

Juni 2005

Sommige rapporten zijn uitverkocht en kunnen niet meer in een papieren versie geleverd worden. Ze zijn echter 
allemaal te downloaden vanaf www.sp.nl/service/rapport.
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3 ‘Hogere zorgkosten zijn geen probleem als de mensen maar zien 
dat de zorg verbetert’, - interview Agnes Kant

6 ‘Solidariteit en marktwerking aan de vraagzijde van de zorg zijn 
niet te combineren’ - professor De Gooijer

10 Markwerking funest voor de zorg - praktijkvoorbeelden

11 Groene vrijheid, christelijke solidariteit - column

12 ‘Waar liggen de grenzen van zorg?’ - Tineke Slagter

13 Doorleesvoer - sites en boeken

14 Filmrevolutionair - deel io van Het rijke rooie leven

Zorgen om de zorg
Minister Hoogervorst van Volksgezondheid is woe
dend over de Actie Noodrem van de SP, zo heeft 
hij in het Algemeen Dagblad laten weten. Volgens 
de bewindsman is de actie misleidend en horen de 
actiekaarten niet thuis in wachtruimtes van huisart
sen, tandartsen en fysiotherapeuten. Wel, de uitval 
betekent dat de actie zozeer aanslaat, dat Hooger
vorst zich zorgen maakt. En dat is een goede zaak. 
Wie zich al veel langer zorgen maken, zijn de men
sen die in de zorg werken of erop aangewezen zijn. 
Uit onderzoek in opdracht van de zorgverzekeraars 
blijkt dat vijfjaar geleden een meerderheid van de 
Nederlanders verwachtte dat de kwaliteit van de 
zorg zou verbeteren - nu denkt nog maar 17 pro
cent dat.
In deze Spanning aandacht voor de nieuwe zorgver- 
zekeringswet en andere vormen van marktwerking 
die het solidaire hart van de zorg aantasten.
Agnes Kant maakt nog eens duidelijk wat er mis is 
met de plannen van het kabinet en waarom soli
dariteit toch echt beter is dan marktwerking in de 
zorg. Professor De Gooijer deelt die conclusie en 
onderbouwt hem met een studie naar de ervaringen 
in andere landen. Verhalen van de meldlijn van Zorg 
geen Markt schetsen vervolgens de onthutsende 
praktijk en Tineke Slagter behandelt de grenzen van 
de zorg.

Volgende maand: linkse samenwerking.
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Een schat aan opinies van SP'ers is te vinden op www.sp.nl/opinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aan
dacht.

Laat raadsleden de regioraden kiezen
Burgers kunnen tijdens de gemeenteraadsverkiezingen van maart 
2006 niet hun eigen regionale besturen kiezen. Ronald van Raak 
en Paulus Jansen bepleiten indirecte verkiezingen van die besturen 
door alle raadsleden van de deelnemende gemeenten. Dan ontstaat 
tóch een afspiegeling van het politieke krachtenveld in de regio.

Kinderen met een betrokken vader functioneren beter
Samen met pedagoog Joep Zander pleit Harry van Bommel in de 
Staatscourant van 26 oktober voor gelijkwaardig ouderschap. De 
schrijvers van het artikel concluderen dat er een wetswijziging 
nodig is om te komen tot een beter en vooral ook gelijkwaardiger 
verzorgingsrecht, los van de status van de relatie tussen de ouders. 
‘Kinderen zijn gediend met een aanwezige en betrokken moeder én 
vader.’

Sociale werkvoorziening verdient beter dan uitsterfscenario 
Volgens staatssecretaris Van Hoof draaien zijn plannen voor een 
nieuwe Wet sociale werkvoorziening (WSW) niet om bezuinigingen. 
Maar zijn voorstel betekent wel een uitsterfscenario voor de sociale 
werkvoorziening, concluderen Jan de Wit en Henk van Gerven. Het 
kabinet wil immers het ‘functieloon’ ter discussie stellen, en mis
bruikt de ‘onafhankelijke’ indicatiestelling voor rantsoenering.

Kernenergie helpt niet tegen opwarmen aarde
De atoomlobby besteedt veel geld en energie aan het uitdragen van 
de boodschap dat kernenergie een rol kan spelen bij het tegengaan 
van klimaatsverandering. Kartika Liotard gaf een weerwoord in Volks 
krant. Haar conclusie: ‘Er kleven te veel gevaren en bezwaren aan 
kernenergie, en die worden in de komende decennia niet opgelost.’

O 
o 
z

Colofon Spanning wordt uitgegeven door het Wetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet- 
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Agnes Kant over marktwerking en solidariteit:

1 Hogere zorgkosten zijn geen 
probleem als de mensen maar 
zien dat de zorg verbetert’

Met de actie Noodrem, gericht op het tegenhouden van de Zorg- 
verzekeringswet die op i januari moet ingaan, heeft de SP een nieuw 
initiatief genomen in de strijd tegen de vercommercialisering van de 
zorg. Eerder waren er al manifestaties gehouden en had Agnes Kant 
samen met een aantal prominenten uit de zorgwereld het manifest 
Zorg geen Markt gelanceerd. Als achtergrond bij de actie in deze 
Spanning een gesprek met Kant over de nieuwe wet, en over markt
werking en solidariteit in de zorg.

'Zorgverzekeraar Menzis spreekt van een nachtmer
rie, en Achmea-topman Sporre waarschuwt voor 
onaanvaardbare scheefgroei in de samenleving'. 
Gretig maakte Agnes Kant in het Kamerdebat van 
31 oktober aan minister Hoogervorst duidelijk dat 
zelfs zijn trouwste bondgenoten grote bedenkingen 
hebben bij de nieuwe Zorgverzekeringswet. In het 
debat ging het uitgebreid over het grote aantal 
mensen dat het aanvraagformulier nog niet had 
ingestuurd voor de toeslag die de verzekering be
taalbaar moet maken. Hoe groot is die ramp? 
Kant: ‘Iets meer dan vijf miljoen mensen hebben 
nu, het is vandaag 2 november, het formulier terug
gezonden. Er zijn zo’n zes miljoen formulieren ver
stuurd, dus een zesde deel ontbreekt nog. Daar zullen 
ook mensen bij zitten die geen recht hebben op een 
toeslag, het is dus moeilijk te zeggen hoe groot het 
probleem precies is. Maar gróót is het zeker. Ik heb 
er een heftig debat over gehad met Hoogervorst. Hij 
zegt: 90 procent van de aanvragen loopt goed, en dat 
is geweldig. Maar het probleem zit nou juist bij die tien 
procent! Dat zouden 600.000 mensen zijn die in de
cember hun toeslag niet krijgen en die daardoor in 

de problemen komen. Dat komt volgens mij aardig in 
de buurt van de chaos die voor Hoogervorst aanleiding 
zou moeten zijn om op te stappen - zoals hij beloofd 
heeft.
Het is overigens een bekende redenering van deze mi
nister: ook bij het uitkleden van het ziekenfondspakket 
en bij de problemen in de tandzorg voerde hij de goed- 
nieuwsshow op van negentig procent van de mensen 
heeft zich bijverzekerd . Wel, als je die redenering 
doortrekt, kan tien procent van de bevolking letterlijk 
creperen van de honger en de minister toch zeggen dat 
er helemaal geen armoedeprobleem is...’

Wat is jouw grootste bezwaar tegen de markt
werking zoals die door de nieuwe wet wordt losge
laten op de zorg?
‘Dat is dat de zorgverzekeraars steeds meer op de 
stoel van de arts gaan zitten. Aan dat mechanisme valt 
niet te ontsnappen als je kiest voor marktwerking en 
concurrentie. Een zorgverzekeraar wil zoveel mogelijk 
mensen verzekeren. Daarvoor is een lagere premie 
nodig dan die van de concurrenten. En die krijg je door 
op de kosten te besparen, bijvoorbeeld door moeilijker
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Het kabinet verzekert iedereen particulier.
Wij zeggen: iedereen in het ziekenfonds

te doen bij het vergoeden van zorg. Je ziet nu al dat de 
zorgverzekeraars steeds meer extra machtigingen en 
verklaringen eisen en steeds meer beperkingen opleg
gen. Daarbij zoeken ze de grens op en doen ze soms 
ook moeilijk over vergoeding van zaken die gewoon 
in het pakket zitten. Op het meldpunt van Zorg geen 
Markt (zie bladzijde n - red) zijn daarvan behoorlijk 
schokkende voorbeelden binnengekomen, en net van
daag is er een rapport uitgekomen van de Erasmusuni- 
versiteit waarin geconcludeerd wordt, dat deze ontwik
keling zal toenemen door de invoering van het nieuwe 
zorgstelsel.’

Patiënten eisen steeds meer, en artsen gaan daar 
nogal eens gemakkelijk in mee. Dan is het toch 
juist goed dat er nog eens kritisch gekeken wordt 
naar de noodzaak, om te voorkomen dat de kosten 
de pan uitrijzen?
‘Conflicten over wel of niet vergoeden zijn van alle tijd. 
Maar door de concurrentie worden ze steeds talrijker. 
Het kan zijn, dat een arts vér wil gaan, maar om ex
cessen te voorkomen is al van alles geregeld: artsen 
moeten met standaarden werken. Wat je nu ziet, is dat 
zorgverzekeraars die ter discussie gaan stellen. Een 
voorbeeld is de vloeibare dieetvoeding voor kanker
patiënten. je moet tegenwoordig wel verschrikkelijk 
onder gewicht zijn, om daarvoor nog in aanmerking te 
komen. Veel kankerpatiënten zijn echter nog redelijk 
op gewicht, maar dreigen snel te verzwakken. Ook voor 
hun genezingsproces is - ongeacht hun gewicht op 
dat moment - die voedingsdrank van groot belang. En 
daarbij: het idee alleen al, dat mensen zoiets zonder 
noodzaak voor hun lol zouden gaan drinken...
Bovendien gaat het de zorgverzekeraar niet om het 
terugdringen van de collectieve lastendruk, maar om 

het eigen rendement. En dat hoort geen rol te spelen 
bij het bepalen van wel of geen zorg.’

De SP is in oktober de actie Noodrem gestart die 
als doel heeft de invoering van de nieuwe Zorg- 
verzekeringswet tegen te houden. Is dat nog wel 
realistisch? De Eerste Kamer heeft er al mee inge- 
stemd, en heel veel voorbereidingen zijn al getrof
fen.
‘je moet sowieso je stem laten horen tegen zo’n ver
schrikkelijke wet. Het is heel belangrijk dat er luid ge
protesteerd wordt. En als je ziet welke signalen er alle
maal binnenkomen over de problemen die het nieuwe 
zorgstelsel gaat veroorzaken, dan is het helemaal niet 
zo raar om te bedenken dat er toch een moment komt 
waarop de politiek zegt dat uitstel en afstel misschien 
wel verstandig zijn. Daarbij: het is geen statische actie. 
Hij kan na 1 januari uitstekend doorgaan, en zich dan 
richten op wat er mis gaat, en eisen dat ingegrepen 
wordt en dat het stelsel op die punten alsnog aange
past wordt. Liever niet natuurlijk, want beter is het de 
zaak nu helemaal terug te draaien.’

Is er naast de marktwerking en de administratieve 
chaos nog meer mis met de nieuwe wet?
'Nou en of. Bijvoorbeeld de overgang van publiek recht 
naar privaat recht, een probleem dat nog weinig aan
dacht heeft gekregen. In plaats van de bestuursrechter
lijke beroepsprocedures van de ziekenfondswet komt 
nu de stap naar de civiele rechter. Dat maakt in beroep 
gaan tegen een beslissing duurder en omslachtiger, en 
betekent ook dat je veel langer moet wachten op een 
uitspraak.
Verder krijg je het probleem dat zorgverzekeraars niet 
met elke zorgaanbieder een contract aangaan. Een 
voorbeeld dat we binnenkregen is dat van iemand die 
aan zijn ene oog vlakbij huis geopereerd kon worden, 
maar voor het andere oog het halve land door gestuurd 
werd. Blijkbaar had de zorgverzekeraar een goedkopere 
oogkliniek gevonden. Dat soort problemen zal sterk 
toenemen. Als je Hoogervorst hierop aanspreekt, zegt 
hij als het te gek wordt, kan ik ingrijpen. Ik vraag me af of 
hij dat echt kan, want we hebben ook nog met de vrije 
concurrentie te maken waarover Brussel waakt. Euro
commissaris Kroes heeft al laten dat ze niet uitsluit dat 
er aanpassingen moeten komen, en gezien uit welke 
hoek ze komen, namelijk van Miss Euro-Marktwerking, 
kan dat niet veel goed betekenen.’

Wat is het alternatief van de SP voor de nieuwe 
zorgverzekeringswet. Wij zijn er toch ook voor, dat 
het verschil tussen ziekenfonds en particulier ver
dwijnt?
‘Het grote verschil is dat het kabinet ervoor kiest om 
iedereen particulier te verzekeren, en dat wij zeggen: 
iedereen in het ziekenfonds. En daarbij zeggen wij: werk
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met premies die volledig inkomensafhankelijk zijn, pak 
de bureaucratie aan en ban de marktwerking uit.’

Helemaal geen marktwerking?
‘Niet waar het gaat om de zorgverzekering en om de 
aanbieders van zorg. Op deze terreinen gaat markt
werking onherroepelijk ten koste van de kwaliteit en 
de toegankelijkheid van de zorg. Marktwerking kan wel 
bijvoorbeeld wel bij de leveranciers van hulpmiddelen. 
Concurrentie tussen de ene rolstoelfabrikant en de 
andere is prima. Hoewel een maximum-prijzenwet hier 
ook een goed idee zou zijn.’

In 1990 ging 8,3 procent van alles wat we in Ne
derland verdienen op aan zorg. In 2003 was dat 
toegenomen tot 12,6 procent. Van elke euro die we 
in 2003 als samenleving méér zijn gaan verdienen, 
ging bijna de helft op aan extra zorgkosten. Dat 
kan zo toch niet doorgaan? Zeker als je daarbij ook 
nog beseft welk klein deel van de bevolking 'pro
fiteert' van die hoge uitgaven: 74 procent van het 
AWBZ-budget wordt besteed aan 1,6 procent van 
de bevolking. Hoeveel solidariteit kun je van men
sen verlangen?
‘In de eerste plaats: uit alle onderzoeken blijkt dat het 
draagvlak voor solidariteit in de zorg groot is. Recente 
NIPO-enquêtes geven aan dat 87 procent van de Ne

Als het bij negentig procent van de mensen goed 
gaat, mag de rest creperen van Hoogervorst

derlanders het ermee eens is dat jongeren voor oude
ren betalen en 72 procent dat gezonden voor zieken 
betalen.
En verder denk ik dat hogere zorgkosten geen pro
bleem zijn als de mensen maar zien dat de zorg verbe
tert, dat er meer mogelijkheden komen om ziektes te 
behandelen, lijden te verlichten enz. Daar willen men
sen best meer voor betalen. Ik ben in Zweden geweest, 
daar is de collectieve lastendruk hoog, maar men ziet 
wat men ervoor terug krijgt. Het probleem komt als de 
kwaliteit door de bodem zakt: wat in Engeland met de 
gezondheidszorg is gebeurd, met name onder de rege
ring Thatcher. Dan krijg je tweedeling doordat mensen 
met genoeg geld zelf betere zorg gaan regelen en dan 
verdwijnt het draagvlak om de premies te verhogen. 
Wat je natuurlijk wél moet doen, is snijden in nodeloze 
uitgaven. De zorg moet efficiënt en zo goedkoop mo
gelijk gegeven worden, waarbij uiteraard kwaliteit en 
patiëntvriendelijkheid voorop staan. Daarom hameren 
wij ook zo sterk op het bestrijden van de bureaucratie 
in de zorg. In het rapport Meer zorg met minder bu
reaucratie hebben we tien concrete voorstellen gepre
senteerd die samen een besparing opleveren van min
stens een miljard euro per jaar. En die bovendien het 
vertrouwen van de mensen op de werkvloer versterken 
en daardoor leiden tot meer werkvreugde en efficiënter 
werken.’

Nog even de solidariteit. Hoe solidair moeten we 
als samenleving zijn met bijvoorbeeld de patiënt 
die na een hartaanval vrolijk blijft doorroken?
‘Och, de één doet dit, de andere dat. Verliest hij daar
door zijn recht op zorg? Ik vind dat je solidair moet 
zijn met iedereen die zorg nodig heeft. En natuurlijk 
moet je daarnaast stevig werk maken van het aanzet
ten tot gezond gedrag. Dat is de ethische kant. Maar 
ook praktisch: waar trek je een grens? Waarom zou je 
een roker niet behandelen en iemand die ongeoefend 
naar de wintersport gaat en daardoor een groot risico 
neemt op een ongeluk loopt, wel? In de praktijk is 
er gewoon geen werkbare regeling uit te werken. En 
daarbij: wat doe je met de sociaal-econmische gezond- 
heidsverschillen? Iemand met een laag inkomen heeft 
gemiddeld meer gezondheidsproblemen. Moet hij dan 
ook nog gestraft worden door hem zorg te onthouden? 
Moet je een kind dat thuis jarenlang elke dag friet te 
eten gekregen heeft, verantwoordelijk stellen voor zijn 
slechte voedingsgewoonten?
Ik vind van niet. Wijzen op eigen verantwoordelijkheid 
is prima, maar dat moet niet doorslaan in blaming the 
victim. ’
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Bekeken vanuit internationaal perspectief:

‘Solidariteit en marktwerking 
aan de vraagzijde van de zorg 
zijn niet te combineren’

De discussie over eigen bijdragen en marktwerking in de zorg is geen 
exclusief Nederlandse aangelegenheid. In onderstaand artikel laat 
professor W. j. de Gooijer zien hoe ook andere Europese landen ermee 
worstelen. Zijn bijdrage wordt in uitgebreidere vorm opgenomen in 
een boekje van het Wetenschappelijk Bureau van de SP, waarin tal van 
deskundigen aan het woord komen over uiteenlopende aspecten van 
marktwerking in de zorg.

Eigen bijdragen worden verondersteld de vraag naar 
onnodige zorg terug te dringen, de druk op publieke 
financiering te verminderen en de eigen verantwoor
delijkheid van de burger voor zijn gezondheid te ver
groten. Echter, nog afgezien van de gevolgen van eigen 
bijdragen voor de solidariteitsgedachte (waarover meer 
in de volgende paragraaf), kleven er zowel accepta
tie- als politieke en administratieve bezwaren aan het 
gebruik van dit instrument.

Eigen bijdragen stuiten op breed verzet
Wat de acceptatie betreft, blijkt dat de burgers van 
Europa niet op eigen bijdragen zitten te wachten. Ik 
geef een paar voorbeelden. Al weer bijna veertig jaar 
geleden moest de Franse regering een plan tot alge
mene verhoging van eigen bijdragen inslikken vanwege 
protestacties van de bevolking. Pas 25 jaar later durfde 
zij weer een eigenbijdrageregeling in te voeren. De 
Italiaanse regering moest al in 1989 een plan intrekken 
om eigen bijdragen te introduceren voor opname in 
een ziekenhuis, vanwege protesten van de bevolking. 
Hetzelfde gebeurde in 1994 toen het ging om spoed
opnames. Spanjaarden liepen in 1991 te hoop tegen 
plannen van de overheid om bescheiden eigen bijdra
gen in te voeren omdat men geloofde dat dit het begin 
was van privatisering van de zorg. De Deense overheid, 
tenslotte, slaagde er niet in om eigen bijdragen 

voor de huisarts en het ziekenhuis in te voeren, omdat 
gevreesd werd dat dit tot onverantwoorde ondercon- 
sumptie van zorg door lagere inkomensgroepen zou 
leiden. Overheden hebben inzake eigen bijdragen dus 
te maken met dwarsliggende burgers. Daar komen dan 
nog dwarsliggende dokters bij. Eigen bijdragen voor 
verblijf in een ziekenhuis in Griekenland en Portugal, 
bijvoorbeeld, hebben een minimaal effect gehad om 
de eenvoudige reden dat dokters vanwege de admini
stratieve rompslomp weigerden mee te werken aan de 
inning ervan. Toen in Ierland de lijst met voor vergoe
ding in aanmerking komende medicijnen (weer) werd 
uitgedund, namen dokters hun toevlucht tot het voor
schrijven van duurdere medicijnen die (nog) wel voor 
vergoeding in aanmerking kwamen.

Consistentie vaak ver te zoeken
De politieke bezwaren kunnen worden samengevat met 
de term inconsistentie. Een paar voorbeelden maar 
weer. Frankrijk heeft het gepresteerd om gedurende de 
periode 1980-2000 bijna om de achtien maanden een 
hervormingsplan voor de zorg te presenteren. De Por
tugezen hebben er ook een rommeltje van gemaakt. De 
in dit land in 1982 ingevoerde eigen bijdragen werden 
na de verkiezingen van 1986 ongedaan gemaakt. In 
1987 werden dergelijke bijdragen zelfs strijdig met de 
grondwet geacht, maar na amendering van de
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grondwet in 1989 werden zij in 1992 weer ingevoerd.
De Duitsers verlaagden sommige eigen bijdragen in de 
zeventiger járen van de vorige eeuw, maar verhoogden 
die enige tijd later weer. Wij kunnen er echter ook wat 
van. Men herinnere zich in dit verband de medicij
nenknaak en het specialistengeeltje, ondanks alle voor
af verwoorde bezwaren vanwege de politieke waan van 
de dag ingevoerd en al vrij snel weer ingetrokken. Ver
der was daar, bijvoorbeeld, nog de per 1 januari 1997 
ingevoerde vaste eigen bijdrage van (omgerekend) 3,62 
per verpleegdag in een ziekenhuis die twee jaar later 
weer werd ingetrokken. Inconsistentie dus. En dan zijn 
politici ook nog verbaasd dat een groeiend aantal bur
gers de belangstelling voor de politiek heeft verloren.

Ingewikkelde regelingen en hoge uitvoeringskosten 
De administratieve bezwaren zijn het gevolg van de 
verkrampte manier waarop overheden proberen de 
solidariteitsgedachte overeind te houden. Zij doen dat 
door specifieke groepen van de bevolking van eigen 
bijdragen uit te zonderen. De regelingen in dit verband 
zijn soms van een griezelige gedetailleerdheid. Omdat 
dit verhaal niet te lang mag worden geef ik één voor
beeld: Duitsland; de griezeligheid ten top. Allereerst 
zijn Duitsers met een zeer laag arbeidsinkomen en zij 
die een WW-uitkering krijgen uitgezonderd van eigen 
bijdrageregelingen, behalve voor opname in het zie

kenhuis. Voorts zijn kinderen tot de leeftijd van achtien 
jaar uitgezonderd, behalve wanneer het gaat om aan
vullende verzekering voor kronen en gebitsprotheses, 
alsmede eigen bijdragen voor ziekenvervoer. Verder 
zijn eigen bijdragen voor ziekenfondsverzekerden in
zake medicijnen, niet-medische zorg (fysiotherapie, 
logopedie, etc.) en ziekenvervoer (behalve naar zie
kenhuizen en revalidatiecentra) beperkt tot 2 procent 
van het bruto jaarinkomen van een alleenstaande.
Deze drempel is dan weer lager indien twee of meer 
personen van dat inkomen moeten rondkomen. Voor 
deze categorie zijn de eigen betalingen voor kronen 
en gebitsprotheses ook lager. Bovendien zijn die chro
nisch zieken uitgezonderd die meer dan 1 procent van 
hun bruto inkomen hebben uitgegeven aan medicijnen, 
niet-medische zorg en vervoer. Daar wordt een mens 
toch tureluurs van?! Maar voor de goede orde: Duits
land is bepaald niet het enige land met gedetailleerde 
regelingen. Zo kent Frankrijk maar liefst dertig typen 
chronische ziekten die voor uitzondering in aanmer
king komen en heeft Griekenland speciale regelingen 
voor de ziekte van Parkinson, diabetes, hartproblemen, 
reumatische aandoeningen, tuberculose, de ziekte van 
Crohn, astmatische problemen, darmklachten en lever- 
aandoeningen. Kortom, zo ongeveer alles.
Het invoeren van eigen bijdragen en de daarbij beho
rende uitzonderingsmaatregelen vergen het opzetten 
van administratieve systemen. De kosten daarvan 
moeten lager zijn dan de besparingen. Maar dat valt 
zwaar tegen. Zo kwamen de Portugezen in 1995 tot 
de ontdekking dat de financiële gevolgen van eigen 
bijdrage regelingen nauwelijks meer dan 1 procent van 
de gezamenlijke exploitatiekosten van ziekenhuizen 
en gezondheidscentra bedroegen en ontdekten de 
Oostenrijkers in 1997 dat de eigen bijdrage voor een 
bezoek aan de huisarts meer kostte dan het opleverde. 
Het toepassen van uitzonderingen kost eveneens veel 
geld, vooral wanneer het aantal uitzonderingsgevallen 
groot is. Zo zullen in Italië de beoogde besparingen 
inzake eigen bijdragen voor medicijnen waarschijnlijk 
lager zijn dan de administratieve kosten als gevolg van 
het feit dat 25 procent van de bevolking (goed voor 
75 procent van de publieke uitgaven in dit verband) in 
1991 van eigen bijdragen werd uitgezonderd. En wat 
te denken van de Britten waarvan halverwege de járen 
negentig van de vorige eeuw 84 procent claimde in 
aanmerking te komen voor uitzondering van de eigen 
bijdrage voor medicijnen?

Al met al moet sterk worden betwijfeld of het heffen 
van eigen bijdragen voor de financiering van acute zorg 
zoden aan de dijk zet als het gaat om kostenbeheer
sing. Dit temeer indien die eigen bijdragen slechts een
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gering deel uitmaken van de macro-zorguitgaven, 
zoals dat bij ons het geval is. En waar eigen bijdragen 
wel substantieel zijn, wordt het besparingseffect veel
al geneutraliseerd door de mogelijkheid van aanvul
lende verzekering, hetgeen neerkomt op privatisering 
van de zorg.

Het 'succes' van marktwerking
Per definitie zijn solidariteit en marktwerking aan de 
vraagzijde van de zorg niet te combineren. Uitzon
deringsmaatregelen zijn een verkrampte poging om 
dat toch voor elkaar te krijgen. Zij bedoelen diegenen 
te beschermen die niet de middelen hebben om het 
marktspel te spelen. Nog afgezien van het feit dat een 
kosten-batenanalyse in dit verband vermoedelijk zeer 
weinig oplevert, blijken die uitzonderingsmaatregelen 
maar een beperkte bescherming te bieden. Ik geef in 
dit verband een Europese dwarsdoorsnede.
Een Fins overzicht uit 1996 maakte duidelijk dat het 
aantal huishoudens uit de laagste inkomenscategorie 
dat de hulp van familie en vrienden moest inroepen, 
dan wel zich tot de gemeentelijke sociale dienst moest 
wenden, voor het betalen van de doktersrekeningen 
was gestegen van 2.1 procent in 1987 tot 8.4 procent 
in 1996 (familie en vrienden) en van 3.2 procent tot 7.3 
procent (gemeentelijke sociale diensten). In 1997 werd 
in een Belgische studie geconcludeerd dat eenderde 
van de bevolking moeite had met de betaling voor 
medische zorg, waarbij 8 procent van de ondervraagde 
gezinnen zei medische zorg (met name de tandarts) 
soms om financiële redenen uit te stellen. Soortgelijk 
onderzoek in Zweden in 1993,1995 en 1996 bracht 
aan het licht dat 20 tot 25 procent van de bevolking 
om financiële redenen tenminste één keer per jaar 
heeft afgezien van het inroepen van medische hulp. In 
het Verenigd Koninkrijk blijkt systematisch ongelijke 
toegang ten nadele van lagere sociaal-economische 
klassen te bestaan inzake onderzoek en behandeling 
van hartproblemen en kanker, terwijl in Finland onder- 
consumptie door lagere inkomensgroepen voorkomt 
als het gaat om hartoperaties, heupoperaties en het 
verhelpen van staar. In Duitsland blijken particulier 
verzekerden, waarvoor meer in rekening mag worden 
gebracht, sneller en beter te worden geholpen dan 
ziekenfondsverzekerden.

Grote zorgen voor de toekomst
Ongelijke toegang is ook aan de orde waar het gaat om 
aanvullende verzekering. In Ierland, bijvoorbeeld, heeft 
de helft van de bevolking een vrijwillige particuliere 
ziektekostenverzekering. Van de andere helft blijkt 42 
procent zo’n verzekering niet te hebben afgesloten 

omdat de premie niet kan worden opgebracht. In het 
Verenigd Koninkrijk blijken het vooral de hogere so
ciaal-economische klassen te zijn die een particuliere 
aanvullende verzekering afsluiten, waarbij het aantal 
deelnemers scherp daalt na het bereiken van de pensi
oengerechtigde leeftijd omdat dan de werkgeversver
zekering stopt. Ook de premiestijging (tussen 1991 en 
1996 5 procent hoger dan het inflatiepercentage) speelt 
hier een belangrijke rol. In dit verband resulteerde 
onderzoek in het Verenigd Koninkrijk in 2000 in de 
uitkomst dat 58 procent van de ondervraagden de pre
mie voor vrijwillige verzekering te hoog vond. In Italië, 
tenslotte, sluiten zij die de premie kunnen betalen een 
particuliere verzekering af om de wachtlijsten in de 
zorg, de hoge eigen bijdragen en de vaak ondermaatse 
zorgkwaliteit te kunnen omzeilen.
Intussen blijken de burgers van de landen van de Euro
pese Unie bezorgd te zijn over hun gezondheidszorg- 
toekomst. In dit verband leverde onderzoek op dat 75 
procent van de Zweedse burgers denkt een hogere pre
mie te moeten betalen, dan wel te moeten sparen, om 
zich goede gezondheidszorg te kunnen veroorloven 
als zij oud zijn. Onderzoek in Duitsland onder gezond
heidszorginstellingen en -organisaties bracht aan het 
licht dat 60 procent van de ondervraagden denkt dat 
verdere rantsoenering van de zorg onvermijdelijk is. 
Zelfs de Britten vrezen dat algemene toegankelijkheid 
van zorg op den duur niet kan worden volgehouden. 
Onderzoek uit 1995 in ons land leverde op dat 82 pro
cent van de bevolking gelooft dat zij die meer kunnen 
betalen in 2020 betere zorg zullen krijgen. Tien jaar 
later bleek een grote meerderheid van ondervraagde 
Nederlanders zich zorgen te maken over komende 
ontwikkelingen ter zake van de kosten en capaciteiten 
van ons gezondheidszorgstelsel.

Gezondheidszorg heeft een eigen dynamiek, met 
wetenschap en technologie als aanjagers
Eigen bijdragen kunnen worden beschouwd als een 
instrument om marktwerking aan de vraagzijde van 
de gezondheidszorg te bewerkstelligen. De veronder
stelde ‘opbrengst’ van het gebruik van dit instrument 
zet echter geen zoden aan de dijk als het gaat om kos
tenbeheersing. Bovendien blijken uitzonderingsbepa
lingen niet te kunnen voorkomen dat (ook) in de zorg 
de tweedeling toeneemt. Wat eigen bijdragen vooral 
opleveren is onrust en teleurstelling bij de burgers en 
zorgen over hun gezondheidszorgtoekomst. In dit ver
band mag worden verwacht dat de bij ons ingevoerde 
de no-claim korting, straks aangevuld met keuzemoge
lijkheden inzake het eigen risico, de onrust zal vergro
ten. Je zult maar na bijna een jaar van goede

Op een verkrampte manier proberen overheden ondanks 
marktwerking en eigen bijdragen de solidariteitsgedachte overeind 
te houden. Griezelig gedetailleerde regelingen zijn het gevolg
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De kosten worden nog steeds niet beheerst, maar de verhoudingen 
tussen zorgpartijen zijn inmiddels gebaseerd op geïnstitutionaliseerd 
wantrouwen

gezondheid in december plotseling doodziek worden. 
Marktwerking aan de aanbodzijde dan maar? Daar 
is niets op tegen, maar verwacht er niet alle heil van. 
Overheden verkeren op dit punt in een soort roes, 
denkend dat de ontwikkelingen beheersbaar zijn. Die 
veronderstelling deugt niet. Gezondheidszorg heeft 
een volstrekt eigen immanente dynamiek, waarbij 
wetenschap en technologie als belangrijke aanjagers 
fungeren. Met al het gepraat over deregulering en pri
vatisering blijkt in een samenleving waar de productie 
en consumptie van goederen en diensten in overwe
gende mate wordt overgelaten aan het particuliere 
initiatief, de overheid alleen maar te beschikken over 
het financiële aspect als beheersingsinstrument. Zij 
kan voorts conditioneren en corrigeren, maar moet 
voor het overige tolereren. Tegen deze achtergrond zou 
wat er aan beheersingsmaatregelen tot zo ongeveer de 
millenniumwisseling is doorgevoerd kunnen worden 
omschreven als het beëindigen van, wat ik noem, ‘col
lectief wangedrag’. Overheden, verzekeraars, aanbie
ders en patiënten hebben allemaal heel lang gedacht 
dat de koek niet op kon. Vroegtijdige waarschuwingen 
dat de zaak uit de rails zou lopen werden zo’n vijf
entwintig jaar in de wind geslagen. De samenleving 
was immers maakbaar?! Toen, eindelijk, het besef 
doordrong dat dat nogal tegenviel, zijn nagenoeg alle 
EU-landen budgettering gaan invoeren, denkende dat 
daarmee de uitgaven beheersbaar zouden worden. De 
werkelijkheid heeft anders uitgewezen. Bovendien is de 
effectiviteit van budgetteringssystemen niet eindeloos. 
Dit onderkennende, verwachten diezelfde EU-overhe- 
den het heil nu van concurrentie tussen aanbieders op 
basis van prijskaartjes per product (DRG’s of DBC's). 
Dat kan weliswaar nog veel opleveren, omdat het er 
vermoedelijk toe zal leiden dat die aanbieders met 
behulp van ICT hun bedrijfsprocessen zullen optimali
seren, maar het wordt pas echt interessant als we ook 
deze fase achter de rug hebben. Dan zal blijken dat 
de ontwikkelingen ter zake van de gezondheidszorg 
in een samenleving die gebaseerd is op een systeem 
van particuliere ondernemingsgewijze productie niet 
of nauwelijks beheersbaar zijn. Allereerst omdat ge
zondheidszorg een zeer innovatieve sector is. Er gaat 
zo ongeveer geen dag voorbij of er verschijnt wel iets 
nieuws op de markt. Anders gezegd: progressieve druk 
is kenmerkend voor de gezondheidszorg. Bijgevolg zal 
de spanning tussen groeiende uitgaven en het deel dat 
daarvan collectief zal worden gefinancierd toenemen. 
In de tweede plaats omdat onderzoek heeft uitgewezen 
dat er een positief verband bestaat tussen groeiende 
welvaart en uitgaven voor gezondheidzorg. Eenvoudig 
gezegd: als mensen meer te besteden hebben, zullen 
zij na het bereiken van een zeker niveau van behoefte

bevrediging relatief meer aan gezondheidszorg uitge
ven. Amerikaanse cijfers, in dit verband, tonen aan dat 
private medische consumptie als percentage van de 
totale private consumptie is toegenomen van 5.3 pro
cent in 1960, via 10.3 procent in 1980 tot 15.3 procent 
in 2000.

Ondanks alle maatregelen worden de kosten nog 
steeds niet beheerst
Maar hoe moet dat dan op den duur met die solidari
teit in de zorg? Dat wordt inderdaad hét probleem. Dat 
probleem wordt nu al járen vooruitgeschoven. In plaats 
daarvan hebben overheden gekozen voor verkrampt 
beleid om de solidariteit overeind te houden, voor het 
toenemend onder druk zetten van aanbieders en verze
keraars en voor regelgeving waarmee zo ongeveer alles 
controleerbaar is. De kosten worden echter nog steeds 
niet beheerst. Wel zijn intussen de verhoudingen tus
sen zorgpartijen gebaseerd op geïnstitutionaliseerd 
wantrouwen en neemt de ontmoediging in het veld toe. 
En intussen komt dat keuzeprobleem onafwendbaar op 
ons af. Er zal (periodiek) moeten worden afgesproken 
in hoeverre wij gezondheidszorg als een collectief goed 
willen definiëren. Noem dat het basispakket en laat de 
rest over aan de markt. Maar laat het daar niet bij. Voer 
periodiek, zeg eens in de vijfjaar, een solidariteitsdebat 
in het parlement op basis waarvan de solidariteits- 
ruimte in macro-financiële termen voor de volgende 
periode wordt afgesproken. Bij die afspraken hoort ook 
het financieringselement, dat wil zeggen, óf verhoging 
van de belastingen om collectieve dekking te verzeke
ren, óf een uitruil met andere publieke uitgaven, óf het 
zorgaanbod verder overlaten aan de markt. Uiteraard 
behoren combinaties ook tot de mogelijkheden. Bij de 
keuze voor deze weg zou het goed zijn dat overheden 
zich realiseren dat (a) gezondheidszorg een dienst
verlening is en derhalve politiek anders moet worden 
behandeld dan uitgaven voor sociale zekerheid, en (b) 
gezondheidszorg bijdraagt aan economische groei, 
niet alleen vanwege de grote werkgelegenheid die 
het direct en indirect oplevert, maar ook vanwege de 
productie- en toegevoegde waarde die er mee gemoeid 
is. Sterker nog, een goede gezondheid van de burgers 
is een voorwaarde voor een gezonde economische 
ontwikkeling.

Prof. dr. Winfried de Gooijer is hoogleraar aan 
de Universiteit Leiden. Zijn vakgebied is de 
ontwikkeling van gezondheidszorgsystemen in 
internationaal perspectief.
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Praktijkvoorbeelden

Markwerking funest voor de zorg
Op initiatief van onder andere Agnes Kant richtten zo’n honderd werkers en deskundi
gen uit de zorg de actiegroep ‘Zorg geen Markt’ op. Hun gelijknamige manifest is inmid
dels door zo’n 10.000 collega’s ondertekend. En op het meldpunt dat ‘Zorg geen Markt’ 
instelde om goed inzicht te krijgen in de gevolgen van de vercommercialisering van de 
zorg, zijn al meer dan tweehonderd meldingen binnen gekomen. In het rapport Markt 
zorgt niet zijn ze onlangs gebundeld. In Spanning een selectie hieruit, onder het motto: 
daarom geen martktwerking in de zorg!

Uit de meldingen komen de volgende nadelen van 
marktwerking in de zorg helder naar voren:
• Concurrentie leidt tot minder samenwerking
• Marktwerking leidt tot minder kwaliteit
• Zorgverzekeraars gaan op stoel van de arts zitten
• De keuzevrijheid van de patiënt neemt af doordat 

zorgverzekeraars beperkt contracteren
• Zorgverzekeraars maken bij contractonder

handelingen misbruik van hun macht
• De risicoselectie neemt toe
• De bureaucratie neemt toe

Vertrouwen is weg
In Eindhoven zijn tegenwoordig meer dan tien thuis- 
zorgaanbieders op de markt. De kwaliteit van de zorg 
en de communicatie tussen thuiszorg en huisarts waren 
voorheen zeer goed: korte lijnen, snelle afstemming, 
echt zorg op maat. En nu? De patiënten weten zelf niet 
hoe hun zorgaanbieder heet, ik ken de zorgaanbieders 
niet, ik heb geen telefoonnummers en ken de medewer
kers niet. Communicatie(pogingen) zijn tijdrovend en 
frustrerend. Gedelegeerde taken zijn moeilijk toe te ver
trouwen aan iemand waarvan je de manier van werken 
niet kent. Het is maar afwachten wie naar mijn patiënt 
komt en hoe deze onbekende thuiszorginstelIing haar 
personeel selecteert, naschoolt en controleert.
(Huisarts)

Onverantwoord
Bij de onderhandeling over de DBC’s is mijn zieken
huis onder druk gezet om bij een borstoperatie uit te 
gaan van gemiddeld drie ligdagen in het ziekenhuis. 
Terwijl de gemiddelde duur vijf dagen is. Maar, zo stel
de de zorgverzekeraar, een andere kliniek kan het ook 
in drie dagen, dus daar moet de prijs maar op afge
stemd. Belachelijk, want in tegenstelling tot die kliniek 
doe ik alle behandelingen, ook als ze meer zorg vragen 
en kunnen leiden tot complicaties.
(Plastisch chirurg)
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Te veel kraamzorg ingekocht
Een ernstige longpatiënt (met zuurstoftoediening 
thuis) liet mij gisteren weten dat zij geen wijkver
pleegkundige zorg meer krijgt, maar steeds wisse
lende kraamverzorgsters. Het schijnt dat de zorg
verzekeraar te veel kraamzorg heeft ingekocht, maar 
geen werk voor ze heeft... De kraamverzorgster vroeg 
of mevrouw verkouden werd omdat ze hoestte. Dit 
is juist een kenmerk van haar longaandoening, maar 
de kraamverzorgsters weten niet eens wat COPD is... 
Mevrouw heeft aangegeven geen kraamverzorgsters 
te willen, maar is gedreigd dat ze dan helemaal geen 
zorg krijgt.
(Longverpleegkundige)

Een pilletje volstaat
Een jong patiëntje van nog geen drie jaar is uitvoerig 
getest en allergisch bevonden voor vele soorten voe
ding. Door de behandelaars wordt hypoallergene voe
ding noodzakelijk geacht. Maar de zorgverzekeraar 
besloot na een voedingsanamnese en een berekening 
van de dagvoedingswaarde dat het kindje wel kon 
volstaan met Vitamine B2- en kalktabletten.
(Advocate van gezin)

Inferieur schema
Verzekeraar Amicon wilde de medicatie niet vergoe
den voor een patiënte die recent een longtransplanta
tie heeft ondergaan. Het gebruikte medicatieschema 
wordt door alle longtransplantatiecentra in Nederland 
gebruikt, dus wild is het niet. Ik, de longarts, moet 
gaan aantonen dat dit het beste schema is. De ver
zekeraar is dan bereid dit op de agenda te zetten 
van het College voor de Zorgverzekering. Inmiddels 
kan deze patiënt de medicatie niet meer betalen en 
moeten wij overgaan op een inferieur schema. Als 
dit onder het nieuwe zorgstelsel normaal wordt, dan 
staat ons nog wat te wachten.
(Longarts)
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Operatie geweigerd
Een mevrouw heeft een borstamputatie gehad wegens 
borstkanker. Daarbij is een flink deel van de lymfe
klieren verwijderd, om uitzaaiing te voorkomen. Nu 
verloopt de vochtafvoer in de rechterarm niet meer
goed. De vrouw krijgt daarom elke week fysiotherapie 
en moet elk jaar een kleine operatie ondergaan, om het 
overtollige vocht te verwijderen. Gedurende ongeveer 
vijfjaar heeft zorgverzekeraar CZ deze behandeling 
vergoed. Tot haar verbazing (en die van de arts) kreeg 
mevrouw dit voorjaar te horen dat de operatie niet 
meer vergoed wordt. Dit is zeer gevaarlijk, want zonder 
operatie ‘versteent’ de arm en is amputatie noodzake
lijk. Ondanks aandringen van de arts blijft CZ vergoe
ding van de operatie weigeren.
(Zoon patiënt)

Valse diagnose
Een jongen in mijn praktijk kon nauwelijks meer plas
sen, omdat de voorhuid bijna dicht zat. Hiervoor is een 
circumcisie nodig. Deze ingreep wordt echter niet meer 
vergoed door het ziekenfonds. Een dergelijk ingreep 
kost 1100 euro. Voor de ouders van de jongen een 
enorm bedrag. Uiteindelijk heeft de uroloog hem toch 
geholpen en gewoon een andere diagnose opgegeven 
aan de verzekering, omdat hij geen andere uitweg zag. 
(Huisarts)

Naar ander ziekenhuis
Als academisch werkend specialist nu al tweemaal van 
een patiënt te horen gekregen dat een door mij geplan
de cataract-operatie niet door kon gaan omdat 

de verzekering de operatie niet zou vergoeden in het 
LUMC. De patiënt moest maar naar Haarlem, terwijl 
hij of al járen in het LUMC onder behandeling staat of 
naar mij is verwezen.
(Specialist)

Zelf bijbetalen
Mijn moeder krijgt twee maal per week fysiotherapie: 
de noodzaak hiertoe is onomstreden. Maar haar fysio
therapeut (die ook de andere bewoners van het huis 
bedient) heeft geen contract met Achmea afgesloten. 
Hierdoor moet mijn moeder nu per zitting 18 euro 
eigen bijdrage betalen: de fysiotherapeut rekent 
38 euro, Achmea vergoedt maar 20 euro.

Alleen als je van ons huurt
Een vrijkomende huisartspraktijk in Schiedam heeft
een opvolger, die in het pand wil blijven. DSW (regio
nale zorgverzekeraar) zegt dat de opvolger alleen een 
contract krijgt, als hij praktijkruimte huurt in een pand 
van DSW. Als hij in het oude pand blijft, krijgt hij geen 
contract.
(Huisarts in opleiding)

Collectieve verzekering geweigerd
Ik ben 52 jaar, heel gezond en slik al enkele járen Sim- 
vastatine wegens iets verhoogd cholesterol. Ik ben 
dus goed preventief met mijn gezondheid bezig en eet 
gezond en beweeg. Maar ik ben net geweigerd door CZ 
voor een collectieve verzekering van mijn nieuwe werk
gever, vanwege gezondheidsrisico’s!
(Patiënt)

Groene vrijheid, 
christelijke solidariteit

Ideologische discussies zijn meer dan een bezigheids
therapie voor partijfilosofen. Beginselen verraden hoe 
een partij aankijkt tegen de samenleving. Het rommelt 
nogal in beginselenland. Wouter Bos en Jozias van 
Aartsen hebben dit jaar de PvdA en de VVD opnieuw 
met beginselen getooid. Ab Klink, de directeur van het 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA, startte een 
debat over het sociale karakter van de christen-demo- 
cratie. En het Wetenschappelijk Bureau van Groenlinks 
publiceerde vorige maand het boek Vrijheid als ideaal, 
waarin Femke Halsema een lans breekt voor het ‘soci- 
aal-individualisme’. Zij staat op de bres voor het 'indi
vidueel vrijheidsstreven’ en spreekt zich uit tegen een 
‘bemoeizuchtige overheid’. Deze ideologische keuze 
heeft nogal wat wenkbrauwen doen fronsen. Is Groen
links een liberale partij geworden?

Groenlinks is een fusiepartij, een samengaan in 1990 
van CPN, PSP en PPR. Groenlinks stond voorheen 
voor zaken als duurzaamheid en vrijzinnigheid. Het is 
dapper dat Halsema deze vage begrippen nu probeert 
te vatten in harde beginselen. Maar erg helder is het 
nog niet. Het streven naar vrijheid is belangrijk en mo
gen we zeker niet overlaten aan liberalen. Maar meer 
nog dan de vrijheid staat in onze samenleving de soli
dariteit onder druk. Dit probleem is wél opgepakt door 
het Wetenschappelijk Instituut van de Christenunie. 
Dat presenteerde onlangs de bundel Over de schut
ting, over hoe we kunnen bouwen aan een meer soli
daire samenleving. Waarin de overheid problemen niet 
bij burgers over de schutting gooit, maar een schild is 
voor de zwakkeren. Met spanning zie ik uit naar het 
boek van Groenlinks over Solidariteit als ideaal.

Ronald van Raak



Tineke Slagter:

‘Waar liggen de 
grenzen van de zorg?

Er komt steeds meer heel dure apparatuur voor heel specialistische zorg. De vraag is 
hoe ver we die daarmee moeten doorgaan. We legden hem huisarts en Eerste Kamerlid 
Tineke Slagter voor, in de vorm van een stelling.

De stelling:
De hightech ontwikkelingen in de zorg moeten 
afgeremd worden. Ze leveren steeds duurdere be
handelingen op, waardoor de totale kosten van de 
gezondheidszorg onbeheersbaar worden en de roep 
om bezuinigingen onherroepelijk aanzwelt. Het gevolg 
daarvan zal zijn dat de zorg over de hele linie achteruit 
gaat. Het lijden voor velen dat daaruit voortvloeit, moet 
zwaarder wegen dan het verlengen van de levensduur 
van enkelen.

De beschouwing
De Raad voor de volksgezondheid en zorg heeft in april 
een rapport doen verschijnen over de houdbaarheid in 
de toekomst van solidariteit bij ziekte en zorg. Wat op
valt aan het rapport, is dat het vraagstuk van de houd
baarheid van de solidariteit hierin wordt gereduceerd 
tot een financieel-economisch item. Het past daarmee 
in de wereld van vandaag, die zorg als product be
schouwt, dat je consumeert, dat je kunt verhandelen 
en waarmee je kunt concurreren.
Patiënten worden hierin gezien als slechte risico’s en 
schades: zij die het niet gered hebben. In cijfers: de 
10 procent van de bevolking die 70 procent van het 
gezondheidszorg budget durft op te gebruiken. In die 
wereld wordt solidariteit gezien als iets dat je zakelijk 
organiseert op basis van een kans/balans-gegeven dat 
je kunt berekenen. Waarbij eigen keuze en eigen verant
woordelijkheid belangrijk zijn evenals aansprakelijkheid 
en sancties.

De cijfers die de conclusie onderbouwen dat de goede 
risico’s (de kleingebruikers) steeds meer moeten bij
dragen aan de kosten van de slechte risico’s (de groot
gebruikers, de ouderen en gehandicapten) moeten 
serieus genomen worden. De conclusie dat daardoor 
het draagvlak onder de solidariteit van gezonden met 
zieken in gevaar komt is mijns inziens te kort door de 
bocht. Uit elk onderzoek blijkt dat het draagvlak nog 
steeds heel groot is.

De kosten van de gezondheidszorg nemen nog steeds 
toe door vergrijzing, door nieuwe medische technolo

gieën, door nieuwe medicijnen en ook door ongezond 
gedrag. De stijging van ons gezamenlijke inkomen gaat 
voor een groot deel op aan de stijging van de kosten 
van de gezondheidszorg. In de nabije toekomst zal 
stijging van ziektekosten mogelijk koopkrachtverlies tot 
gevolg hebben. Deze stijging van kosten baart ons alle
maal wel eens zorgen. Als de solidariteit onbetaalbaar 
wordt, bestaat de kans dat de scheiding tussen gezond 
en ziek er één wordt tussen arm en rijk en dat vind ik 
niet aanlokkelijk.

Eén van de mogelijkheden die de raad noemt om soli
dariteit in de toekomst houdbaar te laten blijven, is de 
mogelijkheid om in het basispakket te snijden. De raad 
pleit ervoor om in dat pakket alleen behandelingen op 
te nemen waarvan bewezen is dat ze werkzaam zijn. Ik 
kan het daar wel mee eens zijn, maar daarnaast vind ik 
ook dat de discussie gevoerd moet worden of alles wat 
kan, ook móet. Er is hoe dan ook een scheve verhou
ding tussen wat we over hebben voor levensverlenging 
met soms maar enkele maanden van een jonge kan
kerpatiënt of voor een verpleeghuispatiënt. Moeten we 
hierbij alleen het financiële aspect betrekken, de kosten 
per gewonnen levensjaar of is ook een immaterieel 
aspect geoorloofd? Ik ben er zelf niet uit, ik heb op dit 
moment ook zo’n heel dure patiënte van 30 jaar die ik 
hartstochtelijk een wat langer leven met haar kind gun 
dan de haar nu toebemeten nog korte tijd. Ook als dat 
tonnen kost.
Toch denk ik dat we die afweging af en toe moeten 
maken. Achter technische hoogstandjes zitten nu een
maal meer dokters, wetenschap en industrie en daar 
valt meer geld mee te verdienen dan met een goed 
sterfbed.
Dokters hebben veel verwachtingen geschapen en zijn 
tot nu toe weinig in staat geweest nee te zeggen. Ik ben 
van mening dat zij voor een deel debet zijn aan het 
idee dat alles maakbaar en te genezen is. Wij zullen 
met elkaar de discussie aan moeten gaan waar de gren
zen van de zorg liggen: bij de toepassing van steeds 
duurdere high tech-ontwikkelingen voor maar enkelen, 
of bij de langdurige zorg voor chronisch zieken en ou
deren. Als we allemaal onbegrensde zorg willen, klapt 
het collectieve stelsel eens uit elkaar.
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Meer over Marktwerking in de zorg

Online Gedrukt

www.zorggeenmarkt.nl
De site van het comité Zorg geen Markt, dat op initiatief van 
Agnes Kant is opgericht. Met onder andere het Meldpunt Markt
werking en de mogelijkheid om online het manifest Zorg geen 
Markt te tekenen.

www.minvws.nl
De site van het Ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en 
Sport. De toegangspoort naar allerlei rapporten, Kamerstukken 
en kabinetsbrieven over de zorg.

www.kiesbeter.nl
Een site die natuurlijk niet kan ontbreken in een wereld waar de 
markt de zorg stuurt. Je vindt er onafhankelijke vergelijkende 
informatie over zorgverzekeringen, ziekenhuizen en medicijn- 
kosten, zodat je een markttechnisch verantwoorde keuze kunt 
maken.

www.denieuwezorgverzekering.nl
De voorlichtingssite van Ministerie over het nieuwe zorgstelsel.

Markt zorgt niet
Een selectie uit de meldingen van negatieve gevolgen van 
marktwerking in zorg die zijn binnengekomen op het meldpunt 
van Zorg geen Markt. Te downloaden vanaf www.zorggeen- 
markt.nl.

Stop uitverkoop fysiotherapie
Het verslag van een peiling onder fysiotherapeuten over de 
gevolgen van de pakketmaatregel en de marktwerking in de 
fysiotherapie.
Tweede-Kamerfractie SP, januari 2005. Te downloaden vanaf 
www.sp.nl.

Minder zorg voor meer geld
Een onderzoek van de SP onder apothekers naar de gevolgen 
van de beperking van de vergoeding voor zelfzorgmiddelen op 
recept voor chronische patiënten; met een zwartboek van pa
tiënten. Tweede-Kamerfractie en Wetenschappelijk Bureau SP, 
mei 2004. Te downloaden vanaf www.sp.nl.

Meer zorg met minder bureaucratie
Het rapport presenteert tien voorstellen om de bureaucratie in 
de zorg effectief terug te dringen en zo een miljard euro per jaar 
te besparen.
SP, november 2003. Te downloaden vanafwww.sp.nl.

Houdbare solidariteit in de gezondheidszorg
Rapport van De Raad voor de volksgezondheid en zorg.
Te downloaden vanaf www.minvws.nl

Winst en gezondheidszorg
(Rapport van De Raad voor de volksgezondheid en zorg.
Te downloaden vanaf www.minvws.nl

Privatisation in European health care
J. Maarse (red), ISBN 90 352 2703 4.
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Het rijke . . 
------ rooieleven

In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland

Deel 10:

Film revolutionair
Lenin noemde film ooit de meest 
revolutionaire vorm van kunst. Na 
de revolutie in Rusland in 1917 was 
cinema nog een nieuw medium. 
In 1895 hadden de gebroeders 
Lumière hun eerste experimentele 
filmpjes gemaakt over arbeiders die 
een fabriek verlieten. Het moderne 
grotestadsleven, met zijn treinen, 
fabrieken en hoogbouw, was ook 
een gewild onderwerp voor pio
niers van de film in de eerste de
cennia van de twintigste eeuw. 
De ontwikkeling van een nieuw 
medium gaat vaak gepaard met 
hoge verwachtingen. De komst van 
internet bijvoorbeeld zou de blik 
van gebruikers op de wereld veran
deren, directe vormen van demo
cratie mogelijk maken en mensen 
wereldwijd met elkaar verbinden. 
Dezelfde idealen stuurden ook de 
ontwikkeling van de cinema. Franse 
impressionistische en Duitse 
expressionistische filmers maak
ten in de eerste decennia van de 
twintigste eeuw kunstzinnige films 
die mensen een nieuwe kijk op de 
wereld moesten bieden. Vooral in 
de jonge Sovjet-Unie werd geëxperi
menteerd met politieke films, zoals 
Potemkin (1925) en Oktober (1928) 
van Sergei Eisenstein. Deze

films, over de revoluties in Rusland, 
waren ook in het Westen populair. 
Tot de komst van de eerste Ameri
kaanse geluidsfilm (The Jazz Singer 
in 1927) was de ‘stomme’ zwart- 
wit-film een internationaal medium, 
dat taalgrenzen doorbrak.
Al deze ontwikkelingen kwamen sa
men bij de Nederlandse filmer Joris 
Ivens (1898-1989). In de járen twin
tig was hij een avant-gardistische 
kunstfilmer. Na Misère au Borinage 
(1934), een documentairefilm over 
het leven in de Belgische mijn
streek, besloot Ivens om voortaan 
politieke films te maken. Zijn lange 
filmleven was hij vooral daar te 
vinden waar de lokroep van de 
revolutie klonk: tijdens de Spaanse 
burgeroorlog, de onafhankelijk
heidsstrijd in Nederlands-lndië, de 
revolutie op Cuba en de oorlog in 
Vietnam.

Revolutionaire film
Ivens werd in 1931 lid van de Ne
derlandse communistische partij 
en daarmee - voor zijn idee - van 
de internationale communistische 
beweging. Deze beslissing gaf hem 
‘een nieuw gevoel, dat sterker en 
wezenlijker was, namelijk dat ik 
deel uitmaakte van een interna-

tionale gemeenschap en van een 
generatie die de voorhoede van de 
wereldrevolutie vormde.’ Deze ge
beurtenis betekende een breuk met 
zijn filmverleden. Ivens, geboren in 
het katholieke Nijmegen, had foto- 
techniek gestudeerd in Berlijn. Hij 
maakte deel uit van het blad Film
liga, dat de kunstfilm in Nederland 
promootte. Ivens begon ook zélf 
esthetische cinema te maken, zoals 
De brug (1928) en Regen (1929), 
poëtische filmpjes over de hefbrug 
over de Rotterdamse Koningsha
ven en impressies van de regen in 
Amsterdam. Om geld te verdienen 
deed Ivens ook commerciële op
drachten, bijvoorbeeld voor Philips 
Radio (1931).
Na de voltooiing van de laatste 
film vertrok Ivens naar de Sovjet- 
Unie, waar hij een bijdrage wilde 
leveren aan de revolutie. Hans 
Schoots geeft in Gevaarlijk leven. 
Een biografie van Joris Ivens (1995) 
een psychologische verklaring 
voor diens keuze voor het commu
nisme. Die zou voortkomen uit een 
behoefte ergens bij te horen, wat 
hem in zijn persoonlijke relaties 
onvoldoende zou lukken. Ivens gaf 
zélf in 1931 een meer pragmatische 
reden, toen hij de verwachting
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uitsprak dat zijn ideaal van de po
litieke documentaire beter tot haar 
recht zou komen in het commu
nistische Rusland dan in het naar 
zijn smaak té individualistische en 
artistieke Europa. Het indrukwek
kende Misère au Borinage (1934) 
werd echter opgenomen in Wal
lonië. De documentaire toont de 
vernederende levensomstandig
heden van de mijnwerkers in deze 
Belgische mijnstreek. Esthetische 
effecten, die zijn eerdere films 
tekenden, waren voortaan uit den 
boze. Film moest op eenvoudige 
wijze de harde werkelijkheid in 
beeld brengen.

Hoewel Ivens positief zou blijven 
oordelen over zijn Russische járen 
was de vrijheid om daar films te 
maken beperkt. Toen in Spanje de 
burgeroorlog uitbrak besloot hij 
dan ook om samen met de Ame
rikaanse schrijver Ernest Heming- 
way, die hij eerder in de Verenigde 
Staten had ontmoet, de strijd van 
de communisten en anarchisten 
tegen generaal Franco vast te leg
gen. ‘Het eerste dat je je herinnert, 
is hoe koud het was, hoe vroeg je 
's morgens opstond, dat je altijd 
zo moe was dat je op elk uur van 
de dag kon slapen, hoe moeilijk 
het was aan benzine te komen, en 
datje altijd honger had,’ schreef 
Hemingway in een terugblik. The 
Spanish Earth (1937) werd opge
nomen in de loopgraven. Doel was 
niet alleen om de verschrikkingen 
van de oorlog te tonen, maar ook 
de manier waarop de bevolking 
een nieuw bestaan probeerde op 
te bouwen. Bovendien wilde Ivens 
andere landen aanzetten om even
eens de strijd aan te gaan tegen het 
fascisme. ‘Het filmapparaat krijgt 
als het ware een trekker en een 
loop,’ schreef hij aan De Groene 
Amsterdammer. De film bereikte 
een opmerkelijk publiek. Ivens en

Hemingway werden in Amerika uit
genodigd op het Witte Huis, waar 
zij de film samen met president 
Roosevelt bekeken.

Revolutionair leven
Ivens trad vijf keer in het huwelijk, 
maar bleef kinderloos. Hij trouwde 
in Nederland, de Verenigde Staten, 
Australië, Polen en China. Deze 
huwelijken, die meestal van korte 
duur waren, verraden het inter
nationale leven van Ivens. En het 
onvermogen om ergens definitief 
te aarden. Na de Japanse inval 
maakte hij films aan het front in 
China. Tijdens de Tweede Wereld
oorlog verbleef hij in de Verenigde 
Staten, waar hij scherp in de gaten 
werd gehouden door de FBI. Na de 
oorlog gaf de Nederlands-lndische 
regering Ivens de opdracht om 
een film te maken. Vooral de kriti
sche Amerikaanse regering moest 
worden getoond dat Nederland 
vooruitstrevende plannen had met 
de herwonnen kolonie. Tijdens de 
werkzaamheden voor deze film 
raakte Ivens echter steeds meer 
in de ban van de onafhankelijk
heidsbeweging. Indonesia Calling! 
(1946) werd uiteindelijk geen film 
die begrip wekte voor het Neder
landse streven om de kolonie te 
behouden, maar een agitatiefilm 
die de Amerikanen moest winnen 
voor de onafhankelijkheidsstrijd.

Evenals andere linkse kunstenaars, 
zoals de toneelschrijver Bertolt 
Brecht, besloot Ivens na de oorlog 
te gaan werken in Oost-Europa, 
waar de eigenzinnige filmer zich 
echter moeilijk kon voegen naar de 
wensen van de communistische 
regeringen. Ook filmde hij met ma
tig succes in het communistische 
China. Meer op zijn plaats voelde 
Ivens zich in landen waar de revo
lutie zich nog niet had genesteld, 
maar bevochten werd: ‘De

tijden zijn geweldig: Cuba, Congo, 
Mali, ik wil niet aan de kant blijven 
staan als een lyrisch dichter. Ik wil 
me met mijn werk bij de beweging 
van nu voegen,’ schreef hij in 1960 
aan zijn toenmalige vrouw Ewa 
(Maria Fiszer). De dekolonisatie 
in Afrika en Castro’s revolutie op 
Cuba, waarover hij Pueblo armado 
(Een gewapend volk, 1961) maakte, 
boden nieuwe perspectieven. In 
Havana startte Ivens zelfs een le- 
gerfilmschool, waar hij jongeren de 
politieke mogelijkheden van de film 
leerde. Met geld uit Oost-Europa 
zette hij ook organisaties op in 
andere Latijns-Amerikaanse landen. 
Ivens werd in de Nederlandse pers 
vaak bejubeld, maar zijn verhou
ding tot de regering was dubbelzin
nig. Politici worstelden met deze 
wereldberoemde, maar revolutio
naire filmmaker. In 1963 weigerde 
Minister van Buitenlandse Zaken 
Luns naarde Nederlandse Filmda
gen in het West-Duitse Munster te 
gaan toen daar Indonesia Calling! 
werd vertoond. Voor zijn zeven
tigste verjaardag in 1968 kreeg 
Ivens echter een huldefeest op de 
Filmacademie, waar Minister van 
Cultuur Klompé hem als tegemoet
koming een filmopdracht aanbood. 
Pas in 1989 kreeg hij uit handen 
van Beatrix een koninklijke onder
scheiding. Maar Ivens worstelde 
ook met Nederland. Graag wilde hij 
gewaardeerd worden in zijn vader
land. Maar het was hem er ook te 
benauwend. Kort na het bezoek aan 
Klompé reisde Ivens af naar Hanoi, 
waar hij uitgenodigd was door de 
Noord-Vietnamese regering. In Le 
ciel, la terre (De hemel, de aarde, 
1965) over de Amerikaanse bom
bardementen en de gevolgen voor 
de Vietnamese burgers, en 17e pa- 
rallèle (1968), over de demarcatie
lijn tussen Noord en Zuid, voedde 
Ivens opnieuw het verzet, nu tegen 
de Amerikaanse oorlog in Vietnam.
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Stop dit nieuwe zorgstelsel!
* via www.sp.nl
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3 ‘Links is inhoudelijk nog helemaal niet toe aan een kabinet’ 
- ronde-tafelgesprek met drie historici

7 Drie lastige vragen over linkse samenwerking - Paul Kalma

9 We moeten gezamenlijke plannen maken - Bart Snels

11 Linkse zaken doen - Ronald van Raak

13 De reservelegers van de banlieus - column

14 Lieverdjes - deel n van Het rijke rooie leven

Beren op de weg
In de peilingen scoren de linkse partijen al maan
denlang rond de 75 zetels. Onderzoek van Maurice 
de Hond geeft verder aan dat bijna de helft van de 
mensen die in 2003 PvdA stemden, zich kunnen 
voorstellen nu voor SP en/of Groenlinks te kiezen, 
en dat Femke Halsema en Jan Marijnissen onder de 
PvdA-kiezers uit 2003 vrijwel net zo hoog scoren als 
Wouter Bos (iets onder de 7).
Tel daarbij op de geringe populariteit van kabinet 
Balkenende en de ferme kritiek van alle linkse par
tijen op de regering, en de conclusie is duidelijk: op 
naar een aantal wervende gezamenlijke punten die 
inzet worden van de verkiezingen, en vervolgens op 
naar het kabinet Bos - Marijnissen - Halsema.

Deze Spanning gaat over linkse samenwerking en 
heeft vooral de boodschap dat dat nog lang geen 
uitgemaakte zaak. Paul Kalma van deWiardi Beck- 
manstichting komt met drie indringende vragen 
aan de linkse partijen, en Bart Snels van het Weten
schappelijk Bureau van Groenlinks met drie op
drachten. Ronald van Raak voegt er een belangrijke 
vraag aan toe: vertrouwen de linkse partijen elkaar 
wel genoeg?
Maar we beginnen met de visie van drie historici: 
links is nog helemaal niet aan een kabinet toe.
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Een schat aan opinies van SP'ers is te vinden op www.sp.nl/opinies. 
Spanning brengt elke maand enkele daarvan extra onder de aan
dacht.

Geef leraar en ouder meer macht
Minister Van der Hoeven kiepert haar problemen bij de scholen 
over de schutting en maakt daardoor van de Wet Medezeggenschap 
Scholen (WMS) een fopspeen met een vies smaakje. Fenna Vergeer 
in BN/DeStem van 13 december.

Afghanistan: Nederland moet nu zijn biezen pakken
Arjan Vliegenthart geeft in Trouw van 1 december drie duidelijke 
redenen waarom Nederlandse soldaten niets te zoeken hebben in
Afghanistan.

Slappe Europese inzet Klimaattop Montreal
Aan de vooravond van de Klimaattop in Montreal toont Kartika 
Liotard, Europarlementariër en deelnemer aan de top, zich erg scep
tisch over de inzet van de EU. ‘Terwijl het hoog tijd is om concrete 
afspraken te maken en knopen door te hakken, sombert Milieucom- 
missaris Dimas bij voorbaat al over tegenvallende resultaten.’

Havenrichtlijn overbodig en contraproductief
De Europese Havenrichtlijn is vorig jaar na felle acties van de ha
venwerkers verworpen door het Europees Parlement. Nu ligt er 
echter opnieuw een voorstel om het havenwerk te liberaliseren. Erik 
Meijer en Niek Stam (FNV Bondgenoten) vegen er in het Financi- 
eele Dagblad van 22 november de vloer mee aan. ‘Hogere kosten 
en tarieven, monopolievorming, daling van de werkgelegenheid 
en van de kwaliteit van de havendiensten en sociale dumping, dat 
zullen de gevolgen zijn van het aannemen van de tweede Europese 
Havenrichtlijn.’

Colofon Spanning wordt uitgegeven door het Wetenschappelijk Bureau van de SP. Een abonnement kost 12 euro per jaar voor SP-leden en 25 euro voor niet- 
leden. De betaling gaat per incasso. Abonnementenadministratie: Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam T (010) 243 55 38 F (010) 243 55 67 
E administratie@sp.nl.
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Historici sceptisch over mogelijkheden regeringssamenwerking

‘Links is inhoudelijk nog helemaal 
niet toe aan een kabinet’

Zet drie historici die zich verdiept hebben in de geschiedenis van 
links bij elkaar, en alle hoop op regeringssamenwerking tussen PvdA, 
Groenlinks en SP wordt vakkundig de grond in geboord. ‘Dat kan 
niet, en dat moet de SP ook niet willen,’ is kort samengevat de bood
schap van Piet de Rooy, Sjaak van der Velden en Dennis Bos.

Vrijdag 18 november, Universiteit van Amsterdam. Ro
nald van Raak heeft een drietal collega-geschiedkundi- 
gen uitgenodigd vooreen rondetafelgesprek over linkse 
samenwerking, waarbij het accent sterk ligt op de mo
gelijkheden van een gezamenlijke regeringscoalitie. 
‘Kan dat, een links kabinet in Nederland?’ trapt Van 
Raak af.
Bos: ‘Als gedachte-experiment kan het wel, maar in 
de praktijk kan het niet, omdat de PvdA daar niet toe 
overgaat.’
Van der Velden: ‘Alles kan, maar ik geloof het ook niet 
zo. Links komt niet verder dan rond de 75 zetels, en dat 
levert geen stabiele meerderheid op. Nog los van de 
vraag of de PvdA het wel wil. Ik denk het niet.’ 
De Rooy: 'Er is nooit een stabiele electorale meerder
heid voor links. Bovendien heb je allerlei verkiezings- 
onderzoekers die weten uit te leggen dat de linkse 
partijen een groter resultaat boeken als ze los van el
kaar optrekken. Dat was in de járen ’70 al hét argument 
tegen linkse samenwerking.’
Bos: ‘Dan heb je het over linkse samenwerking vooraf
gaand aan de verkiezingen.’
De Rooy: ‘Klopt. En dat zal ook de enige manier zijn 
om het voor elkaar te krijgen. Zo’n regering kan er al
leen komen als dat van te voren is afgesproken.'

‘Idelogische verschillen tussen SP en PvdA 
groter dan tussen VVD en PvdA’

Van Raak werpt tegen dat het rechts wél lukt. ‘Balke
nende heeft Van Aartsen en Dittrich bij elkaar ge

kregen, iets wat vooraf niemand voor mogelijk hield. 
Waarom zou zoiets bij links dan niet lukken?’ 
Van der Velden: ‘Omdat de ideologische verschillen 
tussen SP en PvdA veel groter zijn dan tussen PvdA en 
VVD, waardoor de PvdA veel makkelijker tegen de VVD 
of het CDA aanschurkt - iets wat in het buitenland ook 
veel stabieler overkomt, dan in zee gaan met een gek 
links partijtje, want zo zal dat toch gezien worden.’ 
De Rooy: ‘De cruciale rol in de Nederlandse politiek 
wordt al heel lang vervuld door het CDA. We hebben 
even gedacht dat dat niet het geval was. Maar we we
ten nu weer beter. Dat betekent dat een partij die zich 
sinds de oprichting als een natuurlijke regeringspartij 
ziet, en dat doet de PvdA, zich nooit te ver mag verwij
deren van het CDA om niet het risico te lopen langdu
rig uitgeschakeld te worden. CDA moet dus wel erg in 
het ongerede storten wil er een reële kabinetsmogelijk- 
heid zijn voor links.’

Van Raak geeft niet op. ‘Maar je hebt nu Een ander 
Nederland, het overleg tussen Kamerleden van PvdA, 
Groenlinks en SP. Elke maand houden we bijeenkom
sten waar fractiespecialisten debatteren over de verschil
len en overeenkomsten, en waar ook PvdA’ers serieus 
werk van maken. Zijn dat dan schijnbewegingen?’ 
Bos: ‘Dat heeft wel waarde, maar het hoeft absoluut 
niet automatisch te leiden tot committment voor een 
links kabinet. Je moet het ook zien als een manier voor 
PvdA-Kamerleden om zich in de PvdA te manifesteren.’ 
Volgens de Rooy ligt het ingewikkelder. ‘De SP is op
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'Een linkse regering kan er alleen komen 
als dat van te voren is afgesp roken ’

dit moment een consistente en coherente partij met 
een hechte band tussen leiding en leden en een mooie 
spreiding over het land. De PvdA is een ernstig zieke 
patiënt en Groenlinks heeft zich in een her-identiteits- 
campagne gestort, die niet in de partijorganen, maar 
in de Volkskrant wordt uitgevochten. Die twee partijen 
zijn op dit moment instabiel. Dat betekent dat er over 
van alles gepraat kan worden, maar dat de betekenis 
daarvan voor een modale historicus niet valt vast te 
stellen. Ik zie de winst van die gesprekken wel voor de 
SP: die zal er niet minder om worden, integendeel. De 
gesprekken passen in een al langer lopende campagne 
om serieus genomen te worden, niet langer als een 
linkse horzel afgeschilderd te kunnen worden. En als 
het breekt, dan heeft ze nog steeds haar eigen achter
ban en haar eigen programma. De twee andere partijen 
hebben zoiets van je weet nooit hoe het loopt. En na
tuurlijk zitten daarin ook mensen die grote aarzeling

Dr. Dennis Bos (1969) is universitair docent geschiedenis aan de Universi- 
teit van Leiden. Hij schreef onder meer Vele woningen, maar nergens thuis 
(1996) over de joods-Amsterdamse revolutionair Barend Luteraan en Waar
achtige volksvrienden. De vroege socialistische beweging in Amsterdam, 
1848-1894 (2001). Momenteel doet Bos onderzoek naar het ‘rode gevoel' en 
de erfenis van de Parijse Commune.

hebben over het liberaliseringsprogramma dat breed 
over Europa walst, en dan is het wel prettig praten over 
idealen en mogelijkheden. Maar ik zie daar niet erg 
veel brood in.’
Bos, bijgevallen door Van der Velden: ‘Maar als dat 
linkse kabinet er komt, heeft de SP juist wél veel te 
verliezen. Dan blijkt men bijvoorbeeld toch niet onder 
de JSF's uit te kunnen en dan gaat de liberalisering 
gewoon door.’

‘De PSP en CPN van de járen zeventig waren 
ideologisch krachtiger dan de SP van nu’

Nog een poging van Van Raak: ‘De partijen zitten sa
men in de oppositie, ze zijn alledrie bezig praktische 
antwoorden te vinden op dezelfde problemen. Daar
door groeien ze toch naar elkaar toe?’
De Rooy: ‘In de oppositie is het elkaar makkelijk vin
den.’
Van der Velden: ‘De felle taal van de PvdA over het ka
binet zegt niet zoveel. Kijk naar Paars. Jarenlang was er 
een enorme strijd tussen WD en PvdA en toch hebben 
ze acht jaar samen geregeerd.’

Het gesprek komt op de politiek in de járen zeventig 
van de vorige eeuw - toen er overigens getalsmatig 
nooit een meerderheid was voor links.
Bos: ‘De aard van links was toen anders. CPN en PSP 
waren ideologisch krachtiger partijen dan de SP nu is. 
Dat maakte samenwerking toen heel moeilijk. Ik denk 
dat de SP een stuk dichter bij de PvdA staat dan PSP en 
CPN in het verleden.’
Eindelijk ziet Van Raak een lichtpuntje: ‘Dat zou sa
menwerking dus gemakkelijker moeten maken. Want 
dan zitten we nu met een links dat gematigder is dan 
ooit sinds de Tweede Wereldoorlog, en dat een electo
rale aantrekkingskracht heeft die ook groter is dan ooit. 
Zitten we niet op een historisch moment?’
Bos: ‘Nee, een fusie tot een linkse eenheidspartij zou 
een historisch moment kunnen zijn, maar ideologisch 
is daar geen enkele overwegende reden voor. En dan 
is het nog maar de vraag of je met zo’n partij - of 
met een links kabinet - de Nederlandse samenleving 
radicaal zou kunnen wijzigen. Ik zie die revolutionaire 
breuk zich dus niet aankondigen.’

‘Ook de linkse partijen hebben geen 
antwoord op drie cruciale vragen’

De vraag of er sprake is van een historisch moment, 
brengt De Rooy tot een kritische analyse.
‘Er is momenteel sprake van een betrekkelijk ernstige 
crisis in het vertrouwen van de bevolking in de politiek 
als zodanig. Ook speelt er sinds 1990 een ernstig ver
val in het zelfvertrouwen van de politiek-bestuurlijke
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Prof. Dr. Piet de Rooy (1944) is hoogleraar Nederlandse 
geschiedenis aan de Universiteit van Amsterdam.
Hij schreef onder meer De rode droom. Een eeuw 
sociaal-democratie in Nederland (1995) en Republiek 
der rivaliteiten. Nederland sinds 1813 (2002). Hij is ook 
medeauteur van het boek Met Kok. Over veranderend 
Nederland (2005) (besproken in Spanning van oktober). 
Momenteel werkt De Rooy aan een boek over de 
geschiedenis van Amsterdam in de negentiende en 
twintigste eeuw.
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klasse in Nederland. Het gevolg is, dat er op dit mo
ment een betrekkelijk stuurloze groep bestuurders is 
en dat ook de linkse partijen geen antwoord hebben 
op drie vragen die razend snel aan belang winnen. In 
de eerste plaats ontbreken heldere gedachten over hoe 
het verder moet met de integratie in Nederland. Links 
heeft daarop geen goed antwoord en komt niet verder 
dan een algemeen christelijk verhaal van laten we het 
niet al te gek maken, het zijn ook mensen.

Twee: de verzorgingsstaat is in het ongerede en we zijn 
als samenleving vooral enorm slonzig geweest met het 
personeel van die verzorgingsstaat: agenten, verpleeg
sters, onderwijzers, enz. Een links programma moet 
een helder beleid bevatten voor hoe we zouden moeten 
omspringen met deze mensen die volgens mij het 
cement zijn in de samenleving. Het bewustzijn daarvan 
zie ik echter niet.
En drie: de enorme aantallen banen die verdwijnen, 
vooral op eenvoudig niveau. Het lukt niet om Marok
kanen aan het werk te krijgen. Er is geen werkgever 
die dat wil doen, en de staat doet ook niets, want die 
is bezig om de rol van de overheid terug te dringen. In 
ons arbeidsbestel zit een groot gat waarin de komende 
tijd mensen zullen verdwijnen. Het gebeurt nu al, 
vooral met Marokkaanse jongeren en mensen die zon
der startkwalificatie het onderwijs verlaten. Geen van 
de drie partijen heeft daar een antwoord op. Er wordt 
weinig nagedacht over de problemen die echt hard op 
ons aankomen. Ik zie wel veel nostalgisch gezeur over 
vroeger. Links is op dit moment als de generaals die de 
vorige oorlog aan het winnen zijn.’

Doordat links pretendeert het beter te doen, is het 
voor rechts nog gemakkelijker oppositievoeren’

Van Raak begint het door te krijgen: ‘Dus links is in
houdelijk nog helemaal niet toe aan een kabinet?’ 
De Rooy, bijgevallen door de anderen: ‘Absoluut niet!’ 
Bos: ‘De minst verstandige stap zou zijn om voordat je 
die antwoorden hebt, verantwoordelijkheid te nemen 
voor een beleid dat niet bevredigend kan zijn. Dan krijg 
je over vier jaar - maar waarschijnlijk al eerder - de 
klappen en lig je er weer voor tien, vijftien jaar uit, net 
zoals links in Frankrijk is overkomen na de eerste peri
ode Mitterand.’
Van der Velden: ‘Links moet zich inhoudelijk beter 
voorbereiden, en dan is het nog maar de vraag wat 
het kan winnen bij een eventuele regeringsdeelname. 
Banen bijvoorbeeld zijn inderdaad een groot probleem. 
Maar die kunnen niet gemaakt worden. Die hangen 
vooral af van de internationale economische ontwikke
ling. Een linkse regering kan daar weinig aan doen.’

Van Raak: ‘Kunnen we er dan beter maar helemaal mee 
ophouden?’
Van der Velden: ‘Nee, links heeft de taak zoveel moge
lijk voor elkaar te krijgen en moet daar beslist mee

Ten links kabinet is alleen mogelijk als de samen
leving nog ernstiger wordt geschokt dan nu al een 
aantal keren het geval is geweest’
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doorgaan. Maar als links nu de regering zou vormen, 
dan zegt over vier jaar iedereen die klootzakken hebben 
precies hetzelfde gedaan. Want je kunt niet anders.’ 
Bos: ‘En bedenk wel, dat rechts nog veel makkelijker 
oppositie kan voeren dan links, omdat links een claim 
heeft van wij gaan het beter doen voor de mensen. Als 
links dan de puinhopen van de voorgaande decennia 
moet opruimen en dat niet kan, dan zie ik de Telegraaf
koppen al voor me.’

Van Raak: ‘Maar de linkse partijen staan niet alleen. 
Met steun van de vakbonden en allerlei andere maat
schappelijke organisaties die kritisch staan tegenover 
het huidige beleid kan er toch een krachtige beweging 
komen?’
Van der Velden: ‘Wat de vakbeweging doet, is niet het 
liberale beleid aanvallen, maaralleen de gevolgen. De 
vakbeweging was ook vóór de Europese Grondwet, bij
voorbeeld. Politiek en vakbondsactiviteit staan heel ver 
van elkaar vandaan. Dat was in de járen ’70 een tijdje 
minder, omdat de vakbondstop zich toen veel meer 
aan een politiek standpunt verbond, maar daarvan is 
nu geen sprake.'

‘Een rood gevoel moet buiten de raads- 
en Kamerzalen ontstaan’

Van Raak komt met een nieuw aspect van linkse sa
menwerking. ‘Moet er in Nederland een rood gevoel 
ontstaan, en hoe zou dat kunnen?’
Bos: ‘Dat lijkt me essentieel. Het kan door je niet blind 
te staren op de Eerste en Tweede Kamer, of op de ge
meenteraad. En fataal voor een rood gevoel is datje 
jezelf verantwoordelijk maakt voor een beleid dat men
sen niet trekken. Stel dat het linkse kabinet er komt, of 
alleen al die gezamenlijke linkse verkiezingscampagne, 
dan is dat voor de SP het grootste risico, omdat in de 
SP het rode gevoel nog het roodst is en de leden meer 
motiveert dan in PvdA en Groenlinks. Dan gaan bij de 
SP dus de klappen vallen als de campagne of de re- 
geerstijl strijdig worden met dat rode sentiment.’

Van Raak: ‘jullie hebben breeduit aangegeven waarom 
linkse samenwerking niet lukt. Tot slot zou ik graag een 
reden horen waarom het wél lukt.’
Van der Velden: ‘Wil ik het wel? Wil ik wel met de PvdA 
vereenzelvigd worden? Ik weet niet of de SP dat zou 
moeten willen. Ze wordt natuurlijk opgeslokt, met als 
gevolg dat ze wel de kastanjes uit het vuur mag halen 
en de schuld krijgt van alles. En dan ook nog samen
werken met een partij met zo’n verleden.’ (Eerder 
waren bijvoorbeeld de instemming van de PvdA met de 
politionele acties in Indonesië en die van de SDAP met 
de oorlogskredieten over tafel gegaan.)
Ook Bos weet niets te noemen waarom het wel zou 
lukken: ‘Als het al lukt, is dat meteen het einde van 

links en van wat het tot nu heeft bereikt. Dan is dat het 
begin van een groot fiasco.’
De Rooy: ‘Een links kabinet is alleen mogelijk als de 
samenleving nog ernstiger wordt geschokt dan nu al 
een aantal keren het geval is geweest. Dan praten we 
over totaal andere verhoudingen en zullen oude kwes
ties toch een tijdje begraven dienen te worden en zal er 
iets verzonnen moeten worden om de samenleving bij 
elkaar te houden. Maar als we het over normale politiek 
hebben, dan zie ik er niet veel in.’

Dr. Sjaak van der Velden (1954) is archiefcoördinator en onderzoeker bij het 
Internationaal Instituut voor Sociale Geschiedenis in Amsterdam en schreef 
onder meer Stakingen in Nederland. Arbeidersstrijd, 1530-1995 (2000) en 
Werknemers in actie. Twee eeuwen stakingen, bedrijfsbezettingen en andere 
acties in Nederland (2004) (besproken in De Tribune van februari). Deze 
maand verschijnt zijn boek Werknemers georganiseerd, over de geschiedenis 
van vakbond NVV.
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Kan dat, een links kabinet?

De peilingen laten zien dat een meerderheid van PvdA, SP en Groenlinks 
tot de mogelijkheden behoort. Maar kunnen de linkse partijen wel samen 
regeren? We vroegen het de directeuren van de wetenschappelijke bureaus. 
Paul Kalma, directeur van de Wiardi Beekman Stichting, het wetenschap
pelijk bureau van de PvdA, stelt dat linkse samenwerking niet per se hoeft 
te leiden tot een links kabinet. Bart Snels, directeur van het Wetenschap
pelijk Bureau van Groenlinks, wil graag concrete gezamenlijke voorstellen 
zien. Ronald van Raak, hoofd van het Wetenschappelijk Bureau van de SP, 
meent dat vooral het onderlinge vertrouwen nog moet groeien.

Drie lastige vragen over linkse samenwerking
De huidige discussie over linkse regeringssamenwerking is doortrokken van 
wensdenken. Het is belangrijk dat de voorstanders ervan elkaar en zichzelf 
enkele indringende vragen stellen.

Tekst: Paul Kalma

In de SP, in Groenlinks en in mindere mate ook in 
de Partij van de Arbeid klinkt regelmatig de roep om 
nauwere samenwerking tussen de drie partijen. Voor 
zo’n linkse samenwerking is ook veel te zeggen. Rechts 
is, niet alleen in Nederland, in het offensief. Econo- 
misch-liberale opvattingen domineren het beleid; de 
maatschappelijke ongelijkheid neemt toe, mede als 
(bedoeld of onbedoeld) gevolg van de inperking van de 
verzorgingsstaat; en het motto ‘ieder voor zich’ heeft 
veld gewonnen. Dat linkse partijen in die omstandighe
den toenadering tot elkaar zoeken, ligt voor de hand. 
Daar komt bij dat de programmatische verschillen 
tussen de betrokken partijen de afgelopen periode 
eerder kleiner dan groter zijn geworden. De Partij van 
de Arbeid is in veel opzichten naar het midden, zo men 
wil: naar rechts opgeschoven, maar de verandering die 
Groenlinks en SP hebben doorgemaakt is, afgemeten 
aan hun radicale maatschappijkritiek van vijftien, twin
tig jaar geleden, minstens zo groot. Ook dat maakt sa
menwerking tot een serieuze optie. En tenslotte zijn er 
de recente opiniepeilingen, die de drie partijen samen 
bijna de helft (en soms zelfs meer dan de helft) van het 
aantal Kamerzetels in het vooruitzicht stellen.
Daarmee komt echter ook het probleem in beeld dat 
aan de huidige discussie over linkse samenwerking 
kleeft. Ze is doortrokken van wensdenken. In hun af
keer van het huidige kabinetsbeleid en in hun enthousi
asme voor een papieren electorale 

meerderheid vergeten veel voorstanders van linkse 
(regerings)samenwerking zichzelf, elkaar en anderen 
een aantal lastige vragen te stellen. Ik noem er hier drie 
- en laat de twijfel die men kan hebben of bedoelde 
meerderheid er überhaupt komt (en of linkse samen
werking de beste manier is om die te realiseren) dan 
nog buiten beschouwing.

Vraag i: kan links regeren tegen de stroom in?
Nederland heeft nog nooit een homogeen links kabinet 
gekend. Zelfs het kabinet dat daar het dichtst bij in 
de buurt kwam, dat van Den Uyl, kon het niet stellen 
zonder de parlementaire steun van confessionele par
tijen. Zou dan uitgerekend in een periode waarin het 
zwaartepunt in de politiek niet ter linkerzijde (zoals in 
de naoorlogse periode) maar ter rechterzijde is komen 
te liggen, een kabinet van uitsluitend linkse partijen 
levensvatbaar zijn? Niet even, als gevolg van een ver
rassende verkiezingsuitslag, maar op langere termijn? 
Het valt sterk te betwijfelen. Bovendien kan men zich 
afvragen of linkse blokvorming wel verstandig is in een 
periode waarin de sociaal-economische, culturele en 
politieke tegenstellingen zich lijken te verscherpen, na
tionaal en internationaal, en bezettingen beïnvloeding 
van het politieke midden steeds belangrijker wordt. 
Verbreding van de scope (week het CDA los van zijn 
huidige neoconservatieve programma!) ligt dan meer 
voor de hand. Dat vraagt wel degelijk om linkse
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‘De SP als permanente regeringspartij 
is even on geloofwaardig als de PvdA als 
permanente oppositiepartij’

samenwerking, maar niet van het soort dat, op grond 
van de impopulariteit van het huidige kabinet, duur
zame electorale steun voor een ‘echt links beleid’ in het 
verschiet ziet liggen.

(r) Vgl. bijvoorbeeld 
J.-J. van den Berg, 

'Linkse maten?’, in: 

Socialisme &. De

mocratie, jaargang 
62 nr. 11, november 

2005, p.3.
(2) P.Kalma, Links, 

rechts en de vooruit
gang, Amsterdam, 

Mets & Schilt/Wiardi 
Beekman Stichting, 

2004, p.152 e.v..

Vraag 2: is een aansprekend en uitvoerbaar links 
regeringsprogramma binnen handbereik?

In de lopende discussie over de vorming van een links 
kabinet na de komende verkiezingen praat vrijwel nie
mand over het te voeren beleid. Wouter Bos doet dat 
niet (maar die heeft dan ook geen duidelijke voorkeur 
voor zo’n kabinet), maar de fervente voorstanders van 
linkse regeringssamenwerking evenmin. Dat heeft tot 
gevolg dat je voor de inhoudelijke argumentatie alleen 
bij tegenstanders terecht kunt.(1) Dat kan toch niet de 
bedoeling zijn.
Vooral de zwijgzaamheid van GroenLinks en de SP is 
merkwaardig. In het verleden hebben ze de PvdA, ten 
tijde van het kabinet-Lubbers/Kok en van ‘paars’, met 
kritiek overladen. Ze zullen hooguit willen regeren met 
een sociaal-democratische partij die niet meer in der
gelijke ‘fouten’ vervalt en die haar koers consequent 
in linkse richting bijstelt. Maar waarom wordt de PvdA 
daarover het vuur dan niet na aan de schenen gelegd? 
Om geen slapende honden wakker te maken? Om de 
sfeer niet te bederven? Of omdat ‘linkse regeringssa
menwerking' voor SP en GroenLinks vooral electoraal 
een interessant thema is? Voor serieuze samenwerking 
moet er in ieder geval meer gebeuren.
Dat begint met het opsporen van de inhoudelijke 
overeenkomsten én verschillen tussen (en binnen) 
GroenLinks, SP en PvdA. Die verschillen zijn groter dan 
een inventarisatie van het recente stemgedrag van deze 
partijen in de Tweede Kamer doet vermoeden. Neem 
de toekomst van Europa, of de flexibilisering van de 
arbeidsmarkt. Of neem de hervorming van de sociale 
zekerheid (weg van de sociaal-democratische traditie, 
zoals Femke Halsema bepleit, of juist terug naar die 
traditie?) En welke culturele aspiraties houden de drie 
partijen overeind? Zou ‘matiging’, zoals ik elders heb 
bepleit(2), daarbij een sleutelbegrip kunnen zijn? Of 
vergroot dat alleen maar de kloof tussen linkse materi
alisten en post-materialisten?
De betrokken partijen zouden van forse menings
verschillen in zo'n debat niet moeten schrikken. Ze 
zouden zich bovendien het inzicht van de Duitse po
liticoloog Franz Walter eigen moeten maken dat som
mige meningsverschillen tussen linkse partijen ook 
functioneel zijn. GroenLinks, SP en PvdA richten zich 
voor een deel op uiteenlopende kiezersgroepen, met 
uiteenlopende belangen en opvattingen. Kiezers bij

voorbeeld die hun vertrouwen in de gevestigde politiek 
verloren hebben, worden eerder door de SP dan door 
de PvdA bereikt.

Vraag 3: is Nederland vanuit het 
Binnenhof te veranderen?

Alle kaarten inzetten op linkse regeringssamenwerking 
is om nog een andere reden riskant. Het suggereert al 
gauw dat, als de samenstelling van het kabinet maar 
radicaal wordt gewijzigd, het met Nederland een heel 
andere kant uit zal gaan. Maar zo zit een complexe 
samenleving niet in elkaar. Politiek doet ertoe, maar 
minder dan we vaak denken. Duurzame veranderingen 
komen stapswijs, met vallen en opstaan en in wissel
werking met de civil society tot stand. Niet alleen de 
kiezer moet overtuigd worden, maar ook de werkne
mer, de consument, de buurtbewoner en de gebruiker 
van publieke voorzieningen. Die denken niet allemaal 
hetzelfde, ook niet als het om één en dezelfde burger 
gaat.
Linkse samenwerking moet, met andere woorden, niet 
tot politieke partijen beperkt blijven. Wie ook andere 
organisaties erbij betrekt, vergroot allicht de onover
zichtelijkheid en haalt extra dilemma’s en conflicten in 
huis. Maar een andere weg is er niet: een linkse kaas
stolp is niet beter dan een rechtse. En het toetsen van 
linkse dromen aan het realiteitsbesef van, bijvoorbeeld, 
de vakbeweging hoeft ook niet ongezond te zijn.

De linkse partijen, concludeer ik, zouden het inhoude
lijke debat, ook op controversiële terreinen, veel sterker 
moeten voeren - niet alleen onderling, en niet alleen 
in de vertrouwdheid van het eigen linkse milieu. Paral
lel daaraan zouden ze hun verwachtingen van wat een 
links kabinet, als het al aantreedt, vermag, sterk moe
ten temperen. Het zou al heel wat zijn als links een 
krachtiger stempel op het landelijke beleid zou gaan 
drukken dan de afgelopen vijfentwintig jaar het geval 
was. Dat vereist, zoals gezegd, wel onderlinge samen
werking, maar niet per se een links kabinet - en zelfs 
niet regeringsdeelname van alledrie de partijen. Ook in 
dat opzicht kan het belang van politieke taakverdeling 
niet genoeg benadrukt worden (de SP als permanente 
regeringspartij is even ongeloofwaardig als de PvdA als 
permanente oppositiepartij).

Verder zou de hier bepleite inhoudelijke discussie aan 
kracht winnen als ze ook binnen de betreffende partijen 
zelf wordt gevoerd. De PvdA heeft een zekere traditie 
op dit gebied, maar houdt zich op dit moment tamelijk 
stil. Binnen GroenLinks werd recentelijk een aantal 
gevestigde opvattingen in die partij openlijk en beargu
menteerd ter discussie gesteld. Men hoeft het met de 
voorgestelde veranderingen niet eens te zijn om daar
voor respect te hebben. En de SP? Daar moet het eer
ste echte partijdebat nog gevoerd worden. Doorgaans 
beperkt de polemiek van SP’ers zich tot het halen van 
het eigen gelijk - bij anderen. Hopelijk verandert dat in 
de naaste toekomst. Interne discussie is een teken van 
kracht. Tegenspraak brengt ons verder - ook binnen de 
SP, GroenLinks en de PvdA zelf.
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We moeten gezamenlijke plannen maken

Links aan de macht groenlinks
Tekst: Bart Snels

Kan links wel regeren? Hierop ‘ja’ zeggen is niet genoeg. Belangrijk is dat er concrete voor
stellen komen die duidelijk maken hoe het in 2007 anders moet.

Het blijft een frustrerend aspect van onze coalitiede- 
mocratie: de kiezer heeft na de verkiezingen voor de 
Tweede Kamer geen invloed op de samenstelling van 
een kabinet. De politieke macht, de inhoud van het 
nieuwe regeerakkoord en daarmee de politieke kleur 
van een kabinet worden bepaald door de lijsttrekkers. 
Vooral het CDA en de PvdA, als de middenpartijen in 
ons partijenstelsel, hebben er zelfs electoraal belang 
bij om de kiezer vóór de verkiezingen in onzekerheid te 
houden. Bij het CDA is het altijd onduidelijk of gekozen 
wordt voor een centrumlinks of een centrumrechts 
kabinet. Nu de linkse partijen zo goed staan in de pei
lingen, durft de PvdA niet vooraf haar voorkeur uit te 
spreken voor een kabinet zonder het CDA. Dat leidt tot 
ondoorzichtige politieke spelletjes die het wantrouwen 
tegen de politiek voeden. Niet voor niets heeft de Twee- 
de-Kamerfractie van Groenlinks al eens voorgesteld 
om burgers naast een stem op een politieke partij ook 
de mogelijkheid te geven om een stem uit te brengen 
op een voorkeurscoalitie.

Alle opiniepeilingen en enquêtes die vragen naar het 
vertrouwen in het huidige kabinet, geven aan dat een 
overgrote meerderheid van de Nederlandse bevolking 
dit kabinet beu is. Daarom zou het goed zijn als er in 
2007 een helder alternatief is dat VVD en CDA uit de 
regering houdt. Natuurlijk zijn opiniepeilingen onzeker, 
maar een links alternatief voor rechts zou de politiek 
voor de kiezer overzichtelijk maken. Bij de vorige kabi
netsformatie is Wouter Bos door Maxime Verhagen en 
Jan Peter Balkenende aan de kant gezet. Gegeven de 
verkiezingsuitslag met winst voor de PvdA, was een ka
binet met PvdA en CDA een logische vertaling geweest 
van de wens van de kiezer. Het CDA wilde echter door 
op rechts. Dat zou toch ook voor Bos een argument 
moeten zijn om wat minder terughoudend voor links 
te kiezen.

Kunnen we samen regeren?
De vraag die nu steeds wordt gesteld - niet in de laat
ste plaats door mensen uit de linkse partijen zélf- is

of PvdA, Groenlinks en SP wel samen kunnen regeren 
(eventueel nog aangevuld met D66). Het is opmer
kelijk dat die vraag wel bij een linkse coalitie wordt 
gesteld, maar nooit bij de samenwerking tussen CDA 
en VVD. Nu is het zo dat in het verleden linkse partijen 
elkaar graag de ideologische en morele maat namen. 
In de járen tachtig leidde dat tot onproductieve en 
electoraal schadelijke concurrentie. In de járen negen
tig speelden Groenlinks en zeker ook de SP de rol van 
luis in de pels van de PvdA. Dergelijke politieke verhou
dingen zullen zeker een deel van de verklaring zijn voor 
de twijfel of de linkse partijen ook echt samen kunnen 
regeren. Overigens is het natuurlijk zo dat PvdA en 
Groenlinks, en in mindere mate de SP, op lokaal ni
veau al veel bestuurservaring hebben.
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Het is wel waar dat de drie partijen een verschillende 
politieke cultuur hebben. Van oudsher is de PvdA een 
machtspolitieke partij. Het streven naar macht is het 
primaire doel van een partij die haar programma wil 
verwezenlijken. Daar is niets mis mee. Het is wel op
vallend dat de politieke strijd binnen de PvdA vaak ook 
het karakter krijgt van politieke spelletjes die vaak om 
personen draaien en minder om de inhoud. Waar de 
PvdA machtsgericht is, is Groenlinks daar wellicht het 
tegendeel van, in ieder geval op het niveau van de na
tionale politiek. GroenLinksers zijn in de eerste plaats 
inhoudelijk gemotiveerd. Zij weten hoe de wereld in 
elkaar zit en wat je precies moet doen om die te verbe
teren. Dat inhoudelijke idealisme vergeet nogal eens 
dat je macht moet hebben om je ideeën te kunnen rea
liseren. En daarvoor zijn compromissen noodzakelijk. 
SP’ers weten ook hoe de wereld in elkaar steekt, maar 
voeren vooral actie tegen ongewenst beleid: tegen een 
Europese superstaat, tegen marktwerking in de zorg, 
tegen de afbraak van de verzorgingsstaat. Maar ik weet 
nooit precies wat de SP dan wél wil. Als progressieve 
partij staat de SP toch niet alleen voor het behoud van 
het bestaande? De cultuur en het imago van de SP zijn 
vooral die van maatschappijkritische tegenpartij.

Verschillen eerder gradueel dan principieel
Overigens heeft de SP daarin de laatste járen wel een 
verschuiving laten zien. Zo maakt de fractie in de 
Tweede Kamer jaarlijks een tegenbegroting die door 
het Centraal Planbureau wordt doorgerekend. Opval
lend is dat de laatste tegenbegroting eigenlijk nogal 
bescheiden is qua ambities. De verschuivingen die 
worden voorgesteld in de inkomsten en uitgaven van 
de overheid wijken niet heel veel af van de voorstellen 
in de tegenbegroting van de PvdA. Het financierings
tekort wordt constant gehouden ten opzichte van het 
kabinetsbeleid. Vanzelfsprekend gaat er wat meer geld 
naar zorg en onderwijs, wordt er bezuinigd op defen
sie en is het koopkrachtbeeld nivellerend ten opzichte 
van het kabinetsbeleid. Kortom, een keurige linkse 
tegenbegroting die zelfs minder radicaal is dan die van 
Groenlinks. Als de tegenbegroting een aanwijzing is 
voor hoe de SP een regeerakkoord zou maken, hoeft de 
PvdA van de behoedzame Wouter Bos niet bang te zijn 
dat dit niet met de SP zou kunnen. Het lijkt me voor 
de SP politiek wel een probleem als er een te groot 
verschil ontstaat tussen de oppositieretoriek en het 
voorgestelde beleid.
De tegenbegrotingen laten in ieder geval zien dat op 
sociaal-economisch terrein de verschillen tussen de 
partijen eerder gradueel dan principieel zijn. Op een 
aantal beleidsterreinen staan de opvattingen verder van 
elkaar. Het Eurosceptische geluid is in de PvdA en de 
SP sterker aanwezig dan in Groenlinks, dat van ouds
her een meer kosmopolitisch imago heeft. Ook ten 
aanzien van het integratiebeleid heeft Groenlinks an
dere opvattingen dan de andere twee partijen. De vraag 
is ook hier weer in hoeverre de verschillen niet gemak
kelijk te overbruggen zijn als het gaat om concreet be

leid. Misschien ligt daar de komende tijd de uitdaging 
om te laten zien dat linkse samenwerking zeer voor 
de hand ligt. Niet alleen zeggen dat we samen kunnen 
regeren, maar op beleidsterreinen met concrete voor
stelen laten zien wat er in 2007 anders moet.

Drie concrete boodschappen
Ik besluit daarom met drie boodschappen. De eerste 
is voor de PvdA. Deze partij heeft de afgelopen járen 
veel geïnvesteerd in de inhoudelijke positie. Dat heeft 
bijvoorbeeld geleid tot een nieuw beginselmanifest en 
een nieuwe houding ten aanzien van de Europese poli
tiek. Hoewel er nog veel onzeker is over wat de PvdA 
daadwerkelijk wil met Nederland - Wouter Bos houdt 
vanwege electorale motieven de kaarten stevig tegen 
de borst - is één ding duidelijk: een progressief pro
gramma van de sociaaldemocraten kan het best gerea
liseerd worden in een progressief kabinet.

Voor de SP is de vraag wat de partij na 2007 nu echt wil 
realiseren in vier jaar. Ik ben vooral benieuwd naar het 
programma op het terrein van de zorg en de sociale ze
kerheid. Het zorgstelsel is dan ingevoerd. Daar is veel 
op aan te merken en te verbeteren, maar het lijkt mij 
onzinnig om de structuurwijziging geheel ongedaan te 
maken om bijvoorbeeld een nationaal zorgstelsel in te 
voeren. Wat wil de SP concreet om de zorg te verbete
ren? Ten aanzien van de sociale politiek zijn drastische 
beleidswijzigingen nodig om grote groepen mensen 
meer perspectief te bieden op participatie op de ar
beidsmarkt. De SP voert oppositie tegen het afbraakbe
leid, maar hoe gaan we ervoor zorgen dat linkse sociale 
politiek mensen daadwerkelijk meer kansen geeft? 
Groenlinks, ten slotte, zal niet alleen eigenwijs het 
eigen gelijk moeten willen bewijzen, maar op zoek 
moeten naar alternatieven waarover met PvdA en SP 
concrete afspraken te maken zijn. Laat linkse samen
werking daarom eens beginnen met een gezamenlijk 
plan voor de hervorming van de sociale politiek. Daar
mee zitten we direct in het hart van de linkse politiek.

‘Als de tegenbegroting maatgevend 
is, hoeft de PvdA van de behoedzame 
Wouter Bos niet bang te zijn dat er met 
de SP niet te regeren valt’
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Geen huwelijk, maar ook geen slippertje

Linkse zaken doen
Tekst: Ronald van Raak

Er zijn naast overeenkomsten ook stevige verschillen binnen links. Op welk 
aspect de nadruk komt te liggen, zal vooral afhangen van de vraag in hoe
verre de leden van de verschillende partijen elkaar gaan vertrouwen.

De linkse partijen drijven ideologisch steeds verder uit 
elkaar. Wouter Bos en Femke Halsema lijken te kiezen 
voor een sociaal liberale politiek en hebben weinig voe
ling hebben met het socialisme van de SP. Als je echter 
kijkt naar de concrete standpunten van onze partijen, 
dan blijken de verschillen de afgelopen járen juist min
der groot geworden. Dat lijkt een tegenstelling, maar is 
eigenlijk niet zo verwonderlijk. De drie linkse partijen 
zitten op dit moment gezamenlijk in de oppositie. In 
dit volle nest is het belangrijk om een eigen ideologisch 
geluid te laten horen. Maar ook strijden we tegen het
zelfde kabinet, waarbij we alledrie praktische alternatie
ven formuleren voor hetzelfde rechtse beleid. Veel van 
de kiezers die begin 2003 CDA, VVD en D66 aan een 
meerderheid hielpen, zijn teleurgesteld in het kabinet 
dat zij daarvoor terugkregen. In de peilingen lonkt voor 
het eerst in de geschiedenis een linkse meerderheid.

Is linkse samenwerking alleen mogelijk als PvdA, SP 
en Groenlinks in de oppositie zitten, of is links ook 
in staat om gezamenlijk te besturen? De verkiezingen 
voor de gemeenteraden in maart 2006, voor de provin
cies en Eerste Kamer in maart 2007 en voor de Tweede 
Kamer in mei 2007 moeten duidelijk maken waar het 
mogelijk is om linkse zaken te doen en waar niet. Voor 
links bestuur is geen ideologische eenheid nodig, maar 
wel veel onderling vertrouwen: het is geen huwelijk, 
maar mag ook geen slippertje zijn.

Geen ideologisch huwelijk
Veel SP’ers kijken met verwondering naar de begin
selendiscussies die op dit moment binnen de andere 
linkse partijen worden gevoerd. Begin dit jaar heeft 

Wouter Bos zijn partij getooid met nieuwe beginselen, 
nadat Wim Kok in 1995 afscheid had genomen van 
het socialisme. In mei 2004 presenteerde Bos een 
concept-beginselenprogramma dat erg kort en uiterst 
pragmatisch was. Paul Kalma deed in zijn boek Links, 
rechts en de vooruitgang een beroep op zijn partijge
noten om opnieuw aansluiting te zoeken bij de soci
aaldemocratische traditie van Drees en Den Uyl. Het 
uiteindelijke beginselenprogramma van de PvdA werd 
een compromis, tussen de leden die afstand willen 
nemen van het liberale beleid dat de partij onder Kok 
heeft gevoerd en de PvdA’ers die opnieuw de paarse 
deur naar de VVD willen openhouden. Deze maand 
verschijnt het boek Dit land kan zoveel beter, waarin 
Bos hopelijk wat meer duidelijkheid schept.

De ideologische discussie in Groenlinks is niet minder 
verwarrend. Femke Halsema pleit voor een ‘sociaal- 
individualisme’ en wil dat Groenlinks afscheid neemt 
van het ‘bevoogdend staatspaternalisme' dat links 
zou kenmerken. In de bundel Vrijheid als ideaal stelt 
Bart Snels dat het niet zinvol is om het neoliberalisme 
nog steeds als louter politieke tegenstander te zien. 
Hij zegt open te staan voor experimenten met markt
werking in de publieke sector, bijvoorbeeld in de ge
zondheidszorg. En kan weinig begrip opbrengen voor 
de zorgacties die de SP voert. In de brochure Vrijheid 
eerlijk delen neemt Halsema afstand van de huidige 
verzorgingsstaat: zij doet voorstellen om mensen mak
kelijker te kunnen ontslaan, mensen met een uitkering 
verplicht te laten werken en de rol van de vakbonden in 
de CAO-onderhandelingen te beperken. De komende 
maanden zullen deze voorstellen binnen Groenlinks
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‘We moeten de verschillen niet wegpoetsen, 
maar als we standpunten van de ander tot 
karikatuur maken, komt het vertrouwen er nooit’

worden uitgediscussieerd en zal meer duidelijkheid 
komen over de nieuwe koers van de partij.

Maar ook geen bestuurlijk slippertje
PvdA, SP en Groenlinks zijn drie heel verschillende 
partijen, maar dat geldt ook voor CDA, VVD en D66. 
Waarom lijkt linkse samenwerking dan toch moeilijker 
dan rechtse samenwerking? En kunnen liberalen en 
christen-democraten zoveel gemakkelijker hun verschil
len opzij zetten om tot een gemeenschappelijk beleid 
te komen? Ook de linkse partijen hebben beleidsmatig 
veel overeenkomsten. Dat blijkt bijvoorbeeld uit de 
moties die PvdA, SP en Groenlinks de afgelopen járen 
in de Tweede Kamer hebben ingediend en die in tachtig 
procent van de gevallen door alledrie de fracties wer
den ondersteund. Een blik op de alternatieve begroting 
van onze partijen leert dat ook hier veel overeenstem
ming is over extra investeringen in zorg en onderwijs 
en minder uitgaven aan bijvoorbeeld wegen en defen
sie. Op Europees gebied is vooral de PvdA sinds 1 juni 
een stuk in onze richting opgeschoven. In ‘Een ander 
Nederland’ verkennen Eerste- en Tweede-Kamerleden 
van onze partijen de praktische mogelijkheden van 
linkse samenwerking, door fractiespecialisten bij elkaar 
te brengen en de onderlinge verschillen en overeen
komsten te bespreken.

Een verschil is natuurlijk dat CDA, VVD en D66 partijen 
zijn met een lange bestuurstraditie en het gewend zijn 
om compromissen te sluiten. SP en Groenlinks heb
ben beide weliswaar lokaal succesvolle bestuurders af
geleverd, maar onze kiezers waarderen ons toch vooral 
omdat we trouw blijven aan onze uitgangspunten. Dit 
moet ook gevolgen hebben voor de coalities die we 
sluiten: om herkenbaar te blijven voor onze kiezers zal 
een college of kabinet met de SP het roer flink moeten 
omgooien. Durven we te breken met het liberale beleid 
van de kabinetten van Kok en Balkenende? Nemen we 
afscheid van de politiek van meer marktwerking in de 
publieke sector? Stoppen we met de afbraak van de 
sociale zekerheid? Voor de SP zal het antwoord ‘ja’ zijn. 
In de andere partijen wordt hier verschillend over ge
dacht. In veel gemeenten steunen PvdA en Groenlinks 
de afbraak van sociale huurwoningen, die de SP graag 
wil behouden. In sommige provincies botst de PvdA 
met SP en Groenlinks over grote infrastructurele 

projecten. Nationaal scheiden onze wegen bijvoorbeeld 
op het punt van liberalisering van de zorg en het on
derwijs.

Kunnen we elkaar vertrouwen?
In de discussie over linkse samenwerking kunnen we 
de nadruk leggen op de verschillen óf op de overeen
komsten. Veel zal hierbij afhangen van het onderlinge 
vertrouwen tussen de leden van onze partijen. Daarin 
zijn lokaal grote verschillen. In Heerlen bijvoorbeeld 
hebben SP-wethouders met succes hun tanden gezet 
in de drugsproblemen van deze stad, maar heeft de 
PvdA op een moeilijk moment het college laten val
len. Meer vertrouwenwekkend is het linkse college in 
Nijmegen, waar PvdA, SP en Groenlinks in weerwil van 
landelijke bezuinigingen een sociale politiek proberen 
te voeren. In Oss voeren PvdA en Groenlinks geza
menlijk oppositie tegen een college met de SP, dat hier 
heeft gekozen voor samenwerking met een lokale
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partij. In Rotterdam, waar onze partijen in de oppositie 
zitten, is ruimte om een gezamenlijk alternatief op te 
stellen, maar lijkt een linkse meerderheid onmogelijk. 
In Amsterdam ligt een meerderheid voor het oprapen, 
maar heeft vooral de SP de afgelopen járen fel opposi
tie gevoerd tegen een college met de PvdA.

De partij die landelijk het meeste aandringt op linkse 
samenwerking is Groenlinks. Ik schrok dan ook van 
de uitspraken die Halsema deed in het boek Hutspot 
Holland van Guido Derksen, waarvoor zij samen met 
onder meer Job Cohen en Jan Marijnissen is geïnter
viewd. Halsema schiet in haar bijdrage nogal uit de 
slof, bijvoorbeeld als zij stelt dat de SP alleen opkomt 
voor de blanke en niet voor de zwarte arbeiders. En dat 
terwijl ons ideaal van gemengd onderwijs, wonen en 
werken juist is gericht op emancipatie en door bijna 
elke allochtone Nederlander wordt onderschreven. Ook 
blijft Halsema haar ongenoegen uiten over ons ‘nee’ 
tegen de Europese grondwet, terwijl de meerderheid 
van haar kiezers onze kritiek deelde. Halsema stelt 
bovendien dat ze op sommige onderwerpen meer heeft 
met vooruitstrevende VVD’ers dan met haar linkse col
lega's. We moeten onze verschillen niet wegpoetsen en 
onze kritiek niet onder stoelen of banken steken. Maar 
als we het onderlinge vertrouwen niet willen schaden 
moeten we oppassen dat we de standpunten van de 
ander niet tot karikatuur maken.

Linkse samenwerking is geen huwelijk. Onze partijen 
moeten blijven strijden voor de eigen beginselen en 
trouw blijven aan de eigen cultuur. Daarbij kunnen 
we elkaar goed aanvullen. De PvdA is traditioneel een 
regeringspartij, die goede contacten heeft met organi
saties van werkgevers en werknemers. Groenlinks richt 
zich veelal op de parlementaire politiek, maar werkt 
ook veel samen met milieu- en ontwikkelingsorganisa
ties. De SP heeft succesvolle volksvertegenwoordigers 
en bestuurders geleverd, maar moet vooral ook buiten 
de parlementen en colleges actief blijven, om mensen 
rondom bepaalde onderwerpen direct te mobiliseren. 
Samenwerking tussen onze partijen mag echter ook 
geen bestuurlijk slippertje zijn. De vorming van een 
college of een kabinet is een afspraak voor vier jaar. 
Een stabiel bestuur is alleen mogelijk als onze partijen 
voldoende van hun eigen standpunten kunnen terug
vinden in het beleid en er van op aan kunnen dat de 
linkse collega’s rekening houden met de gevoeligheden 
van de ander. Linkse samenwerking in de oppositie is 
relatief eenvoudig. Linkse zaken doen in het bestuur 
is veel moeilijken Dat kan alleen op basis van goed 
onderling vertrouwen. In gemeenten waar dit vertrou
wen nu ontbreek zal, ongeacht de verkiezingsuitslag 
van maart 2006, een succesvol links college moeilijk 
worden. Voor de landelijke verkiezingen in 2007 heb
ben we gelukkig nog een lange periode van aftasten en 
toenadering voor de boeg.

‘De dobbelstenen zijn vervalst,’ schreef Karl Marx in 
Het Kapitaal. In een vrije markteconomie strijden men
sen (arbeid) en geld (kapitaal) een ongelijke strijd. Als 
de economie groeit, stijgt ook de vraag naar arbeid en 
zouden werknemers hogere eisen kunnen stellen. Deze 
marktwerking wordt echter verstoord door wat Marx 
de ‘reservelegers’ noemt van de werklozen. Werken
den en werklozen houden elkaar in een wurggreep: de 
overmatige arbeid van de werkenden doet enerzijds de 
werkloze arbeidsreserves aanzwellen, terwijl anderzijds 
de concurrentie van de werklozen de werkenden dwingt 
tot ‘onderwerping aan de eisen van het kapitaal’.

Steeds minder mensen zijn lid van een vakbond, maar 
toch wordt in Nederland nog steeds veel gestaakt. Ook 
protestbijeenkomsten trekken onverminderd veel men
sen, zoals in oktober vorig jaar bleek op het Museum

plein in Amsterdam. Dit is de georganiseerde politiek 
van de werkenden. Hun verzet is gericht op behoud 
van werkgelegenheid, arbeidsvoorwaarden en sociale 
zekerheid. Daarnaast groeit het ongeorganiseerde ver
zet, zoals de rellen die eind oktober losbarstten in de 
voorsteden van Parijs. Jongeren zetten toen hun eigen 
wijk in brand. Dit is het protest van de werklozen. De 
arbeidsconcurrentie van werklozen wordt ook nu nog 
gebruikt als argument voor matiging van de lonen, 
versoepeling van de ontslagregelingen en versobering 
van de sociale zekerheid. Daarom is de strijd van de 
reservelegers van de banlieues ook van belang voor 
de werkenden. De rellen in Parijs waren uitingen van 
frustratie van werkloze jongeren, maar ook een roep 
om steun van politieke partijen en vakbonden.

Ronald van Raak



Hetrijke . . ------ rooieleven
In een serie artikelen schetst 
Ronald van Raak de geschiedenis 
van het socialisme in Nederland

Deel ii:

Lieverdjes
Wie mensen aan het lachten krijgt, 
heeft in de politiek een voorsprong. 
In het socialisme lijkt het gebruik 
van humor lange tijd taboe te zijn 
geweest. Het was ongetwijfeld 
gezellig, tijdens de geheime bijeen
komsten in de negentiende eeuw, 
bij de politieke stakingen rond de 
eeuwwisseling of in de kleine socia
listische partijen in het interbellum, 
maar humor werd zelden ingezet 
als politiek strijdmiddel. Misschien 
waren daarvoor de persoonlijke 
belangen ook te groot: politiek 
activisme kon gemakkelijk leiden 
tot hechtenis, ontslag of sociale 
uitsluiting. In de járen zestig stond 
een generatie actievoerders op die 
het zich wél konden veroorloven 
om gevangen te worden genomen, 
werkloos te zijn of zichzelf af te 
keren van de samenleving. Deze 
‘provo’s’ predikten een elitaire 
vorm van anarchisme, maar hun 
humorvolle provocaties waren ook 
een effectieve methode van poli
tieke strijd.

Op het Spui in Amsterdam staat 
een klein standbeeld van Het Lie
verdje. Het verbeeldt het Amster
damse straatschoffie, altijd op zoek 
naar kattenkwaad, maar met 

een gouden hart. Na de oorlog 
schreef Henri Knap in Het Parool 
een serie verhalen over deze ‘lie
verdjes’. Carel Kneulman maakte 
het bronzen beeld, dat in 1959 op 
het Spui werd gezet, als geschenk 
van de Amerikaanse sigarettenfa
brikant Hunter. In 1964 koos de 
‘anti-rookmagiër’ Robert Jasper 
Grootveld (1932) dit Lieverdje, 
dat voor hem een symbool was 
van de verslaafde consument, als 
plaats voor zijn ‘happenings’. Het 
Lieverdje werd een centrum van de 
provobeweging, waarin jongeren op 
humorvolle wijze de strijd aanbon
den tegen de markteconomie, de 
politie, en de publieke moraal. Niet 
door machthebbers te bestrijden, 
maar simpelweg door ze belachelijk 
te maken. Hun provocaties leren 
hoe goed onze televisiedemocratie 
zich leent om autoriteiten in hun 
hemd te zetten.

Provoceren
Provoceren is kinderwerk, aldus 
Roel van Duijn (1943) in een Provo 
Manifest 1967: ‘Je hoeft maar even 
in het openbaar een praatje af te 
steken bij een beeldje, ergens een 
bloem te leggen, op de grond te 
gaan zitten ofwat rozijnen uit te 

delen of het hele politieapparaat 
met al z’n uniformen, laarzen, pet
ten, sabels, knuppels, waterkanon
nen, politiehonden, traangasbom
men en overvalwagens komt in het 
geweer. We hebben gezien dat dit 
de politie er niet populairder op ge
maakt heeft. De eerste gezagskrisis 
is op deze manier al door ons ge
provoceerd.’ Deze filosofiestudent 
wilde het anarchisme in Nederland, 
dat met Domela Nieuwenhuis een 
tumultueus verleden had gekend, 
nieuw leven inblazen. Traditionele 
anarchistische idealen, zoals in
dividuele vrijheid en geweldloos 
protest, bleken echter onvoldoende 
om een groter publiek te bereiken. 
In juli 1965 verscheen het tijdschrift 
Provo. Dit woord was bedacht door 
de criminoloog Wouter Buikhuisen, 
als term voor lastige pubers die 
relletjes uitlokken op straat. Van 
Duijn omarmde ‘provo’ als geuzen
naam, én als politiek programma: 
‘Hun agressiviteit moesten wij 
sublimeren tot een bewust revoluti- 
onairisme.’

Provoceren kon op vele manieren, 
bijvoorbeeld tijdens de zaterdagse 
happenings van Grootveld. Deze 
kunstenaar riep Het Lieverdje uit

14 Spanning december 2005



tot magisch centrum van de we
reld. In ludieke toespraken hekelde 
hij het materialisme van ‘de mis
selijkmakende middenstand’ en 
de gehoorzaamheid van ‘het kloot
jesvolk’. De geweldloze protestbij- 
eenkomsten gingen gepaard met 
veel theater en trokken steeds meer 
publiek. Zoveel zelfs dat de politie 
besloot op te treden en mensen te 
arresteren. Dit ‘gratis politieoptre
den' vergrootte de sympathie voor 
deze jongeren. De bekendheid van 
de provo’s steeg tot een hoogte
punt tijdens het huwelijk van prin
ses Beatrix en Claus von Amsberg 
op 10 maart 1966. Een Provo Oran
je Comité had geld ingezameld 
voor een ‘anti-geschenk’. Geruch
ten werden verspreid dat provo's 
op deze ‘Dag van de Anarchie’ LSD 
aan de politiepaarden zouden voe
ren en in het Amsterdamse leiding
water zouden doen. Een ProvoVerf 
Kanon zou de bruidsstoet oranje 
spuiten. Dat gebeurde allemaal 
niet. Wél brachten de televisiebeel
den van rookbommen vlak achter 
de Gouden Koets Provo in elke 
Nederlandse huiskamer.

Witte plannen
Provo stelde zich niet tevreden met 
provoceren alleen. Aansluiting werd 
gezocht met bestaande politieke 
bewegingen. In juni 1966 vrolijkten 

deze jongeren een demonstratieve 
optocht van bouwvakkers op. Het 
harde politieoptreden tijdens deze 
en andere demonstraties leidde tot 
veel protest en tot het aftreden van 
de Amsterdamse hoofdcommis
saris. Provo werd ook zélf een poli
tieke beweging en nam in 1966 met 
de leuze ‘Stem Provo, kèjje lache’ 
deel aan de gemeenteraadsverkie
zingen. In Amsterdam wonnen zij 
een zetel. Bovendien presenteerde 
Provo ludieke, maar ook serieus be
doelde ‘witte plannen’. Het meest 
bekend is het Witte Fietsenplan 
van Luud Schimmelpennink (1935), 
voor openbaar vervoer op witte fiet
sen, die niet gestolen kunnen wor
den omdat ze voor iedereen gratis 
beschikbaar zijn. Daarnaast waren 
er een Witte Lijkenplan, een alter
natieve straf voor verkeersmoorde- 
naars; een Witte Schoorstenenplan, 
een heffing op viezigheid; een Witte 
Woningplan, tegen de woningnood; 
een Witte Kippenplan, voor een 
vredelievende politie en een Witte 
Wijvenplan, voor geboorteregeling 
en vrije liefde.

De verhouding tussen Provo en 
de toenmalige linkse partijen was 
moeizaam. Binnen de CPN was 
veel kritiek op het elitaire karakter 
van de beweging. Van Duijn op 
zijn beurt daagde de communisten 
uit met de kreet ‘Met de CPN naar 
Siberië'. De PSP wilde evenmin de 
handen branden aan deze anar
chisten. Wel maakte Provo deel 
uit van een netwerk van studen
tenorganisaties. Enkele bekende 
Nederlanders toonden sympathie 
voor Provo, onder wie de schaak
grootmeester Jan Hein Donner 
- een neef van de huidige minister 
Donner - en de schrijvers Simon 
Vinkenoog en Harry Mulisch, die in 
Bericht aan de rattenkoning (1966) 
op literaire wijze verslag deed van 
de strijd rondom Het Lieverdje. De 
laatste provocatie was in mei 1967, 
toen Van Duijn in Het Vondelpark 

blijmoedig de opheffing van Provo 
aankondigde. Leden van Provo 
bleven de daaropvolgende járen 
symbolische acties voeren en velen 
vonden hun weg naar de kraakbe
weging, die volgende maand aan 
bod komt. Roel van Duijn bleef 
politiek actief binnen de PPR, de 
Groenen en in GroenLinks. Tegen
woordig is hij onder meer liefdes- 
verdrietconsulent. Luud Schim
melpennink is deelraadslid voor de 
PvdA in Amsterdam Centrum en 
nog altijd bezig met leenfietspro- 
jecten.

Wat kunnen activisten nu nog leren 
van Provo? Sommige activiteiten 
van deze ‘lieverdjes’, zoals het 
gooien van rookbommen en het be
dreigen van machthebbers, zouden 
nu waarschijnlijk als ‘terroristisch’ 
worden aangemerkt. Meer dan ooit 
echter kunnen activisten strijden 
met publiciteit, het wapen bij uit
stek in onze mediamaatschappij. 
Ondernemers, politici en bestuur
ders zijn beducht voor hun imago 
- Provo sprak van ‘Imaazje’. Acties 
die breed worden uitgemeten in 
kranten, op de radio, tv en internet 
kunnen hen veel imagoschade be
zorgen. Bovenal leert Provo echter 
de politieke kracht van humor. Een 
spreker, staker of actievoerder die 
bij het publiek een glimlach weet 
los te maken kan altijd rekenen op 
sympathie.
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In een gloednieuwe uitgave van het Wetenschappelijk 

Bureau van de SP geeft een keur aan deskundigen een 

kritische analyse van de toenemende marktwerking in de 

zorg. Wat betekent de vercommercialisering vanuit inter

nationaal, juridisch en ethisch perspectief? Wat zijn de 

gevolgen voor de ziekenhuiszorg, de huisartsenzorg en 

de organisatie van het zorgstelsel? En hoe zit het met de 

markt en het algemeen volksgezondheidsbelang?

Prof, dr W.J. de Gooijer 

Prof, dr J. van der Velden 

Mr dr A.P. den Exter

Mr dr M.AJ.M. Buijsen

Prof, dr Doeke Post

Prof, dr M.A. Verkerk

Prof dr W.J.H.M. van den Bosch

Drs J. van den Heuvel

Prof, dr S.J.G. van Wijnbergen

OE ZORG 
IS GEEN 
markt

Een aanrader voor iedereen die zich grondig wil verdiepen in de 
relatie tussen zorg en markt.

Zorg geen markt is te bestellen door 7 euro over te maken op giro 369611 van 
SP-bestellingen te Rotterdam, onder vermelding van ‘De zorg is geen markt
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